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3 جلوی قاچاق فیلم ها را باید گرفت تا اکران آنلاین جان بگیرد

اسماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با 
حضور در برنامه گفت وگوی ویژه خبری درباره 

موضوعات مختلف توضیحاتی ارائه داد .
ارشاد  و  فرهنگ  وزیر  اسماعیلی 
دولت  هفته  برنامه های  آغاز  با  همزمان 
در گفتگوی ویژه خبری حضور پیدا کرد 
و درباره برنامه های حوزه فرهنگ و هنر 
گفت: ما در ۶ ماهه اول سال گذشته ۱۴۰۱ 
دوره پرشکوه را در دولت مردمی داشته ایم. 
بنای م در ابتدای دولت مردمی این بود 
که وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی را از 
یک نهاد تنظیم گر به وزارت برنامه ریز و 

مسئول توسعه فرهنگی تبدیل کنیم.
وی ادامه داد: ما سال گذشته درگیر 
یک فتنه فرهنگی شدیم و تمام جریان 
رسانه ای دشمن که من اسم آن را تروریسم 
تنها  در سال گذشته  گذاشتم،  رسانه ای 
تحریم برنامه های فرهنگی نبود بلکه یک 
و  گرفت  صورت  عملی  تهدید های  نوع 
افرادی اجازه نمی دادند فضای فرهنگ و 

هنر شکل بگیرد.
ایام  شکوه ترین  پر  گذشته  سال 

فرهنگ و هنر رقم خورد
وزیر ارشاد عنوان کرد: ما با یک فضای 
گسترده و ایجاد ناامنی در حوزه فرهنگ و 
هنر همراه بودیم که به دنبال آن افرادی 
منتظر بودند حوزه هنر تعطیل شود، اما از 
همان روز ها ما شاهد استقبال خوبی از فیلم 
کوتاه و جشنواره حقیقت بودیم. رسما با 
وجود چهره های جماعت معاند که پناهنده 
شدند و افرادی که در داخل کشور فریب 
خوردند و جشنواره ها را تحریم کردند و 
دیگران را مورد تعرض قرار دادند، اما در 
نهایت پرشکوه ترین ایام فرهنگ و هنر رقم 

خورد.
وی ادامه داد: در جشنواره فیلم فجر 
و  کردیم  تجربه  را  باشکوهی  روز های 
بیش از ۷۰ فیلم به جشنواره رسید و بیش 
از ۲۲ فیلم انتخاب کنیم. همچنین بنیاد 
سینمایی فارابی به طور قابل توجه ای در 
این حوزه ورود کرده بود و درباره سیستان 
و بلوچستان اثر خوبی را به تصویر کشیده 
هنرمندان  از  است  لازم  ادامه  در  بودند. 
عزیز تشکر کنم که در جشنواره موسیقی، 
پیدا  حضور  تجسمی  هنر های  و  تئاتر 

کردند و درخشیدند.

حضور مردم در فضای فرهنگی کشور
اسماعیلی گفت: در بهار امسال نسبت 
به سال گذشته که کرونا بود، ۴۰۰ هزار 
نفر ایرانی در برنامه های هنری کشور های 
نوروز  در  و  بودند  کرده  همسایه شرکت 
اجرا های  در  ایرانی  میلیون  یک   ۱۴۰۲
صحنه ای داخل کشور حاضر شدند و فقط 
هزار نفر به برنامه هنری خارج از کشور 

رفته بودند.
فعالیت های  ادامه  در  داد:  ادامه  وی 
حوزه فرهنگ ما میزبان مردم در نمایشگاه 
میلیون   ۴ قرآن  نمایشگاه  بودیم  قرآن 
بازدید کننده داشتند و بعد از آن نمایشگاه 
کتاب یک حماسه بزرگ خلق شد که در 

نهایت ۷ میلیون بازدید کننده داشتیم.
نمایشگاه  در  فرهنگی  عدالت 

کتاب تهران رعایت شد
این  در  را  فرهنگی  افزود: عدالت  وی 
نمایشگاه کتاب نشان دادیم و هر ایرانی 
نیاز نبود به مصلی و خیابان شهید بهشتی 
حضور پیدا کند، بلکه از طریق سامانه ای که 
در اختیار آن ها گذاشته بودیم و در مدت 
۱۰ دقیقه کتاب مورد نیاز خود را خریداری 
می کرد و پست رایگان برای آن ها ارسال 
می کرد و حتی در دورترین روستا ها ارسال 
ما خرید  روستا  و ۸۰۰  و ۲هزار  می شد 
کتاب داشتیم و با همه این تسهیلات اتفاق 
بی نظیری را با حضور ۷ میلیون نفر بازدید 

کننده شاهد بودیم.
حوزه  در  ما  کرد:  عنوان  ارشاد  وزیر 
شاهد  رو  فروش  بالاترین  هم  سینما 
هستیم و در بهار امسال ۵۸میلیارد بود 
امسال فیلمی در پرده ها به نمایش درآمده 
که ۲۴۰ میلیارد فروخته است و دومین 
فیلم پرفروش تازیخ سینما ایران است. در 
بهار امسال با یک محاسبه تقریبی بیش 
از ۲۵ میلیون ایرانی در برنامه های هنری 

حضور پیدا کنند.
وی افزود: رمز موفقیت سیاست مردمی 
بود و مردم خودشان را صاحبان فرهنگ و 
هنر می دانند و مردم را به عنوان تماشاچی 
اصلی  بازیگران  را  مردم  ما  و  نمی بینیم 

فرهنگ و هنر می دانیم.
آیا نام وزارت ارشاد اسلامی تغییر 

می کند؟
اسماعیلی درباره تغییر نام وزارت ارشاد 

اسلامی گفت: در برنامه هفتم این بحث بود 
که ما این برنامه را جلو ببریم و دوستان در 
مجلس استقبال کردند و ما بنا داریم که 
متناسب با نگاه بلند انقلابی و بیانیه گام 
دوم نامی را در لایحه برنامه هفتم تصویب 
کنیم و تغییر مهمی خواهد بود که این 
جهت گیری و رویاپردازی هایی مهم که 
لازمه حوزه فرهنگ و هنر در پیشانی کار 

قرار بگیرد.
نمایشگاه های  درخصوص  ارشاد  وزیر 
برگزاری  داد:  توضیح  حجاب  و  عفاف 
نمایشگاه عفاف و حجاب دغدغه مهمی 
و  می کنند  گلایه  هم  خانواده ها  و  است 
امروز جز دستور کار های دولت و شخص 
رئیس جمهور این است که ما این مسئله 
را را حل کنیم و بخشی آن نیازمند حمایت 
و پشتیبانی ما بود که به صورت یارانه ای 
ترویج  آن  مهم  بخش  و  می افتد  اتفاق 

مدل های خوب و عفیفانه است.
وی افزود: ما در نمایشگاه مد و لباس 
که در تدارک برگزاری آن هستیم و از سال 
گذشته به همه طراحان برگزیده وام های 
انبوه  تولید  بتوانند  تا  دادیم  کم  سود  با 
داشته باشند. همچنین در قرارگاه زیست 
در  است،  شده  راه اندازی  که  عفیفانه ای 
تهران و شهر های بزرگ سکو های دائمی 
فروش لباس راه اندازی می کنیم و تا قبل 
از پایان تابستان آغار به کار شود و همکاران 

تلاش شبانه روزی برای این اتفاق دارند.
افزایش ۷ برابری تولید کاغذ در ایران

 اسماعیلی درباره آخرین وضعیت کاغذ 
اظهار کرد: زمانی که ما کار را آغاز کردیم 
نهایتا ۱۰ هزار تن تولید کاغذ داشتیم، اما 
امروز این عدد از ۷۵ هزار تن گذشته است 
و ما یک کارگروه کاغذ راه اندازی کرده 
ایم، تقریبا همه موانع برطرف شده است و 
یک کارخانه استان فارس در آستانه بهره 
برداری هستیم و یک کار مشترک با کشور 
ونزوئلا شروع کرده ایم و اتفاق خوبی را 

شاهد خواهیم بود.
و  آموزش  گذشته  سال  افزود:  وی 
را  درسی  کتاب های  درصد   ۷۰ پرورش 
امسال  و  است  کرده  تولید  داخلی  کاغذ 
۱۰۰ درصد نیاز آموزش و پرورش با کاغذ 
آستانه  در  ما  و  می شود  برطرف  داخلی 
بخش  در  کاغذ  خودکفایی  برگزاری 

این  برای  من  و  نشر هستیم  و  فرهنگی 
اتفاق نیمه دوم سال را اعلام کرده ام.
شهر هنر به زودی افتتاح می شود

اسماعیلی درباره نشریات توضیح داد: 
معدل نشریات در کشور ما بالا است و ۱۴ 
هزار نشریه داریم و حوزه رسانه در روز 
خبرنگار ما پوشش بیمه خبرنگاران را از 
۴ هزار نفر سال ۱۴۰۰ به ۸ هزار نفر رسانده 
ایم و ۹۷ درصد آن توسط صندوق هنر 

اتفاق افتاده است. 
مسکن  دنبال  به  ما  داد:  ادامه  وی 
با  و  هستیم  خبرنگاران  و  هنرمندان 
همکاری وزارت راه به زودی شهر هنر را 
در شهر جدید پرند افتتاح خواهیم کرد 
که برای هنرمندان، نویسندگان، روزنامه 
نگاران است. همچنین ۱۵ هزار فعال قرآن 
و عترت را نیز اضافه کرده ایم و همه این 
موارد اتفاقات مهم است و نگرانی عزیزان 

حل خواهد شد.
حل مشکلات زیر ساختی در حوزه 

قرآن و عترت 
میلیون   ۱۰ درخصوص  ارشاد  وزیر 
حافظ قرآن توضیح داد: در حوزه قرآن و 
عترت کار های خوبی را شروع کرده ایم و 
طرحی را در معاونت پیگیری می کنند که 
بیش از ۸ هزار مربی قرآنی در ۱۵ استان 
تقویت می کنند.  مناطق محروم  ویژه  به 
عددی  این  هستم  معتقد  من  همچنین 
اعلام  ایران  اسلامی  انقلاب  رهبر  که 
کرده اند یک عدد دست یافتی است و ما در 
کشور های همسایه داریم که به این عدد 
رسیدند و در ایران که عاشق قرآن و اهل 
بیت هستند، حتما این اتفاق شدنی است و 
ما مشکلات زیر ساختی به لحاظ آموزش و 

مربی داشتیم و در حال انجام است.
مسجد  تولیدات  درباره  اسماعیلی 
همزمان با روز جهانی مسجد عنوان کرد: 
ما شعاری با عنوان بازگشت به مساجد را 
در دولت مطرح کردیم و انقلاب اسلامی 
مولود مساجد است و باید در همان جایگاه 
استقرار و تداوم آن اتفاق بیفتد و معتقد 
در  باید  فرهنگی  اتفاقات  عمده  هستیم 
مساجد صورت بگیرد و کانون های مساجد 
تقویت کردیم و در ۲۶ هزار مسجد کانون 
فرهنگی هنری را داریم که آن ها مشغول 

تولیدات فرهنگی هستیم.

وزیر ارشاد:

مردم بازیگران اصلی فرهنگ و هنر هستند

ــت  ــاید از آن جه ــت ش ــت اس ــد بلی ــک مانن غلت
کــه بیشــتر نــگارش آن بــا »ط« رایــج اســت در 

ــت. ــط اس ــتن غل ــوع نوش ــن ن ــه ای ــی ک حال
بــه گــزارش ایســنا،  در یــک جســت وجوی 
ســاده در مرورگرهــا بــرای خریــد بلیــت یــا 
ــتباه  ــیعی از اش ــوج وس ــا م ــت آن ب ــی قیم ارزیاب
ــه  ــط« مواج ــورت »بلی ــه ص ــن واژه ب ــی ای نگارش
در  نوشــتاری  اشــتباه  درج  از  می شــوید؛ 
ســایت های معــروف گردشــگری گرفتــه تــا 
ــم بیشــتر از  ــا ه ــن روزه ــالا ای ــا. احتم ــر خبره تیت
ــن اشــتباه نوشــتاری مواجــه  ــا ای ــر ب ــای دیگ روزه
ــت آن  ــته درس ــی در نوش ــه حت ــی ک ــید تاجای باش

نیــز شــک کنیــد.
ــیم«  ــط ننویس ــاب »غل ــی در کت ــن نجف ابوالحس
در توضیــح »بلِیــت« آورده اســت: بلیــت بــه معنــای 
»تکــه کاغــذ چاپ شــده کــه خریــده می شــود 
ــایل  ــا وس ــاخانه و ی ــینما و تماش ــه س ــگام ورود ب هن
ــه  ــن کلم ــود.« ای ــه می ش ــا ارائ ــز این ه ــه و ج نقلی
از واژه billet فرانســوی از طریــق زبــان روســی 
گرفتــه شــده اســت و بهتــر اســت که بــا حــرف »ت« 

ــط. ــه بلی ــود و ن ــته ش ــت نوش ــه صــورت بلی و ب
در ضبــط فرهنــگ لغــت دهخــدا از »بلیــت« 
ــذ  ــه کاغ ــرات. تک ــک ب ــر اِ( چ ــت: ]بِ[)ف ــده اس آم
ــر روی آن مشــخصاتی از قبیــل بهــا و  ــا مقــوا کــه ب ی
ــرای  ــد ب ــده باش ــاپ ش ــتفاده چ ــل اس ــخ و مح تاری
ورود بــه تماشــاخانه )ســینما، اتوبــوس، قطــار 

ــط.« ــه. بلی ــره. پت ــن و غی راه آه

ــلای  ــه ام ــر این ک ــد ب ــا تأکی ــن ب ــی همچنی نجف
ــک،  ــورت غلط ــه ص ــه ب ــت و ن ــح اس ــک صحی غَلتَْ
در توضیــح بــه غلتیــدن ارجــاع داده و نوشــته 
ــته  ــا »ت« نوش ــن واژه فارســی اســت و ب اســت: »ای
می شــود و نــه بــا »ط«: » در ســوراخ مــن هــزار 
دینــار بــود... بــر آن می غلتیدمــی و شــادی دل و 
ــه( ــه و دمن ــزود« )کلیل ــن از آم می اف ــعِ م ــرحِ طب ف

بنابرایــن بهتــر اســت کــه همــه مشــتقات 
ــیم:  ــا »ت« بنویس ــز ب ــل را نی ــن فع ــات ای و ترکیب
ــت  ــدن، غل ــده، غلتان ــده، غلتی ــان، غلتن ــت، غلت غل
ــه  ــا: »ب ــز این ه ــک، و ج ــوردن، غلت ــت خ زدن، غل
کرانــه جیحــون رفتــم و دوســتی را بگفتــم تــا 
ــش  ــه خوی ــت. آنگ ــن ببســت و برف ــای م دســت و پ
را بغلتانیــدم و بــه آب در افکنــدم تــا مگــر غــرق 

شــوم« )شــرح التعریــف(
غلتــک . ] غ َ ت َ [ )اِ مرکــب ( غلطــک.  چوبــی 
گــرد و میــان ســوراخ بــالای چــاه کــه ریســمان دور 
آن می چرخــد و کمــک آن آب را آســان از چــاه 
می کشــند. ||چــوب گــرد و میــان ســوراخ کــه 
پایــه ارابــه کننــد. || ســنگ اســتوانه ای محکــم کــه 
ــود. ||  ــم ش ــا محک ــد ت ــام می گردانن ــت ب روی پش
ــا  ــطح خیابان ه ــردن س ــاف ک ــرای ص ــینی ب ماش
و جاده هــا. || وســیله ای کــه روی زمین هــای 

شــخم زده می کشــند تــا صــاف شــود.
-روی غلتک افتادن؛ به راه افتادن

مرتب شدن. روبراه شدن.

غلط ننویسیم؛
بلیت نه بلیط، غلتک نه غلطک

ماهنامه هنری

موسیقی؛ یکی از رسانه های نادیده گرفته شده در جامعه

حلقه هایی که ۱۷ اسکار گرفتند
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فرهنگی هنری22

علی نصیریان مطرح کرد؛

در زندگی هیچ کاری به جز 
بازیگری نکرده ام

علی نصیریان بازیگر پیشکسوت سینما و تلویزیون عنوان 
کرد که تمام عمر خود را برای بازیگری گذاشته است.

به گزارش روابط عمومی موزه سینما، علی نصیریان 
بازیگر پیشکسوت سینما و تلویزیون به مناسبت سالروز 
افتتاح موزه ســینما در باغ فردوس با بیان اینکه عمر 
خود را برای بازیگری گذاشــته است، گفت: من اولین 
کلاس تئاتر را در سال ۱۳۲۹ رفتم و هیچ کار دیگری 
در کل زندگی خود به جز بازیگری در ســینما و تئاتر 
انجــام ندادم، فقط روی این حرفه متمرکز بودم و همه 

زندگی ام را برای بازیگری گذاشتم.
وی ادامه داد: اگــر فردی وارد حیطه هنرهای دیگر 
مانند نقاشی، شاعری، خطاطی و … هم شود به همین 
شــکل است؛ باید عمر خود را برای هنر مورد علاقه اش 
بگذارد و درباره آن تحقیق و پژوهش کند تا کار مفیدی 

انجام بدهد.
نصیریان با بیان اینکه یک بازیگر تئاتر باید دوره های 
تئاتری ببینید و تحقیــق کنند، عنوان کرد: یک بازیگر 
تئاتر باید بداند طنز و کمدی در تئاتر چه سیری در قبل 
از جنگ جهانی دوم و بعد از جنگ جهانی اول داشــته 
زیرا جنگ ها تاثیرات زیادی روی تئاترها داشــته است. 
به عنوان مثال، تئاتر پوچــی بعد از جنگ دوم به دلیل 
فشارهای روانی ناشی از کشتارها و خونریزی ها، نابودی ها 

که همه از تاثیرات اجتماعی است، به وجود آمد.
وی با بیان اینکه همیشه عشق بازیگری داشته است، 
بیان کرد: این عشــق همیشه در ارتباط با مردم و برایم 
بســیار جذاب و گیرا بوده و هنوز هم به همین شــکل 
است؛ اینکه روی صحنه باشم و در این امر ۱۰۰ درصد 
ارتباط ذهنی و فکری بین بازیگر و تماشــاگر به وجود 
می آید که این امر برای من خیلی جذاب بود و هنوز هم 
هست یعنی امتیاز اصلی یک بازیگر رابطه انسانی است؛ 
یک رابطه انســانی و مطرح کردن یک فکر، نظر، ایده و 

در میان گذاشتن با انسان های دیگر است.
نصیریان مطرح کرد: خدا رحمت کند آقای رشیدی 
یــک بار به من گفــت بازیگری بعــد از کار در معدن، 
دومین کار سخت دنیا است زیرا بازیگر در یک موقعیت 
خطیری قرار می گیرد که باید متمرکز روی یک نقش با 
خصوصیات جامعه شناسانه، روان شناسانه و … باشد 
بنابراین بسیار ســخت و مهم است. من معتقدم برای 
عمیق شدن در بازیگری باید میدانی وارد عمل شوید، 

کتاب بخوانید، الهام بگیرید و یا فکر کنید.
وی با بیان اینکه بخش عمده کار در بازیگری تخیل 
اســت، بیان کرد: سختی کار بازیگری در این است که 
از یک طرف باید متمرکز روی شخصیتی که قرار است 
خلق کنید، شــوید و آن را روی صحنه تجسم دهید و 
در عین حال که نقش را تظاهر می کنید باورپذیر باشد.

گزارشی از چراغ کم فروغ 
کنسرت ها

اکنون که ایام سوگواری محرم و صفر به پایان رسیده 
اســت، انتظار می رود که هنرمندان و فعالان موسیقی 
برنامه خود برای برگزاری کنســرت را اعلام کنند، اما 
تعداد کنســرت هایی که قرار است طی روزهای آینده 

برگزار شود،  چندان پر شمار نیست.
به گزارش ایسنا، ایام محرم و صفر امسال با تعطیلی 
مطلق برگزاری کنسرت همراه نبود و اتفاقا کنسرت های 
مذهبی مختلفی با اجرای افرادی از جمله حسام الدین 
ســراج، مصطفی راغب، حســام آرین، ارکستر »نوای 
آفتاب« و اخراجی های ارکســتر ســمفونیک تهران به 

روی صحنه رفت.
حال شــاید بتوان علت تعدد برگزاری کنســرت های 
مذهبی امســال را در این دید که مســئولان فرهنگی به 
نوعی متوجه اهمیت موســیقی در تکریم این ایام و البته 
محدود نبودن ماهیت موسیقی به یک فضای شاد و مفرح، 
شده اند؛ زیرا عمدتا هر ســاله با نزدیک شدن به ایام ماه 
محرم و صفر، این ســوال عنوان می شــد که چرا در این 
دوران کنسرت ها و موسیقی به طور کلی تعطیل می شود؟ 

مگر ماهیت موسیقی تنها از جنس شادی است؟
اکنون که این ایام پس از برگزاری چند کنسرت  متناسب 
با ایام ســوگواری به پایان رســید، انتظارها بر این اســت 
که کنســرت ها باری دیگر به روی صحنــه بیایند و برنامه 
هنرمندان از پپش اعلام شــده باشد. اما اگر به سایت های 
فروش بلیت مراجعه کنید، تنها با برگزاری پنج کنسرت، آن 

هم در ژانرهایی به غیر از پاپ مواجه خواهید شد.
قرار است در روزهای آینده ارکستر سمفونیک تهران 
به رهبــری منوچهر صهبایی در روزهای چهارشــنبه 
پنجم مهر و پنجشــنبه ششم مهر ســاعت ۲۱:۳۰ در 
تالار وحدت، نمایش آئینی ســنتی »حیــران خانم« 
جمعه هفتم مهر در دو سانس ۱۲ و ۱۵ در برج آزادی، 
رسیتال پیانوی فریدون ناصحی جمعه هفتم مهر ساعت 
۲۱:۳۰ در تالار وحدت، گروه شــهپر دوشنبه ۱۰ مهر 

ساعت ۱۹ در فرهنگسرای نیاوران برگزار شود.
البته که آغاز برگزاری کنسرت ها با ژانرهایی به غیر 
از پاپ اتفاق مثبتی اســت؛ به حال ژانرهای موسیقی 
نواحی، کلاسیک، موسیقی ایرانی و ... به علت نداشتن 
اسپانســرهای قدرتمند همچون موسیقی پاپ معمولا 
در حاشــیه بودند اما در حال حاضر چراغ کنسرت ها را 

روشن نگه داشته اند.

مریم مومن بازیگر ســینما و تلویزیون 
اســت که ســال ۱۳۹۷ با بازی در نقش 
فخرالزمان در ســریال بانــوی عمارت به 
شهرت رســید گفت: نقش های زیادی به 
من پیشــنهاد می شود ولی چیزی که باید 
باشد نیســت. بعد از سریال بانوی عمارت، 
هرکسی هم که جای من باشد، انتظار یک 
اتفاق و یک نقش ویژه ای دارد که متاسفانه 
پیشــنهادها آن قدر خوب و جذاب نبوده 

است.
بــه گزارش ایرنا، مریم مؤمن در ســال 
۱۳۸۲ و در ســن ۵ سالگی با نقش آفرینی 
در فیلــم کوتاهی جلوی دوربین رفت و از 
همان موقع به بازیگری علاقه مند شد. وی 
از ســال دوم راهنمایی در تئاتر بازی کرد. 
اما فعالیت جدی اش در دوران دانشجویی 

و با حضور در تئاتر دانشجویی شروع شد.
این بازیگر در فصل دوم برنامه شب های 
مافیــا ۴ که با حضور ۱۲ بازیگر زن دنیای 
تئاتر، ســینما و تلویزیون برگزار شــد، به 
عنوان مهمان و جایگزین یکی از بازیگرانی 
که امکان حضور در این برنامه را نداشــت، 
حاضر شد و در گروه شهروندان بازی خوبی 
را ارایه کرد. سرزده، همبازی و دردسرهای 
شیرین عنوان دیگر سریال های این بازیگر 

است.
با این بازیگــر درباره تجربه اخیرش در 
نمایــش خانگــی و دوری اش از تلویزیون 
گفت وگویی داشتیم که در ادامه می خوانید.
*شــما کارتان را در تلویزیون و با 
یک سریال موفق شروع کردید. چقدر 

به تکرار چنین تجربه ای در تلویزیون 
امیدوارید؟

من کار تلویزیون را با یک انســان قدر 
شروع کردم؛ آقای عزیزالله حمیدنژاد. این 
کار را نمی توانم با هیچ کار دیگری مقایسه 
کنم. در طی ســاخت سریال، کارگردان از 
یک پلان هم نمی گذشت و مانند یک فیلم 
ســینمایی آن را پیش برد و برای آن کار 
انرژی گذاشت تا به نحو احسن انجام شد. 
اولین کار حرفه ای من با ایشــان بود و یاد 
گرفتم اگر کاری را قبول می کنم تمام توانم 
را بــرای آن کار بگــذارم. من بعد از بانوی 
عمارت هم، باز در تلویزیون کار کردم ولی 
هیچ کدام شــبیه به کار آقای حمید نژاد 

نبود.
*تصمیــم به همــکاری مجدد با 

تلویزیون دارید؟
نمی دانم. بســتگی بــه نقش هایی که 
پیشــنهاد می شــود دارد. الان دو سال و 
نیم اســت که کار نکرده ام. اما برای خودم 
سینما و نمایش خانگی فضای جذاب تری 
دارد. از طرفی هم فضای نمایش خانگی به 
واسطه چیزهایی که همه می دانیم خیلی 
طرفــدار پیدا کرده اســت و این که مردم 
خیلی راحت با رئالیتی شوها ارتباط برقرار 
می کنند خیلی جالب است و می تواند برای 

آن ها تفریح سالم و جذابی باشد.
*در شرایط کنونی، نقش تلویزیون 
در ایجاد ســرگرمی بــرای مردم را 

چگونه می بینید؟
به نظــرم بزرگترین ضعف این روزهای 
تلویزیون، نداشــتن قصه های جذاب است. 

مردم با جامعه کاملا آشنا هستند و لزومی 
ندارد چیــزی را از آن ها پنهان کنیم یا به 
شــکل دیگری نشــان دهیم. اگر در آثار 
نمایشی ، مردم را با واقعیت روبه رو کنیم و 
خود واقعی مان را به آن ها نشان بدهیم، ما 
و فیلم و ســریال هایمان را می پذیرند. ولی 
اگر ببینند که ما هم با آنها نیســتیم، حق 
دارند که نســبت به ما جبهه بگیرند و ما 
را دوســت نداشته باشند و آثار ما را دنبال 

نکنند.
مختلف  برنامه هــای  در  *حضور 
برایتان  رئالیتی شو  و  گیم شــو  مثل 
جذابتر است یا بازی کردن در فیلم و 

سریال ها؟
در حال حاضــر در تلویزیون، کارهای 
زیاد و خوبی ساخته نمی شود و در تولیدات 
نمایــش خانگی هم گاهی برای ســپردن 
نقش ها تبعیض قائل می شــوند. من از این 
قضیه گلایه مندم. به من نقش های زیادی 
پیشــنهاد می شــود ولی چیــزی که باید 
باشد نیســت. بعد از سریال بانوی عمارت، 
هرکسی هم که جای من باشد، انتظار یک 
اتفاق و یک نقش ویژه ای دارد که متاسفانه 
پیشــنهادهای من آنقدری خوب و جذاب 
نبوده اســت. از طرفی هم من هنرمندم و 
تنها راه امرار معاش من بازیگری است. پس 
یکی از دلایلی که ما به سراغ گیم شوهای 
نمایش خانگی می رویم، دلایل مادی است. 
برای خودم هم بســیار جذاب است که در 
یــک بازی، کنار این همــه چهره خوب و 

موفق و پیشکسوت قرار بگیرم.

بازیکن خوب  به عنوان یک  *شما 
در مافیا شناخته شده اید. از علاقه تان 

به این بازی بگویید؟
قبل از اینکه در برنامه شــب های مافیا 
حضور داشــته باشــم، اســم این بازی به 
گوشــم هم نخورده بــود و تــازه در این 
برنامه با مافیا آشــنا شدم. ولی چون بازی 
استدلال محوری است، آن را دوست دارم 
و می خواهم در این بازی خیلی حرفه ای تر 
بشوم. کلا بازی برایم جدی است. من وقتی 
منچ هم بازی می کنم اگر ۶ نیاورم عصبی 
می شوم. و این طور نیستم که برای اینکه 
همه من را تاییــد کنند، نقش بازی کنم. 
برای همین گاهی در بازی ممکن اســت 
عصبی بشوم یا ناراحت باشم و دوست دارم 

مردم صداقت من را بشناسند.
*کدام ســری شب های مافیا برای 

شما جذاب تر بوده است؟
در ســری های متفاوت این بازی بوده ام 
و همه را دوســت داشــتم. اما ســناریوی 
)فیلمنامــه( زودیاک هم پیچیدگی دارد و 
هم تنوعی دارد که باعث جذابیت بیشــتر 
بازی می شود. نکته قابل توجه این است که 
این ســری هیچگونه تقلبی در بازی وجود 
نداشــت و این برای من بســیار مهم بود. 
علاوه بر آن، عوامل این بازی بسیار خوب و 
دوست داشتنی اند. هم عوامل پشت صحنه 
و هــم عوامل جلوی دوربین. بازی در کنار 
بازیکنان حرفه ای که با فکت بازی می کنند 
مثل ملیکا شریفی نیا، فرزاد فرزین، شیدا 

خلیق، بسیار تجربه خوبی بود.

مریم مومن، بازیگر تئاتر و تلویزیون:

بعد از »بانوی عمارت« انتظار یک اتفاق و نقش ویژه  را داشتم

برنده جایزهویژه هیات داوران چهل ویکمین جشنواره 
بین المللی فیلم فجر گفت: سینمای ما نیازمند حضور 
همه نگاه های فکری و هنری و سینمایی است؛ باید همه 
در  حضور  قابلیت  که  تهیه کننده هایی  و  کارگردان ها 

سینما دارند بتوانند آثارشان را بسازند و ارائه دهند.
اتاقک  سینمایی  فیلم  تهیه کننده  صبوری  داود 
گلی و برنده جایزه ویژه هیات داوران چهل و یکمین 
جشنواره بین المللی فیلم فجر در گفت وگو با خبرنگار 
سینمایی ایرنا اظهار داشت: سینمای ما نیازمند حضور 
همه نگاه های فکری و هنری و سینمایی است. باید همه 
در  قابلیت حضور  که  تهیه کننده هایی  و  کارگردان ها 

سینما دارند بتوانند آثارشان را ارائه دهند.
کمدی،  های  فیلم  خوب  فروش  درباره  صبوری 
گفت: شرایط جامعه به شکلی شده که مردم علاقمند 
به تماشای فیلم های طنز و شاد شده اند. طبیعی هم 
هست که تمام جوامع در کشورهای مختلف هم چنین 

تجربه ای را در سینما داشتند.
ضرورت نگاه کلان به سینما

تهیه کننده اتاقک گلی گفت: افراد تعداد زیادی از 
حوزه سینما معاش می کنند و اگر این نگاه به صورت 
کلان نسبت به سینما دیده شود روزهای خوبی را در این 

عرصه می توانیم شاهد باشیم.
صبوری همچنین درباره قاچاق آثار سینمایی و انتشار 
آنها پیش از اکران عمومی گفت: این، موضوع خیلی 
پیچیده ای است. از نگاه حقوقی، پیدا کردن روزنه درز 

فیلم به بازار قاچاق نیازمند حضور سیستم های امنیتی 
در حوزه سازمان سینمایی است.

فیلم ها باید کد امنیتی بگیرند
وی گفت: فیلم از ابتدا که وارد حوزه سازمان می شود 
باید کد امنیتی بگیرد و با این کد به حوزه لابراتوآر برود. 
حتی خود تهیه کننده هم بتواند از کد امنیتی خروجی 
بگیرد. این نگاه باید ایجاد شود. درواقع در حوزه فروش 
دیگر نباید نگاه هنری و سینمایی به فیلم ها داشته باشیم. 
چون به راحتی قاچاق می شود و سرمایه سرمایه گذاران 

تحت الشعاع قرار می گیرد و این خیلی خطرناک است.

صبوری با تاکید بر اینکه قاچاق فیلم به این حوزه 
ضربه زیادی می زند، تاکید کرد: فیلم های خوبی داشتیم 
که می توانست فروش خیلی خوبی هم داشته باشد اما 

قاچاق فیلم به آنها ضربه زد.
قاچاق از داخل است نه خارج

این تهیه کننده سینما معتقد است که قاچاق فیلم ها 
در داخل و نه خارج از کشور انجام می شود. این که توسط 
عوامل آثار و یا افراد دیگری این فیلم ها قاچاق می شود 
باید محرز شود. از دید حقوقی باید به این مساله نگاه کرد.

وی در این باره که چرا صاحبان آثار تاکنون شکایتی 

خصوصی  شاکی  بحث  این  داد:  توضیح  نکرده اند، 
پیدا می کند و سرمایه گذار و شاکی باید پیگیر باشد. 
که  زمانی  تا  است  سینمایی  سازمان  مدعی العموم 
نمی تواند  مدعی العموم  نکند  شکایت  سرمایه گذار 
شکایتی کند. به خاطر همین، تاکنون نشنیدم برای 
فیلم های قاچاق شده لایحه ای تنظیم شده باشد که 

کسی هم بخواهد از آن حمایت کند.
صبوری تاکید کرد: باید آثار سینمایی حمایت شوند. 
اگر کسانی خودشان آثارشان را منتشر کرده اند که حتما 
پاسخگو خواهند بود. البته باز تاکید می کنم به نظر بنده 

سیستم امنیتی حتما در این زمینه باید ورود کند.
تهیه کننده اتاقک گلی همچنین درباره زمان اکران 
این اثر گفت: سرمایه گذار اتاقک گلی در صدد تنظیم 
برنامه خوب برای اکران است. در یک سری اکران های 
خصوصی که با تعدادی از ارگان ها و خانواده های شهدا 
را  انتظارش  داشتیم.  خوبی  خیلی  بازخورد  داشتیم 
داشتم اما نه در این سطح. بسیاری از خانواده های شهدا 
فیلم را دوست داشتند و می خواهند آن را بر روی پرده 

سینما ببینند.
صبوری گفت: سینماها این روزها ترافیک اکران دارند 
اما خوشبختانه هماهنگ کردیم در اولین فرصت اتاقک 
گلی را اکران کنیم. بحث جانمایی برخی فیلم ها مانند 

فسیل مطرح است که آنها هم پرفروش خواهند بود.
وی افزود: تا یک ماه یا ۴۰ روز آینده اتاقک گلی برای 

اکران به روی پرده سینماها می آید.

تهیه کننده »اتاقک گلی«؛

سینمای ما نیازمند حضور همه اندیشه ها است

روز دوم سپتامبر ۲۰۲۳ سالمرگ درگذشت نویسنده 
کتاب های »ارباب حلقه ها«ست. افسانه هایی که هر چند 
در زمان خود نیز مورد توجه واقع شــدند اما دهه ها پس 
از مرگ نویسنده اش، با ساخت فیلم های سینمایی »ارباب 
حلقه هــا« مورد اســتقبال صدها میلیــون علاقمند قرار 
گرفتند. گــزارش زیر نگاهی به زندگــی و این اثر رونالد 

تالکین نویسنده این آثار دارد.
گرچه جان رونالد رول تالکیــن را پدر ادبیات فانتزی 
مدرن یا خیال پردازی حماســی می شناسند اما ساخت 
۱۵ زبان توســط او، کاری است کارستان که وی در مقام 
استاد دانشگاه آکســفورد و یک لغت شناس برجسته به 

آن دست یافت.
گزیدگی توسط عنکبوت

افسانه سرای قصه ما ســوم ژانویه ۱۸۹۲ در آفریقای 
جنوبی به دنیا آمد. گرچه او به لغت شناسی و شاعری نیز 
شــهرت دارد اما معروفیت او ناشی از خلق ارباب حلقه ها 

است.
پدر او آرتور روئل تالکین مدیر یک بانک انگلیســی و 
مادرش میبل سفلید بود. رونالد یک برادر کوچکتر به نام 

هیلاری داشت که دوسال بعد از او متولد شده بود.
رونالد در دوران خردسالی توسط یک عنکبوت گزیده 
شــد. بعضی معتقدند پای این گزیدگی در داستان های او 
وجــود دارد اما رونالد گفت هیچ چیز از این حادثه یادش 

نمی آید و تنفری از این بندپایان ندارد.
از دست رفتن نان آور

هنگامــی که مادر، برادر و خــود رونالد برای ملاقاتی 
طولانی با خانواده به انگلســتان رفتــه بودند پدر که در 
آفریقــای جنوبی مانــده بود، تب روماتیســمی گرفت و 
درگذشــت. فقدان پدر، فقدان درآمد خانواده را به دنبال 

داشــت. مادر ناچار رونالد سه ســاله و هیلاری یکساله را 
همــراه خود به بیرمنگام برد تا با پــدر و مادرش زندگی 

کنند.
طولی نگذشــت که آنها به روستای سیرهول مهاجرت 
کردند. رونالد از گشت و گذار در آسیاب، منطقه حفاظت 
شده موزلی باگ و تپه های کلنت و شهرها و دهات اطراف 
حظی وافر بــرد. این تفرج ها بعدهــا الهام بخش مناظر 

داستان هایش شد.
بی علاقگی به جزیره گنج

هر چند رونالد به درس علاقه زیادی نشــان داد و مادر 
گیاه شناسی را به او آموخت و رونالد مناظر سبز اطراف را 
نقاشی هم کرد اما او علاقه وافری به زبان از خود نشان داد.

میبل خیلی زود مقدمات زبان لاتین را به پســرش یاد 
داد، طوری که رونالد در چهارســالگی قدرت خواندن را به 
دست آورد. مدت کوتاهی بعد روان نوشتن را نیز فرا گرفت.

جان رونالد رول تالکین نویسنده ارباب حلقه ها
او کتاب هــای فراوانی را خوانــد از جزیره گنج گرفته 
تــا آلیس در ســرزمین عجایب که البته چنــدان آنها را 
نپســندید. اما قصه هایی درباره ســرخ پوستان آمریکا و 
آثار فانتزی جرج مک دونالد و کتاب های پریان نوشــته 
اندرولنگ را دوســت داشــت. تاثیر این آخری در برخی 

نوشته های رونالد آشکار است.
نبود انسولین، فقدان مادر

دیری نپایید که زندگی باز به او سخت گرفت و در ۱۲ 
ســالگی باز یتیم شد. مادر بر اثر دیابت نوع یک جان داد. 
او ۳۴ سال بیشتر نداشت. آن موقع هنوز انسولین کشف 

نشده بود که جان او را نجات دهد
تالکین در ۱۹۰۳ برنده بورســیه تحصیلی شــد و به 
مدرسه شاه ادوارد رفت. او در جوانی با یک زبان فراساخته 

به نام آنیمالیک که عموزاده هایش ساخته بودند برخورد 
کرد.

مدتــی بعد به همراه عموزاده ها زبانی به نام نوبوش را 
اختراع کردند. دیری نگذشت که تالکین به تنهایی زبانی 

به نام نافارین را خلق کرد.
مرگ نویسند

با ورود بریتانیا به جنــگ جهانی اول تالکین با درجه 
ستوان دومی راهی جبهه شد. پس از خاتمه جنگ صاحب 

۴ فرزند شد.
تالکین کمتر از دوســال پس از مرگ همســر در دوم 
سپتامبر ۱۹۷۳ بر اثر زخم معده و عفونت قفسه سینه در 

۸۱ سالگی درگذشت.
ارباب کتاب ها

پرآوازه ترین اثر تالکین ارباب حلقه هاســت. این ســه 
جلد با عنوان های یــاران حلقه)۱۹۵۴(، دوبرج)۱۹۵۵( و 
بازگشت شــاه)۱۹۵۵( هم به صورت تکی و هم به شکل 
یک جلد کامل چاپ شد. تنها بیش از ۵۰ میلیون کپی از 

آن به ۲۵ زبان زنده دنیا به فروش رفت.
در فهرست برترین کتاب های جهان بی بی سی، ارباب 
حلقه ها به عنوان برجسته ترین کتاب قرن بیستم برگزیده 

شده است.
شاه حلقه ها

مطابق این افسانه، در روزگاران قدیم، الف های صنعتگر 
حلقه های قدرت را می ساختند. سائورون شاه تاریکی هم 
همزمان حلقــه یگانه را خلق کرد. او قدرت خودش را در 
آن دمید تا بتواند بر سایر حلقه ها سلطنت کند. ولی ناکام 
ماند چرا که در جنــگ با آخرین اتحاد الف ها – آدمیان، 
شکست خورد و حلقه قدرتش به پسر شاه آدمیان رسید.

او بــه جای از بین بردن حلقه، آن را برای خودش نگه 

داشت ولی کشته شــد و حلقه به دست موجودی به نام 
گالوم افتاد.

از آن طرف سائورون دنبال حلقه بود تا جسم و اقتدار 
خود را دوباره به دست آورد اما حلقه مفقود شده بود.

نمایی از فیلم ارباب حلقه ها
مدت هــای مدید بعد، یک اتفاق باعث شــد حلقه به 

دست یک هابیت به نام بیلبو بگینز بیفتد.
از آن سو در برج سیاه موردور قدرت سائورن هر لحظه 
بیشــتر و بیشتر می شود. با این همه او به حلقه یگانه نیاز 

داشت تا آن را تکمیل کند.
در تولد صد و یازده ســالگی بیلبو، او ناپدید می شــود 
و حلقــه قدرت را برای بــرادرزاده جوانش فــرودو باقی 
می گذارد. فرودو سفری خطرناک را آغاز می کند. سائورون 
مکان حلقه را درمی یابد. فرودو بایســت سرزمین میانه را 
درنوردد و به اعماق سایه های موردور سفر کند و در آن جا 
با انداختن حلقه به آتش، شــکاف های هلاکت آن را نابود 

کند...دروی اسکار
تالکیــن به خاطر ایــن اثر، برنده جایــزه بین المللی 

داستان خیال پردازانه در سال ۱۹۵۷ شد.
ســال ها پس از درگذشت او، ســه فیلم ارباب حلقه ها 
شــامل یاران حلقه )۲۰۰۱(، دو برج )۲۰۰۲( و بازگشت 
پادشــاه )۲۰۰۳( بــه کارگردانی پیتر جکســون از روی 

کتاب های ارباب حلقه ها ساخته شدند.
پیتر جکسون کارگردان سه گانه ارباب حلقه ها

این ســه گانه حدود ۳ میلیارد دلار در سراســر جهان 
فروخت. این مجموعه جوایز و نامزدی های فراوانی را کسب 
کرد و ۳۰ بار نامزد جایزه اســکار در بخش های مختلف از 
جمله بازیگری، طراحی صحنه، موسیقی و جلوه های ویژه 

شد. ارباب حلقه ها ۱۷ اسکار را به دست آورد.

حلقه هایی که ۱۷ اسکار گرفتند
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فرهنگی هنری33

جشنواره »بچه زرنگ« راه اندازی شد
مدیرعامــل کانون پرورش فکــری کــودکان و نوجوانان از 
راه اندازی جشنواره ای با محور پویانمایی »بچه زرنگ« با عکس ها 

و فیلم های کودکان خبر داد.
حامــد علامتی مدیرعامل کانون پــرورش فکری کودکان و 
نوجوانان درباره جشــنواره ای که قرار اســت همزمان با شروع 
مدارس به همت کانون پرورش فکری راه اندازی شود بیان کرد: 
به فصل شــروع مدارس نزدیک می شــویم و کانون هم خود را 
موظف می داند که بــرای دانش آموزان و کــودکان و نوجوانان 
برنامه ریزی ویژه ای برای ایام شروع سال تحصیلی داشته باشد، 
بنابراین از آنجا که یکــی از نیاز های اصلی کودکان و نوجوانان 
امروز را برخورداری از نشاط و شادی می دانیم، پس باید طوری 
برنامه ریزی کنیم که همزمان هم شــادی و نشــاط کودکی را 
تقویت کنیم و هم بتوانیم با فرهنگ سازی صحیح، فرزندان مان 

را به سمت مفاهیم انسانی سوق دهیم.
وی اضافه کــرد: براســاس الگو های تربیتی، نیاز اســت تا 
مفاهیمــی مثل احترام به والدین، تــلاش برای اهداف، توجه و 
دغدغه نســبت به محیط زندگی و مفاهیمی مثل حفظ محیط 
زیســت، خودباوری و دغدغه های این چنینــی را به کودکان و 
نوجوانان آموخت و اگر بخواهیم که این فرهنگ سازی موثر واقع 
شود، باید با عبور از شیوه های مستقیم گویی و سنتی، به سمت 
شیوه های موثرتر برویم و از طریق منابع عظیم فرهنگی و هنری 
که اندوخته ماســت، از سینما و موســیقی گرفته تا ادبیات و... 

بهره گیری کنیم تا قدم موثری برداشته باشیم.
مدیرعامل کانون با اشاره ســرمایه گذاری ویژه ای که کانون 
برای تولید آثار پویانمایی داشته عنوان کرد: بر اساس نکته هایی 
که عرض شــد و با توجه به اینکه »بچه زرنگ« به عنوان اولین 
انیمیشن ســینمایی کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان، 
همزمان با آغاز سال تحصیلی آماده اکران می شود، با شروع به کار 
مدارس بنا داریم جشنواره ای با تکیه بر انیمیشن »بچه زرنگ« 
برای کودکان و نوجوانان تدارک ببینیم. جشنواره ای که فضایی 
فراهم می کند تا دانش آموزان با توجه به تنوع استعدادهایشــان 
در رشته های مختلف که به طور جزیی در فراخوان شرح آن داده 
می شــود، در مسابقه هایی شرکت کنند و از رهگذر این اتفاق به 

نوعی با مفاهیم انسانی فیلم »بچه زرنگ« همراه شوند.
علامتی با اشــاره به محور های مختلف جشــنواره در حوزه 
عکس، فیلم و... اظهار کرد: موعد جشنواره و رشته های آن که در 
راستای توانمندسازی و بهره گیری از ظرفیت های هنری کودکان 

و دانش آموزان سرزمین مان است به زودی اعلام خواهد شد.
»بچه زرنگ« محصول مشترک کانون پرورش فکری کودکان 
و نوجوانان و »گروه هنــر پویا« به تهیه کنندگی حامد جعفری 
است که با همت نزدیک به ۲۵۰ نفر از جوانان هنرمند ایران در 

گروه هنر پویا ساخته شده است.
علامتی در حاشیه بازدید از غرفه »بچه زرنگ« در نمایشگاه 
»ایران نوشت« این سخنان را مطرح کرد. انیمیشن »بچه زرنگ« 
از روز سه شــنبه ۲۱ شهریور در نمایشگاه ایران نوشت در کانون 
پرورش فکری کودکان و نوجوانان راه اندازی شده است و تا دوم 

مهر فعالیت دارد.

قادر آشنا :
شورای سینما در استان ها تشکیل می شود

دبیر دومین دوره جشن مهر سینمای ایران گفت: با تصمیم 
شــورای عالی سینما و به دســتور معاون اول رئیس جمهور 

شورای سینما در استان ها تشکیل می شود.
 در اولین بخش برنامه »نقد سینما« که در برنامه اخیر به 
میز ســینمای ایران اختصاص داشت، قادر آشنا دبیر دومین 

دوره جشن مهر سینمای ایران مهمان این بخش بود.
قادر آشنا، دبیر دومین دوره جشن مهر سینمای ایرانبیان 
کرد: ۲۱ شــهریورماه روز ملی سینماست و ما به دنبال این 
بودیم که این روز را برجســته کنیم چراکــه برایمان دارای 
اهمیت است. در خانه ســینما جشنی برای صنوف مختلف 
برپا می شد، اما ما از سال گذشته با نگاه به استان ها به دنبال 
این بودیم که جشنی جامع برگزار کنیم تا از همه هنرمندان 

کشور تجلیل کنیم.
وی ادامــه داد: جشــن های متعددی وجــود دارد که از 
هنرمندان در شــاخه های مختلف از جمله بازیگر، کارگردان 
و… تجلیــل می شــود، اما عــده ای مانند ســینماداران و 
پژوهشــگران بودند کمتــر مورد توجه قــرار می گرفتند. ما 
تصمیم داشتیم که در هر استان متناسب با بافت و فرهنگش 
این کار را انجام دهیم تا به شــعار عدالت فرهنگی که دولت 
وعده اش را داده بود برسیم؛ پس تصمیم گرفتیم در راستای 
توســعه فرهنگی جشــنی را برپا کنیم که سال گذشته این 
جشن را در ۲۲ استان برگزار و از ۳۵۰ هنرمند تجلیل کردیم.

قادرآشنا یادآور شد: امســال دومین جلسه شورای عالی 
ســینما در روز ملی ســینما و به ریاست معاونت اول رئیس 
جمهور برگزار شد. همچنین فراخوان جشنواره فجر در همین 
روز منتشر شد. باید بگویم دولت به دنبال تنظیم سازوکاری 
برای تجهیز سینما در شهر های بالای ۵۰ هزار نفر است. در 
حال حاضر ۱۸۸ شهر در ایران فاقد سینما هستند. با تصمیم 
شــورای عالی سینما و به دســتور معاون اول رئیس جمهور 

شورای سینما در استان ها به ریاست استاندار تشکیل شد.
وی تصریــح کرد: با توجــه به مدیریتم در اســتان های 
مختلف، معتقدم که اساسا سینما در استان ها مدیریت و اداره 
متناسب نداشت و این برای عنصر تاثیرگذاری مانند سینما 
کافی نبود. ما بر این باوریم که ســینما به لحاظ ساختاری و 

جشن فراگیری باید در استان ها نظام مند شود.
وی در ادامه برنامه »نقد ســینما« درباره ششمین جایزه 
پژوهش سال سینمای ایران که دبیری آن را برعهده دارد، نیز 
گفت: هر فعالیتی که مبنای پژوهشی نداشته باشد، احتمال 
از یاد رفتنش زیاد اســت. اهمیت به مساله پژوهش رسالت 
ذاتی سینماســت. آثاری که تاکنون بدست ما رسیده است، 

در مرحله بررسی  است.
این مدیر سینمایی درباره دسترسی به پژوهش های انجام 
شده در حوزه سینما یادآور شد: همه پژوهش هایی که از سال 
۹۵ صورت گرفته اســت، در سایت معاونت توسعه فناوری و 
مطالعات سینمایی بارگذاری شده است و از استادان دانشگاه 
و دانشــجویان خواهش دارم به این پژوهش ها مراجعه کنند 

چراکه با تحقیقات بسیار خوبی مواجه می شوند.

ســعید مندوانی بازیگر و فیلمنامه 
نویس کشورمان فیلم سازی را به پلک 
زدن تشــبیه کرد و گفت: فیلم کوتاه 
مانند پلــک زدن اســت و اتفاقات را 
می توان در کمترین زمان مشاهده کرد.

ســعید مندوانی بازیگر و فیلمنامه 
نویــس اهــل آبادان اســت کــه در 
فیلم هایی همچون خانه سوخته، دنبال 
شــروع و ساعت چند اســت کاری از 
انجمن ســینمای جوان به ایفای نقش 

پرداخته است.
مندوانــی از شــروع کار خــود در 
فیلم کوتاه گفت: پــس از اینکه فیلم 
شــهرخوبان در آبادان ساخته شد به 
من پیشنهاد حضور در چند فیلم کوتاه 
شد، اما در ادامه به دلیل شرایط پیش 
آمده نتوانستم این حرفه را ادامه دهم. 
همچنین من به فیلم کوتاه علاقه مند 
هســتم و دوســت دارم کسانی که در 

این زمینه فعالیت می کنند رشد کنند 
و بتوانــم در این مســیر در حد توانم 

کمکشان کنم.
مندوانی افزود: بنظــرم فیلم کوتاه 
ماننــد پلک زدن اســت، هنگامی که 

انســان پلک می زند، اتفاق را مشاهده 
می کند یا خاطــرات متفاوتی را به یاد 
می آورد که قبلا بــا آن صحنه مواجه 
شــده است که این اتفاقات مانند فیلم 
کوتاه در زمان کم و با سرعت بیشتری 

از جلوی چشم عبور می کنند.
وی دربــاره تفــاوت فیلــم کوتاه و 
سینمایی گفت: فیلم های کوتاه نهایتا 
با ده سکانس همراه هستند، اما طبیعتا 
فیلم سینمایی نیازمند زمان بیشتری 
اســت و فردی که چند فیلــم کوتاه 
ساخته نمی تواند فیلم سینمایی بسازد، 
زیرا ساخت فیلم نیازمند سواد و تجربه 

مناسب است.
دربــاره چهل ســالگی  مندوانــی 
جشــنواره فیلم کوتــاه اینگونه گفت: 
این اتفاق بســیار خوشایندی است که 
شاهد چهل ســالگی یک جشنواره در 
ایران هســتیم؛ ما انســان های جهان 
سومی هستیم که می خواهیم پله ای را 
با سرعت بالا برویم که قبل از ما هزاران 
نفر این پله ها را طی کرده اند، بنابراین 
احســاس می کنم به زمان زیادی نیاز 
داریم تــا بتوانیم به آنجایــی که باید 

برســیم. از نظر من هنرمندان ایرانی 
هر کدام از اســتعداد خوبی برخوردار 
هستند، اما موانعی که بر سر راه آن ها 
ایجاد می شود بسیار است که می تواند 
افــراد علاقه مند  منجر به دلســردی 
در این حوزه شــود. همچنین تفاوت 
بســیاری در ســاخت فیلم کوتاه میان 
کشور ما و دیگر کشور ها وجود دارد که 

کار را برای فیلمسازان سخت می کند.
وی افزود: هــدف بچه های امروزی 
با زمان ما بســیار متفاوت اســت؛ ما 
در آن زمــان بــه فیلم ســازی علاقه 
بسیاری داشــتیم و شرایط فیلم سازی 
بســیار متفاوت بود، اما درحال حاضر 
فیلمسازان کنونی بیشــتر به مقایسه 
درآمــد فیلم هــا و دریافــت جایزه از 
جشــنواره های متفــاوت می پردازند و 
ملاکشــان میزان درآمد از ساخت آن 

فیلم است، نه علاقه به فیلم سازی.

ابوذر حیدری کارگردان فیلم کوتاه »مینی بوس« که در مســیر راهپیمایی اربعین 
برای زائران به نمایش گذاشته می شود، به ارائه توضیحاتی درباره این فیلم پرداخت.

ابــوذر حیدری کارگردان فیلم کوتاه »مینی بوس« از آثاری که به همت ســازمان 
ســینمایی و در قالب سینماسیار در مســیر راه پیمایی اربعین برای زائران به نمایش 
گذاشته می شود، در گفتگو با خبرنگار مهر درباره این اثر توضیح داد: در سال ۹۶ آقای 
مجید مجیدی در قالب یک دورهمی، گروهی از فیلمســازان فیلم اولی در حوزه فیلم 

کوتاه را دورهم جمع کردند تا با موضوع اربعین، تعدادی اثر بین المللی تولید کنند.
وی ادامه داد: در این دورهمی ها اســتادانی مانند حجت الاســلام زائری و حبیب 
احمــدزاده هم حضور داشــتند و با حضــور خود آقای مجیدی گفتگوهایی شــکل 
می گرفت. در نهایت بعد از چند جلســه هفتگی قرار بر این شــد که برخی از ما برای 
ســاخت فیلم کوتاه طرح هایی را آماده کنیم. در نهایت هم طرح من و یکی دیگر از 
دوستان تصویب شد. قرار بود نزدیک به ۳۰ کار ساخته شود اما طرح ها به حد نصاب 
کیفی لازم نرسید. شخص آقای مجیدی طرح من را خیلی پسندیدند و به همین دلیل 

روی آن زمان گذاشتیم و فیلمنامه اش را آماده کردیم.
عراق را در ایران ساختیم

این فیلمســاز ادامه داد: قرار این بود که فیلم را در عراق بسازیم اما از آنجایی که 
بنیاد فارابی بودجه آن چنانی برای ســاخت فیلم کوتاه در خارج از کشور نداشت، کل 
پروسه ساخت را در خرمشهر و آبادان با بازسازی فضای عراق، طراحی و اجرا کردیم. 
فیلم را در گرما اردیبهشت و خرداد تصویربرداری کردیم و به همین دلیل شرایط خیلی 
سختی در جنوب کشور داشتیم. از طرف دیگر محدوده ای که در اختیار داشتیم، رود 
فرات را بازسازی کردیم. تنها لوکیشنی هم که پیدا کردیم حوالی بهمنشیر بود. از نظر 
لوکیشن بســیار فضای محدودی داشتیم و از نظر بصری آلودگی های بسیاری وجود 

داشت که به ما اجازه نمی داد دوربین را در هر جهتی قرار بدهیم.
حیدری درباره فرآیند شبیه سازی لوکیشــن های ایران به فضای کشور عراق هم 
گفت: ما تصاویری در اختیار داشتیم و فیلمبردار این کار هم پیش تر در مسیر واقعی 

این لوکیشــن در عراق، مستند ســاخته بود. به همین دلیل هم تصاویر هلی شات از 
آن منطقه در اختیار داشــتیم و هم تصاویر مربوط به مردم حاضر در این مسیر را در 

مستندها دیده بودیم.
این کارگردان افزود: این فیلم کوتاه در جشنواره ای در کشور عراق پذیرفته شد که 
موضوع آن هم مرتبط با اربعین بود. من امکان حضور نداشــتم اما بازخوردهای بسیار 
خوبی شــاهد بودیم. حتی دوســتان عراقی هم این کار را دوست داشتند. غیر از این 
حضورها هم فیلمم در شرایط و موقعیت های متعددی در این سال ها نمایش داشته و 
امسال هم به تازگی مطلع شدم که همین فیلم در موکب های طول مسیر راه پیمایی 

در حال اکران است.
کارگردان »مینی بوس« درباره اســتفاده از زبان عربی در فیلم و ترکیب بازیگران 
گفت: یکی از دلایلی که می خواســتیم فیلم را در عراق تولید کنیم، استفاده از لهجه 
واقعی همان مناطق بود. وقتی میســر نشــد، برخی دوستان پیشــنهاد دادند که از 
بازیگران عراقی ســاکن جنوب اســتفاده کنیم که زبان شان عربی بود. فیلم هم فیلم 
شلوغی بود و بعد از انتخاب بازیگر، مسأله لهجه کاراکترها برای مان مسأله بود. یکی از 
دوستان بازیگر متخصص لهجه در فیلم بود و کمک کرد نزدیک ترین لهجه را داشته 

باشیم تا اگر عرب زبانی فیلم را دید، فضای آن را باور کند.
وی تأکیــد کرد: تلاش ما از ابتــدا این بود که بین المللــی کار کنیم. مخاطب 
فارسی زبان و انگلیسی زبان که طبیعتاً فیلم را با زیرنویس می بینند اما می خواستیم 
مخاطبــان عرب زبان هــم از دایره مخاطبان فیلم خارج نشــوند. اگر در این زمینه 
دقت نمی کردیم، بخش عمده ای از مخاطبان مان که اهالی خود عراق را هم شــامل 
می شدند از دست می دادیم. اگر این نگاه را نداشتیم هم می توانستیم فیلم را دوبله 
کنیم و هم می توانســتیم از بازیگران فارسی زبان استفاده کنیم، اما نگاه مان عرضه 

جهانی بود.
حیدری درباره ســوژه فیلم کوتاه »مینی بوس« هم توضیــح داد: در حوزه اربعین 
کارهای نمایشــی کمی تا به امروز تولید شده اســت و مشخص در حوزه فیلم کوتاه 

تولیدات در این حوزه بســیار کمتر بوده است. یکی از معدود کارهایی که من دیده ام 
»کوه ســفید« اســت که فکر می کنم در همین بسته اکران سیار در موکب ها آن هم 
وجود داشــته باشــد. از آنجایی که در این زمینه تولیداتی نداشــته ایم، همین تعداد 
محــدود آثار مدام تکرار می شــود. چند اثر محدود هســتند که در این ســال ها به 
مناســبت های مختلف عرضه شده اند. با همتی که آقای آذرپندار در انجمن سینمای 
جوانان داشته اند، این بسته فیلم کوتاه با موضوع اربعین از سال گذشته به صورت خیلی 

خوبی پخش شده است.
روایتی واقعی از دوره ممنوعیت زیارت اربعین

ایــن کارگردان درباره طراحی ایده »مینی بوس« هم توضیح داد: در آن جلســات 
آقای مجیدی من ایده های مختلفی به ذهنم رســید اما تلاشــم این بود که به ایده 
تازه ای برســم. در نهایت براســاس یک خاطره جمعی در میان مــردم عراق، به این 
داستان رسیدم. به نوعی حتی می توان گفت این اتفاق در دهه ۶۰ در واقعیت رخ داده 
اســت. در دوره ای که سفر به کربلا ممنوع بوده، این اتفاق واقعاً برای یک مینی بوس 

رخ داده است.
وی افزود: قصه فیلم درباره آدم های یک روســتا اســت که با شــیخ قبیله به این 
نتیجه می رسند که در ایام منع زیارات اربعین در حکومت صدام، به پیاده روی اربعین 
بروند. آن زمان هر کس برای این پیاده روی می رفت یا زندانی می شــد یا حکم اعدام 
می گرفت. هر کس با ترفندی تلاش می کرده در این راه پیمایی مشارکت داشته باشد. 
مســیر »طریق العلما« به دلیل نخلستان های اطراف فضای مناسبی برای حرکت های 
پنهانی داشــته و برخی شــبانه به آنجا می رفتند و پنهان می شدند. شیخ آن روستا 
تصمیم می گیرد همه علاقه مند روســتا را با مینی بوسی همراه کند و هر گاه به آن ها 
ایراد گرفتند بگویند مینی بوس خراب است و داریم آن را هل می دهیم! در عین اینکه 

پیاده روی اربعین را هم انجام می دهند.
حیدری با اشــاره به تحقیقات خود درباره بازه زمانی روایت این فیلم کوتاه گفت: 
در آن مقطع ســخت گیری ها واقعاً زیاد بود و حتی خانواده هایی بودند که در مســیر 
راه پیمایی اربعین به تیربار بسته می شدند و به شهادت می رسیدند. صدام دستور داده 
بود هر کس در این مســیر پیاده روی می کند، یا باید کشته شود یا دستگیر. خیلی از 
زائران شبانه راهی این مسیر می شدند اما موارد زیادی بوده که به مقصد نمی رسیدند 
و قربانی می شدند. آنقدر هم مصداق این اتفاق زیاد بوده که نیاز به پژوهش آن چنانی 

هم ندارد.

فیلم کوتاه مانند پلک زدن است 

کارگردان »مینی بوس« مطرح کرد؛

این فیلم کوتاه در جشنواره  عراق پذیرفته شد

سامان ســالور گفت: یکی از اصلی ترین 
شرط ها برای بهره مند شدن از تمام ظرفیت 
اکران آنلاین این است که ما بتوانیم جلوی 
قاچاق فیلم ها و نمایش آنها در شبکه های 
ماهواره ای را بگیریم ولی متاسفانه به دلیل 
اجرا نشدن قانون کپی رایت بلافاصله پس 
از اینکــه فیلم های ســینمایی به صورت 
آنلایــن اکران می شــوند، نســخه قاچاق 
آنها در بســتر نت در دسترس عموم قرار 
می گیرد و شــبکه های ماهواره ای نیز این 

فیلم ها را بارها و بارها پخش می کنند.
کام  فیلم ســینمایی »سه  تهیه کننده 
حبس« که به تازگی اکــران آنلاین خود 
را آغاز کرده اســت، دربــاره اکران آنلاین 
فیلم هــای ســینمایی پس از اکــران در 
ســینماها به ایســنا گفت: پس از شیوع 
ویروس کرونــا به ناچار از امکان های دیگر 
نمایش فیلم استفاده کردیم و اکران آنلاین 
به یک گزینه جدی تبدیل شد. به نظر من 
این یک بســتر مناسب است اما برای بهره 
بردن کافی از این بســتر شــروطی وجود 
دارد که باید در آینده به آنها توجه ویژه ای 

داشته باشیم.
این تهیه کننده ســینما که فیلمش در 
پلتفرم فیلم نت اکران آنلاین شــده است، 
خاطرنشان کرد: یکی از اصلی ترین شرط ها 
برای بهره مند شدن از تمام ظرفیت اکران 
آنلایــن این اســت که مــا بتوانیم جلوی 
قاچاق فیلم ها و نمایش آنها در شبکه های 
ماهواره ای را بگیریم ولی متاسفانه به دلیل 
اجرا نشدن قانون کپی رایت بلافاصله پس 
از اینکــه فیلم های ســینمایی به صورت 
آنلاین اکران می شوند نسخه قاچاق آنها در 
بســتر نت در دسترس عموم قرار می گیرد 
و شــبکه های ماهواره ای نیز این فیلم ها را 

بارها و بارها پخش می کنند.
وی افــزود: اگــر قانــون کپی رایت در 
کشــورمان اجرایی شــود از آنجا که ما در 
میزان سالن های سینمایمان دچار مشکل 
هســتیم و در بســیاری از مناطــق اصلا 
سینمایی وجود ندارد و فضای عرضه فیلم 
به صورت اکران در سینماها محدود است 
اکران آنلاین می تواند این کمبود را جبران 

کند. از آنجا که امروز تقریبا در همه جای 
کشور امکان دسترســی به اینترنت وجود 
دارد از این طریــق ما می توانیم مخاطبان 
بسیار بیشتری نه تنها در سطح کشور بلکه 
در ســطح جهان داشته باشیم که طبیعتا 
باعث می شــود فیلم ها به فــروش بهتری 
برســند. در زمان اکران »سه کام حبس« 
افراد بســیاری با من تماس می گرفتند و 
می گفتند که منتظــر نمایش آنلاین این 
فیلم هســتند چراکه امکان سینما رفتن 

ندارند.
ســالور با اشــاره به لزوم فرهنگسازی 
برای استفاده از نســخه قانونی فیلم های 
سینمایی گفت: این فرهنگسازی تا حدی 
صورت گرفته و ما شــاهد هستیم با وجود 
اینکه نسخه قاچاق فیلمی چون »تفریق« 
در دســترس عموم قرار گرفتــه با اکران 
آنلاین افراد بســیاری بلیت تهیه می کنند 
و از پلتفرم به تماشای فیلم می نشینند اما 
باز هم به گسترده تر شدن این فرهنگ نیاز 
داریم و در ایــن زمینه حتی پلتفرم ها نیز 

می توانند تاثیرگذار باشند.
وی افــزود: به نظر من پلتفرم ها باید در 
فضایی رقابتی قرار بگیرند و نباید وضعیت 
به شــکلی باشــد که تنها قشــر خاصی 
از ســینماگران بتوانند با آنهــا همکاری 
موفقی داشته باشند. در گذشته با کمبود 
پلتفرم های نمایش فیلم فضایی انحصاری 

ایجاد شــده بود اما خوشــبختانه با اضافه 
شدن چند پلتفرم دیگر امروز این انحصار 
شکسته اســت و من با وجود پلتفرم هایی 
چون فیلم نت به این فضا امیدوارتر شده ام. 
ســکوهای نمایــش می تواننــد در زمینه 
فرهنگسازی برای استفاده از نسخه قانونی 
فیلم هــا تاثیرگذار باشــند و امیدوارم این 
فضای رقابتی باعث شود که به این موضوع 

توجه ویژه ای داشته باشند.
ســالور با اشــاره به فاصله اندک زمان 
اکران در ســینماها با زمان نمایش آنلاین 
فیلــم »ســه کام حبس« گفــت: تجربه 
نشــان داده فیلم هایی کــه فاصله اکران 
عمومی شــان با اکران آنلاین کمتر است با 
توجــه به تبلیغاتی کــه در فضای مجازی 
صورت گرفته امکان موفقیت بیشتری برای 
جلب نظــر مخاطب دارند. پلتفرم فیلم نت 
متعلق به افرادی اســت که خودشــان از 
بدنه ســینما هستند و به همین دلیل این 
دوستان به ســینما نگاهی صرفا اقتصادی 
ندارنــد و دغدغه های ســینمایی و هنری 
نیز در عملکرد این پلتفرم دیده می شــود 
که بسیار امیدوارکننده است. خوشبختانه 
دوســتان برای صاحبان فیلم احترام قائل 
شــدند و این فیلم در یک تعامل دو طرفه 
به صورت آنلاین اکران شد و امیدوارم این 
نــگاه و عملکرد در پلتفــرم فیلم نت ادامه 

داشته باشد.

این تهیه کننده درباره وضعیت سینمای 
اجتماعی ایران گفت: فیلم »سه کام حبس« 
تا امروز پرفروش ترین فیلم اجتماعی سال 
بــوده و در اکران آنلاین مــا می توانیم به 
مخاطبان جهانی هم توجه داشــته باشیم 
و میزان فروش فیلــم را افزایش دهیم اما 
»سه کام حبس« یک استثنا بوده و اگر به 
جدول فروش نگاه کنید متوجه می شوید 
که اکثر فیلم های پرفروش کمدی هستند. 
سینمای اجتماعی امروز بیش از هر زمان 
دیگری به حمایت نیاز دارد، متاسفانه این 
ســینما هر روز به وضعیــت بدتری دچار 
می شود چرا که سیاســتگذاران فرهنگی 
ما عملکرد مناســبی ندارند و میزان تولید 
فیلم هــای اجتماعی کاهــش پیدا کرده و 
وقتی تولید مناسب نداشته باشیم مطمئنا 
عرضه مناسبی نیز نخواهیم داشت و نقش 
در گیشــه کمرنگ  اجتماعی  ســینمای 

می شود.
وی در ادامه با اشاره به عملکرد سازمان 
سینمایی وزارت ارشاد ابراز عقیده کرد: در 
سال های اخیر متاسفانه سانسور پر رنگ تر 
شــده و فیلم های اجتماعی یا با سانســور 
شــدید مواجه می شــوند و یا اصلا به این 
فیلم ها مجوز داده نمی شود. به نظر می رسد 
که هر چقدر فیلم ها خنثی تر باشند امکان 
ساخت بیشتری دارند و این در حالی است 
که یک فیلم اجتماعی در صورتی می تواند 
موفق باشــد که بتواند تصویری از جامعه 
خود ارائه دهد و خنثی نباشد. به نظر من 
با وضعیتی که شاهد هستیم در سال های 
آینــده فیلم هــای اجتماعــی خنثی تری 
خواهیم دید و این خطری اســت که این 

سینما را تهدید می کند.
سالور خاطرنشــان کرد: از آنجا که این 
فیلم )ســه کام حبس( در سال ۹۸ مجوز 
گرفــت، دولت قبل با مــا همکاری خوبی 
داشــت ولی دولت جدید عــلاوه بر بحث 
تولیــد، در عرصــه اکران نیز ســعی دارد 
ســینمای اجتماعــی را به حاشــیه ببرد 
و شــاهد هســتیم که اکثر ســانس ها در 
قــرار گرفته اند.  فیلم های کمدی  خدمت 
اگر مســئولان دغدغه سینمای اجتماعی 

دارد باید این وضعیــت را تغییر دهد و با 
فیلمســازان تعامل بیشتری داشته باشد و 
سختگیری ها برای دریافت مجوز را کمتر 

کند.
وی در ادامه گفت: یک فیلم سینمایی 
به طور کامل مــورد قضاوت قرار می گیرد 
و نتیجه گیــری از فیلــم باید بر اســاس 
کلیت فیلم باشد اما متاسفانه دوستان در 
شورای پروانه ساخت و پروانه نمایش آثار 
را ســکانس به سکانس قضاوت می کنند و 
هر ســکانس را جداگانه مورد بررسی قرار 
می دهند و توجهی به نتیجه کلی اثر ندارند.

ســالور دربــاره عوامــل موفقیت فیلم 
ســینمایی »ســه کام حبس« در گیشه 
گفت: این فیلــم یک معضل بزرگ و مهم 
را مطرح می کند. هر چقدر که این نگرش 
ناراحت کننده باشــد مــا نمی توانیم منکر 
وجود اعتیاد در کشورمان شویم. این فیلم 
به نوعی این پدیده را آسیب شناسی می کند 
و متاسفانه مسئولان کشور ما و ارگان های 
عریض و طویل فراوانی که وجود دارند به 
جای اینکه از اینگونه فیلم ها حمایت کنند 
مثل همیشه سعی دارند صورت مسئله را 
پاک کنند و این برای ســینمای اجتماعی 
که می خواهد از واقعیت های جامعه بگوید 
مورد پذیرش نیســت. به نظر من یکی از 
اصلی تریــن دلایل موفقیت این فیلم، نگاه 
واقعــی آن بــه معضلی اســت که مطرح 

می کند.
فیلم سینمایی »هایلایت«  تهیه کننده 
در پایــان تاکیــد کرد: برخــی تلخ بودن 
فیلم »ســه کام حبــس« را یکی از نکات 
منفی درباره آن می دانند در صورتیکه این 
تلخی برآمده از یک واقعیت اســت. امروز 
اگر کســی تصمیم بگیرد مــواد مخدری 
مصرف کند، تهیه مــواد مخدر برایش از 
نان خریدن هم آسان تر است. ما به عنوان 
فیلمســاز وقتی تصمیم می گیریم درباره 
این موضوع فیلم بســازیم باید واقعیت را 
به تصویر بکشیم ولی وظیفه ما نشان دادن 
راه حل نیست، ما فقط به بخش های تاریک 
اجتماعمان کــه کمتر مــورد توجه قرار 

گرفته، نور می تابانیم.

سامان سالور:

جلوی قاچاق فیلم ها را باید گرفت تا اکران آنلاین جان بگیرد
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اعلام زمان برگزاری سی و نهمین 
جشنواره موسیقی فجر

ششمین و آخرین جلسه شــورای سیاست گذاری سی و 
نهمین جشنواره موســیقی فجر با حضور اعضا و جمع بندی 
نهایــی چارچوب هــای اصلی و خط مشــی جشــنواره در 

بخش های مختلف آن برگزار شد.
به گزارش ایسنا، آخرین جلسه شورای سیاستگذاری سی 
و نهمین جشــنواره موســیقی فجر با حضور محمد الهیاری 
)مدیر کل دفتر موســیقی( و رئیس جشنواره، رضا مهدوی 
)دبیر جشــنواره(، کامبیز روشن روان)یکی از مشاوران دبیر 
جشنواره(، شاهین فرهت، سیدمحمد میرزمانی، هادی آرزم 
و محمدعلی مرآتی)اعضای شــورا( و امیر عباس ستایشــگر 

)مدیرعامل انجمن موسیقی ایران( برگزار شد.
در این جلســه ضمن تعیین چهارچوب های اصلی و خط 
مشی جشنواره، فراخوان بخش رقابتی و غیر رقابتی نهایی و 
بخش های مختلف جشنواره و همچنین زمان برگزاری)۲۳ تا 
۲۸ بهمن ماه ســال جاری( و تقویم جشنواره جهت اجرایی 

شدن مورد تأیید و تصویب قرار گرفت.
سی و نهمین جشنواره موسیقی فجر به همت دفترموسیقی 
معاونت امور هنری وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی، توسط 
انجمن موســیقی ایران به دبیری رضــا مهدوی از ۲۳ تا ۲۸ 
بهمن ماه سال جاری در بخش های رقابتی )جایزه باربد( و غیر 
رقابتی همزمان در تهران و اســتان های دیگر برگزار و جایزه 
ترانه،  جایزه موســیقی و رســانه، بخش سرود و نشست های 

پژوهشی برنامه های دیگر این دوره از جشنواره خواهد بود.

آغاز مرمت تکیه میرفندرکسی در تخت 
فولاد 

مدیر مجموعه تاریخی، فرهنگــی و مذهبی تخت فولاد 
از آغاز عملیات مرمت تکیه تاریخی میرفندرکســی توســط 

سازمان نوسازی و بهسازی شهرداری اصفهان خبر داد.
ابراهیم عمرانی در گفت وگو با ایسنا و با اشاره  به تاریخچه تکیه 
میرفندرکسی، اظهار کرد: تکیه حکیم میرفندرسکی در مجموعه 
تاریخــی، فرهنگی و مذهبی تخت فولاد و در شــمال غربی این 
قبرســتان در خیابان واله قرار دارد. این تکیه که از تکایای ویژه 
و منحصربه فرد مجموعه تخت فولاد به شــمار می رود به  واسطه 
وجود مزار حکیم میر ابوالقاســم فندرســکی، عارف و فیلسوف 

برجسته زمان شاه عباس اول صفوی شهرت دارد.
مدیر مجموعه تاریخی، فرهنگــی و مذهبی تخت فولاد 
اضافه کرد: البته علاوه بر این ســابقه تاریخی و هویتی، تکیه 
میرفندرسکی از عناصر گردشگری و زیارتی فراوانی برخودار 
اســت و برگزاری رویدادهای گردشــگری و حضور مستمر 
زائران و گردشــگران در این تکیه، اهمیت و جایگاه زیارتی و 

گردشگری آن را نشان می دهد.
او با اشاره به بازدیدهای دوره ایِ کارشناسان حوزه مرمت از 
مجموعه تاریخی، فرهنگی و مذهبی تخت فولاد و با بیان اینکه 
مرمت و نگهداری تکایا و بناهای آرامگاهی، بخشی از مأموریت 
و از وظایف این مجموعه اســت، افزود: مرمت ابنیه و تکایای 
تخت فولاد به صورت دوره ای و براســاس زمان بندی مشخص 
توســط کارشناســان حوزه مرمتِ این مجموعه و با همکاری 

سازمان نوسازی و بهسازی شهرداری اصفهان انجام می شود.
عمرانی به مرمت تکیه میرفندرســکی اشاره کرد و افزود: 
با توجه به فرآیند آسیب شناســی، عملیات مرمت این تکیه 
شامل سبک سازی، اســتحکام بخشی و کف ســازی بام ها، 
همچنیــن مرمت جداره ها، حجره ها و اصلاح آجرفرش تکیه 

آغازشده است.
او با بیان اینکه تکیه میرفندرسکی به لحاظ سبک معماری 
و عناصر گردشــگری به عروس تکایا شهرت دارد، ادامه داد: 
سال گذشت مرمت سنگ مزار آرامگاه میرفندرسکی به عنوان 
یکی از اماکن مقــدس و زیارتی مجموعه تاریخی، فرهنگی 
و مذهبــی تخت فولاد همراه با نورپــردازی کامل این تکیه 
به صورت کامل انجام شد و اکنون نیز پروژه مرمت این تکیه 
توسط سازمان نوسازی و بهسازی شهرداری اصفهان آغازشده 

که در مدت ۴ ماه انجام خواهد شد.

احداث مسیر گردشگری در سازه های 
آبی تاریخی شوشتر

سرپرســت پایگاه میراث  جهانی ســازه های آبی تاریخی 
شوشتر از احداث مسیر گردشــگری در این پایگاه خبر داد 
و گفت: با اتمام این طرح، شــاهد تحولی عظیم در این سازه 

جهانی خواهیم بود.
امین مهدوی کیا با اعلام این خبر اظهار کرد: امروزه صنعت 
گردشــگری در جهان از اهمیت بسیار بالایی برخوردار است 
به طوری که گردش و تفریح به جزء جدایی ناپذیر زندگی مردم 
تبدیل شده است و روزانه درصدد یافتن مقاصد جدید برای 
ســفر به آن مناطق و پرکردن اوقات فراغت و نیز بهره مندی 
از جاذبه های گردشگری، تاریخی، فرهنگی، مذهبی و کسب 

آرامش هستند.
سرپرســت پایگاه میراث جهانی شوشــتر در ادامه با بیان 
این که شــهر شوشــتر با دارا بودن ۱۸ اثر جهانی )۱۳ اصل 
و ۵ فرع( همواره میزبان خیل عظیم گردشــگران از سرتاسر 
جهان در همه فصول سال بوده است و از این قاعده مستثنی 
نیســت افزود: طی بازدیدهای متوالــی از محل طرح، امکان 
ســنجی های دقیق و نظرات کارشناســی بر آن شدیم تا در 
راســتای حفظ و رونق بخشــی به این صنعــت در پایتخت 

سازه های آبی جهان، این مهم اجرایی شود.
به  گزارش ایســنا و بــا اعلام اداره  کل میــراث  فرهنگی 
خوزســتان، او با اشــاره به اهداف موردنظر در احداث مسیر 
گردشــگری حد فاصل اثر جهانی کلاه فرنگــی و بندمیزان 
تا قلعه سلاســل گفت: معرفی ارزش های تاریخی این آثار و 
نحــوه ارتباط مؤثر و تنگاتنگ آن ها با یکدیگر در راســتای 
صیانت و حفاظت از آثار با اولویت قرار دادن حرکتی جذاب 
و مهیج برای گردشــگران و شــهروندان به صــورت پیاده و 
سواره )دوچرخه ســواری( به منظور ارتقاء سرزندگی، پویایی 
و تقویت ظرفیت ها و نقاط قــوت این محور واصل، از جمله 

چشم اندازهای این طرح بزرگ است.

حضرت  زیارت  گفــت:  دوانی  رجبی 
ســجاد )ع( و حضرت زینب ســلام الله 
علیها، یکی از شــعائر مهم دین است که 

اربعین را اربعین کرد.
پژوهشگر  دوانی،  رجبی  محمدحسین 
تاریخ اسلام درمورد قیام توابین بیان کرد: 
بر اســاس آن چه ما به عنوان زیارت امام 
حسین )ع( برداشــت می کنیم پنجمین 
زیارتی که تاریخ ثبت کرده زیارت توابین 
است. توابین کسانی بودند که امام حسین 
)ع( را بــه کوفه دعوت کــرده بودند، اما 
بــه خاطر رعب و وحشــتی که آن ها را با 
اعلام حکومت نظامی توســط ابن زیاد در 
این شــهر فرا گرفت به یاری امام حسین 
علیهم الســلام نرفتنــد. بنابراین، همین 
افــراد گردهم جمع شــدند و بر مصیبت 
بزرگ رخ داده گریســتند و خود را مقصر 
دانستند و از همان موقع، درصدد برآمدند 
تا برای گرفتن انتقام خون امام حســین 

علیهم السلام دست به قیام بزنند.
به گفته این پژوهشــگر تاریخ اسلام، 
با انتشار خبر مرگ یزید، توابین حرکت 
خود را آشــکار کردند و خطاب به افراد 
دیگری مانند خودشــان که امام حسین 
بودند،  نکــرده  یاری  را  الســلام  علیهم 
گفتنــد ما قصد گرفتن انتقام خون پاک 

حضرت سیدالشهداء )ع( را داریم.
رجبی دوانی تصریح کرد: نقل اســت 
که ۱۶هزار نفر با ســلیمان بن صرد به 
عنوان رهبر توابین بیعت و قیام کردند. 
اما هنــگام قیام، فقط ۴ هــزار نفر پای 
کار بودنــد و حرکــت خــود را از کوفه 
آغــاز کردند و برای تبرک و عذرخواهی 
به پیشــگاه امام حســین علیهم السلام 
روانه کربلا شــدند و زیــارت آن ها در 
کربلا غوغایــی بود تا جایــی که وقتی 
به این شهر رســیدند به شدت آه و ناله 

کردند و خود را بــر مزار مطهر حضرت 
ابراز  و  می افکندنــد  )ع(  سیدالشــهداء 

می کردند. پشیمانی 
ایــن پژوهشــگر تاریخ اســلام ادامه 
داد: وقتــی در آن جا با مزار مطهر امام 
حســین )ع( و روح مقدس آن حضرت 
)ع( عهد بســتند کــه انتقــام خواهند 
گرفت از کربلا عازم شــام شدند. اما اگر 
این ۴ هزار نفر که با ســلیمان بن صرد 
قیــام کردند به موقع به کربلا رســیده 
و امام حســین علیهم الســلام را یاری 

کرده بودند قطعــاً قضایای قیام حضرت 
سیدالشــهداء )ع( به آن واقعه جانسوز و 

تکان دهنده ختم نمی شد. 
رجبی دوانی با اشــاره به اهمیت زیارت 
حضرت سیدالشــهداء )ع( در روز اربعین 
بیان کرد: چهارمیــن زیارتی که می توان 
برای امام حســین علیهم السلام برشمرد 
زیارت اربعین اســت. یعنی چهل روز بعد 
از وقوع حادثه جانســوز کربلا، زیارت آن 
وجود مقدس رخ داده است. اما این که این 
زیارت به نام چه کسی یا کسانی ثبت شده 
است جای بحث دارد. عمدتاً زیارت اربعین 
با جابربن عبدالله انصاری شناخته می شود.

او مطرح کــرد: طبق نقلی، جابر همراه 
با عطیــه کوفــی در روز اربعین به زیارت 
امام حسین علیهم السلام رفته بود، اما به 
عقیده بنده، هرچند جابر فرد بزرگی است، 
اما کار و فعل او نمی تواند باعث شــود که 
یکی از شعائر شیعه به عنوان زیارت اربعین 
ابداع شده و در جامعه شیعی نهادینه شود. 
اســلام گفت:  تاریخ  پژوهشــگر  این 
بنده بر این باور هســتم اهمیت اربعین 
در زیارت اسیران آل الله است؛ هنگامی 
که از شــام باز می گشــتند و نقل داریم 
که در روز اول صفر این اسیران به شام 
رســیدند و به همین دلیــل، نمی تواند 

بیش از یک هفته، یزید لعن الله اسیران 
آل الله را در شام نگه داشته باشد. 

طبیعی  شــد:  یادآور  دوانــی  رجبی 
اســت کــه اســیران آل الله بخواهنــد 
پیش از بازگشــت به مدینــه بار دیگر 
بــه کربلا برونــد و امام حســین علیهم 
الســلام را زیارت کنند. از این روســت 
که مســیر خود را دور و طولانی کردند 
و طبیعی اســت اگر هشتم، نهم صفر از 
شام حرکت کرده باشــند تا بیستم ماه 
صفر به کربلا رســیده و مرقد مطهر امام 
حســین علیهم الســلام را زیارت کرده 
این  ادعای  به  بنابراین، نمی توان  باشند. 
که کربلا در مسیر شام به مدینه نیست 
منکر زیارت اهل بیت علیهم السلام شد 
و قطعــاً کاری که امام معصــوم علیهم 
السلام یا شــخصیت عظیم عالم اسلام؛ 
حضرت زینب ســلام الله علیه ها انجام 
داده اند یکی از شــعائر دین است. یعنی 
زیارت حضرت ســجاد علیهم الســلام و 
حضرت زینب سلام الله علیها، اربعین را 
اربعین کرد و حضرت امام صادق علیهم 
الســلام برای زیارت اربعیــن، زیارتنامه 
نوشــتند. نــه این که جابر بــن عبدالله 
انصــاری با زیارت خود اربعین را اربعین 

باشد. کرده 

یک پژوهشگر تاریخ اسلام مطرح کرد؛

زیارت حضرت زینب )س( و امام سجاد )ع(؛ یکی از شعائر مهم دین

اعضای کمیته فرهنگی و آموزشــی ســتاد اربعین 
همچون ســال های گذشــته با حضــور در تعدادی از 
موکب های مســتقر در مســیر حضور زائران و اهدای 
بســته های فرهنگی و متبرک، به تجلیل از موکبداران 

پرداختند.
به گزارش ایسنا،امســال ۱۰۰۰ موکب مورد تجلیل 
قرار می گیرد و شب گذشته هیات ایرانی به سرپرستی 
حجت الاســلام احمــدی رییس کمیتــه فرهنگی و 
آموزشــی ســتاد اربعین ضمن حضور در چند موکب 
به ویژه »ندا الاقصی« با خادمان حســینی این موکب؛ 
جمعی از علمای اهل سنت فعال در حوزه فلسطین از 

کشورهای مختلف دیدار و گفتگو کرد.
حجت الاسلام احمدی در این دیدار گفت: قلب ملت 

ایران و مسلمانان با ملت فلسطین است و به امید خدا 
روزی این اجتماع را در مسجدالاقصی برگزار خواهیم 

کرد.
وی ضمن ابلاغ ســلام مقام معظم رهبری به مردم 
فلســطین، بیان کرد: خوشحالیم که در آستانه اربعین 
حسینی به خدمت علمای ملت فلسطین برای تشکر و 

قدردانی از موکب داران ندای الاقصی رسیدیم.
وی خاطرنشــان کرد: اربعین منشأ وحدت، همدلی 
و انسجام مسلمانان شده است. اربعین حسینی تمامی 
امت مســلمان را دور هم زیر پرچم امام حســین )ع( 

جمع کرده است.
حجت الاسلام احمدی ادامه داد: مهمترین موضوع 
بین مســلمانان، پیوند قلبی و وحدت میان مسلمانان 

است که به برکت امام حســین)ع( این وحدت ایجاد 
شــده اســت. قلب ملت ایــران و مســلمانان با ملت 
فلسطین اســت و به امید خدا روزی این اجتماع را در 

مسجدالاقصی برگزار خواهیم کرد.
وی همچنیــن در دیدار با کارکنان »بیمارســتان 
احســان« و عیادت از بیماران این بیمارســتان گفت: 
نشاط بسیار خوبی که در میان پزشکان و همکارانشان 
است غیرقابل وصف است. آنها برای خدمت به بیماران 

بسیار با شور و نشاط هستند.
احمدی خاطرنشــان کرد: روحیه خوب آنها در کار 
درمان بســیار تاثیر گذار اســت. امیدواریم این گروه 
از پزشــکان سال های ســال در کار خدمت به بیماران 

فعالیت کنند.

وی با اشــاره به بی احترامی به ساحت قرآن گفت: 
امســال هشــت قاری از ملیت های متفاوت به قرائت 
قرآن پرداختند. کشورهای لبنان، هند پاکستان، ایران  
و افغانســتان از جمله این کشورها هستند. همچنین 

هشت قاری خانم هم اجرای قرائت قرآن داشتند.
حجت الاسلام احمدی در پایان با شیخ جلال الدین 
صغیر  امام جماعت مســجد براثا در بغداد دیدار کرد 
و در حاشــیه بازدید از یادبود »شــهدای سرایا انصار« 
در ســخنانی توضیح داد: شهدای مدافع حرم و جبهه 
مقاومت نقش مهم و بی بدیلی در استقلال کشور عراق 

و برقراری امنیت زائران اربعین داشته اند.
در پایان هر یک از این دیدارها یک جلد قرآن کریم 

و بسته هدیه فرهنگی به موکب داران اهدا شد.

عضو هیئت علمی گروه ادبیات و علوم انسانی دانشگاه 
اصفهان با بیان اینکه تأثیرگذاری حرکت امام حسین )ع( 
در جهان با راهپیمایی اربعین نشان داده می شود، گفت: 
این گردهماییِ سالیانه می تواند جامعه بشری را به سوی 

معنویت، آرمان های الهی، تشیع و مهدوی هدایت کند.
اصغر منتظرالقائم در گفت وگو با ایسنا، اربعین را یک 
واقعه بزرگ جهانی خواند و اظهار کرد: شیعیان به دلیل 
این  به  هستند  قائل  حسین)ع(  امام  برای  که  قداستی 
عزاداری و راه پیمایی دست زده اند. راهپیمایی  اربعین یک 
واقعه بزرگ جهانی است و عاشورا و اربعین، جایگاه خود 
را در صحنه جهانی، تغییرات اجتماعی و فرهنگی جهان 
باز کرده است. قدرت های بزرگ در صدد بودند که شیعه 
و افق پرواز بلند آن، یعنی شهادت طلبی و جریان سرخی 

که در تشیع وجود داشت را محو کنند، ولی موفق نبودند.
او افزود: همان گونه که از اسارت اهل بیت)ع( در کوفه 
و سخنرانی حضرت زینب)س( در مقابل عبیدالله و سپس 
سخنرانی امام سجاد)ع( در برابر یزید، آثار و برکات خود را 
گذاشت، جریان تشیع نیز با اربعین در حال جهانی شدن 

و تأثیرگذاری است. این تأثیر در میان مسلمانان جهان، 
حتی جهانیان و بیش از همه در بین ایرانیان مشاهد شد 
و سنگ ترین قلب ها را برانگیخت، لذا امروز واقعه اربعین 
نیز تأثیرات خود را دارد و عظمت کار امام حسین)ع( و 
و  است  شدن  روشن  حال  در  پیش  از  بیش  شیعیان 
صحنه ها و آن تراژدی که معاویه، یزید و بنی امیه قصد 

انجام آن ها را داشتند، موفقیت آمیز نبود.
اربعین،  و  عاشورا  واقعه  اینگه  بیان  با  منتظرالقائم 
همدلیِ سردترین قلب ها را برمی انگیزد، تصریح کرد: از 
آن زمان تاکنون، مسلمانان و جهانیان برای شهادت امام 
حسین)ع( در روز عاشورا و اربعین سوگواری می کنند و 
این ۴۰ روز، یک دوره عزاداری در سنت اسلامی است که 
همه جهانیان نیز از این تراژدی متأثر شده اند و آثار آن در 

بین اهل سنت و مسیحیان نیز قابل مشاهده است.
عضو هیئت علمی گروه ادبیات و علوم انسانی دانشگاه 
امام  حرکت  تأثیرگذاری  اینکه  بر  تأکید  با  اصفهان 
داده  نشان  اربعین  راهپیمایی  با  جهان  در  حسین)ع( 
با عشق به  این گردهماییِ سالیانه  می شود، اضافه کرد: 

با  را  تاریخ  راهپیمایی  طولانی ترین  حسین)ع(  امام 
طولانی ترین سفره های غذایی رایگان همراه کرده است، 
به زائرین حسینی کمک  نیز به صورت داوطلبانه  مردم 
می کنند و یک مجتمع امت اسلامی برای تبادل و ارتباط 
شیعیان تشکیل شده که حرکت به سوی جامعه ایده آل و 
آرمانی است که امام زمان)ع( ایجاد خواهد کرد و شکل 

عملی آن در راهپیمایی اربعین قابل ملاحظه است.
او با اشاره به لزوم آگاهی بخشی و فرهنگ سازی درباره 
اربعین، خاطرنشان کرد: باید حقیقت و انسانیتی که در 
اربعین، تشیع و حرکت امام حسین)ع( وجود دارد را در 
نشان  جهانیان  به  عملی  به  طور  و  مومنانه  زیستِ  قالب 
را درک  زندگی  در  اربعین  بازتاب عملی  و  اثر  تا  دهیم 
کنند. هنگامی که این قضیه را به طور عملی درک کنند 

تأثیرگذاری آن بیش از پیش نشان داده خواهد شد.
او در پایان تأکید کرد: راهپیمایی اربعین با خلوص نیت 
انجام می شود و دفاع از آزادی انسان ها، زیر بار ظلم نرفتن 
و دنبال کردن عدالت اجتماعی و مبارزه با ظلم و فساد را 
در خاطرات زنده می کند که از شعائر اصلی امام حسین)ع( 

بوده است. کسانی که در این راهپیمایی شرکت می کنند، 
لبیک  او  شعارهای  به  حسین،  راه  به  عمیق  اعتقاد  با 
می گویند و آن را در سبک زندگی خود، عملی می کنند؛ 
لذا راهپیمایی اربعین می تواند جامعه بشری را به سوی 
معنویت، آرمان های الهی، تشیع و مهدوی هدایت کند و 
درمجموع تاریخ بشریت را از آدم تا خاتم، از خاتم تا امام 
تا مهدی موعود متصل  امام حسین)ع(  از  و  حسین)ع( 

کند.

تاکید  با  هنری  حوزه  شعر  دفتر  مدیر 
با  اربعین  جریان  تقویت  ضرورت  بر 
بهره مندی از عواید وقف، گفت: بخش عمده 
آن  دستاوردهای  و  فرهنگی  فعالیت های 
از  متاثر  می شود  تعریف  فرهنگ  ذیل  که 

فرهنگ وقف است.
خبرنگار  با  گو  و  گفت  در  داوودی  علی 
برگزاری  رابطه  خصوص  در  ایرنا  فرهنگی 
اربعین حسینی  آیین خودجوش و مردمی 
در  وقف  عواید  از  مندی  بهره  ضرورت  بر 
برگزاری هرچه باشکوه تر این مراسم تاکید 
کرد و گفت: نکته اساسی این است که وقف 
جامعه  که  هایی  دوره  در  اینکه  بر  علاوه 
اسلامی با مشکلات اقتصادی مواجه شده، 
راهگشای امور بوده و عموما مشاهده کرده 
از  ایم که تلاش واقفان برای گشودن گره 
مشکلات دیگر اعضای جامعه در عرصه های 
کارساز  نیز  فرهنگی  و  مذهبی  اجتماعی، 

بوده است.
وی اظهار داشت: آنچه در این دنیای فانی 

وجود دارد، برای هیچ کس ماندگار نیست 
و نمی ماند، فقط ما تا زمانی که در این دنیا 
هستیم از نعمت ها استفاده می کنیم و بعد 
هم می رویم. آنچه ماندگار می شود، رضایت 

خدا و اثر ارزشمند کمک به همنوعان است
داوودی با بیان این که وقف طی سال ها 

 پشتوانه فرهنگ و هنر ما بوده است، اظهار 
کرد: بسیاری از مدارس، مساجد و زمین ها و 
باغات در حوزه رفاهیات و مانند آن ذیل وقف 
شکل گرفته و باید در ترویج این سنت حسنه 
بکوشیم. همچنین بخش عمده فعالیت های 
فرهنگی و دستاوردهای آن که ذیل فرهنگ 

تعریف می شود، متاثر از فرهنگ وقف است.
وی ادامه داد: نگاهی گذرا به تاریخ وقف در 
سراسر ایران نشان می دهد که واقفان بزرگ 
که در عرصه فرهنگ و هنر سرآمد بوده اند، 
با درک اهمیت وقف در کمک به توسعه همه 
جانبه جامعه، به آن همت کرده اند. وقف یکی 
از برترین مصادیق احسان و نیکوکاری است 
که سودانگاری را انکار می کند و واقف، اموال 

خود را در خدمت هدفی والاتر قرار می دهد.
مدیر دفتر شعر حوزه هنری با اشاره به 
حرکت عظیم اربعین حسینی گفت: اربعین 
نمود خیزش و یک حرکت بزرگ فرهنگی، 
اجتماعی و سیاسی است که افراد از سلیقه 
های مختلف برای تحقق آرمان های تمدن 
برای  حاضرند  و  آیند  می  گردهم  اسلامی 
هزینه  و  بیایند  کنار  مشکلات  با  هدفشان 
کنند و ارادت خود را به آرمان و هدفی که 
دارند، نشان دهند و در این مسیر وقف و 
جریان  این  تقویت  برای  خیران  حمایت 

خیلی کارگشا است.

در قالب تکریم هزار موکب مستقر در عراق؛

خادمان اربعینی تجلیل شدند

عضو هیئت علمی دانشگاه اصفهان:

جریان تشیع با اربعین در حال جهانی شدن است

وقف پشتوانه فرهنگ و هنر است؛

تقویت جریان اربعین با بهره مندی از عواید وقف
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عشق کوفی نمونه ای خوب از اعتماد به 
جوانان است

جبار آذین استفاده از جوانان در سریال »عشق کوفی« و 
اعتماد به آن ها را اتفاقی خوب دانست.

جبــار آذین منتقد ســینما و تلویزیون با اشــاره به لزوم 
استفاده از بازیگران جوان و کمتر شناخته شده مانند شبنم 
درویش و ســعید شریف در سریال »عشــق کوفی« گفت: 
جوان گرایی در اندیشه و اجرا در تمام عرصه های اجتماعی به 
ویژه حوزه های مهم، حســاس و تعیین کننده فرهنگ و هنر 
و تشــکیل صفوف پیشتازان فرهنگسازی از جوانان با دانش، 
مســتعد، متعهد و متدین که از محضر بزرگان هنر کســب 
دانش و تجربه کرده اند، یک ضرورت تاریخی و نیاز انسانی در 
ایران اسلامی رو به تکامل و تعالی است؛ لذا تغییر و تحولات 
جهانی در حوزه های علمی و فناوری و همگامی با این سیر، 
به نیرو های توانمند و خوش فکر و با اســتعداد جوان احتیاج 

دارد.
او ادامه داد: حرف ها، طرح ها و برنامه جدید و پاســخگوی 
نیاز امروز کشــور با حضور فعال، پویا و خلاق نســل جوان، 
اجرایی می شــود؛ لذا تجربه به درســتی نشــان داده هرگاه 
مســئولان و مدیران به اهمیت و ارزش حضــور جوانان در 
بخش هــای مختلف جامعه و از جملــه فرهنگ بها داده اند، 
جوانــان با نوآوری ها و خلاقیت ها و نــگاه متفاوت و نمایش 

توانایی ها و قابلیت های خود، خوش درخشیده اند.

اعتصاب، یقه »ناپلئون« را هم می گیرد؟
فیلم ســینمایی »ناپلئون« ســاخته »ریدلی اسکات« به 
دلیل اعتصابات جاری در هالیوود احتمالا با تاخیر و در سال 

۲۰۲۴ اکران می شود.
به گزارش ایسنا به نقل از ورایتی، با توجه به حضور »واکسن 
فینیکس« در نقش »ناپلئون« و عدم امکان تبلیغ فیلم توسط 
وی به دلیل اعتصــاب اتحادیه بازیگران آمریکا، احتمالا اکران 
این فیلم که قرار بود توســط کمپانی سونی و اپل از تاریخ ۲۲ 

نوامبر ۲۰۲۳ انجام شود، به سال آینده موکول می شود.
با توجه به این که فیلم »ناپلئون« قرار است در تعطیلات 
روز شکرگزاری اکران شود، با توجه به اعتصابات، کار دشواری 
بــرای رقابت با پنج فیلم دیگری خواهد داشــت که همزان 
اکران می شوند.فیلم سینمایی »ناپلئون« نخستین همکاری 
»ریدلی اســکات« کارگردان و »واکیــن فینیکس« بازیگر 
برنده اســکار پس از گذشت پیش از دو دهه از ساخت فیلم 
»گلادیاتور« است که »فینیکس« در نقش ناپلئون در مقابل 
»ونسا کربی« در نقش ژوزفین همسر امپراتور فرانسه مقابل 

دوربین رفته است
فیلم نگاهی اصیل و شخصی به ریشه های ناپلئون و صعود 
ســریع و بی رحمانه اش به امپراتوری دارد که از منظر رابطه 
اعتیادآور و اغلب ناپایدار او با همســرش ژوزفین نگریســته 
می شــود. »طاهر رحیــم«، »بن مایلز«، »متیــو نیدهام« و 

»لودین سانیه« دیگر بازیگران این فیلم هستند.
»اســکات« پیش از این نیز فاش کرده بــود که انتخاب 
»فینیکس« برای نقش »ناپلئون« منجر به بازنویســی کامل 
فیلمنامه شد تا بازیگر راحت تر باشــد. فیلمنامه »ناپلئون« 
توسط »دیوید اسکارپا« نوشته شده است که فیلمنامه فیلم 
»همه پول دنیا« به کارگردانی »اسکات« را نیز نوشته است.

هالیوود مدتی اســت با اعتصاب و انجمن نویســندگان و 
انجمن بازیگران ســینمای آمریکا - فدراســیون هنرمندان 
تلویزیــون و رادیو آمریــکا )SAG-AFTRA( در مبارزه 
برای افزایش دســتمزد پایه و تضمین عــدم جایگزینی کار 
آنها با هوش مصنوعی، با چالش بزرگی رو به رو شــده است. 
این اعتصابات تاثیر زیادی بر صنعت فیلم گذاشــته و موجب 
تعطیلی پروژه ها و تاخیر در اکران های سینمایی شده، ضمن 
این که اســتودیوها را از اســتفاده از بازیگــران برای تبلیغ 

پروژه هایشان بازداشته است
مســائل اصلی این دو نهاد ســینمایی عبارتند از هوش 
مصنوعی، سهم از درآمد سامانه های نمایش آنلاین و افزایش 

اساسی حداقل دستمزدها با توجه به تورم است.
این نخستین اعتصاب دوگانه )نویسندگان و بازیگران( در 

بیش از ۶۰ سال اخیر در آمریکاست.

همایون شجریان:
 با نفس مردم  زنده ام

همایون شجریان )خواننده موسیقی ایرانی( که به تازگی 
تور کنســرت های اروپایی خود را از کشــور ترکیه آغازکرده 
اســت، درباره جزئیات این تور ســخن گفت و اظهار کرد: با 

نفس مردم  زنده ام.
به گزارش ایســنا، این هنرمند درباره جزئیات تور اروپایی 
۲۰۲۳ خود توضیح داد: تور ما از استانبول آغاز شد و در اروپا 
ادامه خواهد یافت. آمســتردام، فرانکفورت، برلین، استکهلم، 
یوته بــری مقاصد بعدی ما هســتند و در نهایت این تور در 

کپنهاگ پایان خواهد یافت.
شجریان درباره اســتقبال مخاطبان از کنســرت استانبول 
گفــت: همه لحظات این اجراها برایم پر از لطف مردم اســت و 
این توجهی که به موســیقی  بنده می شــود، برایم جذاب است. 
فکــر می کنم این یک همدلی متقابل اســت؛ چرا که من هم از 
موسیقی ترکیه و آثار هنرمندان این کشور لذت می برم. شماری 
از هموطنان ما هم در ترکیه زندگی می کنند و در شهر نیز شاهد 
حضور آنها هستیم و باعث می شود ما در ترکیه چندان احساس 

غریبگی نکنیم. از مردم ممنونم و به نفس آنها زنده ام.
او که در حاشیه کنسرتش در سالن کنگره خلیج استانبول 
با شــبکه »آنادولو« گفتگو می کرد، از انتشار آلبوم جدیدش 
خبر داد و اظهار کرد: آلبومی با اســتاد کیخسرو پورناظری 
آماده انتشــار داریم که قرار است، به زودی منتشر شود. این 
اثر تقریبا ۳ ســال پیش ضبط شــده بود و اکنون در مرحله 

میکس قرار دارد.
شجریان که مدتی پیش کنسرت »رنگ صدا« را در تهران 
روی صحنــه برده بود، در کنســرت ترکیه نیز قطعاتی مثل 
»بگذار ســر به سینه من«، »پر کن پیاله را«، »مرغ سحر« و 
»زلف بر باد مده« را اجــرا کرد و این در حالی بود که آرش 

گوران رهبری ارکستر این هنرمند را بر عهده داشت.

اجــرای جنجالی در  یــک  حواشــی 
باعث مهاجرت  جشنواره موســیقی فجر 
دو نوازنده شد و حالا وزیر ارشاد خواهان 

بازگشت آن هاست.
مهســا بهادری: حواشــی یک اجرای 
جنجالــی در جشــنواره موســیقی فجر 
و صحبت هایــی کــه منوچهــر صهبایی 
درباره شهرداد روحانی داشت، با واکنش 
نوازنده ها رو به رو شد و برای اولین بار در 
تاریخ ارکســترهای ایرانی، پارت دوم آن 

کنسرت بدون رهبر ارکستر برگزار شد.
این جریانی کــه می خوانید برای ۱۴ 
تیر امسال است، به دو ماه قبل بازگردیم، 
در حالی که روابط عمومی بنیاد فرهنگی 
هنــری رودکی خبر حضــور بیش از ۸۳ 
هنرمنــد در آزمــون نوازندگی ارکســتر 
ســمفونیک تهران را به رســانه ها ارسال 
می کرد، خبرهایی مبنی بر قطع همکاری 
با ۴۰ نفر از اعضای پیشــین این مجموعه 

به گوش می رسید.
در همین راستا و برای پیگیری موضوع، 
خبرنگار موســیقی ایســنا با مهدی سالم، 
ســاختار بنیاد رودکی، تماس داشــت تا 
درباره صحت مااجرا اطلاعاتی کسب کند.

سالم در پاسخ به پرسشی درباره صحت 
خبر اخراج ۴۰ نفر از نوازندگان ارکســتر 
ســمفونیک تهران، چنیــن توضیح داد: 
»خیر اینطور نیســت. ما با اعضای هیئت 
روســیه هستیم.  در  مدیره ســمفونیک 
اجرای خوبی در مســکو داشــتیم که با 
اســتقبال بی نظیر مخاطبان روس همراه 
بود. در مورد نوازندگان ارکستر سمفونیک 
اختیار با رهبر ارکســتر و شورای هنری 
ســمفونیک هســت و هنوز نتایج نهایی 
آزمــون انتخاب نوازندگان بــه من اعلام 
نشده است. قاعدتا بر اساس نتیجه آزمون 

تغییرات در اعضــا و صندلی های آنها رخ 
یکی  بسابقه  نوازندگان  بازگشت  می دهد. 
دیگــر از تغییرات مد نظر رهبر ارکســتر 
بوده که امیدوارم باعث بهبود کیفیت کار 

اجراهای ارکستر سمفونیک شود.«
در ابتــدا یکی از نوازندگان ســازهای 
بادی ارکســتر ســمفونیک تهــران طی 
توضیحاتــی بــه ایســنا، خبر اخــراج از 
نوازندگان را جدی کرد و گفت: »مشــکل 
ارسال سمفونیک شورای فنی الکترونیک 
ســمفونیک اســت. از آنجایی که اسامی 
این افراد شناخته شــده است، حتی اگر 
همگی اعضای ارکستر اعتراض خود را به 
مسوولان فرهنگ و هنر مطرح کنند، باز 

هم راه به جایی نخواهیم برد.«
او بیان می کند ماجــرا از آنجایی آغاز 
شــد که نوازنــدگان ارکســتر در جریان 
برگزاری جشنواره موســیقی فجر، اعلام 
کردند حاضر نیســتند در این جشــنواره 
با رهبری منوچهــر صهبایی که به آنها و 
بنیاد رودکی توهین کرده، به روی صحنه 

بروند. ولی اعضای شــورای بنا کردند که 
ایــن اعتــراض نوازندگان را بــه غلط به 
مخالفت آن ها با جشــنواره ربط دهند در 
حالی که مشکل آنها رهبری بود که برای 
اجرا در نظر گرفته شــده بود نه جشنواره 
فجر و نوازندگان مشــکلی برای حضور در 

جشنواره نداشتند.
ایــن نوازنــده ادامه می دهــد: »از ما 
خواهش شــد که بــا آقــای صهبایی به 
روی صحنــه برویم و قــول دادند که بعد 
از جشنواره دیگر خبری از او نخواهد بود. 
ما هم قبول کردیم و در جشــنواره ســاز 
زدیــم ولی بعد از عید بــدون اینکه به ما 
حرفی بزنند، گروهی تشــکیل دادند که 
ســه چهار نفر از نوازندگان ارکستر در آن 
گروه نبودند و گفتند این چند نفر تعلیق 
شــده اند و رهبر همچنان آقای صهبایی 
اســت. ما هم مخالفــت کردیم که حتی 
اگــر با رهبر هــم کنار بیاییــم، با تعلیق 

نوازندگان موافق نیستیم.«
او بــا بیان اینکه در پــی مخالفت آنها 

بــا منوچهر صهبایی و حاضر نشــدن در 
نوازندگی  آزمون  برگزاری  تمرین ها، خبر 
ارکســتر به آنها اعلام شده است، توضیح 
داد: »خبر برگزاری آزمون، با مخالفت ما 
اعلام شد؛ چراکه اکثر بچه ها سابقه کاری 
بالایی دارند و اکثر بچه ها مایسترها و نفر 
اول گــروه خود هســتند. درنتیجه اعلام 
کردیــم که در آزمون شــرکت نمی کنیم 
نه اینکه مشــکلی با آزمون دادن داشــته 
باشیم، مشــکل ما عدم صلاحیت شورای 
ارکستر ســمفونیک تهران برای برگزاری 
این آزمون بود. به همین جهت چندین بار 
با آقای سالم جلسه داشتیم و ایشان قول 
دادند که این مشــکل ما را حل خواهند 
کرد ولی اکنون که در روســیه هســتند، 
گفته اند که نوازندگان تنبلی کرده اند و در 
تمرین ها حاضر نشــده اند و گروه جدید تا 

یک ماه آینده آماده خواهد بود.«
این نوازنــده در ادامه با انتقاد از عملکرد 
معاون تولید هنر و آموزش بنیاد رودکی، در 
این زمینه توضیح داد: »ایشان از من و چند 
نفر دیگر خواهش کرد که در آزمون شرکت 
کنیم ولی ما پاســخ دادیم که آزمون را به 
رســمیت نمی شناســیم. با این حال دوباره 
درخواست کردند که چند نفر از مایسترهای 

هر گروه در آزمون شرکت کنند.«
دلیل منطقی برای آزمون نداشتند

یکــی دیگــر از نوازنــدگان ارکســتر 
ســمفونیک هم اعلام کرده بود: »همان 
زمانی که به دلیل غیبت شهرداد روحانی 
از صهبایی به عنوان رهبر دعوت شــد و 
پس از تنش های او، نیمه دوم کنســرت 
بــدون برگزار شــد. حال زمانــی هم که 
صهبایی را برای اجرا در جشنواره موسیقی 
فجر معرفی کرده اند، توضیح می دهد که 
نوازندگان این بوده که نمی توانند به دلیل 

فنی و اخلاقی با او کار کنند.«
مهاجرت هنرمندان

۲۸ مرداد بود که خبر رسید »سیامک 
کریم پور« و »فروغ فضلــی« دو نوازنده 
سرشناســی هســتند کــه در گفتگو با 
رســانه های فارســی زبان خارج از ایران، 
رسما خبر مهاجرت خود از ایران را تایید 

کردند.
ارکستر سمفونیک تهران پس از اخراج 
۴۰ نوازنــده، با برگــزاری آزمون تلاش 
کرد تــا از چهره های جــوان و جدید در 
این ارکســتر اســتفاده کند که اجراهای 
جدیــدش با نوازنده هــای جدید، ضعیف 
و دور از انتظــار بود و عمده رســانه ها در 

ایران، از کیفیت پایین ارکستر نوشتند.
حواشــی آن اجرا، بالاخــره دامن گیر 
نوازنده های ارکستر شد و اخراج ۴۰ تن از 
آنها، حالا به مهاجرت برخی از مهم ترین و 
شاخص ترین نوازنده های ارکستر انجامید.

دستور بازگشت
بعــد از دوماه از گذشــت ایــن ماجرا 
محمد مهدی اســماعیلی وزیر فرهنگ و 
ارشاد اســلامی در جلسه ای که با حضور 
نمایندگان ۴۰ نوازنده اخراجی ارکســتر 
سمفونیک تهران برگزار شد، دستور فوری 
را برای بازگشت این نوازندگان صادر کرد 
و خواســتار پیگیری حــق و حقوق این 

نوازندگان شد.
ارکســتر  نوازندگان  امســال  تیرمــاه 
سمفونیک تهران اعلام کردند، ۴۰ نفر از 
آنها به خاطر مشکلاتی که با رهبر مهمان 
ارکستر داشــتند و البته به علت شرکت 
نکردن در آزمون نوازندگی ارکستر اخراج 
شــده اند و نکته ماجرا هم این اســت که 
رفتند  بخاطر دغدغه هایی  این هنرمندان 
و باید آن نیازها برآورده شود تا بازگردند.

بازخوانی و بازنگری یک داستان پس از دو ماه؛

هنرمندان با دستور وزیر فرهنگ و ارشاد بازگردند!

 ســید داود اطیابی کارگردان فیلم ســینمایی 
»نارگیل۲« ضمن اشــاره به دلایــل موفقیت این 
فیلم کودک و نوجوان در اکران، از کیفیت نســخه 

سریالی »نارگیل« ابراز نارضایتی کرد.
ســیدداود اطیابــی کارگردان فیلم ســینمایی 
»نارگیل ۲« که این روزها به نمایندگی از سینمای 
کــودک و نوجوان در ترکیب اکــران قرار دارد، در 
گفتگو با خبرنگار مهر درباره اســتقبال از این فیلم 
گفت: رویکرد ما در تولید این فیلم، در نظر داشتن 
همه اعضای خانواده به عنوان مخاطب بود و تلاش 
کردیم با مخاطب شناسی درست و تبلیغات خوب، 
فیلم را به مردم بشناســانیم و می دانستیم بازخورد 

خوبی هم خواهیم گرفت.
وی افــزود: طبیعتاً به عنوان کارگردان دوســت 
داشــتم فروش خیلی بیشــتری می داشتیم اما در 
این فصل اکــران که البته همزمان بــا ماه صفر و 
عزاداری هم اســت، می توان گفــت »نارگیل ۲« 
نسبت به فیلم های دیگر با بازخورد بهتری از سوی 
مخاطب مواجه شده است. البته نمی توان به صورت 
قطعی گفت که بهترین فصل برای اکران فیلم های 
کودک، فصل پاییز است به خصوص که در کشور ما 
معمولاً مشخص نیســت در هر مقطعی چه اتفاقی 
قرار اســت رخ بدهــد و به همین دلیــل خیلی از 
مســائل متأثر از شرایط اجتماعی و اقتصادی است 
و قابل پیش بینی نیســت بنابراین نمی توان قطعی 
گفت که آیا »نارگیل ۲« در فصل پاییز یا حتی در 
اکران نوروز، می توانست فروش بهتری داشته باشد.

اطیابی در عین حال تأکید کرد: اگر فیلم خوبی 
ســاخته باشید و تبلیغ مناسبی هم برای اکران آن 
داشــته باشــید، قطعاً می توانید بازخورد مطلوبی 
را هم از ســوی مخاطب شاهد باشــید. مردم نیاز 
بــه فیلم خوب دارند و اگر فیلمــی بتواند آن ها را 

سرگرم کند، از آن استقبال می کنند.
فیلم  ســاخت  به  علاقه مند  آنچنان  دیگر 

کودک نیستم!
این کارگردان ســینما درباره تجربه قبلی خود 
یعنــی فیلم »مبارزان کوچک« که آن هم در حوزه 
کودک و نوجوان بود، گفت: به عنوان فیلمسازی که 
به صــورت تخصصی کار در حــوزه کودک را دنبال 
می کنــم، باید هر کارم نســبت بــه کار قبلی بهتر 
باشــد. تجربه هم در این زمینه بســیار تأثیرگذار 
اســت. البته من زمانــی کار در حــوزه کودک و 
نوجوان را بســیار دوســت داشــتم اما امروز دیگر 
آنچنان علاقه مند نیستم چراکه هیچ حمایتی از آن 
نمی شود. در چند سال اخیر هم دو سه کار کودک 

برای ساخت پیشنهاد شد که آن را نپذیرفتم.
وی افزود: نه در بازه اکران و نه در فرآیند تولید 
هیــچ کمکی به فیلم های حــوزه کودک و نوجوان 
نمی شــود. ما یک بنیاد فارابی و یک وزارت ارشاد 
داریــم که در زمینه ســینمای کودک تنها شــعار 
می دهند. تنها ارگانی که داعیه حمایت از سینمای 
کودک را دارد فارابی اســت و باقی ارگان ها مانند 
آموزش و پرورش و یا کانون پرورش فکری، به طور 
کامل میــدان را خالی کرده اند. فارابی هم که باقی 
مانده تنها یک جشنواره برگزار می کند که هر سال 
نمی دانند باید برگزار بشود یا نشود! به دلیل همین 

شــرایط اســت که فکر می کنم سینمای کودک ما 
همچنــان گرفتار همین وضعیت باقی خواهد ماند، 
مگــر اینکه فیلمــی مانند »نارگیــل ۲« بتواند با 
نگاهــی متفاوت به حوزه تولید و اکران، مخاطب را 

با خود همراه کند.
اطیابی درباره نامفهوم بودن برخی دیالوگ های 
موزیکال فیلم برای گروه سنی کودک و خردسال، 
توضیــح داد: یکی از رویکردهای اصلــی فیلم ما، 
خانواده محور بودن اســت و مخاطبان بزرگســال 
را هــم مدنظــر داشــتیم. به همیــن دلیل برخی 
دیالوگ های فیلم شاید برای کودکان سنگین باشد 
و بزرگ ترها بیشــتر متوجه آن ها بشــوند، در عین 
حال اما در بخش هــای موزیکال مخاطبان کودک 
هم با فیلم همراه می شــوند. شاید در این بخش ها 
مخاطب کودک به درستی متوجه مفهوم دیالوگ ها 
نباشــد اما موســیقی فیلم آن ها را همراه می کند. 
البته کودکان نسل امروز آی کی یو بالایی هم دارند 
و درک روابط و اتفاقات برای آن ها راحت تر است.

چیزهایی که از ابراهیم عامریان آموختم
ایــن کارگردان ســینما دربــاره همــکاری با 
ســید ابراهیم عامریــان در مقــام تهیه کننده که 
پرفروش تریــن فیلم هــای ایــن ســال ها همچون 
»فســیل« را در کارنامه خود دارد و گفته می شود 
در مواردی دخالت هایی فراتر از یک تهیه کننده در 
فرآینــد تولید فیلم هایش دارد هــم گفت: اینگونه 
نیســت که ابراهیم عامریان در فرآینــد فیلمنامه 
دخالت مســتقیم داشــته باشد و بیشــتر مباحث 
در قالب تشــریک مســاعی پیش می رود. ابراهیم 
عامریان از نگاه من یک بیزینس من بســیار خوب 
در سینمای ایران است و فضای بازار و رقابت را به 

بهترین شکل درک می کند.
وی افــزود: نکته ای که آقــای عامریان به خوبی 
روی آن تمرکــز دارد و ما در مقام فیلمســاز قبلًا 
کمتر به آن توجه داشــتیم، فرآیند پساتولید است. 
در بخش فروش و تبلیغات، او کار خود را به خوبی 
بلد اســت و به شــخصه در این همــکاری موارد 

بسیاری را در این حوزه از او آموخته ام.
کارگردان »نارگیل ۲« درباره چالش های احیای 
جریان تولید فیلم های عروسکی در سینمای ایران 

هم گفت: فیلم های عروسکی در مقطعی با موفقیت 
در اکــران مواجه نمی شــدند و دلیل اصلی اش هم 
کپی برداری بود. فیلم »نارگیل ۲« اما کپی برداری 
از هیچ داســتانی نیست و یک داستان کاملًا ایرانی 
هم دارد. عروســک اگر طوری طراحی شده باشد 
که حیــن حرکت و اجرا مقابــل دوربین، مخاطب 
زنــده بودن آن را بــاور کند، اتفاق بســیار خوبی 
رخ خواهــد داد. فیلم های عروســکی در دنیا گونه 
محبوبی هســتند و اتفاقاً هم ســاخت این جنس 
آثار در مدیوم ســینما خیلی سخت تر از تلویزیون 
اســت. به همین دلیل هم در سطح سینمای جهان 

فیلم های عروسکی موفق، کم هستند.
اطیابی ادامه داد: اکران فیلم ما با تعداد ســالن 
پاییــن آغاز شــد و آرام آرام به تعداد ۴۰۰ ســالن 
رســیدیم. ســینمادار وقتــی می بیند یــک فیلم 
خوب می فروشــد، برای آن تقاضای سانس بیشتر 
می کند. هیچ ســینماداری دوست ندارد سالنش با 
مخاطب کم اکران داشته باشــد. برای اکران فیلم 
»نارگیــل ۲« در حدود ۶ ماه تبلیغات کردیم و در 
تمام تبلیغات پیش از اکران فیلم ها در ســینماها، 
مخاطــب بــا »نارگیل ۲« آشــنا می شــد. تمرکز 
تبلیغات مان هم مســتقیم روی مخاطبان سینمارو 
بود. همه آن ها که »فســیل« را می دیدند، تبلیغات 
»نارگیل ۲« را هم می دیدنــد و این یکی از نکات 

مهم در عرصه تبلیغات است.
فرآیند طراحی  کارگردان »نارگیل ۲« دربــاره 
عروسک های این فیلم هم گفت: واقعیت این است 
کــه من خیلی دخل و تصرفــی در فرآیند طراحی 
آن ها نداشــتم و صفر تا صــد کار مربوط به خود 
طراحان اســت. ۲ نوبت اتود زدند که نوبت دوم را 
هم من و هم آقای عامریان بســیار پسندیدیم و به 

طراحان دستمریزاد گفتیم.
وی درباره ترکیب عوامــل فنی فیلم هم گفت: 
خوشبختانه از صداپیشگان تا طراح صحنه و طراح 
گریــم، همه از بهترین های ســینما بودند و گاهی 
احســاس می کنم ضعیف ترین عضو گروه تولید این 
فیلم مــن در مقام کارگردان بودم. همه درجه یک 

بودند و این باعث خروجی باکیفیت شده است.
چرا سریال »نارگیل« را کارگردانی نکردم؟

اطیابــی دربــاره اینکــه به رغم تولید نســخه 
ســینمایی »نارگیل« پیش از تولید و عرضه سریال 
آن در شــبکه نمایــش خانگی، چرا این نســخه با 
عنوان »نارگیل ۲« اکران شــده است، توضیح داد: 
واقعیت این است که »نارگیل ۲« اول ساخته شد. 
بعد از آن در مجوزی که برای ســریال صادر شــد 
هم نام من به عنوان کارگردان درج شده بود اما به 
علت یک حادثه نزدیک بــه ۶ ماه پای من در گچ 
بــود و به دلیل عمل جراحی، نمی توانســتم اجازه 
بدهــم که ســرمایه گذار و تهیه کننده ضرر کنند و 
به همین دلیل کنار کشــیدم و از ابراهیم عامریان 
خواستم خودش پای کارگردانی کار بیاید و سریال 
را با همراهی نویسنده کار یعنی حمزه صالحی، به 
سرانجام برساند. از خروجی نهایی اما راضی نبودم. 
کیفیت ســریال ماننــد فیلم نبود و مــن به عنوان 
کارگردان نسخه ســینمایی، انتظارم از آن برآورده 
نشد. داستانش هم البته ارتباطی با فیلم سینمایی 
نداشــت. نام گذاری »نارگیل ۲« هم به دلیل ترتیب 

پخش این ۲ محصول بود.
این کارگردان درباره ممیزی های اعمال شــده 
در فیلم ســینمایی »نارگیل ۲« و به خصوص مجوز 
بخش های موزیکال آن گفت: قطعات موزیکال فیلم 
از نگاه دوســتان ارشاد مشکل خاصی نداشت. چند 
بخش رقص داشتیم که با سانسور و ممیزی مواجه 
شد. دیالوگ های سانسوری هم خیلی زیاد داشتیم 
و چیزی در حدود ۹ دقیقه از فیلم اصلاحیه خورد.
مثل برادرم سراغ فیلم های کمدی می روم

ســیدداود اطیابی درباره تفاوت رویکرد خود در 
فیلمسازی نســبت به برادرش سیدمسعود اطیابی 
عنوان کرد: شــاید چون من از بــرادرم کوچک تر 
هستم ســراغ ســینمای کودک آمده ام و او سراغ 
فیلم های بزرگسال رفته است )می خندد(! البته من 
هم گفتم که دیگر نمی خواهم فیلم کودک بســازم. 
در حال حاضر »دختران دریا« را آماده دارم که در 
انتظار صدور پروانه نمایش است و آن هم دیگر در 

فضای کودک و نوجوان نیست.
وی درباره اینکه آیا امکان دارد ســراغ ســاخت 
فیلم های کمدی مشــابه فیلم هــای برادرش برود، 
ابــراز کــرد: صددرصد به ســراغ فیلم های کمدی 
می روم. نه به معنای اینکه فیلمســازی برادرم روی 
من تأثیر داشــته باشــد بلکه این محصــول تأثیر 
جامعه روی فیلمســازی ماست. مردم ما از درون، 
مردمی غمگین شــده اند و گاهی ظاهر خود را شاد 
نشــان می دهند. به همین دلیل ما بــه فیلم های 
کمدی نیاز داریم. امثال بنده به عنوان یک فیلمساز 
کوچک، همچون یک قطره در اجتماع هســتیم که 
به انــدازه خودمان وظیفه داریــم حتی برای یک 
ساعت هم که شده است، آنچه را که جامعه به آن 
نیاز دارد در اختیــارش بگذاریم. مردم اگر برای ۲ 
ساعت هم با فیلم من بخندند، کار خودم را کرده ام. 
آدم های  توسط  غالباً  اجتماعی  هنجارشــکنی های 
غمگین اتفاق می افتد و شــما بعید اســت شــاهد 
جنایت کاری و یا آزارگری یک فرد شاد، در جامعه 
باشید. امروز جامعه ما نیاز به تولیدات کمدی دارد. 
به همین دلیل هم امــروز پرفروش ترین فیلم های 

اکران، فیلم های کمدی هستند.

معجزه پساتولید در دیده شدن »نارگیل۲ «

سراغ سینمای کمدی می روم!
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نخستین کنسرت خواننده پاپ ایرانی در 
پاریس

تور کنسرت های مسعود صادقلو خواننده پاپ در هفت 
شــهر اروپا برگزار می شــود و به عنوان نخستین خواننده 

پاپ ایرانی در شهر پاریس روی صحنه خواهد رفت.
به گزارش ایرنا، مســعود صادقلو خواننده موسیقی پاپ 
۶ اکتبــر مصادف بــا ۱۴ مهر ۱۴۰۲ به عنوان نخســتین 
خواننده پاپ ایرانی در شــهر پاریــس روی صحنه خواهد 

رفت.
این کنســرت در ادامه تور اروپای این خواننده اســت 
و صادقلــو پــس از اجرا در شــهرهای بروکســل، وین، 
فرانکفورت، نورنبرگ، پاریس، آمســتردام، در پاریس روی 

صحنه خواهد رفت.
شــهر پاریس در همه این ســال ها به عنــوان یکی از 
پایتخت های فرهنگی اروپا پذیــرای بزرگترین هنرمندان 
موســیقی جهان بوده و در این بین هرگز هیچ خواننده ای 
از ایــران در حــوزه پاپ به اجــرای برنامه در این شــهر 
نپرداخته و مســعود صادقلو نخستین خواننده پاپ داخلی 

است که در این شهر روی صحنه خواهد رفت.
بر اســاس اعلام برنامه این تور، صادقلو ۱۵ ســپتامبر 
در بروکســل، ۲۲ ســپتامبر در ویــن، ۲۳ ســپتامبر در 
دارمشــتات آلمان، ۳۰ سپتامبر در اشتوتگارت، یکم اکتبر 
در نورنبرگ، ششم اکتبر پاریس و هفتم اکتبر در آلسمیر 

هلند به اجرای برنامه خواهد پرداخت.
صادقلــو تاکنون کنســرت های متعــددی را در تهران 
و شهرســتان های مختلف روی صحنه برده اســت. او که 
رکورددار اجرای زنده در شهرســتان های کشــور اســت، 
جدیدتریــن اثر خود را در روزهای گذشــته به نام »مثل 

گل« منتشــر کرد و با استقبال نیز رو به رو شد.
صادقلــو در ماه های گذشــته کنســرت هایی را نیز در 
اســترالیا و دبی روی صحنه برد که اجــرای این خواننده 
در شــهر دبی بازتاب های فراوانی را در رسانه های امارات 

داشت.
این خواننده در سال های فعالیت خود در بازار موسیقی 
ایران قطعه های موفق و پرمخاطبی را روانه بازار موسیقی 
کشــور کرده اســت. شــرکت »آوای باران« به مدیریت 
منوچهر حســنی برگزارکننده تور کنسرت های صادقلو در 

اروپا است.

هفته دولت - یک گزارش چندین آمار؛

۶۰۰ مجوز طی یکسال؛ از تاسیس 
نگارخانه تا کارت صلاحیت تدریس

طی یک ســال گذشــته، فعالان هنر تجســمی، شاهد 
روزهــای مهمی بودند به طوری که تنها در یک مورد، ۶۲۳ 
مجوز برای تمامی بخش های تجســمی صادر شــده است 
که با توجه به شــرایط اجتماعی کشــور، آمار قابل قبولی 

تفسیر می شود.
به گــزارش خبرنــگار فرهنگی ایرنا، فعــالان هنرهای 
تجسمی طی یک ســال اخیر، فشردگی کاری بسیاری را 
تجربه کردند؛ از تعدد مجوزهای نگارخانه ها و نمایشگاه ها 
گرفته تا برگــزاری چندین رویداد، ازجمله اتفاقات مهمی 
بود که طی یک ســال اخیر از ســوی اداره کل هنرهای 

تجسمی، برنامه ریزی و به مرحله اجرا درآمد.
اهمیــت ثبات و تــداوم این برنامه ها بــا توجه به وجه 
اقتصادی عمده شاخص های تجسمی سبب شده تا اقتصاد 
ایــن هنر برای فعالان این حوزه، قابل قبول باشــد و آنها 
بتوانند متناســب با امکانات و شــرایطی که در عرضه رقم 
خورده، وضعیت مناسبی را در حوزه عرضه و بازاریابی آثار 
خود داشته باشند. این سیاست، از ابتدای دولت سیزدهم 
با جدیت دنبال شــده و در طول یک ســال گذشــته که 
شرایط نابســامانی در اقتصاد رقم خورد، توانست کمترین 
تلاطمات فعالان هنری را متوجه هنرهای تجسمی نماید.

در بحث مجوزهــا، اتفاق های مهمــی در این حوزه رقم 
خورد به طوری که تنها طی سال گذشته، ۸ مورد صدور مجوز 
تاســیس نگارخانه، ۵۸ مورد تمدید مجــوز نگارخانه ، ۳۸۷ 
مجوز برگزاری نمایشگاه در نگارخانه های تهران و ۴۶ گواهی 

هنری صادر شد که یک آمار قابل اتکا محسوب می شود.
طی ۳ماه نخســت امســال نیز ۲ مورد صــدور مجوز 
تاســیس نگارخانــه، ۵ مورد تمدید مجــوز نگارخانه، ۹۵ 
مجوز برگزاری نمایشــگاه در نگارخانه هــای تهران و ۲۲ 

گواهی هنری صادر شد.
در نگاه کلی، طی یک ســال گذشته، ۶۲۳ مجوز برای 
تمامی بخش های تجسمی صادر شده است که با توجه به 

شرایط اجتماعی کشور، آمار قابل قبولی تفسیر می شود.
طی یک ســال اخیــر، رویدادهای متنوع بســیاری در 
حوزه تجســمی برگزار شده اســت که ازجمله مهم ترین 
ایــن رویدادها می توان به برگزاری پانزدهمین جشــنواره 
تجســمی فجر، برگزاری دوســالانه نگارگــری، برگزاری 
بیســت ونهمین جشــنواره جوانان و برنامه ریزی در جهت 
برگــزاری دوره ســی ام در خــارج از پایتخــت، برگزاری 
دوسالانه خوشنویســی در قزوین و برگزاری حراج تهران 

در اواخر تیرماه اشاره کرد.
از دیگر فعالیت هــا و اقدامات این حوزه نیز می توان به 
تشکیل شواری مجسمه و یادمان بر اساس مصوبه شواری 
بازنگری، نهایی شــدن ســند ملی هنرهای تجســمی و 

ضابطه مند شدن دستورالعمل نگارخانه اشاره داشت.
با توجه به شــتاب گرفتن این روند بر ســاختار صنعت 
تجســمی کشــور، این انتظار وجود دارد که شاخص های 
کمــی، زمینه هــای تولید و ارائه و البتــه بحث حمایت ها 
در ســال جدید، با قدرت بیشــتری تداوم یافته و رضایت 

بیشتری از فعالان این حوزه را به دست آورد.

یک کارشــناس رســانه گفت: ممکن 
اســت برخی از افراد، بــه ارزش واقعی 
موســیقی بــه عنوان یک رســانه توجه 
دقیقی نکنند و آن را به منزله یک رسانه 

نشناسند.
لیلا وصالی، اســتاد دانشگاه و مدرس 
سواد رسانه ای بیان کرد: رسانه شناسی، 
یکــی از بحث های بســیار جــدی و از 
مقدمات سواد رسانه ای محسوب می شود 
و در ایــن زمینه، کتاب هــای متعددی 
وجود دارند که به افراد کمک می کنند تا 
بتوانند رســانه شناسی بهتر و دقیق تری 
داشته باشند. کتاب رسانه شناسی دکتر 
مهدی محسنیان راد از انتشارات سمت، 
از کتاب هــای اخیری اســت که در این 
زمینه توانســته است نظر افراد زیادی را 
به خود جلب کند و کتاب رسانه شناسی 
و سواد رســانه ای دکتر حمید صدری را 
هم می توان به صورت الکترونیک مطالعه 
کرد و همچنین، کتاب رســانه شناســی 
نســرین دانایی هم از دیگــر کتاب هایی 
اســت که می تواند کمک کننده باشــد. 
بنابراین، هر کدام از این کتاب ها و البته 
کتاب های دیگر در این زمینه را می توان 
با یک جســت و جوی ســاده از طریق 

اینترنت پیدا و مطالعه کرد.
این مدرس سواد رسانه ای گفت: برای 
آشــنایی با رسانه شناسی، ابتدا باید یک 
تعریف از رســانه داشته باشیم. بر اساس 
آن چه که آقای دکتر علی اکبر فرهنگی 
انســانی«  ارتباطات  در کتــاب »مبانی 
می گویند: رســانه را می توان هر آن چه 
معنا کرد که بتواند پیامی را به مخاطب 

منتقل کند. درواقــع، هر آن چیزی که 
پیامی را به مخاطب منتقل می کند یک 
رســانه اســت و همین تعریف می تواند 
دایــره تعریف ما از رســانه ها را بســیار 
گســترده تر کند و این تعریف، با تعریف 
آکادمیکــی که از رســانه داریم انطباق 
دارد که رســانه را برای ما وسیله ای به 
منظور نقــل و انتقال اطلاعات، ایده ها و 

افکار افراد یا جامعه تعریف می کند.
وصالی تصریــح کرد: اولیــن گام ما 
در سواد رســانه ای این است که بدانیم 
رسانه صرفاً یک وســیله است و آن چه 
که ارزش آن را مشــخص می کند نحوه 
اســتفاده ما و البته تســلط مــا بر این 
ابزاری اســت که امروز در اختیار داریم. 
بنابراین، قرار اســت سواد رسانه ای به ما 
در اســتفاده بهینه و درست از این ابزار 

کمک کند. 

او مطــرح کرد: اگــر بخواهیم از انواع 
رســانه ها نــام ببریم رســانه هایی مانند 
و  کتاب  مطبوعــات،  رادیو،  تلویزیــون، 
مجلات و همچنیــن، نرم افزار های تلفن 
همراه می توانند جزء رســانه ها باشــند. 
اما رســانه های دیگری هم هستند که از 
نظر ما ممکن اســت مغفــول باقی مانده 
باشند. مثلًا ممکن اســت افراد، نقشه یا 
پول کشور ها را به عنوان یک رسانه تلقی 
نکنند یــا حتی ممکن اســت به ارزش 
واقعی موسیقی به عنوان یک رسانه توجه 
دقیقی نکنند یا یک لباس را به درســتی 
به منزله یک رســانه نشناسند. بنابراین، 
هر آن چه که می تواند در زمینه تولید و 
انتقال پیام موثر باشد از علائم راهنمایی 
و رانندگــی تا اینترنت و هرچیزی که در 
این زمینــه، پیامی را منتقــل می کنند 

رسانه محسوب می شوند.

به گفته این کارشــناس رســانه، اگر 
بخواهیم به این رســانه ها دقیق تر توجه 
کنیم و ببینیم اهمیت آن ها تا چه اندازه 
است بهتر اســت درمورد آن ها نکاتی را 
بیشــتر بدانیم. مثلًا چرا موســیقی یک 
رسانه بسیار اثرگذار محسوب می شود؟ و 
یا علت این که رسانه ای به اسم موسیقی 
برای همه افــراد دارای جذابیت ویژه ای 
است، چیســت؟ تا جایی که همه ما به 
نحوی و به نوعی، یکی از موســیقی های 
مورد علاقه خودمان را انتخاب می کنیم 

و آن را مورد مصرف قرار می دهیم. 
وصالی ادامه داد: وقتی ما یک موسیقی 
را به عنوان رســانه مصرفی خود انتخاب 
کردیــم دیگر آن را فقــط یک بار گوش 
نمی دهیــم و ممکن اســت بار ها و بار ها 
آن پیام موســیقایی را از طریق موسیقی 
دریافــت کنیم. البته موســیقی صرفاً از 
طریق دادن پیام با مخاطب ارتباط برقرار 
بلکه حتی موسیقی بدون کلام  نمی کند 
هــم می تواند با خــودش پیام هایی را به 
بنابراین، تکراری که  همراه داشته باشد. 
در دل موسیقی وجود دارد باعث می شود 
که به یک رسانه تأثیرگذار تبدیل شود و 
این تکرار، هم در میزان شنیدن مخاطب 
و هم در نوع ترانه ای که گفته شده است 
و تکــراری که در آن وجود دارد، خود را 

نشان می دهد. 
او بــا ذکــر مثالی عنوان کــرد: مثلًا 
زمانــی که ما یک موســیقی را بســیار 
دوســت داشته باشیم حتماً بار ها و بار ها 
به آن گوش می دهیــم که همین تکرار 
باعث می شــود محتــوای دریافتی ما از 

یک موســیقی بــه یک کلیشــه ذهنی 
تبدیل شود و ســپس، ذهن آن ها را به 
یک واقعیت مسلّم می پذیرد. در نتیجه، 
تکراری که در موسیقی وجود دارد یکی 

از ابزار های مهم این رسانه است.
این کارشــناس رسانه گفت: موسیقی 
به دلیل جذابیتــش و این که با عواطف 
و احساســات افراد ســر و کار دارد و به 
خواســته ها و روحیــات آن ها می پردازد 
به همین خاطر، ممکن اســت محتوایی 
داشــته باشــد که به عنــوان محتوایی 
مطــرح باشــد کــه معمــولاً مخاطب 
بدون، چون و چــرا آن را بپذیرد و این 
اثرگذاری و قدرت موســیقی را چندین 
برابــر می کند. در نتیجه، وقتی ما پیامی 
را در قالب موســیقی می شــنویم بدون، 
چون و چــرا، آن را می پذیریم. در حالی 
که ممکن اســت تفکر و تأمل بیشتری 
درمــورد پیامی کنیم کــه از دیگران به 

شکل ساده دریافت کرده ایم.
او افزود: معمــولاً پیامی که از طریق 
موســیقی در جامعه منتشــر می شــود، 
می تواند به شدت اثرگذار باشد. به همین 
خاطر، موســیقی ها جــزء جدایی ناپذیر 
انقلاب های بزرگ دنیا هســتند و همین 
باعــث می شــود یک موســیقی اهمیت 
زیادی پیدا کند. بنابراین، محتوا هایی که 
از طریق موســیقی انتقال پیدا می کنند 
کمتر موردبررســی قــرار می گیرند و از 
این جهت، چون دارای ریتم هســتند و 
خواننده مورد علاقــه مخاطب به اجرای 
آن می پــردازد بدون، چــون و چرا مورد 

پذیرش قرار می گیرد.

موسیقی؛ یکی از رسانه های نادیده گرفته شده در جامعه

جشــنواره بین المللی فیلم کوتــاه تهران در حالی 
در آســتانه برگزاری دوره چهلم قرار دارد که تقاضای 
بیش از ۷ هزار فیلمساز بین المللی برای حضور در این 

رویداد به ثبت یک رکورد انجامیده است.
به گزارش ایرنا، درج پسوند »بین المللی«  در عنوان 
رویدادها و جشنواره های ســینمایی ایران، همواره با 
این گزاره انتقادی مواجه می شــود که مستند به چه 
دستاوردها و ویژگی هایی، یک رویداد می تواند مدعی 
برگــزاری در مختصات بین المللی باشــد؟ این گزاره 
انتقادی احتمالا درباره هر رویدادی می تواند با پاسخی 
متفاوت مواجه شود اما برخی رویدادها و جشنواره ها 
چنان هویتی پیدا کرده اند که حتی بدون درج عنوان 
»بین المللــی«  هم نمی توان مختصات جهانی آن ها را 
کتمان کرد. جشنواره فیلم کوتاه تهران بی شک یکی 

از همین رویدادهاست.
این جشــنواره که در حوزه سینمای کوتاه یکی از 
معتبرترین رویدادهای ســینمایی در میان کشورهای 
منطقه محســوب می شــود و در تقویم جشنواره های 
ســینمای ایران، تنهــا رویداد مورد تأییــد آکادمی 
اسکار اســت، طی ۳۹ دوره برگزاری، همواره بخشی 
از ویتریــن اصلی خود را به رقابــت نمایندگان دیگر 
کشورها اختصاص داده و به تعبیری بخش بین الملل 

آن همواره پررونق بوده است.
در آســتانه دوره چهلــم امــا ثبت یــک رکورد، 
تصویری واضح تر از اعتبــار بین المللی این رویداد را 
ارائــه کرد. اهمیت ثبت این رکورد هم زمان بیشــتر 
می شــود که به یاد بیاوریم طــی دو دوره اخیر، این 
رویداد تحت فشــارهای بســیاری با هدف جوسازی 
رســانه ای علیه اعتبار جهانی اش قرار داشت. با اشاره 
به همین ســنگ اندازی ها هم بود که مهدی آذرپندار 
دبیر جشــنواره چهلم در نشست رسانه ای خود گفت: 

برای شــما پنهان نیست که سال گذشته با فشارهای 
خارجی هــم برای عدم برگزاری جشــنواره در زمان 

مقرر مواجه بودیم.
این موضوع در فضای رســانه ای ۱۰ برابر شــد. از 
چند جا هم ابلاغیه برای ما آمده بود در فضای داخلی 
در این مورد اغراق شــد و حتی برخی گفتند آکادمی 
اســکار امتیاز ما را لغو کرده که این اخبار کذب بود. 
این رکوردشکنی نشــان می دهد در این بخش اغراق 
شــده بود و جشــنواره فیلم کوتاه تهــران به عنوان 
بین المللی ترین رویداد شناخته شده و برای اولین بار 
این تعداد آثار به دست ما رسیده است. اشاره آذرپندار 

به کدام رکوردشکنی بود؟
براســاس متن فراخوان جشــنواره که به ۱۲ زبان 
بین المللی ترجمه و در رســانه ها منعکس شده بود، 
مهلــت مقرر پذیرش آثار در بخــش بین الملل که از 
۲۸ اســفند ۱۴۰۱ آغاز شــده بــود در ۱۹ مردادماه 
۱۴۰۲ به پایان رســید و در این مــدت ۷۲۱۶ فیلم 

کوتاه از فیلم سازان بین المللی فرم تقاضای حضور در 
جشنواره را پر کردند تا رکورد جدیدی برای جشنواره 
بین المللی فیلم کوتاه تهران در زمینه تعداد فیلم های 
دریافت شــده توسط دبیرخانه جشــنواره در بخش 

بین الملل ثبت شود.
این آمــار به صورت جزئی تر هــم از منظر ترکیب 
کشورهای متقاضی حضور در جشــنواره فیلم کوتاه 
تهــران حائز اهمیت اســت. براســاس آمار رســمی 
دبیرخانه از تعداد ۷۲۱۶ اثر دریافت شــده، آمار کل 
فیلم های ثبت نام شــده در بخش بین الملل چهلمین 
جشــنواره فیلم کوتاه تهــران، تعــداد ۳۳۹۰ فیلم 
داســتانی، ۱۱۱۲ فیلم تجربی، ۱۰۶۸ فیلم مســتند 
و ۹۳۶ فیلــم پویانمایی و ۴۴۵ اثر نیــز برای رقابت 
در جایزه ویژه بخش »حقیقت جویان« و ۲۶۵ اثر نیز 
برای جایزه ویژه بخش »راه ابریشــم«، از ۱۳۱ کشور 
متقاضی حضور در بخش بین الملل جشــنواره چهلم 

بوده اند.

همچنین اســپانیا با ۹۱۳، هند با ۵۵۳، فرانسه با 
۴۹۴، آمریــکا با ۴۴۸ و چین بــا ۳۶۷ فیلم کوتاه، ۵ 
کشور برتری هستند که بیشترین اثر را به این رویداد 

فرستاده اند.
امــا نکته مهم این اســت که بدانیم رســیدن به 
این آمــار، آن هر در شــرایطی که برخــی به دنبال 
فضاسازی رسانه ای علیه جشنواره فیلم کوتاه تهران، 
به خصوص در عرصه بین المللی بوده اند، اتفاقی نبوده 
و پشــتوانه ای از برنامه ریزی داشته است. آذرپندار در 
راستای تشریح همین برنامه ریزی در نشست رسانه ای 
گفت: اتفاق مهمی که امســال رخ داد این اســت که 
ســایت ما به ۱۲ زبان فراخوان را منتشر کرد که این 
اقدامی در راســتای این بود تا مرزهــای بین المللی 

جشنواره را گسترش بدهیم.
دبیر جشنواره چهلم در ادامه توضیح داد: شاید در 
ســال های گذشــته این تعداد اثر را از اسپانیا و چین 
نداشتیم. سعی کردیم اقتضائات بین المللی را رعایت 
کنیم و به نظرم هنوز راه زیادی داریم. زیرا جشنواره 
بین المللــی فیلم کوتاه تهران اعتبار زیادی دارد. امروز 
کشور ما صاحب سرمایه ای در حوزه جشنواره هاست.

از دیگــر نــکات مهمی کــه آذرپنــدار در حوزه 
بین الملــل به آن اشــاره کرد ضمن اشــاره به اینکه 
»در بخــش بین الملــل ســعی کردیــم پلتفرم های 
بین المللی را گسترش بدهیم«، این بود: جشنواره های 
اســکارکوالیفاید اکثرا با دریافت پول اثر می پذیرند با 
توجه به اینکه ما در دریافت پول مشــکلاتی داشتیم، 
این موضوع در ســال های گذشــته رخ نداده بود اما 
امســال موفق شدیم از بازه زمانی میانی دریافت آثار، 
فیلم هــا را بــا دریافت پــول و ورودی پذیرش کنیم 
امیدواریم از ســال آینده بتوانیم این مســیر را بهتر 
پیش برویم و برای جشنواره درآمدزایی داشته باشیم.

این استقبال اتفاقی نیست

این روزها پایتخت فرهنگ و ادب ایران میزبان دومین هفته 
فیلم هنر و تجربه کشور است و دورهمی سینماگران این حوزه 
در "فرهنگ" شیراز برپا است تا از این رهگذر فیلمسازان جوان 
فارسی توشــه ای از تجربه های ارزشمند اساتید کسب کنند و 

باب آشنایی شمار بیشتری از مخاطبان با این سینما باز شود.
بــه گزارش خبرنــگار ایرنا، برخی تفاوت ها و شــاخصه ها، 
فیلم هــای هنــر و تجربه را از نظر ســاخت، محتــوا، اکران و 
مخاطبان از جریان غالب سینمایی متمایز کرده است؛ فیلم های 
هنری و تجربی بر محوریت سلبریتی ها نمی چرخند تا به کمک 

این جاذبه مخاطبان را به پای پرده نقرهای بکشانند.
این نوع ســینما هر چند در تکاپوی جــذب مخاطب عام 
اســت، اما هنوز تماشاچیان آن را طیف خاصی از هنر و سینما 
دوستان تشکیل می دهند، با هزینه های بسیار کمتر از سینمای 
بدنه ساخته می شوند، هدف تجاری و کسب درآمد ندارند و در 

حدود ۳۰ سالن سینمای سطح کشور اکران می شوند.
سینمای هنر و تجربه کشور پس از ۹ سال فعالیت از ۱۳۹۳ 
تا کنون، ۲۹ مرداد سال گذشته تغییراتی اساسی را در حمایت 
از فیلمســازان و اکران فیلم های این حــوزه آغاز کرد و آنطور 
که مدیرگروه ســینمایی هنر و تجربه در شــیراز به خبرنگار 
ایرنا گفت در این مدت با اصلاح شــیوه های توزیع اکران شمار 

مخاطبان فیلم های اکران شده تا سه برابر افزایش یافته است.
در ادامۀ تلاش برای پویایی این گونه سینمایی و شناساندن 
آن به شمار بیشتری از مخاطبان، هفته های فیلم هنر و تجربه 
برنامه ریزی شــد که در نخستینِ خود شــاهد استقبال مردم 
اردبیل بود که به گفته مدیرعامل مدیرعامل مرکز گســترش 
سینمای مستند، تجربی و پویانمایی پیشکسوتان و اساتید این 

حوزه را "شگفت زده" کرد.

شیراز از چهارم شهریور ماه میزبان دومین هفته فیلم هنر 
و تجربه است و در این قالب یازده فیلم پر افتخار این حوزه بر 

روی پرده سینما فرهنگ شیراز می رود.
"فرهنگ" شــیراز تا هفتم شــهریورماه میزبان فیلم های 
صحنه آخر، دوار، حرف آخر، مهاجران ، پسر انسان، ایمو، مشق 
امشــب، مقیمان ناکجا، کاپیتان من ، فلینی هرگز پایان نمی 

یابد و پیتر سلرز است.
اما این اکران های گلچین شــده تنهــا رهاورد هفته هنر و 
تجربه برای فیلم ســازان و سینما دوستان شیرازی نیست بلکه 
نشســت های نقد پــس از اکران که بســیاری از آنها با حضور 
سازندگان برگزار می شود و کارگاهای تخصصی با حضور اساتید 
بنام این عرصه بخشی دیگر از رویداد است از نظر معاون هنری 
اداره کل فرهنگ و ارشــاد اســلامی فارس هر یک " به اندازه 

چندین واحد دانشگاهی ارزش دارد".
فیلمسازان جوان و نوپای فارس در کارگاه های انتقال تجربه 
پای درس احمدرضا درویش استاد نام آشنای سینما نشستند 
و در ادامه تصویربرداری و نورپردازی خلاقانه را از هاشم مرادی 
می آموزند، به کارگاه مستند علمی سیاوش صفاریان پور می روند 

و انتقال تجربه معنا و فرم را از علی رویین تن فرامی گیرند.
نشســت ها و بویژه کارگاه هایی که محمد طیب مدیر گروه 
ســنمایی هنر و تجربه در آیین افتتاحیه گفت برای آغاز آنها 
ذوق زده اســت و به جوان ترها تصیــه کرد از این فرصت حظ 

کامل را ببرند.
سید رسول موسوی نژادیان در این باره به ایرنا گفت: اولین 
هفته فیلم هنر و تجربه شیراز از مهمترین اتفاقات هنر سینمای 
فارس طی چند ســال گذشته است که با حضور جدی اساتید 

برجسته و صاحب اندیشه و تجربه سینما برگزار می شود.

به اعتقاد او حضور هنرمندان شاخصی که نقش استادی را 
در کارگاه های انتقال تجربه دارند، ظرفیت برگزاری این رویداد 
را به شدت گسترش داده و کارگاه هایی جذاب برای هنرمندان 

حوزه سینمای فارس را منصه ظهور رسانده است.
او ادامــه داد: این کارگاه های تخصصی ایــن فرصت را به 
فیلم ســازان فارس داده تا از تجربه های گرانقدری که بزرگان 
سینمای ایران طی ســال های گذشته به دست آورده اند برای 

ارتقای دانش و توان حرفه ای خود بهره ببرند.
معــاون هنری اداره کل فرهنگ و ارشــاد اســلامی فارس 
اضافــه کرد: در چهار روزی که هنرمندان در کنار یکدیگر قرار 
می گیرند و امکان گفت و گوی رودرو برای سینماگران استان با 
اساتید برجسته کشوری فراهم است و می تواند منجر به افزایش 

کیفیت سینمایی استان شود.
صندلی های ســینما فرهنگ شیراز برای تماشای فیلم های 
دومین هفته هنر و تجربه کشور با استقبال قابل قبولی مواجه 
شده و فعالان این حوزه در نشست های نقد و بررسی و کارگاه 

استاد درویش حضور پرشوری داشتند.
احمدرضا درویش در حاشــیه این کارگاه تخصصی درباره 
ضرورت حمایت از سینمای هنر و تجربه به خبرنگار ایرنا گفت: 
این سینمای ساختار اصلی و بنیان کشف استعدادهای جدید و 

ظرفیت بزرگی برای ورود به سینمای بلند است.
به عقیده او حمایت و کمک به ساخت این نوع فیلم ها یک 
کار زیرســاختی است که شاید برای نتیجه بخش بودن خیلی 

زمان ببرد اما این تلاش بسیار مثبت و خوبی است.
به گفته او ســینمای هنر و تجربه مانند سینمای حرفه ای 
نیست که به صورت مســتقیم با مخاطب ارتباط داشته باشد، 
بنابراین هدف کســب درآمد و اقتصادی نیست بلکه توجه به 

ظرفیت های پنهان در حوزه سینما است.
بــا همین دیــدگاه، درویش معتقد اســت کــه حمایت و 
پشــتیبانی از فیلم های هنر و تجربه بیــش از اینکه به دنبال 
خروجی اقتصادی باشــد، ســرمایه گذاری محسوب می شود و 

می تواند به توسعه فرهنگی و اجتماعی کشور کمک کند.
در حاشیه دومین هفته فیلم هنر و تجربه به میزبانی شیراز 
خبرهای خوبی نیز از این حوزه ســینمایی به گوش رسید؛ از 
تسهیل رویه های حمایتی از فیلمســازان استانی و اکران های 
هماهنگ و همســو با پایتخت در سراســر کشــور که محمد 
حمیدی مقدم مدیرعامل مرکز گســترش ســینمای مستند، 
تجربی و پویانمایی از آن خبر داد تا افزایش مخاطبان این نوع 
ســینمای ارزشمند که مدیرگروه سینمایی هنر و تجربه گفت 

طی یکسال گذشته رشد سه برابری داشته است.
قبل از آغاز "صحنه آخــر" در گفت وگویی کوتاه از محمد 
طیب خواستم تا شــمه ای از تغییرات و دستاوردهای یکساله 

گروه سینمایی هنر و تجربه کشور بیان کند.
او یادآور شــد: چند سالی بود که میزان استقبال مخاطبان 
از فیلم های هنر و تجربه در شهرهای مخالف به شدت کم شده 
بود و حتی در تهران نیز برخی فیلم ها مخاطبان اندکی داشتند 
اما باتغییرات انجام شــده در نحوه و جدول اکران ها استقبال از 

این نوع سینما سه برابر شد.
به گفته او پس از تحولات رخ داده از ۲۹ مرداد ماه تا کنون 
۳۵ فیلم هنر و تجربه در بیش از ۳۰ سینمای کشور اکران شده 
و در مجموع هم شــمار سینماهای زیر بار افزایش یافته و هم 
ضریب اشــغال آن را بالا رفته طوری که حتی در برخی موارد، 

مخاطبانی همانند فیلم های سینمای غالب داشته است.
طیب درباره تغییرات رخ داده در این مدت توضیح داد: در 

روزهای پر رونق هنر و تجربه در سینما فرهنگ شیراز
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مخاطبی که به دنبال کیفیت در سینماست 
»بعد از رفتن« را ببیند

مدیر فیلمبرداری »بعــد از رفتن« گفت: توصیه می کنم 
مخاطبی که به دنبال کیفیت در سینماست، »بعد از رفتن« 

را در سینما ببیند و از دیدن آن لذت ببرد.
بــه گزارش ایرنا، آرمان فیاض که بیشــتر به عنوان مدیر 
فیلمبرداری شناخته می شود، از ســال ۱۳۸۰ فیلمبرداری 
در ســینما را آغاز کــرده و در طول این ســال ها مدیریت 
فیلمبرداری بیش از ۱۰۰ فیلم کوتاه، بلند و مستند را برعهده 

داشته است.
وی این روزها فیلم سینمایی »بعد از رفتن« به کارگردانی 
رضــا نجاتی و تهیه کنندگــی محمود بابایــی را روی پرده 

سینماها دارد؛ اثری که پخش آن برعهده شهر فرنگ است.
وی در ابتدا دربــاره همکاری با رضا نجاتی اظهار کرد: ما 
به علت اینکه سالهاســت با هم رفاقــت می کنیم و دیالوگ 
داریم که شــاید بتوان گفت صحبت کردن مشــخص ترین 
ویژگی رضاست، توانستیم طولانی مدت همکاری و فیلم های 
زیادی را باهــم کار کنیم. من تقریبا مدیر فیلمبرداری تمام 
آثار کوتاه این فیلمســاز جوان بودم و امیدوارم همکاری مان 

ادامه دار باشد.
این مدیر فیلمبرداری در پاســخ به این پرسش که »بعد 
از رفتن« اولین فیلم بلند رضا نجاتی اســت و شــاید بتوان 
گفت حضور شــما در اولین اثر ســینمایی ایشان با ریسک 
همراه بوده اســت. چه شد که پیشنهاد حضور در این پروژه 
را پذیرفتید؟ بیان کرد: از آنجایی که ایشــان را سال هاست 
می شناســم و به توانایی هایش بــاور دارم، همکاری با او در 
اولین اثر سینمایی اش ریسک محسوب نمی شد. معتقدم رضا 
نجاتی فیلم به فیلم پیشــرفت می کند و آثار قابل توجهی از 

او خواهیم دید.
برایم مهم اســت که خلاقیت را در فیلمسازان جوان پیدا 
کنم و برایم تفاوتی ندارد که خلاقیت در چه مدیومی نشان 
داده می شودفیاض در پاســخ به این پرسش که همکاری با 
فیلمسازان جوان در فیلم های کوتاه چگونه است؟ مطرح کرد: 
به هر حال فیلمســازان جوان زمانی که در سینمایی شروع 
بــه کار می کنند، پرُ از خلاقیت و نوآوری هســتند و این امر 
خلاقانه چه در ســینمای بلند و چه در سینمای کوتاه بسیار 
ویژه اســت چراکه این خلاقیت در فرم و روایت باعث رشد 
سینمای ما خواهد شد و همچنین آن را از رخوت و روزمرگی 

نجات می دهد.
وی ادامه داد: برایم مهم است که خلاقیت را در فیلمسازان 
جوان پیدا کنــم و برایم تفاوتی ندارد کــه خلاقیت در چه 
مدیومی نشان داده می شود. مهم این است که در امر خلاقانه 
شریک شوم و برای به وجود آمدن نگاه تازه در سینما تلاش 

کنم.
مدیر فیلمبــرداری »بعد از رفتــن« در بخش دیگری از 
صحبت های خود دربــاره قاب بندی های متفاوت و متنوعی 
که از جنوب ایران در فیلم قابل مشــاهده است، عنوان کرد: 
همانطور که از فیلم پیداســت، مــا نیازمند دو نوع آب و هوا 
بودیم . ابتدا احتیاج به لوکیشنی داشتیم که مخاطب احساس 
مهاجرت را نســبت به آن بهتــر درک کند و چون در فصل 
سرد ســال فیلمبرداری می کردیم، نیاز داشتیم لوکیشنی را 
که برای مهاجرت انتخاب کنیم که بیانگر ویژگی های جذاب 
باشــد. قاعدتا جنوب این ویژگی را دارد و ویژوال جذاب را به 
ما می دهد. در این میان از حضور خورشــید کمک گرفتیم و 
توانستیم به یک ویژوال ویژه و طراحی بصری متفاوت برسیم.

فیاض در جواب به این ســوال که همه آنچه در فیلمنامه 
نوشته شده بود، در مرحله فیلمبرداری به اجرا درآمد یا نه؟ 
گفت: قاعدتا آنچه در فیلمنامه نوشــته می شــود، باتوجه به 
شــرایط ساخت قطعا دچار ویژگی های تازه ای می شود یعنی 
ممکن است سکانس های نو نوشته شــود و شاهد اجراهای 

متفاوتی باشیم.
وی افزود: ما ســعی کردیم در هنگام ساخت فیلم به این 
فکر کنیم چه چیزی فیلمنامه را بهتر و پیشــرفته تر می کند 
و تعالی بیشتری به آن می بخشد. حضور صابر ابر کمک کرد 
به شــکل ویژه تری از منظر روایت و خط داستانی برسیم . در 
حقیقت مینیمالیست آن بیشتر شد و به من فیلمبردار کمک 

کرد که نگاه مینیمالیست تری داشته باشم.
من بیشــتر سعی کردم که فیلم هایی را که در کشورهای 
دیگر ساخته شــده است، در ذهن خود ملاک قرار دهم و از 
آنچــه به فیلمنامه و فیلم کمک می کند، بهره ببرماین مدیر 
فیلمبرداری درباره تجربه کار در لوکیشن پیست رالی یادآور 
شد: این لوکیشن کمتر در سینما تجربه شده است و نمی شود 
با تجربه اندوخته نســبت به آن عمل کرد. من بیشتر سعی 
کردم که فیلم هایی را که در کشــورهای دیگر ساخته شده 
اســت، در ذهن خود ملاک قرار دهم و از آنچه به فیلمنامه و 
فیلم کمک می کند، بهره ببرم. ما در لوکیشن پیست رالی و 
ســیرک توانستیم به یک روایت تصویری مناسب برسیم که 
جذاب باشــد و روایت قصه را کُند نکنــد. تصور می کنم در 
عین حال که از عناصر تصویری استفاده کردیم، توانستیم به 

پیشرفت روایت داستانی نیز کمک کنیم.
فیاض همچنین با اشاره به اینکه فیلمبرداری پلان  ۳۶۰، 
بســیار سخت بود، گفت: گرفتن این پلان در اتاق و هنگامی 
که شــب، روز می شود، یکی از سختی های کار بود که بدون 
وی افِ ایکــس اجرا شــده و گروه زحمت زیــادی برای آن 
کشیده است. در حقیقت عده زیادی درگیر نور، چراغ و اجرا 
بودنــد. ناگفته نماند که فارغ از مدل نورپردازی، اجرا هم در 
آن پلان ها بســیار شرط است و فکر می کنم فقط یک روز را 

توانستیم برای پلان ویژه و خاص هزینه کنیم.
این فیلمبردار در ادامه با اشــاره به اینکه »بعد از رفتن« 
اثری صاحب ارزش اســت، توضیح داد: تماشــای این اثر که 
روایت بصری و شکل ویژوآلی متفاوتی دارد، روی پرده سینما 
بســیار می تواند به بهتر دیده شــدن آن کمک کند. توصیه 
می کنم مخاطبی که به دنبال کیفیت در سینماست، »بعد از 

رفتن« را در سینما ببیند و از دیدن آن لذت ببرد.
وی در پایان در جواب به این سوال که این روزها مشغول 
چه کاری است، خاطرنشان کرد: به عنوان مدیر فیلمبرداری 
در جدیدترین پروژه ســینمایی سروش صحت که هم اکنون 
در مرحلــه پیش تولید و تا چنــد روز آینده کلید می خورد، 

حضور دارم.

احمــد ســلگی، فیلمنامه نویــس »حیثیت 
گمشــده« گفت: درام ســریال با یک رخداد 
بزرگ شروع می شــود و مسیری که شخصیت 
اصلــی طی می کنــد با یک ســاختار حلزونی 
دور یک ســوال می چرخد و پاســخش کامل 
و کامل تر می شــود. می توان گفــت به نوعی 
»حیثیت گمشــده« روایت خودشناسی و پیدا 

کردن خود است.
ایرنا، »حیثیت  به گزارش خبرنگار فرهنگی 
گمشــده« که این روزها پخش آن در شــبکه 
نمایــش خانگی )فیلیمــو( ادامه دارد، دومین 
ساخته ســجاد پهلوان زاده است. احمد سلگی 
هم نگارش این داســتان پرفراز و نشیب را که 
در قالب یک مینی ســریال ۹ قسمتی ساخته و 

پخش شده، به عهده دارد.
ســلگی که ادبیات نمایشــی را در دانشگاه 
تهران خوانده و در حوزه تئاتر آثار مختلفی را 
روی صحنه برده اســت، برای اولین بار در این 
مینی ســریال در مقــام فیلمنامه نویس حضور 
دارد. مجموعــه ای که می توان گفت دیالوگ ها 
و خط داســتانی آن جزو شاخصه هایی هستند 
که باعث شــده تا »حیثیت گمشــده« بتواند 
نــگاه مخاطبانــش را به خود جلــب کند. در 
ادامه گفت وگویی با او داشــتیم و از کم وکیف 
شکل گیری این قصه و تولد »حیثیت گمشده« 

شنیدیم. و  گفتیم 
نشــیب های  و  فــراز  و  قصه گویــی  بــا 
فیلمنامه نویســی برای یک مینی سریال شروع 
کنیم، اتفاقی که به علت زمان بندی محدودتر 
این قالب با دشــواری هایی همراه است، چون 
قصــه به نســبت یک ســریال معمولــی باید 
بگیرد  تعداد قســمت های کم تری شــکل  در 
و مخاطــب را بــا خود همراه کنــد. به همین 
دلیل اســت که شــاید پرداخت دراماتیک یا 
مثلا شــخصیت پردازی ها را با محدودیت هایی 
مواجــه کند. بــه ویــژه اینکــه در »حیثیت 
گمشــده« با قصه ای معمایــی و چند لایه و با 
تعدد شــخصیت هم روبرو هســتیم. نظر شما 

هم همین است؟
به نظر من مسیر ایده آل ماجرا این است که 
ما بر اساس قصه و بر اساس کانسپتی )مفهوم( 
که می خواهیم بر اساس آن قصه، روایت کنیم 
تصمیم بگیریم که یک ســریال چند قسمتی 
باشــد که خوشــبختانه در این کار دســتمان 
بــاز بود و تصمیم را خودمــان گرفتیم. برخی 
مواقع پیش می آید که داســتان پتانسیل لازم 
بــرای تعداد بالای اپیزود را ندارد اما شــرایط 
تولیدی ایجاب می کند که این اتفاق بیفتد که 
آنجا معمولا نویســنده مجبور می شود که گره 
افکنی و گره گشایی کاذب کند. در واقع نوعی 
اطناب در قصه ایجاد کند که خیلی مفید واقع 
نمی شــود. مسئله این است که ما چه داستانی 

را می خواهیم چگونه روایت کنیم.
نــوع روایت ما در حیثیت گمشــده به نظر 
من نوعــی بود که همین قالب مینی ســریال 
بــرای آن قالب ایده آلی بود. خوشــبختانه در 
گفت وگوهایی که با ســجاد پهلوان زاده درباره 
تعداد اپیزودها داشتیم، تصمیم گرفتیم که بر 
اســاس همین تعداد ۹ قسمتی که الان هست 
به توافق رسیدیم و قصه هم کشش و ظرفیت 
لازم برای اینکه در این تعداد قســمت روایت 

شود را داشت. نه بیشتر و نه کمتر.
مینی ســریال بودن این ویژگی و کارکرد را 
هم دارد که از شــاخ و برگ دادن های اضافه 
و زوائد قصه دور می شــویم و با ریتم بالاتری 
روبه رو هســتیم. حالا که بحث ریتم و روایت 
شــد به نظرمی آید بــا اینکه هر دو ســریال 
»ســقوط« و »حیثیت گمشده« مینی سریال 
بودنــد امــا در دومی از همان ابتــدا با تعلیق 
آفرینــی و ریتم تند و التهاب مواجه هســتیم 
و مثل »ســقوط« مقدمه چینی کمتری برای 
رســیدن به نقطه التهاب صورت گرفته است. 
حتی قصه به نوعی از پایان آغاز می شــود. در 
همان قســمت اول مرگ هاجر اتفاق می افتد 
و ادامه سریال رمزگشــایی از معمای مرگ و 
شیوه زندگی و شــخصیت اوست. شاید بتوان 
گفت با نوعی روایت معکوس مواجه هســتیم. 

نظر شما چیست؟
مســئله ای کــه در حیثیت گمشــده وجود 
داشــت این بود که درام با یک رخداد بزرگ 
شروع می شود و مســیری که شخصیت اصلی 
طی می کند با یک ســاختار حلزونی دور یک 
ســوال می چرخد و پاســخش کامل و کامل تر 
می شود. این مستلزم این بود که ما در قسمت 
اول، ســوال را کامــل و قدرتمنــد در ذهــن 
مخاطــب ایجاد کنیم و برای مخاطب هم مثل 
شــخصیت اصلی یعنی امیر این ســوال ایجاد 
شــود که هاجر چه گذشته و شخصیتی داشته 
اســت و چرا به این مرگ تن داد. بنابراین فکر 
کردیم بایــد از مقدمه کم کنیم و بیشــتر به 

پاسخ دادن به پرسش درام بپردازیم.

بله با شــما موافقم مــا در اینجا با یک نوع 
روایت معکوس مواجه هســتیم که شــخصیت 
اصلی هر چقدر جواب ســوالاتش را می گیرد 
و  می گیــرد  صــورت  پــردازی  شــخصیت 
قهرمان  فقــط  نه  اتفاق می افتد.  رمزگشــایی 
قصه و حاضر قصه یعنی امیر بلکه شــخصیت 
غایب و حذف شــده داســتان یعنی هاجر هم 
در ایــن روایت معکوس، پردازش می شــود و 
به واسطه آن گره گشــایی از معمای قصه هم 
اتفاق می افتد. در روند همین مســیر است که 
امیــر نه فقــط هاجر که خــودش را هم بهتر 
می شناســد. در واقع می تــوان گفت به نوعی 
»حیثیت گمشــده« روایت خودشناسی و پیدا 

کردن خود است.
از ســوی دیگر با توجه به اشــاره ای که به 
روانشناســی مخاطب امروز داشــتید باید در 
همــان ابتدا و البتــه با رعایــت منطق درام، 
احســاس همذات پنداری مخاطــب با قصه و 
شــخصیت هایش برانگیخت تا او انگیزه و میل 
به تعقیب داســتان را پیدا کند به ویژه اینکه 
با یک مینی ســریال مواجه هســتیم که زمان 
در آن از اهمیــت دراماتیک تری هم برخوردار 

می شود.
طی این چند وقت به ویژه در ســریال های 
شــبکه نمایش خانگی از تمهیــد پیش تیتراژ 
زیاد اســتفاده شــده اســت مثلًا در ســریال 
»پوست شــیر« اما به نظر می رسد که در آنجا 
یک ربــط دراماتیک بین این پیــش تیتراژ و 
قصه اصلی در همان قســمت وجود نداشــت. 
در واقــع کارکــردش این بود کــه چیزی از 
اما  قصه همان قســمت را رمزگشایی می کرد 
در اینجا این اتفاق نمی افتد و انگار بیشــتر با 
یک قصه ای در گذشته شخصیت اصلی مواجه 
هســتیم که به مخاطــب کدهایی می دهد که 
می تواند در حل معمای کلی درام به او کمک 
کنــد بدون اینکــه لزوما به همان قســمت و 

باشد. داشته  ربطی  اتفاقاتش 
با اینکه هر دو سریال »سقوط« و »حیثیت 
گمشده« مینی ســریال بودند اما در دومی از 
همــان ابتدا بــا تعلیق آفرینــی و ریتم تند و 
التهاب مواجه هستیم و مثل »سقوط« مقدمه 
چینی کمتری برای رســیدن به نقطه التهاب 

صورت گرفته است
مــا برای اینکه قصه را روایــت کنیم چندتا 
روایت موازی داشتیم که مخاطب قصه بیرونی 
کــه دارد دنبال می کند همان رمزگشــایی از 
مرگ هاجر و زندگی مشــترک با امیر و روابط 
آن هــا که یک زمان ۸ ســاله اســت. از جمله 
روابــط امیر با پدر و خواهــر خودش و پدر و 
خواهر هاجر که مخاطب با آن  آشنا می شود.

برای اینکه این چند روایت موازی به شکل 
منظم در ذهن تماشاگر صورت بگیرد، تصمیم 
گرفتیم که خط قدیم تــر را که برمی گردد به 
جوانی امیر و تهمینــه را در پیش تیتراژ قرار 
دهیم و به وســیله تیتراژ بین زمان گذشته و 
زمان حال در داســتان فاصله ایجاد کنیم. این 
پیش تیتراژها با اپیزودها ربط مســتقیم ندارد 
اما با هســته اصلی درام و با گره گشــایی های 
پایانــی قصه کاملا مرتبط اســت و کارکردش 
در آنجــا معلوم می شــود. چنانکه هر چه قصه 
جلوتر می رود متوجه کارکرد آن ها می شــویم. 
در واقــع مثل پازلی می ماند که در اپیزودهای 
پایانی متوجه می شــویم که چه نقش مکملی 

در صورت بندی قصه داشته است.
از شــکل همکاری که بــا کارگردان و دیگر 
عوامل داشــتید هم بگویید، آیا جایی شده که 
اختلاف نظر هم داشته باشید و همین موجب 

چالش در نگارش فیلمنامه شود؟
واقعیت اش این است گفت وگوی من با آقای 
مهدویان خیلی ســازنده بود. باید به این نکته 

مهم اشــاره کنم که اساســا سریال سازی کار 
تک نفره نیست برخلاف ســینما که می تواند 
مولف محور باشــد در ســریال بیشــتر با کار 
جمعی و گروهی مواجه هســتیم. همه بچه ها 
حتی آقای حســینی نیا هم همفکری می کرد و 
پیشــنهاد می داد و در یــک تعامل و همکاری 
کار را پیش می بردیم. واقعا فقط خود ســریال 
بود که برای ما اهمیت داشــت. مســئله این 
نبود که ایده از کجا آمده و پیشنهاد چه کسی 
است، هر ایده و پیشنهاد که به پیشبرد قصه و 
فیلمنامه کمک کند مورد اســتقبال و استفاده 

می گرفت. قرار 
با توجه بــه اینکه با یک درام رئالیســی و 
واقــع گرایانه مواجه هســتیم آیا برای نگارش 
فیلمنامــه از تحقیق یا مشــاهده میدانی هم 
اســتفاده کردید؟ اینکه مثــلًا پرونده یا آدمی 
مثــل امیر را پیدا و دربــاره اش پژوهش کنید 
یا داســتان تمامــاً برآمــده از خلاقیت ذهنی 

است؟ نویسنده 
راستش اینکه به سراغ قصه ها یا پرونده هایی 
که از واقعیت آمده باشــد نرفتم. اما آن مسئله 
تحقیــق میدانی به نظر من شــاید تجربه هر 
روزه یــک نویســنده و فیلمنامه نویس و حتی 
بازیگر اســت. در واقع حاصل تجربه زیسته او 
در تمام عمرش اســت که با نگاهی مشاهده گر 
به محیط اطراف و آدم ها بنگرد تا بتواند از دل 

آن ها قصه و درام بسازد.
از ایــن حیث می توان گفت که من ســعی 
کردم به تجربه های زیســته خود از حضور در 
جامعــه و در دل آدم ها در نــگارش فیلمنامه 
اســتفاده کنم تا رد واقعیــت را به درون درام 
بیاورم. یک نکته ای که شخصا برای من خیلی 
مهم بود این اســت که ما به سراغ هر قشری 
که برویم نگاه از بیرون به آن قشــر و طبقه یا 
شغل و حرفه نداشته باشیم، سعی کنیم که از 
درون قصه خود را روایت کنیم مثلا اگر سراغ 
امیــر می رویم که کارگر معدن اســت و دچار 
زندگی اش می شود سعی  به  نسبت  بازشناخت 
کنیــم از درون به بیــرون روایت کنیم که در 

نیفتیم. ورطه قضاوت کردن 
بــرای همین من فکر می کنم که امیر خیلی 
به تیپ خاصی تعلق ندارد و ما ســعی کردیم 
به او طــوری نگاه کنیم که با وارد شــدن به 
درام یک بازشــناختی نســبت به خودش به 
عنوان یک انســان برسد فارغ از طبقه و شغل 
و چیزهای دیگر. یک اتفاقی در بیرون زندگی 
امیر و ســویه بیرونــی درام در حال رخ دادن 
اســت اما پروســه اصلی تحولات و تغییراتی 
اســت که در درون امیــر رخ می دهد و او را 
دوباره به بازشناســی نسبت به خودش مجبور 
می کند. امیر درگیر یک عشــق از دست رفته 
اســت؛ اما شاید امیر در ســرآغاز قصه متوجه 
این عشق نبود و حالا در فقدان او متوجه این 
واقعیــت در درون خود می شــود و به همین 

علت به شناختی تازه از خود می رسد.
مــن فکر می کنــم کلیدواژه پاســخ به این 
پرســش بی توجهی امیر است. امیر نسبت به 
هاجر و خواســته های او بی توجــه بوده و این 
اســت  امیر  زندگی  بزرگ  بی توجهی آســیب 
و یکی از آسیب شناســی هایی کــه ما در این 
ســریال ســعی کردیم به آن بپردازیم و آن را 
برجســته کنیم همین بی توجهی شــخصیت 
امیر اســت و بالطبــع بی توجهــی آدم هایی 
مثل امیر که آن ها را در زندگی آســیب پذیر 

می کند.
چنانکه می بینیــم امیر تا دیروقت بیرون از 
خانه قمــار می کرد و از این زندگی فراری بود 
و تازه بعد از فروپاشــی ایــن زندگی با مرگ 
هاجر اســت کــه متوجه ســویه های پنهان و 
ناگفته و ندیده آن می شــود. هوشــمندی یا 

جســارت امیر ربطی به بی توجهــی او ندارد. 
ممکن است فردی باهوش و شجاع باشد اما به 
دلیل بی توجهی در زندگی دچار آســیب شود. 
به نظــرم بی توجهی امیر بــه زندگی اش کلید 

گمشده پازل این قصه است.
پیش از این باید بگویم که هر اتفاقی که در 
یک پروژه ســینمایی یا سریال می افتد بار آن 
بر دوش کارگردان اســت و بی تعارف سجاد با 
تمام وجود پای این کار و مشکلاتش ایستاد و 
دلگرمی گروه بود. ســجاد از همان روز اول به 
من می گفت در کنار کاری که داریم می کنیم 
بایــد گزینه هایی به بانک بازیگری ایران اضافه 
کنیم و واقعیت این اســت که تئاتر ایران پر از 
بازیگران با اســتعداد است که کمتر از ظرفیت 

آن استفاده شده است.
بــا توجه بــه این حــرف ســجاد و اینکه 
مســئولیت بازیگردانی سریال را به من محول 
کرده بود ســعی کــردم از این اســتعدادهای 
تئاتــری بهره ببــرم و خدا رو شــکر فرصتی 
پیش آمد که از برخی از آن ها اســتفاده کنم. 
انرژی کــه آن ها به صحنه می آورند از درونش 
خلاقیــت و نوآوری زایش می کــرد. من واقعا 
از اینکــه ســجاد در زمینه انتخــاب بازیگر و 

بازیگردانی به من اعتماد کرد ازش ممنونم.
او بــا نگاه مثبــت و همراهــی اش فرصتی 
فراهم کرد تــا بازیگران توانمند دیده نشــده 
فرصت نمایــش پیدا کنند و دیده شــوند. به 
گمانم یکی از کارکردهای ســریال سازی باید 
معرفی بازیگران جدید و با اســتعداد باشــد تا 
بتوانند توانمندی خــود را محک بزنند. خیلی 
از جاهــای دنیا بســیاری از بازیگــران از دل 
سریال ها به سینما رسیده اند و به یک سرمایه 
بازیگری برای آن کشور تبدیل شدند و به نظر 

من این باید در کشور ما رویه شود.
بگویم  باید  اما درباره مهــدی حســینی نیا 
که همفکــری و همکاری خوبی با او داشــتم 
و فیلمنامــه را با هم تحلیــل می کردیم. آنچه 
که درباره مهدی حســینی نیا برای من خیلی 
قابــل تامل بود تمرکز عجیب او روی فیلمنامه 
بود. نصف فیلمنامه را حفظ بود و بدون اغراق 
می گویم در تمام این سال هایی که با بازیگران 
همکاری داشــتم لذت بخش ترین آن همکاری 

بود. با مهدی حسینی نیا 
بدون شــک. چیزی که دوستان ممیزی به 
آن توجه ندارند این اســت که گفت وگونویسی 
واقعا یک مســئله پیچیده و دشــوار است. هر 
جملــه، جمله بعدی را مــی آورد و یک رابطه 
علت و معلولی بین آن ها وجود دارد که گاهی 
یک کلمه از این دیالوگ که حذف شود کلیت 
آن گفت وگــو را مخدوش کــرده و دیالوگ را 
دچار لکنت می کند. دیالوگ نویســی مثل یک 
دومینوی ظریــف می ماند که وقتی جمله ها را 
از آن بــر می داری کلیت آن می پاشــد. گاهی 
هر یک کلمه ای که از فیلمنامه یا دیالوگ های 
اجرا شــده کم می شــود به اثر لطمه می زند و 
متاســفأنه به دلیل نبود نگاه فنی به این مقوله 
گاهــی خیلی راحت می گویند فــلان کلمه یا 
کلمــات یا فلان جمله باید حذف شــود بدون 
اینکــه بدانند تاثیر مخرب این سانســورها بر 

اثر چیست.
به گزارش ایرنا، حیثیت گمشــده، با شــعار 
»زخمی عمیق تر از انــزوا« ضمن مرور برخی 
آسیب های اجتماعی، داستان یک تردید را به 

روایت می کند. متفاوت،  شکلی 
در این ســریال مهدی حســینی نیا، بهاره 
افشــاری، الناز حبیبی، امیر نــوروزی، بهزاد 
خلج، مهدی زمین پرداز، ســتاره پســیانی، 
رحمــان باقریــان، نادر فــلاح، آرش فلاحت 
پیشــه و آرشــیدا درســتکار بــه هنرمندی 

پرداخته اند.

مهدی حسینی نیا نصف فیلمنامه را حفظ بود
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»یاور« سعید سلطانی جایگزین 
»گاندو« شد

مجموعه تلویزیونی »یاور« به کارگردانی سعید سلطانی از 
شبکه آی فیلم به روی آنتن می رود.

به گزارش ایسنا، شبکه آی فیلم با پایان فصل دوم سریال 
»گاندو« مجموعه »یاور« را به روی آنتن می برد.

بر این اســاس، »یاور« از سه شــنبه، هفتم شــهریور ماه 
هرشب ساعت ۲۲ پخش می شود.

این ســریال تلویزیونی به کارگردانی مشــترک ســعید 
ســلطانی و اصغر نعیمی و تهیه کنندگی آرمان زرین کوب و 
نویسندگی سعید مطلبی اولین بار ماه رمضان ۱۴۰۰ از شبکه 

سه سیما پخش شد.
داریوش ارجمند، اسماعیل محرابی، محمد حاتمی، پرویز 
فلاحی پور، شبنم فرشادجو، ارسلان قاسمی، فقیهه سلطانی، 
مهوش افشارپناه، زهرا سعیدی، شیوا خنیاگر و ... از بازیگران 

سریال »یاور« هستند.
»یاور« داستانی معمایی با تم جوانمردی است که مربوط 
به خانواده ای اصیل به نام چلویی است که درگیر یک پرونده 

قتل می شوند.

فیلم مینا ساداتی در بخش مسابقه 
جشنواره »تیرانا«

فیلــم کوتاه »بریدگی« ســاخته مینا ســاداتی در بخش 
مســابقه پانورامای جشنواره تیرانا در کشور آلبانی به نمایش 

گذاشته می شود.
به گزارش ایســنا، فیلم کوتاه »بریدگی« به نویسندگی  و 
کارگردانی مینا ســاداتی و تهیه کنندگی اشکان اشکانی در 
اولین نمایش جهانی خود در بخش مسابقه پانورامای جشنواره 
 Tirana( »بین المللی و مورد تایید آکادمی اســکار »تیرانا
International Film Festival( به نمایش درمی آید.

جشــنواره بین المللی تیرانا امســال در تاریخ ۲۳ تا ۲۹ 
ســپتامبر )۱ تا ۷ مهر( در شهر تیرانا، کشــور آلبانی برگزار 

خواهد شد.
مینا ساداتی بازیگر سینما، اولین تجربه فیلم سازی اش را با 

این فیلم پشت سر می گذارد.
عوامــل این فیلم کوتاه عبارتند از: نویســنده و کارگردان: 
مینا ســاداتی، تهیه کننده: اشکان اشکانی، بازیگران: مرجان 
اتفاقیان، نیما عابدی، اهــورا گیلانی، جلال عباس نیا، مدیر 

فیلمبرداری: اشکان اشکانی،
تدویــن: عماد خدابخــش، طراحی و ترکیــب صدا: ایرج 
شــهزادی، طراح صحنه و لباس: امید نجومی ، مینا ساداتی، 
طراح گریم: سیامک احمدی، دستیار اول کارگردان و برنامه 
ریــز: جعفر نامنی، جلــوه های بصری و اصلاح رنگ: ســینا 
قویدل. فرهاد قدسی، عکاس: سمیه جعفری، پخش: دنا رسام.

خسروشاهی همچنان تحت مراقبت 
است

خسرو خسروشــاهی، صدای ماندگار و دوبلور پیشکسوت 
کشورمان که مدتی در بیمارستان بستری شده بود، اکنون در 

منزل تحت مراقبت و درمان است.
شــهراد بانکــی ـ دوبلــور و مدیر روابــط عمومی انجمن 
»گویندگان و سرپرستان گفتار فیلم« ـ در گفت وگویی با ایسنا 
درباره شــرایط جسمی خسرو خسروشاهی پس از ترخیص از 
بیمارســتان، گفت: چند روزی اســت که استاد از بیمارستان 
مرخص و به منزل منتقل شــده اند. خدا را شکر حالشان بهتر 

است اما همچنان تحت نظر و مراقبت هستند.
بانکی همچنیــن اظهار کرد: آقای خسروشــاهی به دلیل 
شــرایط بیماری که دارند، وضعیت جسمی شان گاهی دچار 
نوســان می شود و فعلا باید مدتی استراحت کنند تا ان شاءالله 
بهبودی کاملشــان را به دست بیاورند. ما همراه با دوستان به 
دیدارشــان می رویم و پیگیر حالشان هســتیم. دعا می کنیم 
هرچه زودتر با بهبودی کامل بتوانیم دوباره در کنارشان باشیم.

به گزارش ایسنا، خسرو خسروشــاهی ۸۲ ساله، دوبلور و 
مدیر دوبلاژ پیشکســوت کشورمان اســت. از آثار ماندگار او 
می تــوان به دوبله فیلم های آلن دلــون، آل پاچینو و آمیتاب 

باچان اشاره کرد.

آلمان »سالن معلمان« را به اسکار 
معرفی کرد

آلمان فیلم »ســالن معلمان« ســاخته ایلکر چاتاک را به 
عنوان نماینده خود برای بخش بهترین فیلم بلند بین المللی 

نود و ششمین دوره جوایز اسکار انتخاب کرد.
بــه گزارش خبرگــزاری مهر بــه نقل از ورایتــی، فیلم 
»ســالن معلمان« ســاخته ایلکر چاتاک با بازی لئونی بنِِش 
و تهیه کنندگی اینگو فلیس از ســوی آلمان به رقابت اسکار 

بین المللی ۲۰۲۴ معرفی شد.
این فیلم اولین نمایش جهانی خود را در بخش پانورامای 
برلیناله تجربه کرد و برنده جایزه لیبل ســینمای اروپا شــد 
و پــس از آن ۵ جایزه در جوایــز فیلم آلمان از جمله لولای 
طلایی بــرای بهترین فیلم بلند دریافت کرد و به فهرســت 

نهایی جایزه فیلم اروپا هم راه پیدا کرد.
ســونی پیکچرز امتیاز این فیلم را برای آمریکای شمالی 
و لاتین و همچنین اروپای شــرقی خریداری کرده و »بی فور 
فیلمز« هم ایــن فیلم را به تمام ناطــق دیگر جهان به جز 

آسیای جنوب شرقی می برد.
داســتان فیلم درباره یک معلم ایده آل گرا در یک مدرسه 
آلمانی است که وقتی یکی از دانش آموزان اش متهم به دزدی 

می شود با عواقب متعددی روبه رو می شود.
ایلکــر چاتاک با فیلم »ســادکات« )وفــاداری( که فیلم 
فارغ التحصیلی اش از مدرسه رسانه هامبورگ بود برنده جایزه 
طلایی اسکار دانشجویی برای بهترین فیلم خارجی در سال 

۲۰۱۵ شد.

باســابقه  کارگردان  ورزی،  محمدرضا 
ســینما و تلویزیــون که ســال ها پیش 
یک  مینی ســریال سه قســمتی با عنوان 
»کیمیاگر« را با موضوع مروری بر زندگی 
محمد بن زکریــای رازی برای تلویزیون 
ســاخت، معتقد اســت رســانه ملی در 
سال های گذشــته از پرداخت نمایشی به 
زندگی مفاخر به جز تولید چند اثر، غافل 

بوده است. 
اینکــه  یــادآوری  بــا  او همچنیــن 
دشــواری های زیادی در تولید ســریال 
»کیمیاگر« سر راهش بود، می گوید: آنقدر 
ســر این پروژه اذیت شــدم که همان جا 
فهمیــدم عمدتا مدیران وقــت تلویزیون 
دوست ندارند زندگی مفاخر ملی به تصویر 
کشیده شود و نتیجه اش خسارت فرهنگی 
عمیقی بود. متاسفانه در این مسیر، برخی 
از کشورهای همسایه، مفاخر و دانشمندان 

ایرانی را به نام خود ثبت کردند. 
محمدرضا ورزی که تاکنون سریال های 
تاریخی نظیر »ســتارخان«، »ســال های 
مشروطه«، »تبریز در مه«، »معمای شاه« 
و »ایراندخــت« را برای تلویزیون ســاخته 
اســت، در گفت وگویی با ایسنا که به بهانه 
سالروز درگذشت دانشــمند ایرانی محمد 
بن زکریای رازی و ســاخت مینی ســریال 
»کیمیاگر« انجام گرفت، از تمایل نداشتن 
رســانه ملی در ســنوات گذشته نسبت به 
ساخت آثار نمایشی با موضوع مفاخر ملی 

انتقاد کرد.
متاسفم که ضعیف عمل کردیم

او ابتدا در معرفی شــخصیت زکریای 
رازی ســخنش را اینگونه آغــاز می کند: 
زکریای رازی پزشک، فیلسوف، شیمیست 
و کاشــف بــزرگ ایرانی هزاره گذشــته 
کشــورمان بود که در پنجم شعبان سال 
۳۱۳ پس از هجرت در شــهر ری در سن 
۶۳ ســالگی درگذشت. در این میان لازم 
اســت که بگویم، بسیار متاسفم که ما در 
تولید آثار نمایشــی درباره زندگی مفاخر 
خیلی ضعیف عمل کردیم و غافل بودیم. 
شاید بگویم ماندگارترین سریال در حوزه 
زندگی مفاخر، »بوعلی ســینا« ســاخته 
زنده یــاد کیهان رهگذر در ســال ۱۳۶۴ 
البته سریال های »ملاصدرا«، »شیخ  بود. 

بهایــی«، »نردبام آســمان« و »جابر بن 
حیان« هم در ســال های متفاوتی تولید 
شدند که علیرغم ســاختار قابل قبول به 
محبوبیت و مانایی سریال »بوعلی سینا« 
نبودند. امروز کشورهای مجاور و همسایه و 
حتی برخی کشورهای عربی دانشمندان و 
مفاخر ما را به اسم خودشان در کتاب های 
درســی، مصادره و معرفی می کنند و این 
رویکــرد ضایعه ی عمیــق فرهنگی برای 

کشورمان به شمار می رود. 
منوچهــر زنــده دل بازیگر نقش 

زکریای رازی در »کیمیاگر«
در  »کیمیاگر«  مینی سریال  کارگردان 
عین حال تاکید دارد: به اعتقاد من در تولید 
فیلم و ســریال از زندگی مفاخر به گونه ای 
اجحاف شده و اساســاً تولید اینگونه آثار 
متوقف بوده اســت. مــن در جریان بودم 
ســریالی با محوریت خواجه نصیر طوسی 
قرار بود ساخته شود که فیلمنامه آن چهار 
بار توسط چهار نویسنده در ادوار مختلف 
نگارش شــد اما هرگز هیچکدام به تولید 
نرســید. هر مدیری آمد این طــرح را یا 
کنار گذاشــت یا نویسنده را تغییر داد اما 
باز هم بلاتکلیف ماند. حتی خاطرم هست 
در ســال های دور قرار بــود درباره ابونصر 
فارابی کاری ساخته شود که با جابه جایی 
مدیریت آقایان: خسروی و رضابالا، مدیران 
بعدی ســیمافیلم که آمدند کار را متوقف 
کردند و ما از این دست کج سلیقگی ها کم 
نداشــتیم. نتیجه اش هم همین می شود 

که مفاخر ما را کشــورهای هم جوار به  نام 
خودشان مصادره و ثبت کردند. 

مدیروقت شــبکه یــک کارم را 
توقیف کرد

محمدرضا ورزی حرف هایش را اینگونه 
ادامه می دهد: به عنوان مثال ابوعلی سینا 
مدعیان بسیاری دارد. افغانستان می گوید 
مال آنهاست، ازبکستان می گوید متعلق به 
خودشان اســت و همین طور عرب زبان ها 
زکریای رازی را به عنوان دانشــمند عرب 
زبان می شناســند در حالــی که زکریای 
رازی عجم بوده اســت. به این دانشــمند 
لقب جالینوس عرب دادند! در حال حاضر 
هم کشور ترکیه مولانا را متعلق به خودش 
می داند؛ در حالی که مولانا اشــعار ایرانی 
می سرود و در بلخی که یک زمانی متعلق 
به خاک پاک ایران بود به دنیا آمد و این ها 
متاسفانه فاجعه است چون دغدغه کسی 
نبوده تا الان. مدام می گفتند بودجه نیست 
و این خیلی بد است. من یادم هست برای 
»کیمیاگر« ابتدا یک تله فیلم نوشــتم اما 
کمی بیشتر نوشــتم تا یک مینی سریال 
شود که مدیر وقت شبکه یک کار را پس 

از تولید توقیف کرد و به آرشیو سپرد.
او توضیح می دهد: دلیــل را که جویا 
شــدیم گفتند، می گوینــد زکریای رازی 
ملحد و کافر بــوده)!( و من هرچه به این 
مدیر محترم توضیح دادم که در این مورد 
نظر شما قطعا ارجح تر از نظر علامه شهید 
مطهری نیست، نتیجه نداد. علامه شهید 

مطهری در مورد زکریای رازی مقاله دارند 
و نوشته اند، شــواهد نشان می دهد رازی 
به احتمال قوی شــیعه شــده بود. حتی 
رهبر معظم انقلاب در مورد زکریای رازی 
مطالبی را در جهت تایید این شــخصیت 

فرمودند.
ورزی سپس تصریح می کند: متاسفانه 
مدیران وقت آن زمان شــبکه یک حتی 
به آن کار ارزیابی منفــی اعطا فرمودند!! 
یک ســال کارمان در آرشــیو خوابید تا 
اینکه مدیر آن وقت شــبکه رفت و آقای 
مهدی فرجی آمد. ایشان گفتند مشکلی 
ندارد و باید پخش شود و با حمایت ایشان 
و جنــاب مهندس ضرغامــی که حقیقتا 
دوره ی خوبی در رســانه ملی رقم خورد 
هم تله فیلمش پخش شــد هم یک مینی 
سریال ســه قسمتی به طور هفتگی روی 
آنتن رفــت. البته که یک مینی ســریال 
ســه قســمتی در خاطرها نمی ماند اما با 
خــودم گفتم باید یــک کاری هرچند با 
تایم محدود از زندگــی زکریای رازی در 
آرشیو داشــته باشــیم. در نهایت خیلی 
جمع و جور به این شــخصیت پرداختیم؛ 
درحالی که من یک سناریوی بزرگ از این 
شخصیت نوشته بودم. سر آن پروژه اذیت 
شدم و متوجه شدم برخی دوستان خیلی 
علاقه مند نیستند که مفاخر بزرگ ایران 

به تصویر کشیده شود.
سریال جدید در حوزه مفاخر

این کارگردان در پاســخ به این پرسش 
ایسنا که اگر شــرایط فراهم شود برنامه ای 
برای ســاخت سریال در حوزه مفاخر دارید؟ 
خاطرنشــان می کنــد: قطعــاً دارم. من دو 
شــخصیت دارم که در سال های گذشته در 
فراغتم نگارش آن را انجام دادم. یکی زکریای 

رازی به طور کامل و آن دیگری هم بماند. 
پیمان جبلی مدیر دغدغه مندی است

کارگردان »کیمیاگر« همچنین درباره 
تاریخی  اینکه روند ساخت ســریال های 
آن زمــان چطور بود و الان چطور اســت 
هم اظهار می کند: به نظرم الان شــرایط 
به نسبت دوره قبل بهتر شده است. دوره 
قبلــی را که من اصــلًا دوره خوبی برای 
آقایان:  دوره  نمی دانســتم.  صداوســیما 
مهندس ضرغامی و دکتر لاریجانی خیلی 

دوران خوبی بودند. دوره آقای دکتر جبلی 
هم روند کارها بهتر شده و امیدوارکننده 
اســت. دکترجبلــی را از ســال های دور 
می شناســم. مدیری دغدغه مند و عملگرا 
هســتند. در مورد مفاخر هم برنامه هایی 
برای تولید سریال دارند و می خواهند کار 

کنند. 
ساخت آثاری با موضوع مفاخر آمار 

مخاطبان را تکان می دهد
محمدرضا ورزی در پایان صحبت هایش 
تاکیــد می کند: بــه اعتقاد مــن اینگونه 
آثــار اتفاقا می تواند مخاطبــان زیادی را 
برای رســانه ملی جذب کند و اگر همین 
الان تولید شــوند آمار مخاطبان را تکان 
می دهند. من خودم طی این ســال ها در 
حوزه مفاخر درباره شــخصیت هایی چون 
امیرکبیر، عباس میرزا، ستارخان، مدرس 
، علامه دهخدا و ... که از شــخصیت های 
معاصر هستند کار کردم. به نظرم خروجی 
این دوره در یکی دو ســال آینده ظهور و 
بروز می کند. باید این اتفاق را به فال نیک 

گرفت.
بــه گــزارش ایســنا، مینی ســریال 
»کیمیاگر« به کارگردانی و نویســندگی 
محمدرضا ورزی در سال ۸۷ برای شبکه 

اول سیما ساخته شد.
داســتان »کیمیاگر« دربــاره زندگی 
محمد بــن زکریای رازی اســت که بعد 
از مشــکلات خانوادگی، پــدرش او را به 
بغداد می فرســتد و پس از سال ها درس 
خواندن پزشــک حاذقی می شود و به ری 
برمی گردد. او به کمک فرمانروای سامانی 
بیمارســتانی در ری تأسیس می کند و به 
مداوای بیماران می پردازد. سپس از طریق 
علم شیمی که در قدیم به آن کیمیاگری 
می گفتند داروهــای مختلف و متعددی 
را می ســازد و با آن بیماری های مردم را 
مداوا می کند و با تحقیقات فراوان الکل را 
به دست می آورد و سرآمد پزشکان عصر 

خویش می شود.
منوچهر زنــده دل، چنگیز وثوقی، علی 
فخرالدین صدیق شــریف، حســن  رامز، 
کاخی، جمشید جهانزاده، شیرین ایزدی 
و محمــد ســاربان از جملــه بازیگــران 

»کیمیاگر« هستند.

گفت وگو با محمدرضا ورزی در سالروز درگذشت زکریای رازی؛

ماجرای توقیف سریال رازی و نجات آن توسط 
ضرغامی

این روزها دیگر خبری از برنامه های علمی با سطح داده پیچیده 
و بالا نیست، اتفاقا همه چیز خیلی ساده است و از کودک ۵ ساله 
تا انســان ۷۰ ساله محتوای قابل فهم و ساده ای در اختیار دارد، از 
طرفی دسترسی به اطلاعات هم بسیار ساده شده و این به آن معنا 
اســت که در کســری از ثانیه و تنها با فشار یک دکمه، به راحتی 

می توان از تمام اطلاعات موجود با خبر شد.
مهسا بهادری: »شما تارگت منی«، »تو مافیای صد بازی«، »من 
یک شهروند سادم«. این جملات بسیار آشناست، احتمالا شماهم 
»مافیا« را تماشا کردید، مجموعی از هنرمندان چهره که دست بر 
قضا به نظر می رسد کمی هم به خود واقعیشان نزدیکند و محتوای 
تازه تــری را ارائه می دهند، همین مخاطــب را ترغیب می کند تا 
با شــوق اشــتیاق بیش تری به تماشــای این برنامه ها بنشینند، 

برنامه هایی که گاها نمونه خارجی آن هم ساخته شده است.
اما مســئله این اســت که در حال حاضر چه اتفاقی افتاده؟ به 
تلویزیون نگاه کنیم؛ برنامه ها مسابقه محور و گفت وگو محور است 
برنامه هایی که مجریانش چندان آورده علمی برای مخاطبانش به 
همراه ندارد، به شــبکه نمایش خانگی هم برویم؛ گرچه که سریال 
هــم تولید می کنند، اما غالب محتوای تولیــدی در ماه های اخیر 
تبدیل شده به برنامه های »تاک شو« مثل »تی ان تی« یا برنامه هایی 
مثــل »ناتو«، »پدر خوانده «و ... که تعدادی هنرمند دورهم جمع 

می شوند و بازی هنرمندان سرشناس را تماشا می کنند.
حالا چرا تمایل به تماشــای این برنامه ها زیاد است؟ »ناتو« را 
به خاطر دارید؟ واقعیت هایی از زندگی هنرمندان مطرح می شــد 
که کاملا مربوط به زندگی شخصیشــان بود، ادبیاتشــان هم برای 
خودشان بود و لازم نبود از روی فیلمنامه آن را بخوانند، مخاطب 
به عنوان کسی که دوســت دارد از واقعیت های مربوط به زندگی 
هنرمندان آگاه شــود این برنامه را تماشا می کند تا نکته جالبی از 
خاطــرات کودکی آن ها را بداند، ضمن اینکه خود بازی هم جدید 
است، یا مثلا »مافیا« مجموعی از هنرمندان بدون سناریو از پیش 
نوشته شده دور هم جمع شده اند حالا موقع این است که مخاطب 
ببیند موقع خوشــحالی چه کاری انجام می دهند و عصبانیت این 
هنرمندان به چه شــکل اســت؛ فرضا »صداتو« را به یاد بیاورید، 
وقتی شبنم مقدمی از هیجان بالا می پرد یا محمد بحرانی عصبانی 
می شــود، برای مخاطب هیجان انگیز اســت چون با او احســاس 

نزدیکی می کند.
محتوای تازه برای جذب مخاطب

محتــوای این برنامه ها از اســاس تازه اســت، مگر پیش از این 
چند برنامه با این ســبک و ســیاق روی آنتن تلویزیون یا شبکه 
نمایش خانگی رفته؟ مطمئنا تعداد آن ها به مجموع انگشــتان دو 

دســت هم نمی رسد، برنامه ای مثل »عصر جدید« که یک کپی از 
برنامه خارجی بود و احسان علیخانی آن را ساخته بود، یا برنامه ای 

مثل»دورهمی« مهران مدیری که آن هم ابداعی خودمان نبود.
پــس وقتی محتوای تازه ای ارائه می شــود، مخاطب برانگیخته 
می شــود تا آن را تماشا کند اما چرا شــبکه نمایش خانگی سراغ 
ســاخت این برنامه ها می رود؟ سریال»پوســت شــیر«، »یاغی«، 
»زخم کاری« و... این موارد را بخاطر دارید؟ در دوره ای به شــدت 
مورد اســتقبال قرار گرفتند و توانســتند مخاطب را جذب کنند، 
اما در حال حاضر چند ســریال داریم که هرجا می رویم نامش را 
بشــنویم؟ دست کم در حال حاضر هیچ سریال اندازه سه برنامه ای 
که به آن اشاره شــد، مورد استقبال قرار نگرفته است. در دوره ای 
شــبکه نمایش خانگی جرقه های محکمی برای جذب مخاطب زد 
اما نتوانســت رویه خود را ادامه دهد در نهایت هم تصمیم گرفت 
برنامه هایی بســازد که مخاطبان خود را از دست ندهد و هم بتواد 
سریال دوستان را نگه دارد هم سرگرمی ایجاد کند به همین خاطر 
گام به سمت تولید برنامه هایی نهاد که عنصر اصلی آن چهره های 
شــناخته شده هســتند و البته بعد از مدتی هم به خاطر تکراری 

شدن مخاطب دیگر سمت آن نمی رود.
این را فراموش نکنیم که ایــن برنامه ها هرچند آورده چندانی 
بــرای مخاطبان ندارند، اما می توانند ســاعت ها با کمترین هزینه 

کنار اعضای خانواده شان تماشا کنند.
رسانه  تعیین می کند مخاطب به چه بیندیشد؟

یکبار یونس شــکرخواه، اســتاد ارتباطات در گفت وگویی اعلام 
کرد »در حال حاضر ما سانســور مدرن داریم، یعنی در حالی که 
پیش از این، سانســور به معنی ندادن اطلاعات بود؛ حالا به معنی 

بمباران اطلاعات است.«
این به چه معناســت؟ کمی دقیق تر توضیــح می دهم. بمباران 
اطلاعاتــی یعنی رســانه، فضای مجازی، شــبکه نمایش خانگی، 
تلویزیون، ســینما و همه این فضاها اطلاعات بســیار زیادی را به 
مخاطب ارائــه می دهند، اطلاعاتی که کاربــرد چندانی ندارد، اما 
ذهن مخاطب را پر می کند در واقع یک مسیری را ترسیم می کنند 

تا نشان دهد مخاطب باید درباره چه چیزی فکر کند.
بــه طور کلی رســانه های جمعی توجه مخاطبان را به ســمت 
موضوعــات معینی ســوق می دهند. آن ها همــواره موضوعاتی را 
عرضه می کنند و بــه افراد القا می کنند که به چه چیز فکر کنند، 
از چه چیز با خبر باشــند و چه احساسی درباره آن داشته باشند 
و این دقیقا نظریه برجســته ســازی است که شــاو و مک کومبز 
مطرح کردند. طبق نظریه برجسته سازی، این رسانه ها هستند که 
به مردم می گویند به چیز فکر کنند و ممکن اســت در این میان 

موارد کم اهمیت در اولویت افکار عمومی قرار بگیرند و بالعکس.
نظریه برجســته ســازی مدعی تأثیر رســانه ها بر شــناخت و 
نگرش مــردم و تعیین اولویت های ذهنی آنــان از طریق انتخاب 
و برجسته ســازی بعضی از موضوعــات و رویدادها در قالب خبر و 
گزارش خبری اســت. به این معنا که رسانه ها با برجسته ساختن 
بعضــی از موضوع ها و رویدادها، بــر آگاهی و اطلاعات مردم تأثیر 

می گذارند.
منظور از برجسته سازی رسانه ها این است که رسانه ها، به ویژه 
در اخبار و گزارش های خبری و برنامه های مستند، یا حتی تولید 
محتــوا برای ســرگرمی این قدرت را دارند کــه توجه عموم را به 
مجموعه ای از مسائل و موضوعات معین و محدود معطوف سازند و 
از مسائل و موضوعات دیگر چشم پوشی کنند. حاصل کار می شود 
چیزی که بعضی از مســائل خاص توسط بســیاری از مردم مورد 
توجه قرار می گیرد و خارج از قلمرو رســانه ها به بحث گذاشــته 

می شود، درحالی که به مسائل و موضوعات دیگر توجه نمی شود.
دونالد شاو و مکسول مک کومبز واضعان نظریه برجسته سازی، 
در مقاله کارکرد برجســته سازی مطبوعات، می نویسند: »رسانه ها 
در قالــب گزارش های خبــری، به طور قابــل ملاحظه ای اهمیت 
موضوع هــای مهم را تعییــن می کنند. این تأثیر وســایل ارتباط 
جمعی- قابلیت اثرگذاری بر تغییر شــناخت و ادراکِ مخاطبان و 
ســاخت تفکر آنان- کارکرد برجسته سازی وسایل ارتباط جمعی 

نامیده می شود.«
برجسته ســازی بــر محتوای پیام های رســانه اثــر می گذارد. 
پژوهشــگران کارکــرد برجسته ســازی را در ســه مرحله مطرح 
می کنند. در مرحله اول نهاد رســانه از میان موضوعات گوناگونی 
که از رسانه ها پخش می شود مهمترین موضوع را مشخص می کند 
و در مرحله بعدی آن بخش از موضوع که از نظرنهاد رسانه اهمیت 

ویژه ای دارد تعیین می شود.
به عبارت دیگر این نظریه دنبال بیان این مطلب است که اگرچه 
رسانه ها نمی توانند تعیین کنند که مخاطبان چطور بیندیشند؛ اما 
می توانند تعیین کنند که درباره چه بیندیشند. حالا اگر تلویزیون، 
شبکه نمایش خانگی شبکه های مجازی را هم در دسته تلویزیون 
قرار دهیم؛ می بینیم که این روزها دیگر خبری از برنامه های علمی 
با ســطح داده پیچیده و بالا نیســت، اتفاقا همه چیز خیلی ساده 
اســت و از کودک ۵ ساله تا انســان ۷۰ ساله محتوای قابل فهم و 
ساده ای در اختیار دارد، از طرفی دسترسی به اطلاعات هم بسیار 
ســاده شده و این به آن معنا است که در کســری از ثانیه و تنها 
با فشــار یک دکمه، به راحتی می توان از تمام اطلاعات موجود با 

خبر شد.

»پدر خوانده « و نوع جدید از برنامه سازی؛

جذب مخاطب با نمایش ستاره ها، خبری از کیفیت نیست
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فرهنگی هنری99

داوران جشنواره هنرهای تجسمی 
جوانان معرفی شدند

دبیر سی امین جشنواره هنرهای تجسمی جوانان ایران با 
صدور احکامی، داوران این رویداد هنری را منصوب کرد.

به گزارش ایسنا به نقل از ستاد خبری سی امین جشنواره 
هنرهای تجســمی جوانان ایران، مینا صدری دبیر سی امین 
جشنواره هنرهای تجســمی جوانان ایران با صدور احکامی 

جداگانه داوران این رویداد هنری را منصوب کرد.
بر این اساس داوران رشته های ده گانه سی امین جشنواره 

هنرهای تجسمی جوانان ایران عبارتند از:
نقاشی: پریسا شاد قزوینی، لاله یزدان جو

مجسمه سازی: رضا قره باغی، بشیر ناصری
نگارگری: حسین عصمتی، بهرام مهربان

گرافیک: حسین چمن خواه، سید ایمان نوری
خوشنویسی: مهدی اسماعیلی مود، عباس نوری

تصویرسازی: رضا دالوند، مجید ذاکری یونسی
سفال و سرامیک: سارا محدث، امین حائری

عکاسی: سید شهاب الدین واجدی، سید علی رضویان
طراحی: خشایار قاضی زاده، مهدی ضیاءالدینی
کاریکاتور: کیارش زندی، محمد سامان صولی

به گزارش ایســنا، سی امین جشــنواره هنرهای تجسمی 
جوانان ایــران به همت اداره کل هنرهای تجســمی وزارت 
فرهنگ و ارشــاد اسلامی، موسسه توسعه هنرهای تجسمی 
معاصر، اداره کل فرهنگ و ارشــاد اسلامی استان کردستان 
و ادارات کل فرهنگ و ارشــاد اسلامی سایر استان ها، از روز 
گذشته در شهرستان سنندج آغاز شده است و تا ۵ شهریور 

جاری ادامه خواهد داشت.

کشف قدیمی ترین روستای اروپا
باستان شناســان بقایای رروســتایی را کشف کرده اند که 
قدمت آن به احتمال زیاد به زمان نخســتین کشاورزان اروپا 

می رسد.
به گزارش ایســنا و به نقل از لایوساینس،  باستان شناسان 
در بالکان بقایای احتمالی یک روستای ۸۰۰۰ ساله را کشف 
کرده اند که بر فراز یک دریاچه باستانی ساخته شده است  و  
قدیمی ترین روستای شناخته شده  در اروپا محسوب می شود.

ایــن دریاچه کــه در مرز بین آلبانی و مقدونیه شــمالی 
قرار دارد، صدها تکه تنه درخت را شــامل می شــود که به 
اعتقاد باســتان شناســان پایه های این دهکده ماقبل تاریخ 
را تشــکیل داده بودند. محققان هنوز نمی توانند اندازه دقیق 
این ســکونتگاه را تخمین بزنند، اما کشف یک دیوار دفاعی 
متشــکل از ده ها هزار میخ چوبی که اکنون زیر آب اســت، 

نشان می دهد که روستا نسبتاً بزرگ بوده است.
»آلبرت هافنر«، باستان شناس دانشگاه »برن« در سوئیس 
که سرپرســتی کاوش در این محوطه را بر عهده داشت، به 
»لایوســاینس« گفت که غواصان چند هفتــه پیش از تنه 
درختان غوطه ورشده در آب نزدیک روستای آلبانیایی »لین« 

نمونه چوب گرفتند.
نتایــج آزمایش تاریخگذاری تا چند ماه آینده مشــخص 
نخواهد شد، اما »هافنر« اعلام کرد که چوب های غوطه ورشده 
احتمالاً هم سن پایه هایچوبی کشف شده در ساحل است که 
کاوش گران قدمت آن ها را بین ۵۸۰۰ قبل از میلاد تا ۵۹۰۰ 

قبل از میلاد تعیین کرده اند.
بر این اســاس می توان نتیجه گرفت که این قدیمی ترین 
سکونتگاهی است که باستان شناســان تاکنون در اروپا پیدا 

کرده اند.
البته این گروه از کاوش گران بقایای سکونتگاه دیگری را 
نیز پیدا کرده اند که بر روی آب های یک محوطه غرق شــده 
ماقبل تاریخ واقع در ســواحل شرقی این دریاچه )بخشی از 
مقدونیه شــمالی( قرار دارند، اما قدمــت این بقایا چند صد 

سال کمتر است.
اکنون به نظر می رسد که هر دو روستا در دو طرف دریاچه 
در چند مرحله و طی صدها ســال ساخته شده اند، و مراحل 
بعدی ســاخت و ساز، ســاختمان قدیمی تر را از نظر پنهان 

کرده است.

انتشار عمومی اطلاعات و اسناد انتخابات 
با رعایت قوانین و مقررات

وزیر فرهنگ در ســی امین جلســه کمیســیون انتشار و 
دسترســی آزاد به اطلاعات بر حق دسترســی عموم مردم 
به بخشــنامه ها و مقررات و هر نوع اطلاعات غیرمحرمانه و 
شــخصی در راســتای تکالیف قانون تاکید کرد و آن را یک 
حق عمومی دانست. محمد مهدی اسماعیلی خواستار انتشار 
نظام مند مستندات بدون توجیه ماهیت درخواست از سوی 

موسسات مشمول قانون شد.
به گزارش ایســنا، رئیس کمیســیون دسترســی آزاد به 
اطلاعات همچنین اظهار کرد: تحقق شــفافیت در انتخابات 
باعث می شود تا اطلاعات کافی برای انتخاب بهترین نامزد در 

اختیار مردم قرار گیرد. 
دومین جلسه ســال ۱۴۰۲ و سی امین جلسه کمیسیون 
انتشــار و دسترســی آزاد به اطلاعات با حضور رئیس دیوان 
عدالت اداری، معاون حقوقی وزیر دفاع، دبیر شورای اجرایی 
فناوری اطلاعات، رئیس ســازمان فناوری اطلاعات، معاون 
حکمرانی و هوشمندســازی ســازمان اداری اســتخدامی و 
سرپرســت امور فرهنگی ســازمان برنامه و بودجه در وزارت 
فرهنگ و ارشــاد اسلامی به ریاســت وزیر فرهنگ و ارشاد 

اسلامی برگزار شد.
فرشــاد مهدی پور، دبیر کمیسیون با تشریح روند اجرای 
قانون به الزام اتصال دستگاه ها و موسسات مشمول به سامانه 
برخط قانون اشاره کرد و گفت: بیشتر تقاضاهای اطلاعاتی که 
بدون پاسخ مانده اند مربوط به موسسات مشمول غیرمتصل 
است که به دلیل عدم فعالیت در سامانه برخط درخواست ها 
برای ســایر دستگاه ها ثبت می شــود و شاخص پاسخگویی 
دیگــر حوزه ها را کاهــش داده و موجــب افزایش اعتراض 

متقاضیان اطلاعات می شود.

رئیس صداوســیما در آییــن تجلیل از 
عوامل ســریال »ســوران« اعلام کرد: کار 
دیگری مرتبط با قهرمانان کُرد در دســت 
تولید داریم که به  تدریج تا پایان ســال در 

جدول پخش  قرار خواهد گرفت.
به گزارش ایسنا به نقل از روابط عمومی 
صداوســیما، پیمــان جبلی کــه در مرکز 
همایش های بین المللی صداوســیما میزبان 
همسر شــهید امیر ســعیدزاده، شخصیت 
محوری سریال »ســوران« و عوامل سریال 
و مدیران سازمان سینمایی سوره بود یاد و 
خاطره شهید سعیدزاده )سعید سردشتی( و 
شــهدای دفاع از وطن به ویژه شهدای کرد 
را گرامی داشت و گفت: امیدوارم نظایر این 
کار جذاب، دیدنی، اثرگذر، راهبردی و مهم 

را بیش از این ها ببینیم.
 رئیس صداوســیما همچنین به ســعدا 
حمزه ای، همســر شــهید ســعیدزاده که 
بیشترین بار رنج و سختی های این داستان 
واقعی را متحمل شــده ادای احترام کرد و 
گفت: این کار ارزشمند یک رسالت تاریخی 
بود که با همت تیم ســازنده انجام شــد. از 
ســازمان تبلیغات اســلامی، حوزه هنری و 
سازمان سینمایی سوره نیز برای روایت این 
داستان واقعی و جلوگیری از تحریف تاریخ 

قدردانی می کنم.
واقعی  تاریخ  توانســت  »سوران« 

مبارزات مردم کرد را به تصویر بکشد
او درباره حساســیت کار دست اندرکاران 
ســوران در ترســیم شــرایط خاص برهه 
تاریخی روایت داســتان و افشــای جنایات 
گروهک کومله نیز سخن گفت و بیان کرد: 
به تصویر کشیدن این بخش از تاریخ معاصر، 
روایت هــای دروغین دربــاره گروهک هایی 

چون کوملــه و دمکرات را خنثی می کند و 
نسل  جوان و نوجوان امروز و حتی نسل های 
بعدی را از پس پرده ادعاهای رنگارنگ آن ها 
و ماهیت جنایت هایی کــه رقم زدند، آگاه 

می کند.
جبلــی تأکید کرد: اگر ما تاریخ واقعی را 
بازنمایی نکنیــم، دیگرانی با اهداف و نیاتی 
دیگر تاریخ واقعــی را ذبح می کنند و آن را 
به شــکل دروغین می نمایانند. خوشبختانه 
»ســوران« توانســت تاریخ واقعی مبارزات 
مردم کرد و قهرمانی هایشان مقابل دشمنان 
ایــن آب وخاک را را به دور از شــعارزدگی و 
به شــکل باورپذیر به تصویر بکشد و یکی از 
ویژگی های تحسین برانگیز »سوران« همین 

روایت باورپذیر تاریخ بود.
اثر جدید تلویزیون درباره قهرمانان 

کرد در راه است
رئیس صداوســیما با اشــاره به گنجینه  
غنی کردســتان، خطه فرهنگ و هنر ایران 

که دارای هنرمندان بســیاری در حوزه های 
شعر، ادب، موسیقی و... است نیز عنوان کرد: 
»ســوران« دستاوردی مهم در تبیین تاریخ 
معاصر کشورمان در کردستان عزیز بود. کار 
دیگری هم مرتبط با قهرمانان کرد در دست 
تولیــد داریم که به تدریج تا پایان ســال در 

جدول پخش  قرار خواهد گرفت.
جبلی به اســتفاده از هــوش مصنوعی 
در جلوه هــای ویژه این مجوعه نمایشــی و 
اهمیتی که در آینده در تولیدات نمایشــی 
خواهد داشــت پرداخت و اظهــار کرد: در 
تلاشیم هرچه سریع تر به فناوری های نوین 
مجهز شــویم. همچنین برنامه رسانه ملی 
این است که در جغرافیای متنوع کشور در 
هر منطقه، مجموعه ای را به  عنوان شهرک 
سینمایی تجهیز کند تا دست عوامل تولید 
آثار نمایشی در بخش های مختلف کشور باز 
باشــد. اینگونه هم وجهه عدالت در استقرار 
امکانات تولید تأمین می شود و هم به سرعت 

کار و تنوع اقالیم در تولیدات کمک می شود.
از دیگر دستگاه های  صداوســیما 

فرهنگی کمک بگیرد
در ادامه محســن برمهانی، معاون سیما 
ضمن قدردانی از عوامل ســاخت مجموعه 
»ســوران« گفت: »ســوران« یک اتفاق و 
هم افزایی بین دستگاهی بود. صداوسیما باید 
به عنوان بزرگترین دستگاه فرهنگی از سایر 
دستگاه های فرهنگی کمک بگیرد و بهره مند 
شود. امید است باتوجه به ظرفیت های ایجاد 
شده، ســیر تولید آثار نمایشــی مستند و 
تلویزیونی در حوزه هنری با این همکاری ها 

امتداد یابد.
در بخشی دیگر جعفریان، رئیس سازمان 
سینمایی سوره با بیان اینکه در مرکز سریال 
ســازمان از دو و نیم سال قبل کار را آغاز و 
یکــی از راهبردهای اصلی مان را بر اقتباس 
گذاشــتیم و این رویکرد در حال گسترش 
است گفت: از گنجینه غنی ادبیات پایداری 
در انتشارات سوره استفاده و ۱۰ تا ۱۲ پروژه 
احصا شــده که ســوران برگرفته از کتاب» 
عصرهای کریسکان« به قلم کیانوش گلزار 

راغب یکی از آنها بود.
وی افزود: چنــد پروژه دیگــر نیز وارد 
مراحل پیش تولید و تولید شده اند. به عنوان 
مثال از این میان نگارش طرح از کتاب های 
»مهاجر سرزمین آفتاب« و »آب نبات هِل دار 

« آغاز شده است.
جعفریان سپس به حرکت به سمت تولید 
صنعتــی و بهره مندی از هوش مصنوعی به 
عنــوان رویکردهای جدید مدنظر اشــاره و 
عنوان کرد: ســنگ بنای خوبی گذاشــته و 
گام های اولیه در این تعامل و هم افزایی میان 
دو نهاد، برداشته شده و زمینه برای توسعه 

همکاری ها بیش از پیش فراهم شده است.
امیدوارم بیشتر شاهد آثار اقتباسی باشیم

در ادامه مجتبی فــرآورده، تهیه کننده 
سریال »ســوران« با اشاره به اینکه یکی دو 
تجربه در دل »سوران« شکل گرفت که اگر 
تجربه ها را به کار ببندیم بهره های مضاعفی 
در ســریال ســازی و حوزه تصویر خواهیم 
برد اظهار کرد: نخســت در حیطه طراحی 
و تولید و دوم در حوزه اقتباس اســت. اگر 
همه تولیدکنندگان آثار تصویری عزم خود 
را جزم کنند که از هر ۱۰ کارشــان حداقل 
۸۰ درصد به ســمت اقتباس برود، در زمان 
اندکی غنای تصویری و تولیدی ما بیشــتر 
خواهدشــد. امیدوارم بیش از اینها شــاهد 

ساخت آثار نمایشی اقتباسی باشیم.
همچنین کیانوش گلزار راغب، نویسنده 
کتاب عصرهــای کریســکان در این آیین 
تجلیل گفــت: دوره تحول در صداوســیما 
و حــوزه هنری را به فال نیــک می گیریم. 
از جانــب خــودم و خانواده  ســعیدزاده از 
همه عوامل »ســوران« قدردانی می کنم. با 
»سوران« پیوند خوبی میان ادبیات و حوزه 
تصویر برقرار شد که می تواند در آینده بهبود 

یابد و برآورنده انتظارات باشد.
در ادامه ســروش محمدزاده، کارگردان 
این مجموعــه تلویزیونی با بیان اینکه یکی 
از مهمترین اقداماتی که باید به طور جدی 
در آینده مدنظر قرار بگیرد ساخت یا توسعه 
شــهرک های سینمایی اســت گفت: ساده 
تریــن روزهای فیلمبرداری ما در شــهرک 
غزالی گذشت و ساخت و توسعه شهرک ها 
برای چنین سریال هایی که در تاریخ معاصر 
می گذرند می توانند راهگشــا باشند، ضمن 

آنکه تولید ارزان تر تمام می شود.

رئیس صداوسیما اعلام کرد:

سریال جدیدی با موضوع قهرمانان »کُرد« در 
راه است

مدیرعامــل خانه کتــاب و ادبیات ایران 
با اشــاره به ظرفیت شبکه تلویزیونی کتاب 
جهت پرورش اســتعدادهای حــوزه کتاب 
برای برنامه ســازی تلویزیونــی گفت: حوزه 
نشر کشور ظرفیت برنامه سازی و ایجاد یک 

شبکه مستقل را دارد.
به گــزارش ایرنا از روابــط  عمومی خانه 
کتــاب و ادبیــات ایــران علــی رمضانی، 
مدیرعامــل خانه کتاب و ادبیــات ایران در 
گفت وگــوی صبح امروز خود )پنجشــنبه 
دوم شــهریور ۱۴۰۲( با شبکه خبر به آغاز 
به کار رسمی شــبکه کتاب اشاره و مطرح 
کرد: ظرفیت حوزه نشــر ایجاب می کرد در 
فضای رسانه های تصویری هم به این موضوع 
بپردازیم و به کمک بال رسانه رونق بیشتری 

به حوزه کتاب بدهیم.
وی ضمــن طــرح ایــن نکته کــه در 
سی وســومین نمایشــگاه بین المللی کتاب 
تهران)۱۴۰۱( ظرفیت سنجی ای برای ایجاد 
شــبکه کتاب انجام شــد، گفت: در تعاملی 
که با شــبکه های مختلف صدا و ســیمای 
جمهوری اسلامی در این دوره از نمایشگاه 
صورت گرفت، نشــان داده شــد حوزه نشر 

کشــور ظرفیت برنامه ســازی و ایجاد یک 
شبکه مستقل را دارد.

رمضانی با اشــاره به پخش آزمایشــی 
شــبکه کتاب بــه مدت ۹ماه عنــوان کرد: 
 ۱۴۰۱ آبان مــاه  تــا  اردیبهشــت ماه  از 
زیرســاخت های این شــبکه فراهم و پس 
از آن نیــز پخش آزمایشــی شــبکه آغاز 
شــد. برنامه های ترکیبــی معرفی کتاب و 
دســت اندرکاران صنعت نشــر و همچنین 
ظرفیت های نویسندگان، شاعران، مصححان، 
ویراستاران و همه اهالی قلم در کشور نشان 
داد با اجرای روزانه چندین برنامه کتابی در 
کشور ظرفیت پرداخت بیشتر به این حوزه 

وجود دارد.
مدیرعامل خانه کتاب و ادبیات ایران ادامه 
داد: سالانه در کشور قریب به صد و ۱۱هزار 
عنوان کتاب منتشــر می شود که حدود ۷۰ 
تا۸۰هزار عنوان آن چاپ اول اســت؛ برای 
اینکه به عموم مخاطبان در سنین مختلف 
کمک شود تا بتوانند بهترین  آثار را انتخاب 
کنند در این شــبکه برنامه هــای مختلفی 
تولید و پخش شده و خواهد شد. تاکنون نیز 
بیش از هزار عنوان کتاب با عنوان دستیاری 

مخاطبان حوزه کتاب معرفی شده است.
وی در بخــش دیگری از ســخنان خود 
درباره برنامه های شــبکه کتاب توضیح داد: 
رویدادهای حوزه کتاب که در کتابفروشی ها، 
کتابخانه هــا و دیگر محل هــای مختلف در 
کشور شکل می گیرد و محافل ادبی و کتابی 
متفاوتی که برگزار می شــود از این شــبکه 
پخش شده و می شــود و تاکنون نیز روزانه 
به طور متوســط یک ســاعت برنامه زنده 
پخش می شــد. اکنون این شبکه بیش از ۶ 
ســاعت پخش دارد و تکرار برنامه ها هم در 
دستور کار اســت. اطلاع رسانی درخصوص 
برنامه های این شــبکه از طریق شبکه های 
اجتماعی و فضای پیامکی انجام شــده و به 

توسعه مخاطب می پردازد.
رمضانــی اضافه کــرد: این شــبکه در 
سی وچهارمین نمایشــگاه بین المللی کتاب 
تهران و در تعامل با شــبکه های رادیویی و 
تلویزیونی صدا و سیمای جمهوری اسلامی 
ایران توانســت فراز دیگری را تجربه کند و 
الگوی دیگری از برنامه سازی را به اشتراک 
بگذارد و به عنوان یک مجموعه  که در حال 
برای  اســتعدادهای حوزه کتــاب  پرورش 

برنامه سازی تلویزیونی است خود را تثبیت 
کرد.

مدیرعامــل خانه کتــاب و ادبیات ایران 
در بخــش دیگری از ســخنان خود ضمن 
بیان اینکه معمولا در دوره آزمایشــی برای 
سنجش توانمندی و امکان تحقق عملیاتی 
ایده پیش بینی می شود، اشاره کرد: اینکه 
صدا و ســیما، معاونت فضای مجازی به این 
نتیجه رسیدند که شبکه کتاب می تواند به 
صورت رسمی پخش خود را آغاز کند نتیجه 
کوشــش و تلاش اهالی صنعت کتاب بود؛ 
آن ها توانستند ایده، ضرورت و ظرفیت این 
حوزه را اثبات کنند و بگویند یک یا چندین 
شبکه امکان برنامه سازی برای این حوزه را 

دارد و مخاطبان را به خود جلب می کند.
ایده برنامه ســازی مخاطبان  وی درباره 
برای شــبکه کتاب و با اشاره به اینکه هدف 
اصلی شبکه هایی که در فضای مجازی شکل 
می گیرند تعامل با مخاطبان اســت، گفت: 
در مدت زمان فعالیت شــبکه پویش هایی 
اجرا شــد که مخاطبان خود کتاب هایی را 
معرفی کردند و این تولیدات پخش شد؛ لذا 
تعاملی بودن یکی از ویژگی ها و وجوه ممتاز 

شبکه کتاب است. بسترهای ارتباطی با این 
شــبکه به آدرس ketab.tv در شبکه های 
اجتماعی و فضای وب در دســترس است و 
مخاطبان می توانند از این طریق با شــبکه 

ارتباط بگیرند.
علی رمضانی در بخش پایانی ســخنان 
خود کتاب را کالایی دانســت که استفاده از 
آن در کشور به صورت همه گیری و عمومی 
درحال رشد روزافزون است. وی در توضیح 
بیشتر ظرفیت های صنعت نشر کشور گفت: 
ظرفیت های حوزه کتاب برای ارکان و اهالی 
کتــاب هم مغفول بود و بعــد از آغاز به کار 
این شبکه برخی از مسئولان حوزه کتاب نیز 
اذعان می کردند کــه فکر نمی کردند تا این 
اندازه رویداد کتابی در ســطح کشور برگزار 

شود.
نخســتین  کتاب«  اینترنتی  »تلویزیون 
شبکه تخصصی حوزه کتاب و نشر در ایران 
است که ســال ۱۴۰۱ راه اندازی شد و زیر 
نظــر خانه کتــاب و ادبیات ایــران فعالیت 
می کند. علاقه مندان مــی توانند از طریق 
تارنمای ketab.tv بیننده برنامه های این 

شبکه باشند.

ظرفیت حوزه نشر، فعالیت در فضای رسانه های تصویری را ایجاب کرد

علیرضا قاسم خان تهیه کننده فیلم »ستون 
۱۴« بــه کارگردانی امیرحســین همتی فرزند 
رئیس اسبق بانک مرکزی ضمن اشاره به دلایل 
شکســت این فیلم در گیشــه، به توضیحاتی 

درباره همکاری با این کارگردان پرداخت.
علیرضا قاسم خان تهیه کننده فیلم سینمایی 
»ســتون ۱۴« به کارگردانی امیرحسین همتی 
کــه روزهای پایانــی اکران عمومــی خود در 
ســینماها را طی می کند، در گفتگو با خبرنگار 
مهر درباره وضعیــت فروش این فیلم گفت: به 
نظرم صحبت درباره شــرایط فــروش فیلم ها 
در وضعیت فعلی ســینماهای کشور، بیشتر از 
جنس حرف های انتزاعی اســت. چراکه قبل از 
وضعیت فروش یک فیلم، ما باید درباره وضعیت 
ســینمای ایران صحبت کنیم. سینمای ایران 
امروز بــا فراگیری پلتفرم هــا و مدل های تازه 
تماشای فیلم ها مواجه است که پیش تر درباره 
آن فکری نکرده بودیم و برای احیای خود نیاز 

به بازاندیشی در این حوزه ها دارد.
وی در پاســخ به اینکه در همین شــرایط 
هم فیلم هایی هســتند که فروش خیلی خوبی 
را تجربه می کنند، توضیــح داد: در این زمینه 
دلیل اصلــی را باید در نوع ارتباط ســینمای 
ایران با جامعه ایرانی جستجو کرد. واقعیت این 
است که نســل جدید ما که گروه سنی ۲۰ تا 
۴۰ ســال را در بر می گیــرد و مخاطبان بالقوه 
سینما محسوب می شــوند، اطلاعات بصری و 
ذائقه تصویری خود را تنها از طریق تماشــای 
فیلم بر پرده سینما تأمین نمی کند و به همین 
دلیل ما ناگزیریم به روش های دیگر عرضه آثار 

خود هم فکر کنیم.
تهیه کننده »ستون ۱۴« ادامه داد: در زمینه 

توفیق فیلم ها، مسائل دیگری مانند هنرپیشه ها 
هــم تعیین کننده هســتند. برخــی فیلم های 
موفق امــروز بازیگرانی دارند که با خودشــان 
مخاطبانی را به سالن سینما می کشانند. در این 
شــرایط اما فیلم ما با سه بازیگر جوان به اکران 
رســید. ما در »ستون ۱۴« در کنار میترا حجار 
بازیگران جوانی را قرار دادیم که به نظر شــروع 
موفقیت آمیزی در ســینما داشته اند. علی رغم 
آنکه فیلم ما کمتر دیده شــده امــا بازی این 

بازیگران در فیلم درخشان بوده است.
»ستون ۱۴« مخاطب سینمارو را پای خود 

نشاند
وی تأکید کرد: کارگردان فیلم »ستون ۱۴« 
یک کارگردان فیلم اولی اما به شــدت تواناست. 
بازیگران فیلم هم غیر از خانم حجار شــاید در 
فیلم های ســینمایی کمتر دیده شده اند اما با 
فیلــم ما بازی آن ها هم به چشــم آمد. یکی از 
صاحبان سینماها به من می گفت ما فیلم شما را 
در برخی روزها با ظرفیت کامل اکران می کردیم 
و در برخــی روزها با ظرفیــت نیمه اما جالب 
ایــن بود که در هر ۲ حالــت بعد از اتمام فیلم 
مخاطبان می نشستند و تیتراژ را نگاه می کردند. 
نوع روایت و ســاختار این فیلم به گونه ای بوده 
که مخاطب سینمارو را پای خود نشانده است.

انتظار ندارم  قاســم خان گفت: من طبیعتاً 
عملکــرد فیلــم ما در گیشــه با »فســیل« و 
»نارگیل« مقایسه شــود. رقیب ما شاید فیلم 
»بی مادر« باشــد که بازهم نسبت به این فیلم، 
ما شرایط متفاوت تری داشتیم. پخش کنندگان 
فیلــم »ســتون ۱۴« گویی بــرای فیلم های 
دیگرشان بیشتر وقت گذاشتند و برای فیلم ما، 

کمتر توانستند وقت بگذارند.

 میترا حجار در پشت صحنه »ستون ۱۴«
تهیه کننده »ســتون ۱۴« درباره اینکه ثبت 
فروش کمتر از ۴۰۰ میلیــون تومان برای این 
فیلم در گیشه را چگونه ارزیابی می کند، گفت: 
از نظر اقتصادی قطعاً این فروش یک شکســت 
اســت. قطعاً در این شرایط یک فیلم باید ۷ تا 
۱۰ میلیارد تومان در گیشه فروش داشته باشد 
تا بتواند از شکســت اقتصادی خود جلوگیری 
کند اما از منظر سینمایی، این تجربه را شکست 
نمی دانــم. من پیــش از این فیلــم »روزهای 
نارنجــی« از آرش لاهوتــی را تهیه کرده بودم 
که آن فیلم هم در شــرایط کرونا، فروش بسیار 
پایینی در سینماها داشت اما همزمان ۲۳ جایزه 
بین المللی هم گرفته بود. این پروژه ها از منظر 
مسائل مالی و اقتصادی، شکست خورده اند اما 
از نظر کارنامه تهیه کنندگی ام آن ها را شکست 

نمی دانم چرا که فیلم های بد نساخته ام.
وی با اشــاره به یکی دیگر از فیلم های خود 
در مقام تهیه کننده با نام »ایستگاه اتمسفر« به 
کارگردانی مهــدی جعفری، ادامه داد: آن فیلم 
هم در اکران بسیار مهجور بود اما روی پلتفرم ها 
بسیار خوب دیده شد. امیدواریم »ستون ۱۴« 
هــم در پلتفرم ها بهتر دیده شــود. در مجموع 
شرایط عمومی سینمای ایران به گونه ای نیست 
که مدام به دنبال موفقیت در آن باشیم. مگر من 
برای یک فیلم چقدر هزینه می کنم که بخواهم 
به اندازه دســتمزد یکــی از بازیگران فیلم های 

موفق گیشه، به بازیگرم دستمزد بدهم؟!
قاسم خان با اشاره به هزینه ۴ میلیارد تومانی 
تولید »ستون ۱۴« گفت: من نمی توانستم سراغ 
بازیگری بروم که شاید دستمزدش به اندازه کل 
هزینه فیلم من باشد، در عین اینکه می دانستم 

کارگردانم، اســتعداد لازم بــرای روایت چنین 
قصه ای را دارد و اگر شرایط متفاوتی هم داشتم، 
قطعاً از همین کارگردان برای روایتم اســتفاده 

می کردم.
آقازادگی درباره امیرحســین همتی صدق 

نمی کند
این تهیه کننده درباره نســبت امیرحسین 
همتی کارگــردان جوان فیلم »ســتون ۱۴« 
با یکــی از چهره های سیاســی معاصر و تأثیر 
این آقازادگی بــر ورود این کارگردان به عرصه 
حرفه ای ســینما بیان کرد: واقعیت این اســت 
که این مباحــث معمولاً برای حاشیه ســازان 
جذاب اســت اما از نظر من آن کسی که منتقد 
سینماست، باید محصول نهایی را مورد بررسی 
و ارزیابــی قرار دهد. اگر فیلم را دیده باشــید، 
رگه هایی از اســتعداد کارگردانی این فیلمساز 
جــوان را در آن دیده اید. امیرحســین همتی 
تحصیل کرده ســینما و معماری است و تجربه 
بازیگری در کشــورهای دیگــر را دارد و حتی 
درس بازیگری را در ایتالیا دنبال کرده اســت 
از این منظر بحث آقازادگی، به آن معنای منفی 
که در کشــور ما مرسوم اســت، درباره او اصلًا 
صدق نمی کند. مــن در این مدت تنها یک بار 
پدر آقای همتی را از نزدیک دیدم و حتی وقتی 
به شوخی گفتم شما که مسئول بانک مرکزی 
بودید، کمک کنید تا فیلم پسرتان ساخته شود، 
خیلی جدی گفت که خــودش باید روی پای 

خودش بایستد.
 امیرحسین همتی فرزند عبدالناصر همتی 

در حال کارگردانی »ستون ۱۴«
قاسم خان تأکید کرد: وقتی ما فیلم »ستون 
۱۴« را کلید زدیم، پدر آقای همتی دیگر رئیس 

بانک مرکزی نبود و به واســطه اســتقرار دولت 
جدید، حتی خیلــی جاها جرأت نمی کردیم از 
این انتساب صحبت کنیم! )می خندد( یعنی نه 
تنها حمایت مســتقیمی نبود که مجبور بودیم 
روابط را هــم پنهان کنیــم. در مجموع آقای 
همتی، حمایــت آن چنانی از فیلم پسرشــان 
نداشتند و تنها با من مطرح کردند که او درس 
کارگردانی خوانــده و می خواهد اولین فیلمش 
را بســازد. من پیش تر با آقــای همتی پدر، در 
تلویزیــون همکار بــودم. او در دهه ۶۰ معاون 
سیاســی سازمان صداوسیما بود و من خبرنگار 
ســرویس فرهنگی تلویزیون بودم. وقتی گفت 
پسرش می خواهد فیلم بســازد، من هم گفتم 
شــما هم کمک کنید تا این اتفــاق بیفتد. در 
پاسخ گفت از من انتظار نداشته باشید به کسی 
زنگ بزنم تا کار پسرم راه بیفتد و یا پول خاص 
را برای تان جور کنم. هر چه هســت سرمایه و 

توان خودش است.
وی تأکید کرد: شخصاً هیچ یک از همه این 
عوامل را مؤثــر و مهم نمی دانم و معتقدم مهم 
این اســت که ببینیم چه فیلمی ساخته شده 
است. من ۲ سال پیش فیلمی دیدم که تنها با 
۳۰۰ میلیون تومان ساخته شده بود، در حالی 
که به ظاهر فیلم حداقل ۲ میلیارد تومان هزینه 
برده بود! مهم خود فیلم و کیفیت فیلم اســت. 
همه مباحث حاشیه ای مانند آقازاده بودن یک 
کارگردان را باید معطوف به این سوال کنیم که 
آیا فیلمش ارزش سینمایی دارد یا خیر؟ ما تمام 
مراحل قانونی ساخت یک فیلم را گذرانده ایم، 
بدون آنکه بخواهیم از جایی سفارشی بگیریم. 
اصلًا نمی خواســتیم بگوییم که مــا تافته جدا 

بافته ایم.

علیرضا قاسم خان مطرح کرد؛

پسر رئیس اسبق بانک مرکزی کارگردان شد
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باز شدن گره بسیاری از 
مشکلات به دست وقف

وقف، یکی از موضوعات بسیار مهمی است که می تواند در 
حوزه های مختلفی انجام شود و بسیاری از مشکلات جامعه 

را برطرف کند.
مدتی پیش، خبر تغییر تاریخ مناسبت روز وقف در تقویم 
رســمی کشور از ۲۷ صفر به ۱۶ ربیع الاول منتشر شد که با 
حلول ماه مبارک ربیع و در آســتانه روز وقف به شکل گیری 
یکی از موقوفات مهم کشور، یعنی سرای حاج نادعلی در بازار 
تهران پرداخته ایم که هر ساله توانسته است خدمات زیادی 

را به مهمان های خود ارائه دهد. 
سید حسام الدین بنی هاشمی، وکیل موقوفه سرای حاج 
نادعلی درمورد تاریخچه تأســیس آن بیان کرد: ۱۴۲ سال 
اســت که این موقوفه پابرجاست و نیت آن، اقامه عزای اهل 
بیت )ع( اســت و علاوه بر ایــن، نیت های عمومی اجتماعی 
مثل کمک به فقرا هم، دارد و ســالیان گذشــته، این کار به 
صورت خودجوش انجام می شده است و در دوره ای، موضوع 
ســاخت و ساز این جا مطرح شــد و وقفه ای هم در این بین 
رخ داد، اما یکی دو ســال است که در حال احیای دوباره آن 
هســتیم. روزی که پس از چندین ســال داشتیم این جا را 
برپا می کردیم مخاطبان جلسات اول ما شاید به ۱۵-۱۰ نفر 
نمی رســیدند، اما الحمدلله این مدت روند به گونه ای پیش 
رفت که حیاط دیگر جایی نداشت و ظرفیت تکمیل شده بود. 
او درمورد اقدامات انجام شــده در این موقوفه گفت: یکی 
دیگر از کار های ما این است که در بخش اطعام، اغلب افرادی 
سر این سفره بنشینند که از لحاظ مالی ضعیف هستند و سعی 
کردیم شــأن و منزلت اهل بیت علیهم الســلام و آن ها حفظ 
شود و از رستوران مطرح بازار، غذا را تهیه و پخش می کنیم و 
خیلی از افرادی که سر سفره می نشینند عنوان می کنند شاید 
سالی یک بار هم نتوانند از جلوی درب این رستوران رد شوند 
و الحمدلله، این خیمه امسال برپا شد و ان شاءالله، اگر توفیق 

داشته باشیم این خیمه را بزرگ تر می کنیم.
با توجه بــه این که نیت واقف عزای ائمــه اطهار علیهم 
السلام است دهه آخر صفر را به مناسبت رحلت پیامبر اکرم 
صل الله علیه و آله والسلم و شهادت امام حسن مجتبی )ع( 
و حضرت اباعبدالله الحســین )ع( امام رضا )ع( برپا می کنیم 
و از منبری های سرشناس و مداحان بزرگوار دعوت می کنیم 
و با توجه به بضاعتی که داریم حدود ۳۰۰-۲۵۰ نفر در این 

موقوفه حضور دارند.

مدیرکل توسعه مشارکت های مردمی سازمان دارالقرآن 
خبر داد:

کاهش زمان صدور و تمدید مجوز 
موسسات و خانه های قرآنی 

مدیر کل توسعه مشارکت های مردمی سازمان دارالقرآن 
الکریم، از آغاز سلسله اقدامات سازمان دارالقرآن الکریم بابت 
کاهش زمان صدور و تمدید مجوز موسســات فرهنگی قرآن 
و عترت و خانه های قرآن زیر نظر ســازمان تبلیغات اسلامی 

خبر داد.
به گزارش ایســنا، حســین بهبودی، در توضیح این خبر 
گفت: در راستای تعدیل و تسهیل ساماندهی مشارکت های 
مردمی در حوزه قرآن و عترت که از وظایف سازمان تبلیغات 
اسلامی و مشخصا ســازمان دارالقرآن الکریم است و تسریع 
در چرخه ها و فرایندهای صدور مجوز موسسات و همینطور 
اعمــال تغییرات و تمدید پروانه های فعالیت، بنا به دســتور 
رئیس ســازمان دارالقرآن الکریم در ماه های گذشته سلسله 
اقداماتی انجام شــد و مجدداً چرخه ها و دســتورالعمل های 

مربوطه مورد بازبینی قرار گرفت.
وی ادامه داد: در این خصوص تلاش شد اقدامات مختلفی 
ناظر به اصلاح دستورالعمل و ضوابط، تقویت زیرساخت هایی 
مثل ســامانه ها بــرای صــدور و تمدید مجوز بــه صورت 
غیرحضوری و مجــازی و همچنین ادغام یــا حذف برخی 

ایستگاه ها و مراحل در دستور کار قرار گیرد.
بهبــودی افزود: در گام نخســت این کار، بخشــنامه ای 
بــه ادارات کل تبلیغات اســلامی اســتان ها مبنی بر حذف 
ایستگاه هایی مثل بررسی مدارک در ادارات تبلیغات اسلامی 
شهرســتان ها و نیز در ادارات کل تبلیغات اســلامی استانها 
در فرآیند تمدید مجوز موسســات ابلاغ شد تا از رهگذر آن 
موسسات راسا بتوانند جهت تمدید مجوز اقدام کنند و پس 
از برطرف کردن نقایص احتمالی پرونده در سازمان دارالقرآن 
الکریم، بلافاصله کار تمدید پروانه در مدت کوتاهی که کمتر 

از یک هفته است انجام خواهد شد.
وی ابراز کــرد: در چرخه جدید، مجوزها مســتقیماً به 
موسسات ارســال می شود. هر چند در این وضعیت تکالیف 
همکاران ما در ســتاد افزایش می یابد لکــن اولاً بار اجرائی 
دوســتان ما در دفاتر استانی و شهرســتانی کاهش یافته و 
بنظر می رسد رضایت مؤسسات نیز بیشتر تأمین خواهد شد.  
البته با بارگذاری مجوزها در سامانه مربوطه، همکاران ما در 
دفاتر استانی و شهرستانی، از نتایج کارها مطلع خواهند شد. 
مدیرکل توســعه مشــارکت های مردمی ســازمان 
دارالقرآن الکریم  افزود: به موازات همین اقدام، ارســال 
مجوزهای موسسات تازه تاسیس همانند موافقت اصولی 
و مدارک پیوســت آن و نیز پروانه فعالیت این مؤسسات 
نیز پس از طی تشریفات اداری در سازمان و تایید هیئت 
رسیدگی به امور موسسات، بلافاصله و بدون واسطه انجام 

خواهد شد.
وی افزود: در آینده ای نزدیک نیز اقداماتی مشابه در مورد 
خانه های قرآن نیز انجام خواهد شد و این نوید را می دهم که 
به زودی مراحل پستی صدور مجوز و تمدید مجوز موسسات 
نیز حذف و با تقویت بســترها و زیرساخت های موجود، این 
مجوزهــا به صورت مجازی صادر و در اختیار متقاضیان قرار 
خواهد گرفت. بهبودی خاطر نشــان ســاخت در ادامه این 
اقدامات، تغییرات جدی دیگــری در مراحل مختلف چرخه 
صدور و تمدید مجوز مؤسسات و خانه های قرآن و عترت در 
حال شکل گیری است که به زودی به اطلاع فعالان محترم 

قرآنی و مدیران تشکل های قرانی خواهد رسید.

ما نیاز داریم ســالی یک تا دو کار تئاتر 
انجام دهیم و امرار معاش کنیم. هنرمندان 
تئاتر، سرمایه ای ارزشمندتر از مردم عزیز 
ایــران برای اینکه هنــر نمایش و تئاتر در 

کشور زنده بماند، ندارند.
به گزارش خبرنــگار ایلنا، »هلِ پوک« 
یکــی از نمایش های روی صحنه اســت 
که اجرای خود را از روز بیســت و هشتم 
تیرماه در تماشــاخانه انتظامــی واقع در 
خانه هنرمندان ایران آغاز کرده است. این 
اثــر قرار بود تا روز جمعه بیســت و هفتم 
مردادماه روی صحنه باشد که اجرای آن تا 

سوم شهریور ماه تمدید شد.
علی حیدری، مریم یوســف، شیما خوش 
اقبــال، بهــار ذوالقدر، النا مکاری، یاســمن 
گرکانی، زهره محمودی، ثنا پورکتابی، محمد 
مغانی، مهراد خورشیدی، شاهد بهوند، کیان 
مهربان، علی ایزدی، نادیا بخشایشــی، سارا 
واحــد نوعی، صبا حضوری، مریم ســکوتی، 
هانیه رحیمی، فردین بیگ زاده، زهرا نادری، 
امیرحسین  پیروز،  هلیا حســنی، حســین 
امیری، نیوشــا جوزی نیا، علی زمانی، امین 
ترکمــان، روزبــه امرائی و محمــد تهرانی 

بازیگران این اثر نمایشی هستند.
از دیگــر عوامل آن می توان به مهســا 
اســمعیل زاده )طــراح صحنــه و لباس(، 
مشکات قربانیان )منشی صحنه(، مشکات 
قربانیان، علی سعیدی )مدیر صحنه(، جواد 
غریبی )دســتیار طراح صحنه(، شــیرین 
شــندی )نریتور(، فرشــاد فیضی، کیمیا 
زارعی )عکاس(، محمدرضا همتی، مرجان 
عطایی فر )طراح پوستر، بروشور و تیزر( و 

محمد تهرانی )مدیر اجرا( اشاره کرد.
و  )نویســنده  عطایی فــر  محمدرضــا 
کارگردان( درباره نمایش »هِلِ پوک« که 
دارای سه اپیزود است و رخدادها و وقایعی 

از شهر را روایت می کند.
موضوع  و  نمایش  داستان  *درباره 

»هل پوک« بگویید.
نمایش »هِل پوک« با ســه اپیزود که 
هرکدام از اپیزودها به موضوعی اجتماعی 

و برگرفته از واقعیت هستند اجرا می شود، 
نمایشی که اتفاقات تلخِ زیرپوست شهر را 
روایت می کند تا به مســئولان، خانواده ها 
و از همه مهم تر جوانان آگاهی ببخشــد . 
ســعی کردم در این کار نگاهی به اتفاقات 
زیرپوســت شهرها و کلان شــهرها داشته 
باشــم، موضوعاتی کــه بنا بــه وضعیت 
ناهنجاری که دارند در جامعه رو نیستند.   
این  دادن  نشــان  در  سعی  *چرا 

مسائل به صورت نمایش دارید؟
چون اگر این رخدادها پیگیری نشــود 
می تواند منجر بــه ناهنجاری ها و اتفاقات 
خیلی بدتری بشــود. به همین بابت سراغ 
ســه موضوعی رفتیم که شــاید ملموس 
جلوی چشــم ها نیست اما به صورت سمی 
و قارچ گونــه در حــال رشــد در جامعه 
اســت. موضوعاتی که مــا در این نمایش 
دنبال کردیم ازجمله موضوعاتی هســتند 
که خیلی هــا مایل نیســتند در مورد آن 
صحبت شــود، به عنوان  مثال اتفاقات نادر 
در خوابگاه ها و شرط بندی های زیرزمینی 

ازجمله این موارد هستند.
*مواردی کــه در نمایش به آن ها 

اشاره می شود، ممیزی هم داشت؟  
بله مواردی داشتیم، هیچ وقت سانسور 
نمی تواند در رشــد و تعالی فرهنگ کمک 
کند، آن چیزی که می تواند شما را در یک 
شرایط بهتری در بخش های مختلف حتی 
سیاست قرار دهد مقوله شفاف سازی است. 
این ها مباحثی اســت که می گویند نباید 
راجع به آن حرف زد، گاها نیز مســئولان 
حواسشان نیســت و موضوعات مهم تری 
وجود دارد که حواسشان را درگیر می کند 
و دیگر ســعی ندارنــد از دیگر موضوعات 
چشم پوشــی کرده و از آن بگذرند این کار 
سبب می شود آرام آرام تأثیر زیادی درروند 
فرهنگی کشــور ایجاد شود و ناهنجاری ها 
به توان برســد و دیگر قــادر به کنترل آن 
نباشیم. بیان نکردن موضوعات، کاری را از 
پیش نمی برد اما گفتن آن آگاهی می دهد. 
از ما هم خواســتند مقولاتی را در نمایش 

حــذف کنیم ولــی ما از این مــوارد دفاع 
می کنیم هرچند مجبور به حذفشان باشیم.

*از بازیگران »هل پوک« بگویید؟
در نمایش »هل پوک« از دو قشر بازیگر، 
قشر باتجربه و قشر بازیگران جوان استفاده  
شــده اســت، جوانانی که به  احتمال  زیاد 
سرشاخه های فصل های بعدی تئاتر کشور 
هســتند، قطعاً استفاده از باتجربه ها و گره 
خوردن آن ها با جوان ها ســبب شده است 
نمایش خوبی را به وجود آورد شرایطی را 
به وجود آوردیم کــه بازیگرانی را به تئاتر 
معرفی کنم و همین باعث شد در نمایش 
شــاهد این باشیم که تعدادی از بازیگرانی 
مورد اســتقبال و عنایت کارگردانان قرار 
گرفتند. من هم اعتقــاد دارم که تئاتر به 

خون تازه و بازیگران جوان نیازمند است.
*تعامل و همکاری با خانه هنرمندان 

در این روزها چگونه است؟
وضعیــت کار در خانه هنرمندان از نظر 
تجهیزات کاری و سالنی نیاز به بازنگری و 
کمــک دارد ولی از نظر روند فکری با نگاه 

مثبت تر و خلاقانه تری همراه است.
*نمایش شــما از گونه مســتند 
نمایشی است، درباره مستند نمایشی 

توضیح دهید.
ما دو نوع مســتند نمایشی داریم، یک 
نوع مســتند در مورد اشخاص است و یک 
نوع دیگر مســتند در خصوص رخدادها و 
وقایع هستند. مســتند در مورد اشخاص 
شــاید خیلی جذاب نیســتند. نیاز است 
اگر نمایش های مســتندی کار می شــود 
این مستندها جذابیت های درام اجتماعی 
را برای اجرای نمایش داشــته باشد. گاها 
فقط نگاه کردن به یک نمایش مســتند، 
پرفورمنس وار می شود و ممکن است مبدأ 
یا مقصد نداشته باشــد، بنابراین آن نگاه 
پرفورمنــس وار هنوز به مقدار زیادی مورد 
عنایت قرار نگرفته اســت. شاهنامه بسیار 
زیبا و لذت بخش اســت امــا چندان از آن 
نمایش و تئاتر ســاخته نشده است. ما نیاز 
داریم برای اینکه در فرهنگمان تجدیدنظر 

کنیم و اگر نگاه مستندوار لازم داریم باید 
زیرسازی انجام شــود تا به نتیجه دلخواه 
برســیم، به عنوان یک هنرمند با توجه به 
شــرایطی که در کشور می بینم بعید است 

در دهه پیش رو اتفاق خاصی رخ دهد.
از نمایش این روزها   *اســتقبال 

چگونه است؟  
ما شاهد این هستیم که تئاترهای شبانه 
مورد استقبال قرار می گیرد و ما با قشری 
از مردم طرف هستیم که متأسفانه خسته 
و غمگین هســتند نیاز به گــذران اوقات 
فراغت دارند و این نیازها ساختار فرهنگی 
ما می ســازند. در کشور ما نگاه فرهنگی و 
سبد فرهنگی به نحوی پیش رفته است که 
مردم بیشتر به دنبال اوقات فراغت هستند 
چون اوقــات فراغت جزو ســبد فرهنگی 
مردم نیســت درصورتی که در کشورهای 
دیگر اوقاف فراغت دارند و زمان هایی را به 
سبد فرهنگی فرزندان خود اضافه می کنند. 
روزها  این  در  نمایش ها  *تبلیغات 

چگونه است؟   
 در وضعیتــی هســتیم کــه در بحث 
اقتصادی دچار نقصان بسیار زیادی هستیم، 
در شــرایطی که پول دکور می دهیم، پول 
سالن، پول لباس، پول پوستر و بروشور را 
خودمان می دهیم، همچنین پول عوامل و 
بازیگــر را خودمان پرداخت می کنیم، نیاز 

داریم برای کارمــان تبلیغات کنیم. تبلیغ 
کردن در یک جایی مثــل تلویزیون اصلًا 
اتفاق نمی افتــد و رقم های بالا می خواهد، 
یک بیلبورد شــهرداری هم رقم میلیاردی 
دارد، بنابرایــن ما چیــزی نداریم و تنها 
فضــای مجازی وجــود دارد که در آن هم 
ســخت فعالیت می شود کرد. مسئولان به 
این فکر کرده انــد که یک هنرمند چگونه 
می تواند امرارمعاش داشــته باشد، آیا امرار 
معاش برای یک هنرمند واجب نیســت؟ 
هنرمند باد هوا که نمی خورد. ما نیاز داریم 
سالی یک تا دو کار تئاتر انجام دهیم و امرار 
معاش کنیم. هنرمندان تئاتر، ســرمایه ای 
ارزشمندتر از مردم عزیز ایران برای اینکه 
هنر نمایش و تئاتر در کشــور زنده بماند، 

ندارند.
*سخن پایانی...  

اگر می خواهید نسل تئاتر منقرض نشود 
و از آن تنها المانی مثل پوست و استخوان 
باقی نماند بایــد از تئاتر و بچه های جوان 
حمایت کنید. حتی اگر احســاس کردید 
نمایش ها کیفیت کافی را ندارند، مطمئن 
باشید اگر حمایت شما نباشد همان مقدار 
کار هــم از بین خواهد رفت و از بین رفتن 
هنر نمایش در ایران به معنای از بین رفتن 
یکی از ســتون های مهم فرهنگ در کشور 

خواهد بود.

نویسنده و کارگردان نمایش »هِل پوک« مطرح کرد؛

اگر می خواهید نسل تئاتر منقرض نشود از تئاتر و بچه های جوان حمایت کنید

دبیر چهلمین دوره جشنواره فیلم کوتاه تهران گفت: 
۱۷۸۷ اثــر در بخش ملــی و ۷۲۱۶ در بخش بین الملل 
به دبیرخانه جشــنواره رسید و شــاهد رکوردشکنی بی 

سابقه ای بودیم.
بین المللی  چهلمین جشــنواره  رســانه ای  نشســت 
فیلم کوتــاه تهران با حضور مهــدی آذرپندار مدیرعامل 
انجمن سینمای جوانان ایران و دبیر این رویداد، جمعی 
از معاونان انجمن  و مســئولان جشنواره و اهالی رسانه 
صبح امروز دوشــنبه ۳۰ مرداد ســاعت ۱۱ صبح در باغ 

زیبا برگزار شد.
در ابتدای این نشست مهدی آذرپندار دبیر چهلمین 
جشــنواره بین المللی فیلم کوتاه تهــران بیان کرد: باعث 
افتخــار من اســت که دبیــر چهلمین دوره جشــنواره 
بین المللــی فیلم کوتاه تهران هســتم. زیرا اتفاق مهمی 
اســت که چهل ســال یک رویداد بدون وقفــه برگزار 
می شــود و برای من باعث افتخار است مسئولیت دبیری 

آن را برعهده دارم.
وی ادامــه داد: در این دوره فراخوان بخش بین الملل 
را پیش از آغاز ســال ۱۴۰۲ منتشــر کردیــم. فراخوان 
بخش ســینمای ملی نیز در اردیبهشــت امسال منتشر 
شد. زمان بندی جشــنواره همانند دوره ۳۸ و ۳۹ بوده 
است؛ از روزی که جشنواره به عنوان رویداد مورد تایید 
آکادمی اسکار شناخته شــد زمان بندی آن ثابت مانده 
اســت و یکی از مولفه های بین المللــی اش همین ثبات 
زمانی در برگزاری اســت. از ۱۱ اردیبهشت امسال ثبت 
نــام آثار در بخش ملی آغاز شــد و دهم مرداد نیز پایان 
زمان اعلام شــده در فراخوان قــرار بود پایان یابد که به 
دلایلی ۱۰ روز تمدید شد. علی رغم این که راغب به این 

تمدید نبودیم به چند دلیل تمدید صورت گرفت.
افزایش قابل ملاحظه آثار ارســالی به چهلمین دوره 

جشنواره فیلم کوتاه تهران
آذر پندار در ادامه ســخنان خود گفت: ۱۷۸۷ اثر در 
بخش ملی را شاهد بودیم. در بخش بین الملل نیز شاهد 
رکوردشــکنی بی سابقه ای بودیم و ۷۲۱۶ از ۱۳۱ کشور 
به دبیرخانه در بخش بین الملل رســید. این عدد حدود 
۸۰۰ فیلم نســبت به دوره سی و هشــتم که بیشترین 
اثــر را قبل از این به ثبت رســانده بود افزایش داشــته 
اســت. این افزایش قابل ملاحظه اتفاق مهمی است. در 
کل ۱۱۸۵ اثر در داستانی، ۲۶۷ مستند، ۲۲۲ تجربی و 
۱۱۳ اثر پویانمایی که مجموع ۱۷۸۷ اثر ثبت نام شــده 

را شامل می شود.
وی درباره علت تمدیــد مهلت دریافت آثار در بخش 
ملی بیان کرد: ســال گذشــته اتفاقاتی باعث شــد در 
چند ماه پایانی ســال روند تولیــد فیلم های کوتاه کمتر 
شــود و با آغاز بهمن و اســفند و ثباتی که در کشور به 
لحاظ فرهنگی ایجاد شــد ماه های ابتدایی امسال شاهد 
ترافیکی در تولید بودیم و شــاهد درخواســت زیادی از 
سوی فیلمسازان برای اضافه کردن زمان رساندن آثار به 
جشنواره بودیم. به همین دلیل زمان بندی کمی فشرده 
شــد و به نظرمان آمد که با توجه به تعداد درخواست و 
ازدیاد آن ها این زمان تمدید شــود و مهلت ۱۰ روزه ای 

به فیلمســازان داده شد تا فیلم هایشــان را به جشنواره 
برسانند.

سال گذشته شاهد فشار های خارجی برای عدم 
برگزاری جشنواره بودیم

آذرپندار در ادامه بیان کرد: در بخش بین الملل برای 
شــما پنهان نیست که سال گذشته با فشارهای خارجی 
هم برای عدم برگزاری جشــنواره در زمان مقرر مواجه 
بودیم این موضوع در فضای رســانه ای ده برابر شــد. از 
چند جا هم ابلاغیه بــرای ما آمده بود در فضای داخلی 
در این مورد اغراق شــد و حتی برخــی گفتند آکادمی 
اســکار امتیاز ما را لغو کرده که این اخبار کذب بود. این 
رکورد شــکنی نشــان می دهد در این بخش اغراق شده 
بود و به عنوان بین المللی ترین رویداد شــناخته شــده 
و بــرای اولین بار این تعداد آثار به دبیرخانه ما رســیده 
است. حتی در میان جشنواره های بین المللی مشهور هم 
این تعداد، دســتاورد مهم و قابل توجهی اســت. بخش 
بین الملل جشــنواره شــامل فیلم های بین المللی است و 
فیلم های داخلــی را پذیرش نمی کنیم. پس این عدد در 

سطح جهانی عدد مهمی است.
»راه  و  حضور دو جایــزه »حقیقت جویــان« 

ابریشم«  در بخش بین الملل
وی افــزود: در بخش بین الملــل دو جایزه »حقیقت 
جویان« و »راه ابریشــم« را به جشــنواره چهلم اضافه 
کرده ایــم. زیــرا دنبال این فضــا بودیم کــه در بخش 
بین الملل اگر آثاری هســتند که برخلاف هژمونی امروز 
در پــی منعکس کــردن حقیقت ها هســتند یک جایزه 
مضمونی بــه آن ها تعلق بگیرد. راه ابریشــم هم به این 
دلیل اضافه شده اســت که از فضای همجواری استفاده 
کنیم، ایــن جایزه یادآور آن فضای مبادلاتی اســت که 
پیشتر میان کشــورهای زیادی وجود داشته و امروز که 
توجه ویژه ای به کشــورهای همســایه و همجوار داریم، 
در اینجــا هم یــک اتحادیه کوچک در حــد یک جایزه 

داشته باشیم.
آذر پندار از آثار ارســالی کشــورهای شرکت کننده 
گفت: بیشــترین کشورهایی که برای ما آثار فرستاده  اند 
به ترتیب، اســپانیا، هند، فرانسه، آمریکا و چین هستند. 
اتفاق مهمی که امســال رخ داد این اســت که سایت ما 
به ۱۲ زبان فراخوان را منتشــر کــرد که این اقدامی در 
راســتای این بود  تــا مرزهای بین المللی جشــنواره را 
گســترش بدهیم؛ مثلا شاید در ســال های گذشته این 
تعداد اثر را از اسپانیا نداشــتیم. سعی کردیم اقتضائات 
بین المللــی را رعایت کنیم و به نظــرم هنوز راه زیادی 
داریم زیرا جشــنواره بین المللی فیلم کوتاه تهران اعتبار 
زیادی دارد. امروز کشــور ما صاحب سرمایه ای در حوزه 

جشنواره هاست.
وی افزود: در بخش بین الملل سعی کردیم پلتفرم های 
بین المللی را گســترش بدهیم. اتفاق مهم دیگر این بود 
که جشنواره های اسکارکوالیفاید اکثرا با دریافت پول اثر 
می پذیرند با توجه به اینکه ما در دریافت پول مشکلاتی 
داریم این موضوع در ســال های گذشــته رخ نداده بود 
اما امســال موفق شــدیم از بازه زمانــی میانی دریافت 

آثار،  فیلم ها را با دریافــت پول و ورودی پذیرش کنیم 
امیدواریم از ســال آینده بتوانیم این مسیر را بهتر پیش 

برویم و برای جشنواره درآمد زایی داشته باشیم.
آذرپنــدار مطرح کرد: جشــنواره هرچه بیشــتر به 
گستردگی ایران نزدیک باشــد چه در حوزه فیلمسازان 
چه مضامین خوب است، ما سال گذشته توفیق داشتیم 
آثــاری با مضامین مختلف درباره ایران داشــته باشــیم 
اما در میان فیلمســازان این اتفاق خیلی رخ نداده بود. 
امسال نه اینکه لاین ویژه ای را برای فیلم های فیلمسازان 
از شهرهای دیگر باز کنیم اما از میان فیلم های هم سطح 
به فیلمسازان شهرستان ها توجه ویژه می کنیم. خیلی از 
کارگردانانی   که در تهران فیلم می سازند همان بچه های 
شهرســتان ها و دیگر شهرها هستند اما به دلیل سهولت 
فیلمسازی در تهران به اینجا آمده اند اما ارزش این است 

که پذیرای فیلم هایی از شهرستان ها باشیم.
وی ادامه داد: امســال شــاهد یک تغییر سهم جزیی 
هستیم سال گذشته حدود ۳۰ درصد از آثار برای تهران 
بود امسال شــاهد ۲۶ درصد  آثار رسیده به دبیرخانه از 
تهران هستیم و این روند سرمایه گذاری ما بر سینماگران 
دیگر شهرها که آغاز شده اگر سالی چند درصد هم این 

موازنه را تغییر بدهد، دستاورد خوبی است.
آذر پندار توضیح داد: فیلمســازان تهران ۴۷۰ اثر، 
اصفهان ۱۵۴, فارس ۱۱۵ اثر برای ما فرســتاده اند. در 
بخش فیلمســازان خانم و آقا ۲۹۵ فیلمســاز خانم در 
میان متقاضیان داشتیم و ۱۴۹۲ فیلمساز مرد که این 
معادل آمار  ســال گذشته است. نکته مهم دوره چهلم 
این اســت که رویکرد جشنواره فیلم کوتاه تهران بومی 
گرایی در ژانر خواهد بود. ســال گذشته محوریت ژانر 
را در جشــنواره تجربه کردیم و بنابــر بازخوردی که 
دریافت کردیــم به نظر آمد این فضــا باید ادامه پیدا 
کند و البته در جشــنواره تنوع ایجاد شد و دوستان از 
این فضا تا حد زیادی اســتقبال کردند. امســال تلاش 
ما این اســت که در فضای ژانر بــر بومی گرایی تاکید 
داشته باشــیم و نباید تقلید یک به یک از آثار ژنریک 

غرب داشته باشیم.
وی ادامــه داد: البته تاکنون فیلم هــای خوبی برای 
ما رســیده است. سال گذشــته حضور پررنگ فیلم های 
کمدی، فانتزی، وحشت و... در جشنواره مشهود بود. یک 
تفاوتی که جشنواره امســال دارد حوزه عکس است که 
آن را جدی تر پیگیری کردیم، سال گذشته نمایشگاهی 
داشــتیم که امســال به آن فضای رقابتــی دادیم و آثار 
زیادی به ما رسید. همیشه یک رکن انجمن، عکس بوده 
است البته این موضوع گاهی مهجور واقع شده و ما سعی 
می کنیم به این حوزه در جشــنواره توجــه ویژه کنیم. 
داشــتن یک رویداد مســتقل در حوزه عکس در انجمن 
حتما اتفاق درســت تری است اما فعلا با امکانات موجود 
چنین ظرفیتی را در دوره چهلم جشنواره تدارک دیدیم 
کــه بالغ بر ۸۰۰ عکس به ما رســیده اســت. فیلم های 
تولیدی مــا در این دوره ۳۰۷ اثر اســت که با توجه به 
سیاست افزایش تولید در انجمن در آن بخش هم شاهد 
یک افزایش بودیم که امیدواریم به رونق فیلمســازی در 

کشور منجر شود.
مدیرعامل انجمن ســینمای جوانان ایران بیان کرد: 
سال گذشته نشست های تخصصی را داشته ایم و طراحی 
ما این اســت که امســال ۱۰ نشســت تخصصی داشته 
باشیم که شــکل تازه ای خواهد داشــت. بخش نشست  
های تخصصی همیشــه یک بخش جدی در جشــنواره 
بوده است و در نظر داریم از بهترین ها دعوت کنیم تا در 

این بخش حضور داشته باشند.
وی درباره ممنوعیت برخی مضامین نظیر اقلیت های 
جنسی در جشنواره بیان کرد: آنچه تحت عنوان ال جی 
بی تی تعریف می شــود در جشــنواره ما جایی نخواهد 
داشت، به دلیل توجه بیش از حدی که گاهی به این آثار 
در جشــنواره های دیگر می شود و نسبت به آنها دوپینگ 
می شــود، گاهی با تعداد زیادی فیلم های شــبیه به هم 
مواجه می شوید که هر جشنواره ای برای آن لاین ویژه ای 
باز کرده اســت، این یــک روند غیر عادی اســت برای 
کسانی که چنین آثاری می ســازند، انگار رزومه ساخته 
می شود و ما ترجیح می دهیم بخشی از این روند نباشیم 
و همچنان جشــنواره این خط قرمــز را برای خود دارد. 
البته امســال هم آثار کمتری در این حوزه به دبیرخانه 
ما رسید. درباره موضوع کودک کشی هم همان سیاست 
قبلــی را داریم. آنچه که به عنوان موضوع آثار خط قرمز 

ماست، همین دو موضوع است.
بخش بعدی نشست رسانه ای چهلمین جشنواره 
بین الملبی فیلم کوتاه تهران به پرســش و پاسخ 

اختصاص یافت.
دبیر این رویداد در پاســخ به سوالی درباره فضای 
سال گذشته و دوقطبی مطرح کرد: من تحلیلی درباره 
شــدت و ضعف دو قطبی ندارم ما فضا را برای شرکت 
کنندگان آماده کردیم. یادتان باشــد ســال گذشــته 
معترضان کســانی بودند که فیلمشــان پذیرفته شده 
بــود. این نشــان می دهد که ما در پذیــرش آثار نگاه 
این چنینی نداریم. برخی تحت فشار چنین تصمیمی 
گرفته بودند در جشنواره ســلیقه های مختلف وجود 
دارد. من یــک دوره به عنوان دبیر این جشــنواره را 
برگزار کردم و می شود درباره مضامینی که در جشنواره 
به نمایش درآمدند صحبت کنیم. ســال گذشته فیلم 
اعتراضی و سیاســی در جشــنواره وجود داشت و ما 
استقبال می کنیم که فیلمسازان جسارت داشته باشند 
درباره مسایل سیاسی فیلم بســازند تا اینکه تابوهای 
اخلاقــی را به فیلــم تبدیل کنند. ما همان سیاســت 
پیشــین را داریم تا با درهای باز پذیرای فیلمســازان 
مختلف باشیم؛ اینکه کسی بلد است هنرمندانه انتقاد 
کند حتما در جشــنواره هم می تواند حضور پیدا کند. 
تعدادی از این فیلم هــای منتقدانه تولید خود انجمن 
است و ترجیح ما این است که اتفاقا فیلم های سیاسی 
داشــته باشیم. اگر فیلمی باشد که هنرمندانه، مودبانه 
و موقر به حوادث گذشــته بپردازد، حتما می تواند در 
جشنواره حضور داشته باشد. امروز لازم است هیچ دو 
قطبی ای در جامعه ما تشــدید نشود. در ایام جشنواره 

هم می شود، این ماجرا را قضاوت کرد.

آذرپندار مطرح کرد؛

جشنواره فیلم کوتاه تهران میزبان بیش از ۷ هزار اثر شد
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برای فیلم »راهبه«؛

شکایت از کمپانی برادران وارنر برای 
نپرداختن سهم بازیگر

بازیگر فیلم »راهبه« از برادران وارنر به دلیل نقض قرارداد 
بر سر درآمد حاصل از فروش کالاهای مربوط به فیلم شکایت 

کرد.
بــه گزارش خبرگزاری مهر به نقــل از ورایتی، بانی آرونز 
بازیگر فیلم »راهبه« می گوید مشــکوک اســت که استودیو 
برادران وارنر مقدار واقعــی درآمد حاصل از فروش کالاهای 

مربوط به فیلم را اعلام نمی کند.
بــه همین دلیل کمپانی برادران وارنر دیســکاوری متهم 
شــده که ســهم بانی آرونز از درآمد تجاری حاصل از بازی 
وی در نقش شــیطان در فیلم »جن گیر« را درست اعلام و 

پرداخت نکرده است.
بر اســاس این شــکایت این بازیگر برای بــازی در فیلم 
»راهبــه« که با بودجه ۲۲ میلیون دلاری ســاخته شــده و 
بیــش از ۳۶۵ میلیون دلار فروش کــرد، تنها ۷۱۵۰۰ دلار 
دســتمزد دریافت کرد. قرارداد او شامل یک مبلغ ۱۷۵ هزار 
دلاری مربــوط به چگونگی عملکرد فیلم در باکس آفیس به 
اضافه سهمی از سود حاصل از کالاهایی است که با توجه به 

شخصیت وی در بازار ارایه می شود.
در شکایت آمده برادران وارنر به جای حسابرسی و محاسبه 
شــفاف، میزان واقعی ســهم واقعی خانم آرونز از درآمدهای 
تجاری را پنهان می کند و به سوء استفاده از وی ادامه می دهد.

در این شکایت آمده که طبق قرارداد سهم دریافتی او به 
نســبت ۵% از ۵۰% دریافتی ناخالص از درآمد تجاری فیلم 

است.
در »راهبه« شخصیت شیطان با بازی آرونز برای اولین بار 
به دنباله »احضار« راه یافت و به یکی از فرانچایزهای آن بدل 
شد. مجموعه ای از کالاها شامل عروسک، جواهرات و پوستر 

هم بر مبنای این شخصیت خلق شده است.

فیلمبرداری »پس از واقعه« آغاز شد
مدیــر کل امور هنری بنیاد شــهید و امور ایثارگران از 
آغاز پروژه ساخت فیلم »پس از واقعه« به همت این بنیاد 

خبر داد.
فرهاد مختــاری، مدیر کل امور هنری بنیاد شــهید و 
امور ایثارگران ضمن اعلام آغاز ســاخت فیلم ســینمایی 
پس از واقعه اظهار داشت: تولید این فیلم با حضور محمد 
حســن اختری رئیس بنیاد بین المللی عاشورا کلید خورد 
و امیدواریم برای حضور در چهل و دومین جشــنواره بین 

المللی فیلم فجر آماده شود.
بــه گفته مختاری یکی از اولویت های موضوعی معاونت 
فرهنگی بنیاد شهید و امور ایثارگران برای تولید فیلم های 
ســینمایی، ســاخت آثاری با موضوعیت »زنان« است در 
همین راســتا بنیاد شــهید و امور ایثارگران در حال تهیه 

فیلمی با عنوان »پس از واقعه« است.
مدیرکل امور هنری بنیاد شــهید و امــور ایثارگران، با 
بیان اینکه این فیلم در ابتدا »شــور عاشــقی« نامگذاری 
شده بود، تصریح کرد: با بررســی های صورت گرفته اسم 
فیلــم به »پس از واقعــه« تغییر یافــت. فیلمبرداری این 
پروژه در روز جمعــه ۲۷ مردادماه در منطقه کویری خور 

بیابانک کلید خورد.
وی با اشــاره به موضوع فیلم سینمایی »پس از واقعه« 
افزود: در این فیلم ســعی خواهد شــد تا روایت اســارت 
اســرای کربلا و حضرت زینب )س( و ســختی هایی که از 

کوفه به ســمت شام متحمل شدند را به تصویر بکشیم.
مدیرکل امور هنری بنیاد شــهید و امــور ایثارگران با 
اشــاره به این مطلب که فیلمبرداری فیلم سینمایی »پس 
از واقعه« ۵۵ قسمت خواهد بود، تشریح کرد: کارگردان و 
نویسنده فیلم داریوش یاری می باشد که قبلًا فیلم »کربلا 

جغرافیای یک تاریخ« را ساخته است.
گفتنی اســت نمایش حضور بانوان در هشت سال دفاع 
مقدس از اولویت های فیلمســازی در بنیاد شــهید و امور 
ایثارگران اســت که در این زمینه تولیــد دو فیلمنامه با 
حمایت این بنیاد در دستور کار قرار دارد. »دست ناپیدا« 
به کارگردانی »انســیه شاه حسینی« و »خواهر طاهره« با 
موضــوع زندگی مرحومه مرضیــه حدیدچی فیلم های در 

دست اقدام در این حوزه هستند.

»ماراساد« در تماشاخانه ملک به صحنه 
رفت

نمایش »ماراســاد« بــه کارگردانی شــیما زاغیان در 
تماشاخانه ملک روی صحنه رفت.

بــه گزارش خبرگــزاری مهر به نقــل از روابط عمومی 
پــروژه، »ماراســاد« عنــوان نمایــش تازه ای اســت به 
کارگردانی شیما زاغیان که طی روزهای گذشته اجراهای 

خود را در تماشاخانه ملک آغاز کرده است.
این نمایشــنامه که پیش از این در ایران اجرا رفته بود، 
این بار با طراحی و کارگردانی شــیما زاغیان به مدت ۳۰ 

شب در تماشاخانه ملک اجرا می شود.
»ماراســاد« پیش از این در شــهر اصفهان توسط این 
گروه جوان اجرا شــده و برای اولین بار است که در تهران 

اجرا می شود.
شیما زاغیان، ایمان میرهاشمی، طاها هاشمی و عباس 
خداوردیان بازیگرانی هســتند که در این نمایش به ایفای 
نقش می پردازند و سید عماد عامری در مقام مجری طرح 

در این پروژه حضور دارد.
در این نمایش فاطمه حســنی، ملیکا دهقانی، شــمیم 
شهریاری، روژینا میرزایی و آیدا هویدا به عنوان بازی ساز 

در کنار ترکیب بازیگران قرار گرفتند.
این نمایش تا ۱۲ شــهریور هر شــب ســاعت ۲۱ در 

تماشاخانه ملک به صحنه می رود.

 تعداد و تنوع بازیگران ایرانی در مقایسه 
با سایر نقاط جهان چندان گسترده نیست 
و در اغلب موارد فیلمسازان قدرت انتخاب 
چندانی ندارنــد و ترکیــب بازیگران در 
بیشــتر مواقع تکراری است و تا زمانی که 
برای ورود استعدادهای  شرایط مساعدی 
جدید توسط فیلمســازان در نظر گرفته 
نشود وضعیت به همین منوال خواهد بود.

کمــال تبریزی در گفت وگــو با ایرنا 
در مــورد تولید جدیدتریــن اثرش، فیلم 
ســینمایی دست انداز )۱۴۰۰( بیان کرد: 
تهیه کننده این فیلم با من تماس گرفت 
که آمادگی ساخت یک فیلم سینمایی را 
دارنــد و اگر بتوانیم به طــرح و فیلمنامه 
مناســبی برسیم امکان شروع پیش تولید 

فراهم و پروژه آغاز خواهد شد.
کارگــردان فیلم ســینمایی مارمولک 
)۱۳۸۲( ادامه داد: بنابراین باهم در مورد 
ایده های مختلف ســاعت ها و جلســات 
متعدد بحــث و گفتگو کردیــم تا اینکه 
سرانجام روی نسخه اولیه فیلمنامه آقای 
فخری زاده توافق حاصل شد و عملا پیش 
تولید را شروع کردیم. البته در زمان پیش 
تولید همچنــان بحث و گفتگــو درباره 
فیلمنامه با ســرگروه هــا ادامه پیدا کرد 
و تغییراتی مناســب آن دوران یعنی سال 
۱۳۹۷ توسط نویسنده فیلمنامه انجام شد 
و سرانجام نسخه نهایی به دست آمد و بر 
اساس آن جزئیات بعدی و اجرایی پروژه 
ادامه پیدا کرد تا اینکه به مرحله شــروع 

فیلمبرداری رسیدیم.
تبریزی در مورد چرایی ساخت این اثر 
توضیح داد: نکتــه اصلی و مهم فیلمنامه 
ایــن بود کــه بــرای اولین بــار قهرمان 
داستان، از میان آدم های معمولی جامعه 
بود و اتفاقا پیشــرفت داستان به سمتی 
است که معمولا در قصه ها رخ نمی دهد 
یعنی بدشانســی و عدم موفقیت قهرمان 

در مسیری است که طی می کند.
وی افزود: برخلاف داستان های معمول 
و کلیشه شــده این بار نقش اصلی درباره 
زنی اســت که علیرغم هوش و اســتعداد 
فــوق العاده ای که دارد نمی تواند به قدر 
و منزلتی که درخور آن اســت دست پیدا 
کنــد و همواره در برابر رقبای بی ســواد 
و ناکارآمــد از آنان شکســت می خورد و 
عدالت در مورد او بــه اجرا درنمی آید و 
در عیــن توانایی هایی که دارد بازی را به 
قدرتمندان و دروغگویان و حیله گران می 

بازد و مظلومانه از دایره افراد شایسته کنار 
گذاشته می شود.

کارگردان فیلم ســینمایی لیلی با من 
اســت )۱۳۷۴( تصریح کرد: این فیلم در 
شرایط فعلی جامعه احتمالا ارتباط عمیق 
تری با مخاطب برقرار می کند چون اکثر 
بینندگان فیلم به انواع مختلف تجربه ای 
اینچنین را داشــته و همذات پندارانه با 
قهرمان داستان احساس قربانی بودن در 

جامعه را درک و تایید می کنند.
تبریــزی در توضیــح علــت جذابیت 
فیلمنامــه این اثر اظهار داشــت: جذابیت 
فیلمنامه و داستانی که دارد بیشتر به نوع 
ســاختار و لحن بیان اتفاقات بر می گردد. 
مدل تعریف قصه به این شــکل کمتر در 
سینمای ما وجود داشــته و کنار هم قرار 
گرفتن دو جهان موازی و تجربه ساخت آن 
بسیار جذاب بود؛ این که جهان داستان می 
تواند و اغلب نســبتی با جهان واقعی پیدا 
می کند و تا حدی پیش می رود که تقدم 
و اولویت هریک از جهان ها زیر سوال می 
رود فرضیه مهمی اســت که با اندازه کافی 

می تواند وسوسه انگیز باشد.
وی در پاسخ به این سوال که جذابیت 
داســتان برایش چــه بود اســت، گفت: 
ایــن که آیا جهان مــادی و واقعی نهایت 
سرنوشت ما را تعیین می کند یا برعکس 
جهــان تصور و خیال اســت که منجر به 
شــکل نهایی و تکامل حقیقت انســانی 
خواهــد بود؟ آیا ما متعلــق به این دنیا و 
قوانین موجود در آن هســتیم یا حقیقت 

امر در تراز دیگری از جهان هســتی که با 
اندیشه و تجســم ما مرتبط است، جریان 
دارد؟ چقدر دســت اندازهای مختلف در 
زندگی تعبیر به بدبختی و بدشانسی می 
شــود درحالیکه احتمالا مــی تواند ما را 
به مســیرهای متفاوت و درک لایه های 

عمیق تر زندگی هدایت کند.
کارگــردان فیلــم ســینمایی فــرش 
انتخاب  بــاد )۱۳۸۱( در توضیح علــت 
بازیگران بیــان کرد: انتخــاب بازیگر به 
عوامــل متعــددی بســتگی دارد. اول از 
همــه توانایی بازیگر در خلق شــخصیت 
و فیزیک مناســب بــرای نقش مورد نظر 
اهمیت اصلی را خواهد داشت. گرچه این 
فاکتور به بضاعت بازیگری در ســینمای 
ایران هم برمی گردد و همینطور مشغول 
بودن چهره های بازیگری در آن واحد هم 
در سریال ها و فیلم های سینمایی بطور 

همزمان.
وی افــزود: فاکتور دوم به بودجه فیلم 
و تمایل تهیه کننده و سرمایه گذار برای 
استفاده از به اصطلاح چهره های سینمایی 
جهت جذب مخاطب بیشــتر و بازگشت 
ســرمایه برمی گردد. معمولا برآیند این 
دو عامل تا اطلاع ثانوی سرنوشــت نهایی 
انتخاب بازگران را در سینمای ایران رقم 
می زند و طبیعتا پروژه ما هم از این قاعده 
مســتثنی نبوده و به همین ترتیب انجام 

شده است.
کارگردان فیلم سینمایی یک تکه نان 
)۱۳۸۳( ادامه داد: در هر صورت وضعیت 

بازیگران و تعداد و تنوع آنان در مقایســه 
با ســایر نقــاط جهان چندان گســترده 
نیست و در اغلب موارد فیلمسازان قدرت 
انتخاب چندانی ندارند و ترکیب بازیگران 
در بیشتر مواقع تکراری و مشابه یکدیگر 
اســت و تا زمانی که شــرایط مساعدی 
برای ورود اســتعدادهای جدید توســط 
فیلمســازان در نظر گرفته نشود وضعیت 
حضــور بازیگران در فیلم های مختلف به 

همین منوال خواهد بود.
تبریزی در پاســخ به این سوال که چرا 
فیلم به جشنواره فیلم فجر نرسید و علت 
توقیفش چه بود، گفت: ماجرای جشنواره 
داســتان مفصلــی دارد؛ در یــک دوره از 
جشنواره هنوز فیلم تدوین کاملی نداشت 
ولی مطابــق روال دوره هــای قبلی فیلم 
را بــرای هیئت انتخاب ارســال کردیم اما 
اعضای هیئت ترجیح دادند که مسئولیت 
فیلم نهایی را به عهده نگیرند و از انتخاب 
آن خودداری کنند؛ بنابراین شرکت فیلم 
در جشنواره موکول به ســال بعد شد اما 
سال بعد هم به هر دلیل من دوست نداشتم 
که فیلم را در جشــنواره شرکت دهیم و از 

حضور در جشنواره منصرف شدیم.
وی افزود: در این فاصله فیلم از سوی 
جشــنواره جهانی شانگهای انتخاب شد و 
در آن جــا به نمایش درآمــد و بعد با فرا 
رسیدن دوباره ایام جشنواره فجر، این بار 
هم متقابلا از سوی دبیر تازه جشنواره به 
دلیل شــرکت فیلم در جشنواره رده الف 
خارجی، از حضور در جشــنواره فجر کنار 

گذاشته و پرونده فیلم به این ترتیب بسته 
شد. 

پای  فیلم سینمایی همیشه  کارگردان 
یک زن در میان اســت )۱۳۸۶( در پاسخ 
به این ســوال که هزینه تولید دست انداز 
چقــدر بوده و آیا می تواند در گیشــه از 
پــس این هزینه ها برآیــد، بیان کرد: در 
مــورد هزینه نهایی اطــلاع دقیقی ندارم 
اما به احتمال زیاد بودجه ســاخت فیلم 
متوســط و کاملا معمولی بوده است. ولی 
باید اعتراف کنــم که از زمان اکران فیلم 
مارمولک و بلایی که در گیشه و نمایش بر 
سر آن آوردند، دیگر میزان جذب مخاطب 
و اقبال عمومی فیلم هایم اهمیت چندانی 
برایم نداشــت زیرا متقاعد شــدم که در 
کشور ما علاوه بر قانون موارد دیگری هم 
به شکل فراقانونی وجود دارد که می تواند 
همه محاســبات شــما را برای تولید یک 

فیلم مخدوش کند.
وی افزود: واقعیت تاســف بار این است 
که مارمولک تنها فیلم توقیف شده در زمان 
خودش بود که پروانــه نمایش قانونی هم 
داشــت و بدتر از آن اینکه امروز مخالفین 
سرســخت فیلــم تبدیــل به طرفــداران 
پروپاقرص آن شــده اند و طوری از آن یاد 
می کنند که گویی هیچگاه و هرگز حملات 

ناجوانمردانه به آن نداشته اند.
کارگردان فیلم سینمایی طبقه حساس 
)۱۳۹۲( خاطرنشان کرد: به هر حال من 
معتقدم که فروش فیلم ها در سینماهای 
ایران به عوامل متعددی بســتگی دارد و 
به اصطلاح باید ابر و باد و مه و خورشــید 
و فلــک همکاری کنند تــا دری به تخته 
بخورد و فیلمی در گیشــه بــه موفقیتی 
چشــمگیر دســت پیدا کنــد؛ در چنین 
موقعیتی مطمئن باشید که سرمایه های 
لازم به نحو مناســب جــذب فیلم های 
سینمایی نخواهد شد و بالطبع شاهد رشد 
متعادل و متنوع در گونه های ســینمایی 

نخواهیم بود.
تبریــزی گفت: واقعیت این اســت که 
ســبد سینمای ایران خالی از تنوع لازم و 
بیش از پیش در مسیر تهی شدن اندیشه 
اســت و با تمرکز بر ســرگرمی صرف به 
مبتذل تر  اصطــلاح  به  فیلم های  ســوی 
و بــی ارزش تر حرکــت خواهیم کرد و 
این ســینمایی نیست که ســینماگران و 
مسئولین سینمایی کشــور به آن افتخار 

کنند.

کمال تبریزی: 

کمبود استعدادهای جدید ترکیب بازیگران فیلم ها را تکراری کرده است

سروش زرینی که این روزها نمایش 
»فــردا« را روی صحنه می برد، تاکید 
دارد که در اجرای یک اثر نمایشــی، 
پروســه خلــق کار بیــش از هر چیز 

دیگری برایش اهمیت دارد.
او که جراح عمومی است و با اجرای 
این نمایش اولیــن تجربه کارگردانی 
خود را پشت سر می گذارد، در گفتگو 
بــا ایســنا توضیحاتی دربــاره روند 
شکل گیری این اثر نمایشی ارایه کرد 
و گفت که نومیدی برایش بی معناست 
و قصد دارد حتمــا کار تئاتر را ادامه 

بدهد.
زرینی یکی از هنرجویان دوره های 
کارگردانی مکتب  و  نمایشنامه نویسی 
تهران اســت و نمایش »فــردا« را در 
پروســه ای کارگاهی به اجرا رســانده 

است.
او که اجرای خود را از ۲۶ مرداد در 
خانه نمایش دا آغاز کرده، درباره روند 
شــکل گیری این اثر نمایشی توضیح 
داد: نمایش »فردا« برداشــت آزادی 
است از نمایشنامه »نمی توانم فردا را 
 I cant imagine( »تجســم کنم
ویلیامز  تنسی  نوشته   )tomarrow
که خودم متن را به فارســی ترجمه 
کردم و متن ما ۹ بار بازنویسی شد تا 

به نسخه نهایی رسیدیم.
زرینی اضافه کرد: من از هنرجویان 
و  نمایشنامه نویســی  دوره هــای 
کارگردانــی مکتب تهران هســتم  و 
بازیگران گروه هم از هنرجویان دوره 
بازیگری همین موسســه هستند. در 
یک سال گذشته کارگاهی داشتیم و 
با راهنمایی هــای آقای جلال تهرانی، 
مدیر مکتب تهــران جلو رفتیم. چند 
گــروه از هنرجویان زیر نظر ایشــان 
تشکیل شــد و گروه ما هم به عنوان 
یکی از همین گروه ها فعالیت می کرد.

جراحی که کارگردان شد!

او که تخصصــش جراحی عمومی 
است، درباره فعالیتش در تئاتر گفت: 
از هیجــده نوزده ســالگی کــه برای 
تحصیل در دانشــگاه به تهران آمدم، 
تماشاگر پیگیر تئاتر بوده ام. عشق اولم 
نوشتن است و همواره مشغول نوشتن 
بوده ام. از ســال ۹۶ در کنار تحصیل 
در رشــته پزشــکی، کار تئاتر را آغاز 
کردم و زیر نظر استادانی مانند آقایان 
محمد چرم شیر و جلال تهرانی، دوره 
درام نویســی را گذراندم. کم کم وارد 

دوره های کارگردانی هم شدم.   
زرینی که در تهران دانشــجو بوده 
است، یادآوری کرد: اهل مشهد هستم 
و زندگی در تهران این فرصت را می داد 
تــا کاری را که دوســت دارم، دنبال 
کنم. همزمان با دوره رزیدنســی ام ، 
کار تئاتر را آغاز کــردم که البته این 
همزمانی ســخت هم بود چون دوره 
رزیدنسی )دســتیاری پزشکی( بسیار 
پرفشار و اضطراب است و شیفت های 

سنگینی دارد.
او کــه هم اکنــون طرح خــود را 

در یکــی از مناطــق محروم اســتان 
هرمــزگان می گذارند، افزود: همزمان 
با طــرح، تمرین هــای نمایش»فردا« 
هم پیــش می رفت که کار ســختی 
بود. رفت و آمــد و همین طور تمرین 
آنلاین، دشواری های خود را داشت و 
برای یک ماه اجرا به سختی توانستم 

هماهنگ کنم.
جراحی که کارگردان شد!

زرینــی اما با همه این ســختی ها 
علاقه منــد به ادامه این کار اســت و 
تاکید کــرد: قطعا تئاتــر و بخصوص 
نوشــتن برای تئاتــر را ادامه خواهم 
داد چون همیشــه برایم یک مکاشفه 
و مواجهه هنری بوده اســت. مکاشفه 
لحظه ای و زنده بودن تئاتر بیشــترین 

ارزش را دارد.
او دربــاره ارتباط خــود به عنوان 
یــک جراح بــا تئاتر چنیــن توضیح 
داد: ارتباط جراحــی با تئاتر همچون 
زنجیری اســت که تا بــه حال دیده 
نشــده و فکــر می کنــم دارم آن را 
می بینم؛ تاثیر دردهای جســمانی در 

خلق هنــری. کاری هم که الان روی 
صحنه دارم، خیلی بی ارتباط با رشته 
تخصصی ام نیست و نگاه تازه ای به آن 
دارد. به هر روی، بین درد جسمانی و 
درد روحی انسان مدرن امروز ارتباط 
عمیقــی وجود دارد کــه به آن توجه 

دارم.
او درباره تاثیر شرایط فعلی جامعه 
بــر وضعیت تئاتــر و آینــده جوانان 
تئاتری توضیح داد: شــاید حال مردم 
این روزها خوش نباشد ولی در همین 
حال هم هر کســی می تواند مکاشفه 
شــخصی خود را در هنر داشته باشد. 
بنابراین حتی با این شرایط هم قطعا 
تئاتــر را ادامه می دهــم و خلق آثار 
هنری در همیــن وضعیت هم تداوم 

خواهد داشت.
جراحی که کارگردان شد!

خاطرنشــان  جوان  کارگردان  این 
نمایــش خیلی  از  اســتقبال  کــرد: 
دغدغه ام نیســت و مکاشــفه گروهی 
برایــم در اولویت اســت. وقتی نیمه 
دهه هشــتاد با تئاتر آشنا شدم، حال 

و هــوای خیلی خوبی داشــت و فضا 
متفاوت بود ولی در این کار، نومیدی 
بزرگترین چیزی  ندارد.  برایم معنایی 
که آقــای تهرانی به مــا آموخته این 
اســت که اول خودمــان مخاطب کار 
خود باشــیم و پروســه خلق یک اثر 
بیش از هر چیز دیگری اهمیت دارد. 
اجــرای عمومی هــم درواقع تکمیل 
پروسه مکاشفه و مواجهه است. به هر 
حال تئاتر اولویت من است و جراحی، 
ابزاری است کمکی که شاید بتوانم با 

خیالی راحت تر کار کنم.
نمایــش »فردا« به نویســندگی و 
طراحی و کارگردانی سروش زرینی با 
بازی حمیده گل محمدی، محمد تنها 
روی صحنــه مــی رود و دیگر اعضای 
گروه اجرایی آن به شرح زیر هستند:

مشاور هنری: ایمان عنایتی، طراح 
پوســتر: مازیار تهرانــی، طراح گریم: 
قدسی شــریعتی، اجرای گریم:قدسی 
و  پرنــدوار، طراح  پیمان  شــریعتی، 
اجرای لباس: حمیــده گل محمدی، 
انتخــاب موســیقی: ایمــان عنایتی، 
دستیار کارگردان:پگاه نکوکار، منشی 
صحنه:میتــرا بهرامپور، روابط عمومی 
و تبلیغات: بهناز شهســوار، موشــن 
گرافی: صادق حســینی، ساخت تیزر: 
امین صامتی، مسئول صفحه مجازی 

: یاسمین زرینی.
در توضیح این نمایش آمده اســت: 
»فردا«، یک اجرای تجربی و برداشتی 
آزاد از متنی است که حدود ۵۳ سال 
پیش در کشــوری دیگر نگاشته شده 
اســت و در طــی پروســه تمرینی و 
تجربــی ما در مکتب تهران، به عنوان 
یــادگار و پایان کار از یک پروســه ی 
هنری، در طی یک ســال، به این فرم 

در آمده است.
این نمایش هر شب ساعت ۲۱ در 

خانه نمایش دا روی صحنه می رود.

جراحی که کارگردان شد
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»اوپنهایمر« ۷۰۰ میلیون دلار فروخت
فروش فیلم »اوپنهایمر« به کارگردانی »کریستوفر نولان« 
در گیشه جهانی از مرز ۷۰۰ میلیون دلار گذشت و چهارمین 

فیلم پرفروش سال شد.
به گزارش ایســنا به نقل از ورایتی، این درام تاریخی پس 
از پنج هفته اکران، به فروش  ۷۱۸ میلیون دلاری در گیشه 
جهانی دســت یافته که شامل ۲۸۵ میلیون دلار از آمریکای 
شــمالی و ۴۳۷ میلیون دلار از سینماهای دیگر کشورهای 

جهان می شود.
این فیلم تاکنون فروش بهتری از »ســریع و خشن ۱۰« 
)۷۰۴ میلیــون دلار( و »مــرد عنکبوتــی: در میان دنیای 
عنکبوتی« )۶۸۶ میلیــون دلار( رقم زده و پس از فیلم های 
»برادران سوپر ماریو« )۱.۳۵ میلیارد دلار(، »باربی« )۱.۲۷۹ 
میلیارد دلار( و »نگهبانان کهکشان قسمت سوم« اینچ )۸۴۵ 
میلیون دلار( در رتبه چهارم پرفروش ترین فیلم های سینما 

در سال ۲۰۲۳ قرار دارد.
»اوپنهایمــر« تاکنون چهارمین فیلم پرفــروش کارنامه 
ســینمایی »نولان« در تمام دوران اســت و از فیلم محبوب 
»میان ستاره ای« )۷۱۵ میلیون دلار( عبور کرده است و پشت 
سر »شوالیه تاریکی« )۱.۰۰۶ میلیارد دلار(، »شوالیه تاریکی 
برمی خیــزد« )۱.۰۸ میلیــارد دلار( و »آغاز« )۸۳۷ میلیون 
دلار( قــرار داد. این فیلم همچنیــن پردرآمدترین فیلم این 
کارگردان در ۵۰ بازاربین المللی از جمله آلمان، هند، برزیل و 

عربستان سعودی بوده است.
در آمریکای شــمالی، »اوپنهایمر« بیش از یک ماه است 
که در میان ســه فیلم فروش جدول باقی مانده اســت. این 
فیلم بالاتــر از »جان ویک: فصــل ۴« )۱۸۷ میلیون دلار( 
پرفروش ترین فیلم با درجه سنی »R« سال است و ششمین 
فیلم پرفروش ســال ۲۰۲۳ پــس از »پری دریایی کوچک« 

)۲۹۷ میلیون دلار( دیزنی محسوب می شود.

جشنواره اسلامی کازان میزبان فیلم های 
ایرانی می شود

نوزدهمین جشنواره بین المللی فیلم های اسلامی کازان در 
کشور روســیه، پنج فیلم کوتاه و بلند و مستند ایرانی را در 

برنامه نمایش خود قرار داد.
به گزارش ایســنا، در این رویداد سینمایی فیلم »غریزه« 
ساخته سیاوش اسعدی در بخش جهان اسلام، فیلم »بدون 
قرار قبلی« ساخته بهروز شعیبی در بخش مسابقه فیلم های 
بلند سینمایی، »گواه« ساخته آیدا تبینیان در بخش مسابقه 
فیلم های کوتاه داســتانی، »ایســاتیس« در بخش مسابقه 
مســتند بلند و »آب، باد، خاک، نان« ساخته مهدی زمانپور 

کیاسری در بخش مستند کوتاه به روی پرده خواهند رفت.
نوزدهمین جشنواره فیلم اسلامی کازان از۵ تا ۹ سپتامبر 

)۱۴ تا ۱۸ شهریور( در تاتارستان روسیه برگزار خواهد شد.

قاچاق فیلم های اکران نشده 
سازمان یافته است؟

پس از قاچاق پیاپی چند فیلم ســینمایی اکران نشــده، 
دستور فوری از سوی رییس سازمان سینمایی برای بررسی 
ایــن موضوع صادر و ابن احتمال مطرح شــده که انتشــار 

غیرقانونی فیلم ها سازمان یافته باشد.
به گزارش ایســنا، در ماه های گذشته دو فیلم  سینمایی 
»برادران لیلا« ســاخته سعید روســتایی و »جنگ جهانی 
ســوم« به کارگردانی هومن سیدی به صورت قاچاق پخش 
شــده بودند و در چند روز قبل هم فیلم های »تفریق« مانی 
حقیقی و بعــد »بی رویا« با کیفیتی خوب در فضای مجازی 

منتشر شدند. 
در تازه ترین مــورد قاچاق فیلم، تهیه کننــده »بی رویا« 
)ســعید ســعدی( اعلام کرد که قرار بوده این فیلم از طریق 
پلتفرم فیلیمو به صورت آنلاین اکران شود ولی قرارداد فیلم 
از دو ماه قبل معطل مانده است. پیگیری ایسنا از این پلتفرم 
حاکی از آن است که تا چند روز آینده این فیلم که مشکلی 

هم برای نمایش نداشت، اکران آنلاین خواهد شد.
در این میان سکوت مسئولان سازمان سینمایی و نیز ستاد 
صیانت و مبارزه با انتشار و عرضه غیرمجاز آثار سینمایی قابل 
تأمل بود که در نهایت طبق اعــلام اداره کل روابط عمومی 
سازمان سینمایی، جعفر انصاری فر - دبیر این ستاد- با اشاره 
به انتشــار قاچاق فیلم های سینمایی» تفریق« و »بی رویا« 
گفت: بعد از وصول خبر انتشار غیرقانونی فیلم های »تفریق« 
و »بــی رویا« در فضای مجازی با دســتور ریاســت محترم 

سازمان موضوع در دستور کار ستاد صیانت قرار گرفت. 
وی ادامه داد: با بررســی های مقدماتــی صورت گرفته، 
مشخص شد که با توجه به رعایت دقیق مراقبت های حفاظتی 
از جمله استفاده از دی سی پی برای بازبینی فیلم ها، انتشار 
آثار خارج از سازمان های دولتی و احتمالا از دفاتر فیلم ها یا 
جشــنواره های خارجی صورت گرفته است. به همین دلیل 
مراتب برای بررســی فنی به قوه قضائیه و پلیس فتای فراجا 

برای شناسایی منشاء نشر فیلم، منعکس شد.
به گفته وی، با توجه به حاشیه های موجود درباره قاچاق 
فیلم ها، احتمال سازمان یافتگی انتشار غیرقانونی فیلم های 
مذکور وجود دارد به گونه ای که نســخه های منتشــر شده ، 
دارای کیفیت اصلی و بدون تایتل و نشــانه گذاری بازبینی 

هستند.  
دبیر ســتاد صیانت از آثار ســازمان سینمایی اضافه کرد: 
شــائبه هایی در مورد رعایت امانــت داری و حفظ حقوق اثر 
توســط پخش کننده بین المللی فیلم ها نیــز وجود دارد که 
امیدواریم در ســیر تحقیقات فنی مراجع ذی صلاح موضوع 

کاملا مشخص شود. 
وی خاطرنشــان کرد: به هــر حال با تاکیــد مقام عالی 
وزارت و ریاست سازمان سینمای مبنی بر حفاظت از حقوق 
فیلمسازان و مصمم بودن این ستاد و نهادهای نظارتی برای 
تحقق این خواســته، پیگیری ها تا کشــف عامل یا عاملان 
متخلــف پخش فیلم هــا به صورت قاچاق کــه برای اهداف 
شــخصی یا جریانی اقدام به ایــن کار کرده اند، ادامه خواهد 

یافت.

فیلم  تهیه کننــده  احمــدی  محمــد 
سینمایی »میان صخره ها« ضمن گلایه از 
شرایط اکران عمومی این گونه از فیلم های 
سینمایی تأکید کرد، مسئولان هم دغدغه 

گیشه و فروش پیدا کرده اند!
فیلم  تهیه کننــده  احمــدی  محمــد 
ســینمایی »میان صخره ها« به کارگردانی 
مختار عبدالهی که ایــن روزها روی پرده 
سینماهاســت در گفتگو بــا خبرنگار مهر 
دربــاره فرآیند ســاخت ایــن فیلم گفت: 
و  نویســنده  فیلمنامه مختــار عبداللهی 
کارگردان فیلم در مرکز گسترش سینمای 
مســتند، تجربی و پویانمایی مصوب شده 
بود و همان زمان یکی از دوستان من یعنی 
آقای فریدون نجفی کارگردان ســینما که 
اتفاقا از همشــهریان آقای عبداللهی است، 
وی را به مــن معرفی کــرد. فیلمنامه را 
خواندم و آن را دوســت داشتم و تصمیم 

گرفتم برای تهیه این فیلم اقدام کنم.
وی با اشــاره به اینکه »میان صخره ها« 
فیلمی در حوزه نوجوانان است، اظهار کرد: 
به نظرم این فیلم بیشتر مختص نوجوانان، 
برای آن ها و درباره آن ها است. بالاخره فیلم 
را چند نوجوان می بینند و می توانند خود را 
در کاراکتر فیلم ببینند و مشــکلاتی را که 
کاراکتر فیلم درگیر آن ها می شــود، درک 
کنند. این حس امید و اعتماد به نفسی که 
در فیلم وجود دارد، همچنین رشــد فکری 
که کاراکتر فیلــم آن را تجربه می کند، به 
نظرم می تواند برای نوجوانان ما مفید باشد.

این تهیه کننده با بیان اینکه این فیلم در 

بستر عشــایر روایت می شود، توضیح داد: به 
نظرم »میــان صخره ها« جــدا از نوجوانان، 
برای خانواده ها هم جذاب است، البته من به 
مخاطبان این طور نگاه نمی کنم؛ یعنی اثر ما 
برای همه نوجوانان است. نوجوانی که در شهر 
زندگی می کند بدش نمی آید با مشــکلات و 
فضایی که یک نوجوان در روســتا دارد، آشنا 
شود و می تواند با آن هم ذات پنداری و با همه 
اینها ارتباط برقرار کند. دایره این مخاطبان 

خیلی گسترده تر است.
استقبال لر زبانان اصفهان از »میان 

صخره ها«
احمدی با اشــاره به اینکــه این فیلم 
پیش تر در جشــنواره فیلم هــای کودکان 
و نوجوانــان بازخورد خوبی گرفته اســت، 
عنوان کرد: در جشنواره فیلم های کودکان 
و نوجوانــان، مخاطبــان فیلم را دوســت 
داشــتند و به نوعی چــون لرزبانان زیادی 

در اصفهان ســاکن هســتند، این فیلم به 
ساکنان آنجا نزدیک است. نوجوانان فیلم 
را دوســت داشتند و استقبال خوبی از آن 
شــد. در نمایش هایی که داشت سالن پر 
می شــد و فیلم موفق شد از هیات داوری 
فیلم ۲ جایزه پروانه زرین بهترین فیلمنامه 
و بهترین بازیگران خردسال را کسب کند.

ایــن تهیه کننــده درباره اســتفاده از 
طبیعت به عنوان یک المان اصلی در روند 
پیشبرد اثر گفت: این موضوع روی فیلم ما 
تأثیر مثبتی داشت و به طور کلی به نظرم 
اتفاقی اســت که مبنای داستان محسوب 
می شود و آن را پیش می برد. ضمن اینکه 
واقعیت این است من تهیه کننده حدود ۲۰ 
فیلم بوده ام و نمی توانم بگویم که به این اثر 
نزدیک بوده اند؛ ولی در مجموع سلیقه من 

همین نوع آثار هستند.
وی تأکید کرد: ترجیــح می دهم روی 

فیلم هایی بــا چنین نگاهی کار کنم. قطعاً 
این نوع سینما را می پسندم و دوست دارم 
روزبه روز بیشــتر پا و جــان بگیرد؛ ولی با 
توجه به وضعیتی که وجود دارد متأسفانه 
این نوع ســینما آب می رود. وظیفه من و 
امثال من این است که تلاش کنیم تا سرپا 
بماند و رشد کند. با این حال من احساس 
می کنم خیلی تلاشــی بــرای حمایت از 
این نوع سینما مخصوصاً سینمای کودک 
و نوجوان نمی شــود و این ســینما خیلی 
دغدغه مسئولان نیست. دغدغه مسئولان 
به اصطلاح »بفروش« و  بیشتر ســینمای 
»کمدی« است. شــاید دوست دارند آمار 
مخاطــب و فروش بالا برود تا آخر ســال 
بگویند گیشه موفقی داشتیم در حالی که 
با این نوع نگاه، سینمای کودک و نوجوان 

کم کم نابود می شود.
سینمای گیشــه نیازی به حمایت 

خاص ندارد!
وی ادامــه داد: معتقــدم همه ژانرهای 
سینمایی باید در سینما وجود داشته باشند 
تا مخاطب حق انتخاب داشــته باشد و در 
ضمن درباره آن ها باید درست اطلاع رسانی 
شــود. با توجه به این موضوع که سینمای 
گیشــه و فیلم هــای کمــدی راه خود را 
می روند، اصلًا نیازی به حمایت های خاص 
ندارنــد؛ چون اتفاقاً ایــن آثار حق وحقوق 
بقیه فیلم ها را له می کنند. وقتی تماشاگر 
زیادی به سینما می کشــانند سینمادارها 
و سالن دارها دوســت دارند این فیلم ها را 
نمایش دهند درحالی که باید سیاســت به 

شکلی باشد که از این نوع سینما )کودک 
و نوجوان( حمایت کنند تا مردم از تولید و 

اکران آن ها مطلع شوند.
حتــی  افــزود:  تهیه کننــده  ایــن 
اطلاع رســانی ها و اختلافی که بین سینما 
و تلویزیون هســت و فاصلــه ای که وجود 
دارد، ضربه بزرگی به این جنس از سینما 
می زند، حمایــت نکــردن در تبلیغات و 
معرفی نکردن آثــار مخصوصا به فیلم های 
کــودک و نوجوان، لطمه می زند! زمانی در 
برنامــه کودک و نوجــوان بازیگر و عوامل 
یک فیلم دعوت می شــدند و تماشــاگر و 
فیلمی  تلویزیون می فهمید چنین  بیننده 
وجــود دارد و خانواده ها بــرای دیدن آن 
می رفتنــد، الان چنین چیــزی هم دیگر 
نیســت. همه چیز دست به دست هم داده 
تا فیلم ها به خوبی معرفی نشــوند و خیلی 
از تماشــاگرها از اکران این فیلم ها آگاهی 

پیدا نمی کنند.
احمدی در پایان گفت: من ســه سال 
پیش فیلمی در اکران داشتم و با چند نفر 
تماس گرفتم، ولی آن ها اصلا نمی دانستند 
که فیلمم اکران شــده است. ممکن است 
مخاطب یک ســری فیلم هــا را در ویترین 
ســینما ببیند؛ ولی چون نمی شناســد و 
چیزی از آن هــا ندیده ســراغ فیلم هایی 
مــی رود کــه مخاطب پســندتر و کمدی 
هســتند. در شــرایط اقتصادی فعلی هم 
البته این نوع فیلم ها برای مردم بهتر است 
که البته این مســائل در اکران تأثیرگذار 

هستند.

محمد احمدی مطرح کرد؛

فیلم های پرفروش حق وحقوق ما را له کرده اند

رامین حســین پور نویســنده و کارگردان و کانســپتچوال آرتیست و 
آهنگساز ویدئو آرت »صورتگر« برنده بهترین فیلم نامه مستند فستیوال 

بین المللی جوایز فیلم پادشاه تاتنهام در ماه اوت شد.
به گزارش ایرنا، هدف جشنواره جوایز فیلم پادشاه، شناخت افراد خلاق 
و با استعداد است و در خصوص جوایز هر دوماه، شش اثر را گلچین می کند 
و در آخر ســال میلادی در تمام شــهرهای اروپایی به نمایش می گذارد و 
یک اثر منتخب جشنواره می شــود و در مطبوعات کشور انگلستان مطرح 

می شــود و جایزه نقدی به نفر اول فستیوال تعلق می گیرد.
ویدئو آرت صورتگر به نویســندگی، کارگردانی و آهنگســازی رامین 
حســین پور در آخرین دستاورد، برنده نشــان افتخار بهترین کارگردانی 
لندن و بهترین ویدئو تلفیقی جشنواره هنری برلین شد و دیگر دستاورد 
این ویدئو آرت برنده شــدن در بیــش از ۴۰ فســتیوال بین المللی در 
بخش هــای طراحی صحنــه، تهیه کنندگــی، کارگردانی، نویســندگی، 

معماری، تمدن، کانســپت، بهتریــن خواننده، آهنگســازی، نوازندگی، 
موســیقی متن، بهترین موزیک ویدئو، فیلم کوتاه مســتند در شهرهایی 
چــون نیویورک، لس آنجلــس، کالیفرنیا، لاس وگاس، بــودن، ایزمیر، 
پاریس، مونیخ، آمســتردام، رم، مســکو، پراگ، زاگرب و استهکلم را در 

کارنامه هنری خود همراه دارد.
ویدئو آرت صورتگر در فهرست IMDb جزو ۵۰ اثر برگزیده این سایت 
معتبر ســینمایی در ژانر مستند قرار گرفته است و سایت IMDb ,رامین 
حســین پور را بعنوان هنرمندی دارای چندین استعداد معرفی کرده است.

»صورتگر« ســال ۱۴۰۰ تحت مجوز دفتر موسیقی وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی ساخته شده و آهنگسازی، تنظیم، خوانندگی و نوازندگی 

گیتار الکتریک آن نیز برعهده رامین حسین پور بوده است.
رامین حســین پور دانش آموخته معماری، موســیقی و سینماست که 
در حوزه معماری به عنوان طراح ،مدرس،نویســنده و در حوزه موسیقی 

به عنوان شاعر، آهنگســاز، تنظیم کننده و نوازنده شناخته می شود. وی 
همچنین در حوزه ســینما نیز به عنوان نویسنده، کارگردان، تهیه کننده 
و همچنین کانســپتچوال آرتیست شــناخته شده است و تقدیر شده در 

مجله Euro Art house Cinema Day است.
حســین پور ســال ۹۴ با تلفیق هنر معماری، موســیقی و سینما ۲ 
اثر با نام های »غنیمت« و »اشــتیاق« تولید کرد که در فســتیوال های 

بین المللی به عنوان فینالیست حضور پیدا کرده اند.
دیگــر عوامل ویدیــوآرت »صورتگر« عبارتند از مدیــر برنامه هنری: 
محمــد نظــری، ، تدوینگر: احســان واثقی، تیریدی آرتیســت: حجت 
شــعبانی، مدیر فیلم برداری: علی احســانی، مجری دکوراسیون: مهدی 
حکمت، هلی شــات: امید احمدزاده و رســول کیان پــور، عکاس هنری: 
محمد حســامیان، بازیگران: فاضل مصلی نژاد و داود اسدالهی، عضو تیم 

موســیقی: نیما نواپور و با تقدیر از فرید رضائیان و بهروز طباطبائی.

کارگردان ایرانی برنده بهترین فیلم نامه مستند جشنواره تاتنهام شد

تهیــه کننده فیلم ســینمایی »تصور« بیان 
کرد: مســیر این قصه را دوست داشتم و قبلا 
آن را تجربه نکرده بودم به همین دلیل علاقه 

داشتم آن را بسازم.
با خبرنگار  نوروزبیگی در گفت وگــو  جواد 
ســینمایی ایرنا و در توضیح چرایی ســاخت 
فیلــم ســینمایی تصور )علی بهــداد ۱۴۰۰( 
بیان کرد: کار کردن با فیلم اولی ها را دوست 
دارم و معمولا ســعی می کنم برای فیلم اولی 
هــا با دقت جلو بروم، به همین دلیل فیلمنامه 
را با حوصله می خوانم، فیلم های کوتاهشــان 

را می بینم و کارهایی از این دســت.
سه  پســتچی  ســینمایی  فیلم  کننده  تهیه 
بار در نمی زند )۱۳۸۷( اظهار داشــت: وقتی 
فیلمنامه تصور آمد آن خواندم و خوشــم آمد 
و با علی بهــراد کارگردان این فیلم گفت وگو 

کردیم و تصمیم به ســاخت گرفتیم.
وی در مورد چرایی علاقه اش به کارکردن 
بــا کارگردان هــای فیلم اولــی تصریح کرد: 
مهمترین بخش این اســت که به قدری انگیزه 
دارند و به شــما انرژی می دهند که کارشان 
نتیجه خوب خواهد داشــت که حد و حساب 
نــدارد. من با بیش از ۲۰ نفــر فیلم اولی کار 
کرده ام و قطعا از همه نتایج خوبی گرفته ام. 
این مسیر هم مشــخص است و آدم هایی که 
با آنها کار کرده ام امروز برای خودشــان افراد 
شــاخص و خوبی هستند و توانســته اند این 

بروند. را  مسیر 
تهیه کننده فیلم ســینمایی ســلام بمبئی 
)قربــان محمدپور ۱۳۹۴( ادامه داد: من برای 
فیلمســازی که باتجربه است شــاید تا به این 
اندازه وقت نگــذارم که روی فیلمنامه صحبت 
کنیم تا من بیشــتر توجیه شــوم چرا که آن 
فیلمســازان کارشــان را بلدند و مسیرشان را 
رفته اند اما برای فیلم اولی ها ما زمان زیادی 
را مــی گذاریم که اگر ضعفــی وجود دارد به 

برسد. حداقل 
نوروزبیگی یادآور شــد: علی بهراد هم آدم 
بســیار بااســتعداد و پرانگیزه ای بود که شب 
و روز جلســه داشــتیم و در مورد فیلمنامه و 

بازیگــران و روش اجرا صحبــت می کردیم و 
پیــش تولیدی حــدودا ۵ ماهه بــرای یکماه 

داشتیم. کار  این  فیلمبرداری 
مجری طرح فیلم ســینمایی رحمان ۱۴۰۰ 
)منوچهر هــادی ۱۳۹۷( در مورد علاقه اش 
به فیلم نامه فیلم ســینمایی تصور خاطرنشان 
کرد: مســیر این قصه را دوست داشتم و قبلا 
آن را تجربــه نکرده بــودم به همیــن دلیل 
را بســازم. میدانستم که  دوست داشــتم آن 
ایــن فیلم موفقیت بیــن المللی خوبی خواهد 
داشــت و الحمدلله نتیجه هــم خوب بود و به 

چیزی که می خواســتیم هم رسیدیم.
وی افزود: مسیر این قصه همان »تصوری« 
اســت که می گوید؛ این آدم عاشــق یک نفر 
اســت و در تصــور و خیالــش در حالت های 
مختلــف این آدم را مــی بیند که به آروزیش 
برســد؛ تصور عمــلا ۶ یا ۷ اپیزود اســت که 
در دل هــم روایت می شــود؛ اگرچــه فیلم 
اپیزودیــک هیچ وقت در ســینمای ما جواب 
نداده اســت اما به نظرم رســید که این فیلم 

بدهد. تواند جواب  می 

تهیــه کننده فیلم ســینمایی بی همه چیز 
این  به  پاســخ  ۱۳۹۹( در  قرایــی  )محســن 
پرســش که بازیگــران فیلم چگونــه انتخاب 
شــدند خاطرنشــان کرد: یک کارگردان فیلم 
اولــی قاعدتا برای بازیگران شــناخته شــده 
نیســت اما فیلمنامه خودش را نشان می دهد.

این تهیه کننده ســینما توضیح داد: معمولا 
در مرحلــه انتخاب بازیگر یــک نقش چندین 
کاندید دارد و ما بســیار کار کردیم تا به فرد 
موردنظر برســیم و این دو نفر )لیلا حاتمی و 
مهرداد صدیقیان برای این نقش جواب دادند 
و چــون همانگونه که بیان شــد یک فیلمنامه 
خودش خودش را نشــان می دهد وقتی این 

دو فیلمنامــه را خواندند، آن را پذیرفتند.
تهیه کننده ســریال پدر گواردیولا )ســعید 
نعمــت الله ۱۴۰۰( در توضیــح بازخوردهای 
مخاطبــان از تماشــای این فیلــم بیان کرد: 
کســانی که فیلــم رادیده اند آن را دوســت 
داشــتند البته که در اکران به لحاظ تبلیغات 
ضعف بســیاری هســت و فیلمی مانند تصور 
بودجــه خاصی برای تبلیغ ندارد و شــاید اگر 

بودجــه تبلیغ بیشــتر بود، رقــم فروش هم 
شد. می  بیشتر 

وی در پاســخ به این سوال که هزینه تولید 
این فیلم چقدر بوده و آیا از پس هزینه هایش 
درآمده اســت، اظهار داشت: هزینه تولید این 
فیلم یک میلیــارد و ۳۵۰ میلیون تومان بود؛ 
انشــالله با تجمیع با رقم فــروش بین الملل و 
اکــران آنلاین بتواند هزینــه هایش را جبران 

کند.
وی افزود: البته کــه پیش بینی ام این بود 

اندازه خواهد فروخت. که در داخل همین 
تهیــه کننــده فیلم ســینمایی خون شــد 
و  ۱۳۹۸( گفــت: دغدغه  )مســعود کیمیایی 
ناراحتی ام این اســت که در شــرایط حاضر 

کنم. کار  توانم  نمی 
ایرنا، تصور فیلمی به کارگردانی  به گزارش 
و نویســندگی علی بهراد و تهیه کنندگی جواد 
نوروزبیگی محصول ســال ۱۳۹۹ اســت. نام 
اولیــه این فیلــم هِرمان بــوده و فیلمبرداری 
 ۱۴۰۰ فروردیــن  تــا   ۱۳۹۹ اســفند  از  آن 
انجام شــده و لیلا حاتمی و مهرداد صدیقیان 

هستند. آن  اصلی  بازیگران 
ایــن فیلم در اولین حضــور جهانی خود در 
فستیوال کن ســال ۲۰۲۲ رونمایی شد و نظر 
تماشــاگران خود را جلب کــرد؛ تصور از روز 
چهارشنبه، ۱۷ خردادماه در سینماهای سراسر 
کشــور اکران شده و تاکنون به رقم فروش یک 

میلیارد و ۱۶۶ میلیون رسیده است.
تاکسی  راننده  به داستان زندگی یک  تصور 
در شــبی تاریک در تهران می پردازد. او یک 
خیال پرداز اســت که در عشق زنی می افتد اما 
متوجه می شــود که قدرت مالکیت او را ندارد 
و نمی توانــد آن زن را به خود اختصاص دهد.

در طــول فیلم، تنش هــای روانی و درونی 
راننده تاکســی به تصویر کشــیده می شــود. 
او درگیــر تضادهــای عاطفی اســت که بین 
واقعیت و تصویرســازی خیالی خویش شــکل 
می گیرد. این تضادهــا و دوگانگی ها، نمادی 
از پیچیدگی هــا و تناقضات زندگی انســان در 

است. جوامع مدرن 

تهیه کننده »تصور«: مسیر قصه را دوست داشتم
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نقد کتاب کودک به ایستگاه پایانی رسید
با انتشار دهمین شماره گاهنامه نقد کتاب کودک، فعالیت 

این نشریه به پایان رسید.
به گزارش ایرنا در ســرمقاله این شــماره بــه قلم مریم 
شیرازی سرویراستار گاهنامه آمده است که انتشار این شماره 
به دلایلی با یک سال تاخیر و برای آخرین بار صورت گرفته 

است.
در روی جلد این شماره عکس هایی از کیومرث پوراحمد، 
حســن ذوالفقاری، فاطمه زهروی، پرویز قاضی سعید، شهره 

نورصالحی و سید احمد وکیلیان به چشم می خورد.
زهره بصیری، هدیه بهروز، حکیمه تقی زاده، رامین جهان 
پور، حبیبه حسام پور، احمد شعبانی، مریم شیرازی، فیروزه 
شــیریان، پروین علی پور، زیبا علی خانی، سیدعلی کاشفی 
خوانساری ، مریم کوچکی، صدف گلمرادی، سندی مومنی و 

یاشار هدایی نویسندگان این شماره گاهنامه بوده اند.
در این شــماره آثاری از مریم اسلامی، فرهاد حسن زاده، 
گلچهره سلیمانی، افسانه شعبان نژاد، شهاب الدین عباسی، 
پیوند فرهادی، فریبا کلهر، الهام مزارعی و ... نقد و بررســی 

شده است.
دهمین شــماره گاهنامه در ۲۰۸ صفحه و با قیمت ۱۵۰ 

هزار تومان توسط نشر آرون منتشر شده است .

رئیس مرکز سیما فیلم خبر داد؛

مینی سریال حادثه شاهچراغ در مرحله 
پیش تولید است

نقویان گفت: مینی سریال و سینمایی حادثه شاهچراغ در 
مرحله پیش تولید اســت و سیما فیلم در دوره تحول به ژانر 

تاریخی ورود کرده است.
مهدی نقویان، رئیس مرکز سیما فیلم روز گذشته با حضور 
در برنامه »نقد سینما« شبکه چهار در پاسخ به این سوال که 
چقدر ذائقه شما در مستندسازی به هدایت سیما فیلم منجر 
شــده و آیا در آینده شــاهد آثار تاریخی خواهیم بود، گفت: 
ان شاء الله اینطور باشد، ولی در این زمینه زیاده روی نخواهیم 

کرد. ما مرکز فیلمنامه در سیما فیلم راه اندازی کردیم.
نقویان با اعلام این خبر که مینی سریال و سینمایی حادثه 
شاهچراغ در مرحله پیش تولید است، بیان کرد: از این جنس 
کار ها در ســیما فیلم زیاد است. این مرکز در دوره تحول به 
ژانر تاریخی ورود کرده اســت و تنوع ژانری در سریال سازی 

تلویزیون دیده می شود. 
رئیس مرکز سیما فیلم با بیان اینکه سریال های موفقی از 
جمله »آتش و باد«، »عاشــورا« و »رحیل« روی آنتن رفته، 
افزود: همیشــه تلویزیون بدهکار به آنتن بود و همیشه آنتن 
جلوتر تولید بود. در نهایــت کیفیت کار را با اختلال رو به رو 
می کرد و نظارتی در تولید نبود. مثلًا فیلمنامه ســر صحنه 
نوشته می شد و تولید بدون یکبار بازبینی به پخش می رسید. 
به همین دلیل، در ماه های گذشته آنتن سریال در تلویزیون 

دچار اختلال شده بود.
به گفته وی، ولی الان به نقطه ای رســیدیم، که دستمان 
از فیلمنامه پر است. شاید دو سه ماه آینده این اختلال روی 
آنتن دیده شــود، ولی به بینندگان قــول می دهم، از اواخر 

امسال به لحاظ کمیت فیلمنامه به حالت عادی می رسیم.
پیش از این پیمان جبلی رئیس رســانه ملی در مراســم 
قدردانی از عوامل ســریال »نیکان« گفته بود، ما نیازمند به 
تصویر کشــیدن قهرمانان و به رخ کشــیدن تاریخ پرشکوه 
کشور و داستان های قهرمانانه ایم؛ یک مصداق  آن خادم حرم 
حضرت شاهچراغ که با دست خالی جلوی یک تروریست را 
گرفت و یک داستان واقعی است، که این روز ها اتفاق افتاده 
است. این به منزله یک فراخوان عمومی است و از طراحان و 
نویسندگان می خواهیم که به میدان بیایند و ما هم زمینه کار 

را برای تولید اثر در این خصوص فراهم می کنیم.

معرفی برترین نویسنده رمان علمی 
تخیلی سال

جایزه امسال »آرتور ســی کلارک«  به رمانی نوشته »ند 
بیومن«  اهدا شد.

به گزارش ایســنا و به نقل از گاردین، »ند بیومن« برای 
نــگارش رمانی که هیــات داوران آن را به عنوان یک کتاب 
»پیچیده«  و »بامزه«  توصیف کرده اند، به عنوان برنده جایزه 

ادبی »آرتور سی کلارک«  انتخاب شد.
وقایع رمان »لامپســاکر زهرآلود« در حوالی سال ۲۰۳۰ 
میلادی اتفاق می افتد و داســتان جســت وجو برای دســته 
بازمانــده از گونه ای ماهی فوق هوشــمند را روایت می کند. 
»بیومن«  در جریان مراســمی که روز چهارشــنبه در لندن 
برگزار شــد به عنوان برنده این جایزه ادبی معتبر اعلام شد 
که هرساله به برترین رمان علمی تخیلی اهدا می شود که در 

بریتانیا منتشر شده باشد.
این رمان پنجمین کتاب »بیومن«  محســوب می شــود. 
»حادثــه دوربــری«)Teleportation Accident( که 
دومین رمان او بود،  در فهرســت نامزدهای اولیه »من بوکر«  
قرار گرفت. همچنین »بیومن«  در سال ۲۰۱۳ به عنوان یکی 
از رمان نویسان برتر جوان بریتانیایی مجله »گرنتا« نام گرفت.

از دیگر کتاب هایی که در فهرســت نامزدهای نهایی این 
دوره از جایــزه ادبی »آرتور ســی کلارک«  قرار گرفتند، به 
»استخوان های مرجانی« نوشته »ای جی سوئیفت«  می توان 
اشاره کرد. »مترونوم« اثر »تام واتسون« »ناهنجاری« نوشته 
»هروه لو تلیه« و ترجمه »آدریانــا هانتر«، »بیداری محقق 
ســرخ« اثر »آلیت دو بودار« و »پلوتوشــین« اثر »لوســی 
کیســیک« دیگر آثار راه یافته به فهرســت نامزدهای نهایی 

بودند.
این جایزه ادبی در سال ۱۹۸۷ به نام »آرتور سی کلارک« 
تاســیس شد که رمان »۲۰۰۱:  ادیسه فضایی« فضایی را در 
سال ۱۹۶۸ میلادی منتشر کرد. »مارگارت اتوود« نخستین 
نویســنده ای بــود که این جایــزه ادبی را با نــگارش رمان 
»سرگذشــت ندیمه«  دریافت کرد. از دیگر برگزیدگان این 
جایزه ادبی به »کلسون وایتهد« برای »راه آهن زیرزمینی«  و 
»امیلی سنت جان مندل« برای »ایستگاه یازدهم« می توان 

اشاره کرد.

از  »داســتان هایی  کتــاب  نویســنده 
ضرب المثل های فارســی« گفت: در کتاب 
»داستان هایی از ضرب المثل های فارسی« 
آمده  داستان  شــکل گیری ضرب المثل ها 
و در واقــع پیشــینه شــکل گیری یــک 
ضرب المثل در این کتاب توضیح داده شده 

است.
فریبا خواجه وند در گفت وگو با ایســنا 
درخصوص کتاب »داســتان هایی از ضرب 
المثل های فارســی« اظهار کــرد: در این 
کتاب نزدیک به ۹۵ ضرب المثل گردآوری 
شــده اســت. جلد اول کتاب اسفند سال 
۱۴۰۱ و جلــد دوم آن خرداد امســال به 
چاپ رســید. در این کتاب ســعی کردم 
ضرب المثل هایی که بیشــتر زبانزد هست 
و مردم مورد اســتفاده قــرار می دهند را 

جمع آوری کنم.
وی ادامه داد: این ضرب المثل ها در بین 

کل ایرانی ها رواج دارد اما شیوه بیان بعضی 
ضرب المثل هــا در قزوین به یک شــکل 
اســت و اصفهانی ها به گونه دیگری آن را 
بیان می کنند. مثــلًا قزوینی ها می گویند 
»سنگ مفت گنجشک مفت« در حالی که 
اصفهانی ها می گویند »ســنگ مفت کلاغ 

مفت«
این نویســنده دربــاره محتــوای این 
کتــاب بیان کرد: در این کتاب، داســتان  
شــکل گیری ضرب المثل ها آمده، این که 
چه اتفاقی در یک برهه زمانی رخ داده که 
این ضرب المثل به وجــود آمده و در واقع 

پیشینه شکل گیری یک ضرب المثل در این 
کتاب توضیح داده شده است.

وی کــه دانش آموخته دکتــری زبان 
و ادبیات فارســی اســت، افــزود: البته ما 
ضرب المثل هــای زیــادی داریــم که اگر 
بخواهیم داستان  شکل گیری آن ها را پیدا 
کنیم، کار دشــواری است و نیاز به مطالعه 
عمیق و گســترده دارد. خود من هم برای 
نگارش این کتاب ، منابع بسیاری را مطالعه 
کردم و تمام مراحل را به صورت مســتند 

ثبت کرده ام.
این نویســنده اظهار کرد: اولین کتابم 
»کلک خیال انگیز« اســت که یک کتاب 
فارســی عمومی محســوب می شود و آن 
را در دانشــگاه تدریــس می کنم و در آن 
مجموعه ای از اشعار و نثرها و دستورهای 
زبان فارسی و قواعد نگارش گردآوری شده 

است.

وی با بیان اینکه ۱۷ جلد کتاب نوشتم 
کــه ۲ جلد آن در دســت چاپ اســت، 
یادآور شد: گزارش نویسی، تاریخ فرهنگ 
و تمدن اســلامی، تعمق در ریشــه های 
واژگان فارســی، گویش قزوینی، کنایات، 
اصطلاحــات و ضرب المثل هــای قزوینی، 
عارف و مشروطیت، روانشناسی و ادبیات، 
ادبیات و نقاشــی، ادبیات و معماری، مرگ 
از دیدگاه مولانا، عطار و ســنایی از جمله 

کتاب هایی است که منتشر کرده ام.
این مــدرس دانشــگاه در پایان گفت: 
اولین کار پژوهشــی در رابطــه با گویش 
قزوینی را بنــده به فرهنگســتان زبان و 
ادب فارســی ارائه دادم کــه در گنجینه 
گویش های ملی ثبت شد و از دل آن یک 
مقاله علمی پژوهشــی درآمد که در مجله 
علمی پژوهشی فرهنگستان زبان و ادبیات 

فارسی به چاپ رسید.

پیشینه ضرب المثل ها در کتاب »داستان هایی از ضرب المثل های فارسی«

 گونه مقاومت، طی ســالیان اخیر، با تحولات مثبت 
بســیاری همراه شده است که سبب شــد تا این گونه 
اســتراتژیک، در بحث کمی و کیفی با اتفاق های خوب 
فراوانی همراه باشد و همین، دلگرمی خوبی را به وجود 
آورده تا نویســندگان و کارگردانان بســیاری نسبت به 

تولید این آثار، رغبت لازم را داشته باشند.
به گزارش خبرنگار فرهنگی ایرنا، سینمای مقاومت، 
یکی از گونه های به  شــدت مهم و استراتژیک فرهنگی 
هر کشور است که متناســب با اقتضائات و شرایط هر 
کشــور، تولیدات سالیانه ای را شامل می شود. این تولید 
با بسط هدف دار خود، منویات موردنظر هر کشور را در 
ابعاد بین المللی مدنظر قرار داده و ســهم به سزایی در 
جهت دار کردن نظرات مردم ســایر کشورها درباره آن 

موضوع مشخص دارد.
این سیاست، با اشکال مختلف از سوی دولت ها دنبال 
می شــود. گاه به صورت یک فیلم سیاســی و گاهی هم 
در قالــب یک اثر بیوگرافی خود را نشــان می دهد. در 
قالب درام اجتماعی مطرح می شــود و حتی به شــکل 
مســتند، به سمع و نظر میلیون ها نفر در سراسر جهان 
می رســد. در این شکل ارتباطی، مهم، رساندن محتوا و 
حرف موردنظر اســت و فیلم و سریال، تنها قالب هایی 

برای انتقال این مفاهیم هستند.
در سینمای ایران، جدیت خوبی برای تولید این آثار 
وجود دارد. علی الخصوص طی سالیان اخیر که تولیدات 
سینمای مقاومت، با رشد کمی خوبی همراه بوده است. 
ضمن اینکه این آثار به لحاظ محتوایی نیز با اســتقبال 

خوبی از جانب مخاطبان و منتقدان مواجه شده است و 
همین، دلگرمی خوبی را به وجود آورده تا نویسندگان و 
کارگردانان بسیاری نسبت به تولید این آثار، رغبت لازم 

را داشته باشند.
ابتکار قابل توجهی که در این زمینه به خرج داده شده 
آن است که در سال های کمی دورتر، سینمای مقاومت، 
تنها در فیلم های بیوگرافی از شهدا و میادین نبرد نظامی 
خلاصه می شــد و به همین دلیل، یک خط کشی میان 
این فیلم ها و ســایر تولیدات ملی سینمای ایران وجود 

داشــت. یک انفکاک خودی و غیرخــودی در این بین 
محسوس بود که احساس خوشایندی را صادر نمی کرد. 
ســینمای مقاومت در آن سال ها، عمدتا از سوی برخی 
مراکز مانند فارابی و اوج به ثبت می رســید و این اتفاق 
همواره با اعتراض فعالان گونه های دیگر همراه بود که 
چرا بودجه به آنها و دیگر تولیدات مرتبط با ســینمای 

مقاومت تعلق نمی گیرد.
اکنون اما تمام این معادلات تغییر کرده و هم بودجه 
تولید این آثار با افزایش معقولی همراه شده است و هم 

نهادهای بسیاری برای تولیداتی از این دست، پیش قدم 
شدند. این فضا، شــرایطی را رقم زده که اولا، تولیدات 
سالیانه بیشــتری در این گونه تعریف شود و همچنین 
کارگردانان بسیاری به این مقوله ورود کرده و سینمای 

مقاومت را در گونه های مختلفی پیگیری کنند.
این روند سبب شــده تا طی سالیان اخیر، بسیاری 
از کارگردانانی که شــاید تصور نمی شــد که روزی در 
ســینمای مقاومت به تولید اثــر بپردازند، هم اکنون به 
این مقوله ورود کــرده و تولیدات باکیفیتی را به انجام 

برسانند.
این تولیدات که عمده آنها با اکران هایی خوب همراه 
اســت، سهم بسیاری در تبیین عقاید و نظرات داشته و 
مخاطبان بسیاری را در داخل و خارج از کشور به سمت 
خود می کشاند. بنابراین الگوریتم سینمای مقاومت در 
حال حاضر، در یکی از قدرتمندترین وضعیت های خود 
طی برهه های تاریخی مختلف قرار داشــته و توانســته 

متناسب با هدفی که برای آن تعریف شده، عمل کند.
این اتفاق، زوایای مثبت دیگری نیز دارد که ازجمله 
آنها می توان به تقســیم بودجه میان طیف های فکری 
بیشتر، رضایت حداکثری میان فعالان این گونه، تبیین 
سیاست های روز کشــور به مردم فراوان تری از سراسر 
جهان و درگیر شدن نهادهایی بیشتر در امر تولید اشاره 
کرد که ایــن مزایا، ایده آل های فرامتن این گونه که در 
طول سال ها جســتجو می شد را به خوبی پوشش داده 
و به همین دلیل اســت که سینمای مقاومت امروز، در 
یکی از بهترین شرایط تولیداتی و کیفی خود قرار دارد.

ایستادن سینمای مقاومت در جای درست

مستند »لینچ - اوز« به کارگردانی الکساندر 
او فیلیپ در ششمین و آخرین برنامه از رویداد 
»سینما پرتره« به نمایش درآمد و جلسه نقد و 

بررسی آن برگزار شد.
به گزارش ایسنا، مســتند »لینچ - اوز« به 
کارگردانی »الکساندر او فیلیپ« در ششمین و 
آخرین برنامه از رویداد »سینما پرتره« عصر روز 
پنج شــنبه ۲۶مرداد به نمایش درآمد و پس از 
اکران این اثر، نشست نقد و بررسی و تحلیل با 
حضور فرزاد موتمن به عنوان کارشناس مهمان 
و امیر قادری و علی زادمهر کارشناس و مجری 

نشست در پردیس سینمایی ملت برگزار شد.
فرزاد موتمن در ابتدای نشســت با اشــاره 
به اینکه "دیوید لیچ دوســت نــدارد راجع به 
فیلم هایش صحبت کند" گفــت: دیوید لینچ 
مفهوم تریــن چیــزی که دربــاره فیلم هایش 
گفته است این اســت که "دنیا پیچیده است 
پس فیلم ها هم باید پیچیده باشــند" یا گفته 
اســت "من  نمی فهمم چرا همــه انتظار دارند 
هنر منطقی باشــد". او بیشــتر از این درباره 
فیلم هایــش توضیــح نمی دهــد احتمالا فکر 
می کنــد فیلم ها خودشــان واضح هســتند و 

حرفشان را می زنند.
او در ادامه درباره مســتند »لینچ - ازُ« بیان 
کرد: یک مستندی که قرار است راجع به لینچ 
ساخته شود باید بتواند به عقب برگردد و بدون 
اینکه بخواهد فیلم لینچ  را معنی کند، بلکه باید 
فقط آنها را بیشتر به ما نشان دهد شاید برای 
ما آشناتر شــود. لینچ اصولا به فیلم های مورد 
علاقه اش اشــاره نمی کند امــا در جایی گفته 
است که روزی نیست که به "جادوگر شهر ازُ" 
فکر نکند و حتی موسیقی آن را هم با ترومپت  

با وجود فالش زدن، می نواخته است. 
وی ادامه داد: این مســتند چهارچوب های 
یک مستند سنتی را ندارد و رها است، بیشتر 
شــبیه کلیپ هایی درباره سینما درآمده است 
ولی ســعی می کند مثل خــود لینچ چیزی را 
معنا نکند و توضیــح ندهد و از کنار آنها فقط 
گذر کند و البته گاهی چیزهایی بی ربط به ما 

نشان می دهد. 
این کارگردان افزود: این مســتند به ۶فصل 

تقسیم می شــود که وجه تمایز آنها نریتورها 
هستند. این ۶فصل قرار است به ما توضیح دهد 
لینج اساســا تحت تاثیر فیلمی است که برای 
کودکان ســاخته شده اســت. ما در فیلم های 
او ارجاعــات زیادی به "جادوگــر از" داریم از 
کفش های قرمز تا پرده ها و اتفاقات و پشت آن، 
چهره های پوشیده شده از رنگ، کاراکترهایی 
به نام دروتی، همه نشــانه هایی است که ما را 
به آن اثر ارجاع می دهد. نشــانه های فیلم های 
دهه پنجاه در فیلم های لینچ فراوان اســت اما 
ما در مستند چنین چیزی نمی بینیم. این اثر با 
دروتی همراه می شود و آن را کلیدی برای ورود 

به آثار لینچ می داند.
وی ادامــه داد: فصــل اول منضبط ترین و 
منطقی ترین قســمت این مستند است، فصل 
دوم مقداری پرت می شــود. این  مستند گاهی 
تبدیل می شــود به لیســتی از فیلم هایی که 
کارگردان ها آن ها را دوســت دارند و نه لزوما 

آثاری که شبیه و تحت تاثیر لینچ بوده اند. 
موتمن با اشــاره به آثار لینــچ افزود: وقتی 
»مالهالند درایو« را می بینم می دانم قرار است 
شوکه شوم و برایم مبهم باشد. او در این فیلم 
دیالوگ هایــی را دوبار عینا تکــرار می کند اما 
فقــط با تغییر فضا و رنگ آمیزی خاصی که در 
دو موقعیت مختلف با دیالوگ یکســان ایجاد 
می کنــد، حس کاملا متفاوتــی را به مخاطب 

می دهد. در این موقعیت اگر بخواهیم ابهامات 
را بزداییــم  و بخواهیم نشانه شناســی کنیم و 
توضیح دهیم ســطح این کار را بســیار پایین 

آورده ایم.
امیر قادری کارشــناس این نشست نیز در 
ادامه با تاکید بر اینکه "ســبک فیلمســازانی 
مانند لینچ اســتعداد زیادی در کژی شــدن و 
تقلب کردن توســط برخی فیلمســازان دیگر 
را دارد" توضیح داد: یک سینماشــناس خوب 
وظیفه اش این است که سینمای اصل با قلابی 
را تشخیص دهد. معمولا برخورد مخاطب این 
اســت که می گوید اینها وهم است یا می گوید 
پرتخیل اســت. ممکن است یک فیلمساز یک 
فیلم پرتخیل می ســازد اما پشــت آن چیزی 
نیســت. فلینی و لینچ دو سینماگری هستند 
که تخیلاتشان به گونه ای نیست که گول بزنند 
بلکه واقعا آمیخته با رویا و تخیل هستند. آنها 

ایدههای سطح بالایی دارند.
او اضافه کرد: یکی از راه های شناخت این افراد 
این است که ببینید آیا این افراد فیلم کلاسیک 
را هم خوب می شناسند. فیلمسازی که این را 
بلد است می تواند چنین ضدپیرنگ هایی را هم 
بسازد. از هر صد فیلمساز یک نفر می تواند لینچ 
باشــد که سینمای کلاسیک را بلد است و بعد 
سراغ مســیری غیر از آن می رود. لینچ کسی 
است که فیلم هایش را مبهم می گذارد اما آنها 

را مانند سینمای کلاسیک تمام می کند اما در 
این میان نشانه شناســی در فیلم های او توسط 
منتقدان گویی ســطح فیلم و حتی منتقد را 

پایین می آورد.
وی همچنیــن گفت: هــر فیلمی خودش 
مشخص می کند که چگونه باید به آن نزدیک 
شد. یعنی می شــود با »مالهالند درایو« عین 
یک فیلم کلاسیک برخورد شود. این فیلمساز 
ســاختار کلاسیک در ذهنش هست و در عین 
حــال آن ابهام و تخیل اضافه می شــود بر آن 
زمین ســفت. اینکه می گویند کارهای او رویا 
است برای این  اســت که بگویند فیلم های او 
قابل فهم نیست بلکه آنها مفاهیم کلاسیک را 
بارور کرده اند و این بسیار زیبا است که در فیلم 

کلاسیک به دنبال مفاهیم تخیل آمیز باشیم.
وی همچنیــن گفت: هــر فیلمی خودش 
مشخص می کند که چگونه باید به آن نزدیک 
شد. یعنی می شــود با »مالهالند درایو« عین 
یک فیلم کلاسیک برخورد شود. این فیلمساز 
ســاختار کلاسیک در ذهنش هست و در عین 
حــال آن ابهام و تخیل اضافه می شــود بر آن 
زمین ســفت. اینکه می گویند کارهای او رویا 
است برای این  اســت که بگویند فیلم های او 
قابل فهم نیست بلکه آنها مفاهیم کلاسیک را 
بارور کرده اند و این بسیار زیبا است که در فیلم 
کلاسیک به دنبال مفاهیم تخیل آمیز شویم اما 
فیلمساز هیچ گاه به این موضوع اشاره نمی کند 
تا مخاطب خود مســیرش را طی کند و فقط 
بیننده نخبه متوجه کنه آن شود. در عین حال 
فلینی و لینچ آدم های معتقدی به ساختاربندی 

دنیا و قضا و قدر هستند.
این رویداد به نمایش مســتندهای جذاب و 
دیدنی درباره ی سینماگران بزرگ تاریخ سینما 
اختصاص داشت و پس از نمایش فیلم، نشست 
نقد و بررســی اثر، در کنارِ گفت وگو درباره ی 

چهره ی سینمایی مورد بحث برگزار شد.
این رویداد توسط گروه سینمایی هنر و تجربه 
و با همکاری مرکز گسترش سینمای مستند، 
تجربی و پویانمایی، جشــنواره سینماحقیقت، 
وبسایتِ کافه سینما و پردیس سینمایی ملت 

به مدت ۶ شب برگزار شد.

در نشست نقد و بررسی مستند »لینچ - اوز« مطرح شد:

هنر نمی تواند منطقی باشد
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فرانسه فیلم اسکارش را شناخت
در حالی که انتظار می رفت فیلم تحســین شــده 
»آناتومی یک ســقوط« برنده نخل طلای امســال از 
ســوی فرانسه به اســکار نود و ششــم برود، به نظر 

می رسد نوعی مجازات سیاسی مانع این فیلم شد.
به گزارش هنر آنلاین کمیته اسکار فرانسه در تب 
و تاب شــگفت انگیزی از رویدادها، یک فیلم عاشقانه 
درباره آشــپزی با عنوان »طعــم چیزها« را به جای 
»آناتومی یک سقوط« ساخته ژوستین تریه که فیلم 
برنده نخل طلای امسال بود، به عنوان نماینده خود 

در رقابت اسکار بین المللی انتخاب کرد.
»طعم چیزها« ساخته فیلمساز فرانسوی-ویتنامی، 
ترون آنه هونگ برنده جایــزه بهترین کارگردانی در 
جشــنواره کن امسال شده اســت. این فیلم با بازی 

ژولیت بینوش و بنوا ماگیمل ساخته شده است.
»آناتومی یک ســقوط« در باکس آفیس فرانســه 
با حــدود ۸ میلیون یورو فروش یکــی از بزرگترین 
موفقیت ها برای یک فیلم برنده نخل طلا در فرانســه 

را در برابر مردم هم کسب کرده بود.
در همیــن حال نئــون که امتیــاز »آناتومی یک 
سقوط« را برای اکران در آمریکا خریده از ۱۳ اکتبر 
فیلم را در آمریکا روی پرده ها می برد و متعهد اســت 
کــه آن را به طور کامل برای اســکار حمایت کند و 
انتظــار می رود برای آن در چندیــن بخش از جمله 
بهتریــن فیلم، بازیگــر زن، کارگــردان و فیلمنامه 

کمپین تبلیغاتی به راه بیندازد.
»طعم چیزها« یک فیلم تاریخی فرانســوی است 
که داســتانش در ســال ۱۸۸۵ می گــذرد و زندگی 
دودیــن بوفانت )با بازی ماگیمــل( را به عنوان یک 
سرآشپز برجسته دنبال می کند که بیش از ۲ دهه با 
آشــپز و محبوب خود اوژنی )با بازی بینوش( زندگی 
می کنــد. علاقه آن هــا به یکدیگر موجب می شــود 
غذاهای لذیذی خلق شــود که حتی سرشناس ترین 

سرآشپزهای جهان را تحت تأثیر قرار می دهد.
فرانســه آخرین بار با فیلم »هندوچین« ســاخته 
رژی وارگنیه در ســال ۱۹۹۳ اســکار بهترین فیلم 
بین المللی را دریافت کرده اســت. سال پیش »سن 
اومــر« آلیس دیوپ که برنده جایزه شــیر نقره ای و 
شــیر آینده در ونیز شــده بود، به فهرست اولیه راه 
یافت اما نامزدی اســکار را به دســت نیاورد. آخرین 
نامزدی فرانسه در این رقابت فیلم »بینوایان« لاج لی 

در سال ۲۰۱۹ بود.
خبر رد شدن »آناتومی یک سقوط« توسط کمیته 
اسکار فرانســه واکنش های شدیدی را در رسانه های 
اجتماعــی برانگیخت و بســیاری از مردم پیش بینی 
می کنند که فیلم امســال حتی به فهرست نهایی راه 

نیابد.
برخــی هم می گویند تریه احتمالاً به دلیل خطاب 
قراردادن دولت فرانسه در سخنرانی سیاسی آتشین 
خود در کن مجازات شــده اســت. وی هنگام جایزه 
خود گفت تظاهرات فرانسه در مورد تغییرات حقوق 
بازنشســتگی به شــیوه ای تکان دهنده سرکوب شد 
و سیاســت های فرهنگــی دولت را هــم به چالش 
کشید. این در حالی اســت که »طعم چیزها« هنوز 
در ســینماها اکران نشده و ۸ نوامبر اکران آن شروع 

می شود.

جایزه بهترین فیلمبرداری جشنواره 
چینی به »یدو« رسید

جایزه بهترین فیلمبرداری ســی  و یکمین 
جشــنواره دوســالانه فیلم  »گلدن پاندا« در 
فیلم ســینمایی »یدو«  فیلمبــردار  به  چین 

رسید.
بــه گــزارش هنر آنلایــن کانــون، جایزه 
بهترین فیلمبرداری ســی  و یکمین جشنواره 
دوسالانه فیلم  »گلدن پاندا« )پاندای طلایی( 
ســال ۲۰۲۳ کشــور چین به فیلمبردار فیلم 
ســینمایی »یدو« رسید. ســیدمرتضی نجفی 
فیلمبردار فیلم ســینمایی »یدو« با حضور در 

جشنواره چین جایزه خود را دریافت کرد.
این در حالی است که فیلم سینمایی »یدو« 
نامزد بهترین  به کارگردانی مهدی جعفــری 
کارگردانــی نیــز در این دوره از جشــنواره 

»گلدن پاندا« شده بود.
داســتان »یدو« در ماه های نخست جنگ 
تحمیلــی رخ می دهد. بســیاری از خانواده ها 
مهاجرت می کنند اما مادر یدو تصمیم دیگری 
می گیرد. او معتقد بــه ماندن و مبارزه کردن 
است و هر بار بهانه ای جدید برای این تصمیم 
خود دارد. یدو تلاش دارد تا مادرش را راضی 
به ترک آبادان کند اما در این میان دلبســته  

کسی می شود.
پویانمایی »جایگزین« به کارگردانی عبدالله 
علیمراد نیز نامزد بهترین انیمیشــن جشنواره 
فیلم »گلدن پاندا« )پاندای طلای( چین شده 

بود.
سی  و یکمین جشنواره فیلم  »گلدن پاندا« 
روزهــای ۲۸ و ۲۹ شــهریور ۱۴۰۲ )۱۹ و 
۲۰ ســپتامبر ۲۰۲۳( در شــهر چاندو ایالت 

سیچوان چین برگزار شد.

سینمای کره جنوبی با یک فیلم مهیج 
و استونی نیز با یک اثر مستند در شاخه 
بهتریــن فیلم بین المللی اســکار ۲۰۲۴ 

حضور خواهند یافت.
به گزارش ایســنا به نقل از اسکرین، 
در ادامه معرفی نمایندگان کشــورهای 
مختلف برای شــرکت در شاخه بهترین 
فیلــم بین المللی نود و ششــمین دوره 
جوایز ســینمایی اسکار، ســینمای کره 
بتنی« ساخته  فیلم »آرمان شهر  جنوبی 
»تائــه- هووا ئوم« را بــه عنوان نماینده 
رسمی خود در اسکار ۲۰۲۴ معرفی کرد. 
داســتان این فیلم درباره بازماندگان 
یــک زلزله ویرانگر در ســئول اســت و 
»لی بیونگ هون« بازیگر سریال معروف 
»بازی مرکــب« در کنار »پارک ســئو 
جون« و »پارک بو یونگ« بازیگران این 

فیلم هستند.
ســینمای کره جنوبی در سال ۲۰۲۰ 
در اتفاقی بی سابقه با فیلم »انگل« ساخته 
»بونگ جــون هو« جوایز بهترین فیلم و 
بهتریــن فیلم بین المللــی را از آن خود 
کرد. در ســال ۲۰۱۸ فیلم »ســوختن« 

از »چانگ دونگ« و ســال گذشــته نیز 
فیلم »تصمیم برای ترک کردن« ساخته 
»پارک چان ووک« به فهرست نامزدهای 
اولیه بهترین فیلم بین المللی راه یافتند. 

امــا کشــور اســتونی نیز مســتند 
بــه  دود«  ســونای  »خواهرخواندگــی 
کارگردانــی »آنا هینتــس« را نماینده 
رسمی خود در اســکار پیش رو معرفی 
کرد. داســتان این مســتند درباره زنانی 
اســت که در »سونای دود«، درونی ترین 
اسرار خود را برای یکدیگر برملا می کنند. 
پیــش از این کشــور ســوئیس فیلم 
»تندر« و تاجیکستان نیز فیلم »ملودی« 
ساخته کارگردان ایرانی بهروز سبط رسول 

را به اکادمی اسکار معرفی کرده بودند. 
بر اســاس جدیدترین قوانین اسکار، 
فیلم ها برای داشــتن شــرایط رقابت در 
شــاخه فیلم بین المللی بایــد در فاصله 
آذر   ۱۰( دســامبر ۲۰۲۲  اول  زمانــی 
۱۴۰۱( تــا ۳۱ اکتبــر ۲۰۲۳ )۹ آبــان 
۱۴۰۲( حداقل هفــت روز اکران پیاپی 
تجاری همراه با بلیت فروشــی داشــته 

باشند.

برای اینکه فیلم هــا راحت تر الزامات 
آکادمی را بــرآورده کنند، آکادمی اجازه 
واجد شرایط شــدن فیلم ها با اکران در 
خارج از کشور مبدا )کشور معرفی کننده( 
را نیز می دهد، مشروط بر اینکه فیلم در 
خارج از ایــالات متحده و قلمروهای آن 
بــرای حداقل هفــت روز متوالی در یک 
ســینمای تجاری همراه با بلیت فروشی 

اکران شود.
در صورتــی که هر نســخه ای از فیلم 
قبل از اکران عمومی، نمایش داده شود، 
این فیلم دیگر واجد شرایط برای رقابت 
در شــاخه فیلم بین المللی جوایز اسکار 
نخواهد بود. اکران غیرســینمایی شامل 
نمایش فیلم در سامانه های نمایش آنلاین 
)پلتفرم هــای آنلاین(، عرضــه از طریق 
دی وی دی و یا نمایش در بستر اینترنت 
و حتی نمایش در خطوط هوایی می شود.

همچنین آثار انیمیشن و مستند بلند 
نیــز می توانند در این شــاخه به عنوان 
نماینده رسمی کشورها به آکادمی معرفی 
شوند و حداقل ۵۰ درصد از دیالوگ های 
فیلم بایــد به زبان غیرانگلیســی )زبان 

کشور مبدا( باشد و اضافه کردن زیرنویس 
انگلیسی ضروری است.

چنانچه فیلمی بخواهد نماینده رسمی 
ســینمای یک کشــور در جوایز اسکار 
باشــد، باید کنترل هنری بر آن فیلم به 
عهده اتباع آن کشور باشد )یعنی بخشی 
عمده ای از عوامل اصلی فیلم از کشــور 

معرفی کننده باشند(.
دوره گذشــته در ابتدا ۹۳ کشور فیلم 
نماینــده خود را برای رقابت در شــاخه 
بهترین فیلم بین المللی به آکادمی معرفی 
کردند. طی مرحله نخســت ۱۵ فیلم به 

عنوان نامزدهای اولیه و در نهایت ۵ فیلم 
به عنــوان نامزدهای نهایی این شــاخه 
از طریــق رای گیــری از اعضای آکادمی 
انتخاب شــدند و ســرانجام در مراســم 
اعطــای جوایــز فیلــم »در جبهه غرب 
خبری نیست« ساخته »ادوارد برگر« از 
آلمان برنده اسکار بهترین فیلم خارجی 

سال شد.
سینمای ایران نیز فیلم »جنگ جهانی 
سوم« ساخته هومن سیدی را به عنوان 
نماینده رســمی خود در اســکار ۲۰۲۳ 

برگزیده بود.

جدیدترین انیمیشــن ســاخته »هایائو میازاکی« 
انیماتور برجســته ژاپنی، هفتاد و یکمین جشــنواره 
فیلم سن سباستین در کشور اسپانیا را افتتاح خواهد 

کرد.
بــه گزارش ایســنا به نقــل از هالیــوود ریپورتر، 
انیمیشــن »پســر و مرغ ماهیخوار« دو هفته پس از 
این که در مراسم افتتاحیه جشنواره تورنتو به نمایش 
گذاشــته می شود، در جشــنواره فیلم سن سباستین 
مهم ترین جشنواره کشور اســپانیا نیز به عنوان فیلم 
افتتاحیــه و در بخش غیررقابتی به نمایش گذاشــته 

می شود. 
»میازاکی« نویسندگی و کارگردانی این انیمیشن 
را بر عهده داشته است و »پسر و ماهیخوار« نخستین 
فیلم بلند این فیلمســاز تحسین شــده در ۱۰ سال 
گذشته محسوب می شود و تاحدودی بر اساس رمان 
»چگونه زندگی می کنی؟« نوشته »گنزابورو یوشینو« 

در سال ۱۹۳۷ ساخته شده است. 
»پســر و مرغ ماهیخوار« در از ۱۴ جولای در ژاپن 
اکران شــد و در هفته اول اکرانش ۱۳.۲ میلیون دلار 
فروخت تا رکورد بزرگترین اکران نخســت در تاریخ 
اســتودیو جیبلبی را بشــکند. این شرکت در اقدامی 

جسورانه این انیمیشــن را بدون هیچ گونه تبلیغات، 
بازاریابی یا شرح داستان اکران کرد.

»هایائــو میازاکی« در طــول دوران فعالیت خود 
تاکنون چندین بــار اعلام بازنشســتگی کرده بود و 

در طــول بیش از ۵۰ ســال فعالیت هنــری خود به 
موفقیت های فراوانــی در حد »نیک پارک«، انیماتور 
کمپانی والت دیزنی دست یافته است و از مشهورترین 
و تاثیرگذارترین انیماتورهای تاریخ ســینما محسوب 

می شود.
»میازاکی« در ســال ۱۹۹۷، پس از ساخت فیلم 
»شــاهزاده مونونوکه« کــه در آن دوره از موفق ترین 
انیمیشن ها بود، عقب نشینی خود را از مقام کارگردانی 
اعلام کرد تــا جایی برای اســتعدادهای جوان تر باز 
کند، اما در ســال ۲۰۰۱ دوباره به عرصه کارگردانی 
بازگشت و فیلم »شهر اشــباح« را ساخت که رکورد 
پرفروش ترین انیمیشــن در ســطح جهانی را به خود 
اختصاص داد و جوایز خرس طلایی برلین در ســال 

۲۰۰۲ و اسکار ۲۰۰۳ را از آن خود کرد.
او در ســال ۲۰۱۳ بــا انیمیشــن جنجالــی »باد 
می وزد« به سینماها بازگشت که این فیلم اعتراضات 
زیــادی را برای او به دنبال داشــت، تا جایی که به او 
اتهام حمایت از ســازنده  هواپیماهای جنگی که باعث 
جنگ افروزی می شوند وارد کردند، اما در نهایت این 
فیلم موفق شد به جمع نامزدهای نهایی جوایز اسکار 
راه یابد و در جوایز گلدن گلوب نیز موفق به کســب 

جایزه بهترین فیلم خارجی سال شد.
هفتاد و یکمین جشــنواره فیلم سن سباســتین از 
تاریخ ۲۲ تا ۳۰ ســپتامبر )۳۱ شهریور تا ۸ مهر( در 

اسپانیا برگزار می شود.

ایــن روزها پایتخت فرهنگ و ادب ایــران میزبان دومین 
هفته فیلم هنر و تجربه کشــور است و دورهمی سینماگران 
این حوزه در »فرهنگ« شــیراز برپا اســت تا از این رهگذر 
فیلمســازان جوان فارسی توشــه ای از تجربه های ارزشمند 
اساتید کسب کنند و باب آشنایی شمار بیشتری از مخاطبان 

با این سینما باز شود.
به گــزارش خبرنگار ایرنا، برخی تفاوت ها و شــاخصه ها، 
فیلم هــای هنر و تجربه را از نظر ســاخت، محتــوا، اکران و 
مخاطبــان از جریان غالب ســینمایی متمایز کرده اســت؛ 
فیلم های هنری و تجربی بر محوریت سلبریتی ها نمی چرخند 
تــا به کمک این جاذبــه مخاطبان را به پای پــرده نقرهای 

بکشانند.
این نوع ســینما هر چند در تکاپــوی جذب مخاطب عام 
اســت، اما هنوز تماشــاچیان آن را طیف خاصــی از هنر و 
سینما دوستان تشکیل می دهند، با هزینه های بسیار کمتر از 
سینمای بدنه ساخته می شوند، هدف تجاری و کسب درآمد 
ندارند و در حدود ۳۰ ســالن سینمای ســطح کشور اکران 

می شوند.
ســینمای هنر و تجربه کشور پس از ۹ ســال فعالیت از 
۱۳۹۳ تا کنون، ۲۹ مرداد ســال گذشته تغییراتی اساسی را 
در حمایت از فیلمســازان و اکران فیلم هــای این حوزه آغاز 
کرد و آنطور که مدیرگروه ســینمایی هنر و تجربه در شیراز 
به خبرنگار ایرنا گفت در این مدت با اصلاح شیوه های توزیع 
اکران شمار مخاطبان فیلم های اکران شده تا سه برابر افزایش 

یافته است.
در ادامۀ تلاش برای پویایی این گونه سینمایی و شناساندن 
آن به شمار بیشتری از مخاطبان، هفته های فیلم هنر و تجربه 
برنامه ریزی شد که در نخســتینِ خود شاهد استقبال مردم 
اردبیل بود که به گفته مدیرعامل مدیرعامل مرکز گســترش 
سینمای مستند، تجربی و پویانمایی پیشکسوتان و اساتید این 

حوزه را »شگفت زده« کرد.
شیراز از چهارم شهریور ماه میزبان دومین هفته فیلم هنر 
و تجربه است و در این قالب یازده فیلم پر افتخار این حوزه بر 

روی پرده سینما فرهنگ شیراز می رود.
»فرهنگ« شــیراز تا هفتم شــهریورماه میزبان فیلم های 
صحنه آخر، دوار، حرف آخر، مهاجران ، پســر انســان، ایمو، 
مشق امشب، مقیمان ناکجا، کاپیتان من ، فلینی هرگز پایان 

نمی یابد و پیتر سلرز است.
اما این اکران های گلچین شــده تنها رهاورد هفته هنر و 
تجربه برای فیلم سازان و سینما دوستان شیرازی نیست بلکه 
نشســت های نقد پس از اکران که بســیاری از آنها با حضور 
ســازندگان برگزار می شــود و کارگاهای تخصصی با حضور 
اســاتید بنام این عرصه بخشــی دیگر از رویداد است از نظر 
معاون هنری اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی فارس هر یک 

» به اندازه چندین واحد دانشگاهی ارزش دارد«.
فیلمســازان جوان و نوپای فــارس در کارگاه های انتقال 
تجربه پای درس احمدرضا درویش اســتاد نام آشنای سینما 
نشســتند و در ادامه تصویربرداری و نورپردازی خلاقانه را از 

هاشــم مرادی می آموزند، به کارگاه مســتند علمی سیاوش 
صفاریان پــور می روند و انتقال تجربه معنــا و فرم را از علی 

رویین تن فرامی گیرند.
نشست ها و بویژه کارگاه هایی که محمد طیب مدیر گروه 
ســنمایی هنر و تجربه در آیین افتتاحیه گفت برای آغاز آنها 
ذوق زده اســت و به جوان ترها تصیه کرد از این فرصت حظ 

کامل را ببرند.
ســید رســول موســوی نژادیان در این باره به ایرنا گفت: 
اولین هفتــه فیلم هنر و تجربه شــیراز از مهمترین اتفاقات 
هنر سینمای فارس طی چند سال گذشته است که با حضور 
جدی اساتید برجسته و صاحب اندیشه و تجربه سینما برگزار 

می شود.
به اعتقاد او حضور هنرمندان شاخصی که نقش استادی را 
در کارگاه های انتقال تجربه دارند، ظرفیت برگزاری این رویداد 
را به شدت گسترش داده و کارگاه هایی جذاب برای هنرمندان 

حوزه سینمای فارس را منصه ظهور رسانده است.
او ادامــه داد: این کارگاه های تخصصــی این فرصت را به 
فیلم سازان فارس داده تا از تجربه های گرانقدری که بزرگان 
ســینمای ایران طی سال های گذشته به دست آورده اند برای 

ارتقای دانش و توان حرفه ای خود بهره ببرند.
معاون هنری اداره کل فرهنگ و ارشــاد اســلامی فارس 
اضافه کرد: در چهار روزی که هنرمندان در کنار یکدیگر قرار 
می گیرند و امکان گفت و گوی رودرو برای سینماگران استان 
با اساتید برجسته کشــوری فراهم است و می تواند منجر به 

افزایش کیفیت سینمایی استان شود.
صندلی های سینما فرهنگ شیراز برای تماشای فیلم های 
دومین هفته هنر و تجربه کشور با استقبال قابل قبولی مواجه 
شده و فعالان این حوزه در نشست های نقد و بررسی و کارگاه 

استاد درویش حضور پرشوری داشتند.
احمدرضا درویش در حاشــیه این کارگاه تخصصی درباره 
ضرورت حمایت از ســینمای هنر و تجربــه به خبرنگار ایرنا 
گفت: این سینمای ساختار اصلی و بنیان کشف استعدادهای 

جدید و ظرفیت بزرگی برای ورود به سینمای بلند است.
به عقیده او حمایت و کمک به ساخت این نوع فیلم ها یک 

کار زیرساختی است که شاید برای نتیجه بخش بودن خیلی 
زمان ببرد اما این تلاش بسیار مثبت و خوبی است.

به گفته او ســینمای هنر و تجربه مانند سینمای حرفه ای 
نیست که به صورت مستقیم با مخاطب ارتباط داشته باشد، 
بنابراین هدف کســب درآمد و اقتصادی نیست بلکه توجه به 

ظرفیت های پنهان در حوزه سینما است.
با همیــن دیدگاه، درویش معتقد اســت کــه حمایت و 
پشــتیبانی از فیلم های هنر و تجربــه بیش از اینکه به دنبال 
خروجی اقتصادی باشد، ســرمایه گذاری محسوب می شود و 

می تواند به توسعه فرهنگی و اجتماعی کشور کمک کند.
در حاشیه دومین هفته فیلم هنر و تجربه به میزبانی شیراز 
خبرهای خوبی نیز از این حوزه ســینمایی به گوش رسید؛ از 
تســهیل رویه های حمایتی از فیلمسازان استانی و اکران های 
هماهنگ و همســو با پایتخت در سراســر کشور که محمد 
حمیدی مقدم مدیرعامل مرکز گســترش سینمای مستند، 
تجربی و پویانمایی از آن خبر داد تا افزایش مخاطبان این نوع 
سینمای ارزشمند که مدیرگروه سینمایی هنر و تجربه گفت 

طی یکسال گذشته رشد سه برابری داشته است.
قبــل از آغاز »صحنه آخر« در گفت وگویی کوتاه از محمد 
طیب خواســتم تا شمه ای از تغییرات و دستاوردهای یکساله 

گروه سینمایی هنر و تجربه کشور بیان کند.
او یادآور شد: چند سالی بود که میزان استقبال مخاطبان 
از فیلم های هنر و تجربه در شــهرهای مخالف به شــدت کم 
شده بود و حتی در تهران نیز برخی فیلم ها مخاطبان اندکی 
داشتند اما باتغییرات انجام شــده در نحوه و جدول اکران ها 

استقبال از این نوع سینما سه برابر شد.
به گفته او پس از تحولات رخ داده از ۲۹ مرداد ماه تا کنون 
۳۵ فیلم هنر و تجربه در بیش از ۳۰ ســینمای کشور اکران 
شــده و در مجموع هم شمار سینماهای زیر بار افزایش یافته 
و هم ضریب اشــغال آن را بالا رفته طوری که حتی در برخی 
موارد، مخاطبانی همانند فیلم های سینمای غالب داشته است.

طیب درباره تغییرات رخ داده در این مدت توضیح داد: در 
دوره گذشته اکران فیلم ها به صورت دراز مدت انجام می شود 
و فیلم ها سه تا ۶ ماه به روی پرده می رفت اما برنامه نمایشی 

مشــخصی نداشــتند، با تغییرات رخ داده دوره اکران فیلم ها 
بســیار محدودتر شــد و هر فیلم تنها ۲ هفته اکران می شود 
و اگر با اســتقبال مخاطب روبرو شــد، اکران در هفته سوم و 

چهارم نیز ادامه می یابد.
او ادامه داد: در این یک جدول مدون و مشخصی در اختیار 
فیلم ساز اســت چرا که گروه ســینمایی هنر و تجربه مانند 
سینمای بدنه ۳۰۰ سینما در اختیار ندارد که مخاطب بتواند 
بگردد و یک سانس مناســب را برای خود انتخاب کند بلکه 
این نوع سینما ســانس های محدود دارد که در یکسال اخیر 
موفق شده با وجود این محدودیت مخاطب خوبی جذب کند.

مدیر گروه ســینمایی هنر و تجربه کشور معتقد است که 
رویدادهایی مانند هفته فیلم در استان ها می تواند به این نوع 
سینما رونق ببخشد و آرام آرام فضایی مساعد فراهم کند که 
مخاطب با فیلم های مســتقل و سینمای متفکر آشنا شود و 

آنها را ببیند.
یکی دیگر از خبرهای خوبی که در حاشیه هفته فیلم هنر 
و تجربه شیراز مخابره شد افزایش شمار سینماهای زیر بار این 

فیلم ها در شیراز بود.
این خبر را نیز طیب در سخنرانی خود در آیین افتتاحیه 
اعلام کرد؛ سینما فرهنگ و سینما گلستان شیراز از این پس 

میزبان مداوم فیلم های هنر و تجربه خواهند بود.
ابراهیم شیشــه گر، رییس انجمن ســینما جــوان فارس 
در اینباره به ایرنا گفت: ســینما فرهنگ پیشــتر نیز میزبان 
فیلم های هنر و تجربه بوده اما به دلایلی متوقف شده بود که 
اکنون با راه اندازی این سالن سینما پس از چهار سال، دوباره 

قرار است محل نمایش اینگونه فیلم ها باشد.
او با اشــاره به اهمیت برپایــی هفته فیلم هنر و تجربه در 
شیراز، گفت: فارس »چاه نفت« این نوع سینما بویژه سینمای 

مستند است اما چنانکه باید اکتشاف نشده است.
او درباره اقدامات انجام شــده بــرای جلب حمایت مرکز 
گســترش سینمای مستند، تجربی و پویانمایی نیز گفت: ماه 
گذشته با همکاری این مرکز شورای تولیدی تشکیل شد و ۴۰ 
فیلم ساز طرح های خود را ارائه کردند که تا کنون هشت مورد 

از این طرح ها مورد حمایت مالی قرار گرفته اند.
به گفته او برپایی هفته دوم فیلم هنر و تجربه در شــیراز 
دومین همکاری ســینمای فارس با مرکز گسترش سینمای 
مســتند، تجربــی و پویانمایی اســت و امید اســت چنین 

رویدادهایی تا پایان سال ادامه داشته باشد.
شیشــه گر درباره فیلم هــای اکران شــده در این رویداد 
سینمایی گفت: فیلم های انتخاب شده تنوع ژانرد بالایی دارند 
و همه آنها موفق به کســب جوایز ملــی و بین المللی متعدد 

شده اند که گویایی سطح کیفی بالای آنها است.
دومین هفته فیلم هنر و تجربه شــیراز گام زیربنایی برای 
افزایش سطح دانش و توان فیلمسازان جوان فارس و معرفی 
بیشتر این نوع ســینما به مردم شیراز است که در همزمانی 
فرخنده با آغاز به کار مجدد سینما فرهنگ رقم خورده و محل 
و زمانی برای رونق و آمد و شــد سینماگران و سینمادوستان 

شیرازی شده است.

کره جنوبی و استونی وارد رقابت اسکار شدند

»میازاکی« جشنواره سن سباستین را افتتاح می کند

روزهای پر رونق هنر و تجربه در سینما فرهنگ شیراز
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»آن روبرو« در ایتالیا
فیلم کوتاه »آن روبرو« به جشــنواره فیلم کاف فیلم ایتالیا 

راه یافت.
به گزارش هنرآنلاین، فیلم کوتاه »آن روبرو« به نویسندگی 
و کارگردانی سمیرا کریمی و تهیه کنندگی فاطمه سلطان زاده 
و علی کریمی در اولین حضور بین المللی خود به جشــنواره 

فیلم کوتاه کاف فیلم ایتالیا راه یافت.
جشــنواره فیلم کوتاه کاف فیلم ایتالیا Kaaffilm یک 
رویداد مستقل برای فیلم سازان حرفه ای و نوظهور است. این 
جشنواره در کنار بخش های رقابتی، برنامه های جنبی مانند 
پنل های بحث و گفتگو، کارگاه های آموزشــی و فرصت های 
ارتباط با متخصصان بین المللی صنعت ســینما فراهم کرده 
اســت و به حرفه ای ها و آماتورها ایــن فرصت را می دهد تا 
آثــار خود را تبلیغ کنند، نمایش دهند و تجربیات خود را به 

اشتراک بگذارند.
دومین دوره کاف فیلم از تاریخ ۲۴ تا ۳۰ سپتامبر ۲۰۲۳ 
)۲ تا ۸ مهر ۱۴۰۲( در شهر میلان ایتالیا برگزار خواهد شد.

»آن روبرو« اولین تجربه فیلم سازی سمیرا کریمی است. 
این فیلم کوتاه راوی داستان دختری به نام مهتاب است که 
در پی انتقام به مسافرخانه ای می رود. در این انتقام، پای افراد 

دیگری نیز به میان کشیده می شود.
مرتضی خانجانی، عرشیا زینلی، مهتاب شهریاری، هستی 
اســماعیلی و علی کریمی در این فیلم کوتاه به ایفای نقش 
پرداخته انــد و مجموعه دریچه ســینما، مســئولیت پخش 

بین المللی فیلم را به عهده دارد.
عوامل »آن روبرو« عبارتند از:

نویسنده و کارگردان: سمیرا کریمی، تهیه کنندگان: فاطمه 
سلطان زاده، علی کریمی، مجری طرح: محمدحسن یاسایی ، 
مدیر فیلم برداری: حامد بقاییان، مدیر تولید: محمدحســن 
یاســایی، مدیر صدابرداری: ســامان فراهانی، تدوین: پویان 
شعله ور، دســتیار اول کارگردان و برنامه ریز: عاطفه آزموده، 
طراح لباس: منیژه عزیزی، طراح صحنه: مهران مکاری، امین 
سنجر بیگی، مدیر صداگذاری: امیرحسین صادقی، موسیقی: 
حامد ســلطانی، طراح گریم: سعید ســدابی، منشی صحنه: 
ســمیرا حضرتی، عکاس: آرزو منصوری، ســمیرا امراللهی، 
گرافیست و طراح پوستر: پژمان ابوالقاسمی و مشاور رسانه ای: 

علی کشاورز.

اکران عمومی پویانمایی »بچه زرنگ« از پنج مهر۱۴۰۲؛

ببر مازندران به سینماها می آید
پویانمایی ســینمایی »بچه زرنــگ« از پنجم مهر ۱۴۰۲ 
اکران می شــود تا ســالن های ســینما، میزبان کــودکان و 

خانواده هایشان باشند.
به گزارش هنرآنلاین، انیمیشن سینمایی »بچه زرنگ« به 
تهیه کنندگی حامد جعفری که پیش از این در چهل ویکمین 
جشنواره فیلم فجر به نمایش درآمده بود، همزمان با آغاز به 
کار مدارس، در سینماهای سراسر کشور به اکران در می آید.

این فیلم محصول مشترک کانون پرورش فکری کودکان 
و نوجوانان و »گروه هنر پویا« اســت که با همت نزدیک به 
۲۵۰ نفر از جوانان هنرمند ایران ساخته شده است و از پنجم 
مهر اکران می شــود تا سالن های ســینما، میزبان کودکان و 

خانواده هایشان باشند.
اولین تیزر این انیمیشن سینمایی نیز به تازگی رونمایی 

شده که ساخت آن را امید میرزایی بر عهده داشته است.
»بچه زرنگ« ماجرای پسر بچه ای به نام محسن است که خود 
را ابرقهرمان می داند. او در یک اتفاق نادر، به جنگلی اســرارآمیز 
قدم می گذارد و با حیوانات منقرض شــده ایران مواجه می شود، 
این آغاز یک ماجرای پیچیده برای نجات آخرین ببر ایرانی است...

پخش انیمیشــن »بچه زرنگ« را فیلمیران بر عهده دارد و 
این فیلم به سرگروهی پردیس سینمایی کورش اکران می شود.

طرح حمایت از سینماگران فاقد مسکن 
وارد مرحله اجرایی شد

با معرفی اســامی دو هزار ۱۳۵ســینماگر فاقد مسکن از 
تهران و شهرســتان ها این طرح وارد مرحله اجرایی شــد. 
در جمع بندی نهایی ۴۷۶ ســینماگر فاقد مسکن به جمع 

متقاضیان اضافه شدند.
به گــزارش هنرآنلاین، محمد خزاعی بــا اعلام این خبر 
افزود: پس از جمع بندی لیست نهایی سینماگران متقاضی 
مســکن ۱۶۵۹ نفر از سینماگر فاقد مسکن از تهران و ۴۷۶ 
سینماگر فاقد مسکن از استان های مختلف کشور تاکنون در 

فراخوان طرح مسکن ثبت نام کردند. 
وی ادامه داد: فهرســت متقاضیان این طرح طی نامه ای 
به دکترمحمدمهدی اسماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
و نایب رئیس شــورای عالی سینما ارسال شد تا اجرای این 
طرح وارد مرحله تازه شود.خزاعی با بیان اینکه مسکن یکی از 
مهم ترین دغدغه های بخش بزرگی از خانواده سینما بوده که 
خوشبختانه، پس از تصویب این طرح در اولین جلسه شورای 
عالی سینما، همکاران بنده در سازمان سینمایی برنامه ریزی 
عملیاتی آن را آغاز کردند و تا شــرایط بــرای تحقق این امر 
دست کم برای جمعی از خانواده سینما که تاکنون از هیچگونه 
تسهیلات مسکن برخوردار نبوده اند، مهیا شود.وی اضافه کرد: 
در دومین جلسه شــورای عالی سینما مورخ ۲۰ شهریور ماه 
جاری موضوع مســکن ســینماگران و مسیر آن مورد بررسی 
قرار گرفت و مقرر شد تا اسامی با نامه وزیر محترم ارشاد برای 
معاون اول رئیس جمهور ارســال و وارد مراحل اجرایی بعدی 
شود.دبیر شورای عالی سینما همچنین، خاطرنشان کرد: در 
جلسه شورا مقرر شد که در ظرف زمانی دو ماه آینده بررسی 
و ارزیابی لازم و فوری در خصوص جانمایی و لوکیشن مسکن 
و زمان بندی ســاخت و ساز توسط گروه کارشناسی به عمل 

آید و گزارش نهایی به معاون اول رئیس جمهور ارائه شود.
وی با اشــاره به اهتمام این ســازمان در پیگیری مسائل 
مختلف ســینماگران در حوزه رفاه، معیشت و بیمه و مالیات 
ســینماگران در ســال ۱۴۰۲ افزود: اجرایی شدن این طرح 
اقدامی مهم در خانه دار شــدن ســینماگران واجد شرایط و 

نیازمند است.

با اعلام کمیته انتخاب نماینده ســینمای ایران به آکادمی اسکار، فیلم 
ســینمایی »نگهبان شب« از میان سه نامزد نهایی، به اتفاق آراء به عنوان 

نماینده سینمای ایران در مراسم اسکار سال ۲۰۲۴ انتخاب شد.
به گزارش هنر آنلاین اعضای کمیته انتخاب نماینده ســینمای ایران به 
آکادمی اســکار بعد از برگزاری جلسات متعدد و انتخاب سه نامزد نهایی، 
فیلم ســینمایی »نگهبان شب« به کارگردانی ســید رضا میرکریمی را به 

عنوان نماینده سینمای ایران در مراسم اسکار سال ۲۰۲۴ برگزیدند.
در ابتدای نشســت نهایی کمیته انتخاب که بعدازظهر امروز برگزار شد، 
مجید زین العابدین مدیرعامل بنیاد سینمایی فارابی ضمن قدردانی از اعضا 
برای بررسی های دقیق و بازبینی آثار توسط آنان که جملگی از سینماگران 
خبره و حاذق ســینمای کشــور هســتند، گفت: صیانت از حق حضور و 
تلاش هنری ســینماگران کشــورمان برای معرفی توانایی های حرفه ای، 
فنی و محتوایی ســینمای ایران در عرصه های جهانی را محفوظ می دانیم 
و امیدواریم از ظرفیت های ســینما، طعم و رنگ نگرش ایرانی را بیشتر به 

دنیا معرفی کنیم.
 او با اشــاره به ظرفیت های رشــدیافته ســینمای ایران پس از انقلاب 
اسلامی، برای همه سینماگرانی که آثار آنان در این دوره مورد توجه کمیته 

انتخاب بود، تشکر کرد.
همچنین مرضیــه برومند کارگردان و مدیرعامل خانه ســینما پس از 
قدردانی از اعضای کمیته انتخاب نماینده سینمای ایران به اسکار ۲۰۲۴ و 
عرض خسته نباشید به آنان، اظهار کرد: گرچه شرایط به گونه ای است که 

گرایش سینماگران به سمت وسوی ساخت فیلم های سرگرم کننده افزایش 
یافته است، اما باید در نظر داشته باشیم که سینمای گونه اجتماعی بسیار 
مهم اســت، بنابراین انتظار می رود به این گونه سینمایی، رسیدگی و نگاه 

بیشتری شود.
در ادامه این نشست، رائد فریدزاده، معاون امور بین الملل بنیاد سینمایی 
فارابی و سخنگوی کمیته انتخاب نماینده سینمای ایران به آکادمی اسکار 
۲۰۲۴ درباره روند نماینده ایران به مراسم یادشده گفت: کمیته انتخاب بعد 
از برگزاری سلسله جلسات متعدد و بررسی ۴۲ اثر حائز شرایط، در مرحله 

نخست ۱۵ فیلم را برای بازبینی انتخاب و در نهایت با بررسی  چندباره، سه 
فیلم را به عنوان نامزد نهایی فهرســت معرفی به آکادمی اسکار پیش رو، 

انتخاب کرد.
فریدزاده در ادامه اظهار کرد: سه فیلم »ملاقات خصوصی« به کارگردانی 
امید شــمس، »نگهبان شــب« ســاخته رضا میرکریمی و »شهرک« از 
ساخته های علی حضرتی، آثار راه یافته به مرحله پایانی بازبینی و در نهایت 
انتخاب نهایی کمیته معرفی نماینده سینمای ایران به آکادمی اسکار بودند 
تا ضمن احترام به تمامی آثار بررســی  شده، یکی از این سه فیلم به عنوان 

نماینده سینمای ایران راهی آکادمی اسکار ۲۰۲۴ شود.
معاون امور بین الملل بنیاد سینمایی فارابی در پایان با تاکید بر ارج نهادن 
به تمامی آثار بررسی شــده گفت: اعضای کمیته انتخاب نماینده سینمای 
ایران پس از در نظر گرفتن تمامی جوانب، به اتفاق آراء فیلم »نگهبان شب« 
به کارگردانی سید رضا میرکریمی را به عنوان نماینده نهایی سینمای ایران 

برای آکادمی اسکار ۲۰۲۴ انتخاب کردند.
فیلم ســینمایی »نگهبان شب«، بیســت ونهمین نماینده معرفی شده 
ســینمای ایران به آکادمی اســکار اســت که در ســال ۲۰۲۴، برگزاری 

نودوششمین دوره خود را پشت سر می گذارد.
منوچهر شاهسواری، رسول صدرعاملی، علیرضا حسینی، احمد مرادپور، 
محمد داوودی، اکبر نبوی، پرویز شیخ طادی، بهروز شعیبی و رائد فریدزاده 
)دبیر کمیته(، اعضای تشکیل دهنده کمیته انتخاب نماینده سینمای ایران 

به آکادمی اسکار ۲۰۲۴ بودند.

تیما تقی زاده، بازیگر ســینما و تئاتر با اشاره به اینکه انجمن سینمای 
جوانــان ایران تراز و معیارهای ملی و بین المللی را به خوبی  می شناســد، 
گفت: حمایت از افکار و جریان های نو، سینمای ایران را در جایگاه ویژه  ای 

در سطح ملی و بین الملل حفظ می کند.
بــه گزارش هنرآنلاین، تیمــا تقی زاده، بازیگر ســینما و تئاتر از جمله 
هنرمندان جوانی است که در کنار فعالیت در تئاتر تاکنون در آثار کوتاهی 
چون »روزمُزد«، »افســانه کوه ننوک«، »یک روز« و »مرا با نامم صدا کن« 

حضور داشته است.
بازی و کارگردانی فیلم کوتاه »صندلی بابا« و حضور به عنوان بازیگر در 
آثار سینمایی »پنج کیلو گردو«، »مه«، »نعره سکوت«، »آتش و گلستان« 

و… بخش دیگری از کارنامه هنری تقی زاده است.
تقی زاده با اشاره به دلیل و دغدغه ای که باعث می شود به عنوان بازیگر 
در فیلم هــای کوتاه به ایفای نقش بپردازد، گفت: فیلم کوتاه اساســا فیلم 
کارگردان اســت، کارگردان فیلم کوتاه از فرصت فیلمسازی اش به گونه ای 
که دوســت دارد، بهره می برد و آن را زندگی می کند. این جریان به فراخورِ 
دغدغــه ای که من برای کارگردانی  در کنار بازیگری دارم بســیار محترم و 

شورانگیز است.
او با اشــاره به اینکه ســینمای کوتاه طی سال های اخیر پیشرفت قابل 
توجهی در عرصه تولیدات خود داشــته است، ادامه داد: در سال های اخیر 
ورود موج جدید اســتعدادهای درخشان در عرصه سینمای کوتاه رقابت را 

دشوار و موجب بالا رفتن کیفیت و کمیت آثار در این زمینه شده است.
این بازیگر بیان کرد: قطعا حمایت از افکار و جریان های نو، سینمای ایران 
را در جایگاه ویژه  ای در ســطح ملی و بین الملل حفظ می کند که می توان 
گفت خوشبختانه انجمن سینمای جوانان ایران این تراز را می شناسد و در 

این مسیر از فیلمسازان حمایت می کند.
بازیگر فیلم کوتاه »روزمُزد« با اشاره به انتظاراتی که از انجمن سینمای 
جوانان ایران به عنوان متولی این عرصه می رود، عنوان کرد: انجمن میراث دار 
بزرگ سینمای کوتاه است. این نهاد باید فضای تعاملات فیلمسازان ایرانی 
و خارجی را افزایش دهد و همچنین بســتر مناسبی برای انتقال تجربه از 

فیلمسازان موفق ایرانی و خارجی در حوزه فیلم کوتاه را فراهم آورد.
تقی زاده درباره جایگاه سینمای کوتاه ایران در جشنواره های بین المللی 
گفت: سینمای کوتاه ایران نیز مانند سینمای بلند در سراسر جهان و به ویژه 
جشنواره های آن سوی مرزها دارای اعتبار، اهمیت و جایگاه کاملا مشخص 

و غیرقابل انکاری است.

او افــزود: در واقع افزایش بیش از پیش حضور موفق فیلم های ایرانی در 
جشنواره های بین المللی ســند قابل قبولی برای ارزیابی سطح فیلم کوتاه 

ایران در جایگاه جهانی به شمار می آید.
این هنرمند با اشاره به نقش موثر جشنواره بین المللی فیلم کوتاه تهران 
در معرفی فیلمسازان به جامعه هنری مطرح کرد:   خوشبختانه جشنواره 
بین المللی فیلم کوتاه تهران طی چهل دوره برگزاری اش توانســته اســت 
عملکرد خوبــی برای معرفی جوانان به ســینمای بلند و همچنین بخش 

بین الملل داشته باشد.
این بازیگر افزود: تربیت و حمایت فیلمسازان جوان به مراتب تأثیر مهمی 
در آینده  سینمای کشور دارد که انجمن سینمای جوانان ایران این مسیر را 
برای هنرمندان مستعد هموار کرده است و همگام با آن جشنواره بین المللی 
فیلم کوتاه تهران نیز در این مســیرعملکرد خوبی را رقم زده اســت. البته 
این پایان کار نیست.همه ما می دانیم که سینمای کوتاه نیازمند حمایت و 
توجه بیشــتری در زمینه آموزش، تولید و معرفی آثار در بخش های ملی و 

بین المللی است.

او ادامه داد: یکی از سیاســت های اخیر جشنواره بین المللی فیلم کوتاه 
تهران حمایت از تعدد ژانر و بومی ســازی اســت کــه این موضوع با توجه 
به نیاز پرداختن به ژانرهای متنوع و همچنین بهره از ســرمایه های بومی، 
ملی، فرهنگی و هنری کشور افق های روشنی را برای آینده سینمای ایران 

ترسیم می کند.
بازیگر فیلم کوتاه »یک روز« درباره انتظاراتی که از جشنواره ای همسطح 
جشــنواره بین المللی فیلم کوتاه تهران می رود، اظهار کرد: تصور می کنم 
این رویداد باید فضای مناســب و کافی برای ارائه ایده های متنوع را برای 
فیلمســازان جوان فراهم کند و آن ها را در مســیر بروز استعدادها و بیان 

حرف هایی که برای گفتن دارند، بیش از پیش همراهی کند.
تقی زاده در پایان گفت: جشــنواره بین المللی فیلم کوتاه تهران باید از 
طرح های نو و ایده های جدید فیلمســازان حمایت کند تا ســینمای ایران 

بیش از پیش در دنیا جریان ساز باشد و بدرخشد.
چهلمین جشنواره بین المللی فیلم کوتاه تهران به دبیری مهدی آذرپندار 

۲۷ مهر تا ۲ آبان ۱۴۰۲ برگزار خواهد شد.

معرفی نماینده ایران در اسکار ؛ نگهبان شب

تیما تقی زاده:

 انجمن سینمای جوانان ایران معیارهای جهانی را به خوبی 
می شناسد

ابوالفضل ورمزیار نســبت به  مرشــد 
خطری که هنر نقالی و هنرهای فردی را 
تهدید می کند، هشدار داد و تقلید و تکرار 
کورکورانه را آســیب بزرگ در این زمینه 

عنوان کرد
به گزارش هنر آنلاین مرشد ابوالفضل 
ورمزیار یکی از اعضا هیأت انتخاب بخش 
»نمایش فردی، نقالی و روایت های ملی و 
کار آواها« در بیســت و یکمین جشنواره 
بین المللــی نمایش های آئینی و ســنتی 
درباره ارزیابی خود از آثار رســیده به این 
بخش  گفت: تکرار کورکورانه کار اساتید 
این حوزه کــه از روی دیدن فیلم ضبط 
شده آثار این هنرمندان انجام می شود یک 
آسیب است. به خصوص در سنین پایین، 
والدیــن و مربیان اســتخدامی از بچه ها 
می خواهند کــه عین فیلم را اجرا کنند و 
رد پــای این فیلم هــا در کار بچه ها دیده 

می شود.
وی درباره اینکه برای رفع این مشکل 
چه باید کــرد، توضیح داد: اینکه چه باید 
کرد بحث دیگری است که نیاز به نشست 
و گفتگوی مفصــل دارد. آنچــه در این 
مرحله مشخص است با بررسی روند کلی 
و نــه قابلیت های فردی، آینده امیدبخش 

و روشنی برای هنر نقالی دیده نمی شود.
ورمزیــار درباره آثار نقالی شــهرهای 
دیگر کشور عنوان کرد: هنرهای فردی در 
شهرستان ها رشد عمومی خوبی داشته اند 

اما باز هم از شهرهای بزرگ عقب هستند 
چون کمتر دسترســی به اســاتید دارند. 
هنر نقالی یک هنر شــفاهی است. قبل از 
نگارش تومار، نقل اتفاق می افتد و همین 
شفاهی بودن باعث می شود که به سرعت 
به فراموشــی و محاق برود. اگر این هنر 
پیرو و خواهان نداشته باشد از یاد می رود.

این نویســنده و کارگردان تئاتر درباره 
نقش استاد و شاگردی در هنر نقالی تصریح 
کرد: چیزی که در این زمان بسیار کمرنگ 
شــده همین شــاگردی کردن است. در 
گذشته کسی که استاد می شد، سال های 
سال شــاگردی و عصاکشی استاد را کرده 
بود. تمام مجالس نقل اســتاد را شــرکت 
می کرد چون بــا تغییر مجلس و مخاطب 
نقل تغییراتی دارد که شاگرد تمام و کمال 
آن را فرامی گیرد. درک چگونگی با استاد 

زیســتن رهیافت نقالی است. متأسفانه در 
این دوره شــاگرد پیدا نمی شــود. اشتباه 
نشود، علاقه مند وجود دارد، هزینه می کنند 
ولی شاگردی نمی کنند. این شعر به درستی 
مفهوم شاگردی کردن را بیان می کند که 
»هیچ کس در نزد خود چیزی نشد / هیچ 
آهن خنجر تیزی نشد / هیچ شاگردی نشد 

استادکار / تا که شاگرد شکرریزی نشد.«
وی با اشاره به ضعف جامعه دانشجویی 
در فراگیری این رشــته گفــت: در جامعه 
دانشــجویی این ضعف بیشــتر به چشم 
می آید. کسانی که ادعای شاگردی می کنند 
نیامده ادعای مرشدی دارند. ادعا در میدان 
عمل و ســخن سنجیده می شــود. میدان 

عمل، قاضی نهایی اجرای نقالی است.
این هنرمند با اشــاره بــه تعدادی از 
مرشدهای شناخته شــده نقالی که هنوز 

در قید حیات هستند، شاگردی کردن در 
مکتب این افراد را تنها راه ادامه هنرهای 

فردی سنتی دانست.
ورمزیار در بخش دیگر صحبت هایش 
ترکیب ســه وجه کلام نقل، شعر نقل و 
آواز نقل را شــکل دهنده یک نقل کامل 
دانســت و ادامــه داد: کلام نقــل، آن 
صحبت های میان داســتانی هستند که 
مرشــد بســته به مجلس و بــا مخاطب 
شناســی که دارد، بیــان می کند. حتی 
ممکن است در یک داســتان شاهنامه، 
تجربه های معاصر را بیان کند. کلام نقل 
با تقلید به دســت نمی آید بلکه حاصل 

دانش و سخت کوشی و ممارست است.
وی درباره نقش مخــرب والدین در از 
بین بردن اســتعداد فرزندان توضیح داد: 
بعضی از والدین در نابود کردن اســتعداد 
جوانانشــان بسیار مؤثر هستند. فیلم یک 
اجرا را بــه بچه داده انــد و عین به عین 
کارکرده اســت اما می گویند که خودم با 
فرزندم کارکردم. فرزند با این دروغ پیش 
می رود و این دروغ درجانش می نشــیند. 
اینکه فهرستی از اجراهایشان و یا مدارکی 
کــه از اجراها دارنــد را معیار نقل گفتن 
می شمارند یک آسیب است. این نهادینه 
می شــود و دیگر آن جوان خــدا را بنده 

نیست.
عضو هیأت انتخاب جشــنواره، درباره 
داوری آثار رســیده عنوان کــرد: گرچه 

چهره های نه چندان قــدری در بین آثار 
دیده می شــدند اما این ها ســرمایه هایی 
هستند که ان شاءالله خوب بمانند و رشد 
کنند. نظر ما این بود که مردم باید از نقل 
لذت ببرنــد بنابراین بدون ترحم کارها را 
قضاوت کردیم. روی بیشتر آثار چه مردود 
شــده باشــند و چه راه یافته باشند بحث 
جدی داشتیم. بدون ترحم و با تأمل کارها 
را دیدیم ولی درعین حال شرایط سنی را 
هم در نظر گرفتیم. دســتگاه حنجره ای 
در ســنین زیر ۱۸ سال هنوز کامل نشده 
اســت و این نکته ای بود که باید در نظر 

می گرفتیم.
مرشــد ورمزیار از افراد شناخته شــده 
این حوزه گلــه کرد که آثــار تکراری از 
اجراهایشان را به جشنواره فرستاده بودند 
و یا با این پیش فرض که افراد شــناخته 
شده ای هســتند بسیار سهل انگارانه فیلم 

اجرا را تهیه و ارسال کرده بودند.
وی در این زمینه یادآور شد: در چنین 
شرایطی اســم خودشان سنگ پیش پای 
خودشــان می شــود. ما هم در دوره ای از 
مســیر کاری مان اشــتباهاتی داشته ایم 
و به خودمان غره شــده ایم و اســاتیدی 
بوده اند که تذکر داده اند تا اصلاح شــویم. 
این تذکر برای همه ضــرورت دارد. حق 
تماشاگر است که یک اثر متعادل و کامل 
ببیند از ایــن رو هیأت انتخاب دراین باره 

سخت گیرانه عمل کرد.

برخی نیامده ادعای مرشدی دارند
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فوتبال، رفاقت و رقابت 
در مستند »آقا حسن«

مستند »آقا حســن« که تولید مرکز 
گسترش ســینمای مســتند، تجربی و 
پویانمایی است، به آسیب های طرفداری 

از تیم های فوتبال می پردازد.
به گزارش هنرآنلاین، محمد سلیمی راد 
درباره مستند جدیدش با نام »آقا حسن« 
گفت: »این روزها مشــغول پیش تولید 
مستند »آقا حسن« هستم که داستان آن 
درباره جوانی ۲۷ ســاله، به نام آقا حسن 
است که در شهر دهدشت واقع در استان 
کهگلویه و بویــر احمد زندگی می کند و 
علاقه شــدیدی به فوتبال و به خصوص 
تیم پرســپولیس دارد که علاقه مندیِ او 
به این تیم زبانزد است. آقا حسن کافه ای 
راه اندازی کرده که چند ســالی می شود 
در آن جا همراه با شــریک اش آقا هادی 
مشغول کار است و برعکس آقا حسن، آقا 
هادی از طرفداران سرسخت تیم استقلال 
اســت. طرفــداریِ ایــن دو از تیم های 
بازی های فوتبال  محبوب شان به واسطه 
که در کافه شــان با دســتگاه پروژکتور 
می بینند، یک ســری اتفاقات بین شــان 
رقم می زند که در این مستند می بینیم. 
از طرف دیگــر یک رفاقت هم با یکدیگر 
دارند اما در بحــث فوتبال این رفاقت به 
رقابت تبدیل می شــود. امــا اتفاقاتی که 
میان این دو دوســت رقم می خورد برای 
من جالب بود که در قالب یک مستند به 

آن بپردازم.«
سلیمی راد ادامه داد: »این مستند یک 
کار فصلی اســت و داستانی که برای آقا 
حسن در نظر گرفته ام بستگی به اتفاقات 
فوتبالی دارد و ممکن است پروسه ساخت 
بیش از یک ســال زمان ببرد که بخش 
زیــادی از فیلم برداری ما هم در شــهر 
دهدشــت خواهد بود و همچنین بخش 

دیگر هم در ورزشگاه آزادی است.«
او توضیح داد: »مســتند »آقا حسن« 
تولید مرکز گســترش سینمای مستند، 
تجربــی و پویانمایی اســت و پژوهش و 
کارگردانــی را من برعهــده دارم. تلاش 
می کنیم ســال آینده این مســتند را به 
جشنواره سینماحقیقت برسانیم و اگر تا 
خرداد سال آینده فیلم برداری انجام شود، 
ســه ماه مراحل فنی زمان می برد و بعد 
در جشنواره سینماحقیقت حضور خواهد 

داشت.«
به موضوع  پرداخت  سلیمی راد درباره 
آقا حسن در مستند جدیدش گفت: »من 
در ســاختاری که تا به حال کار کرده ام، 
مستند »آقا حسن« جدید است و یک کار 
مفرح و ورزشی به حساب می آید. معمولا 
در مستندهایم بیشتر به موضوعات دفاع 
مقــدس یا اجتماعــی می پــردازم اما با 
ساخت مستند »آقا حســن« قصد دارم 
خودم را در حوزه دیگری از مستندسازی 
محک بزنم و احســاس ام این اســت که 
بهترین مستندم را خواهم ساخت. ضمن 
اینکه مستند »آقا حسن« می تواند یکی 
از آســیب های جدیِ اجتماعی را مطرح 
کنــد و آن علاقه مندی هایی که نســبت 
به فوتبال وجود دارد و آســیب هایی که 
به خانواده ها وارد می شــود را نشان  دهد. 
یعنی آقا حســن نمونه ای از یک ســری 
از طرفداران فوتبال اســت که طرفداریِ 
فوتبال را وارد زندگی شــخصی اش کرده 
است. آقا حسن به دلیل طرفداریِ فوتبال 
یک معضل بزرگ در زندگی اش به وجود 
آمده و این مســتند یک گوشــزد به این 
دســته از افراد هم است. به همین دلیل 
این موضوع یکی از آسیب های اجتماعی 
اســت که با زبانی طنز مطرح می شود و 
دوست داشتم از این طریق هم به این نوع 
از مستندسازی یک گریزی بزنم و به این 
شکل بگویم ممکن است چنین مشکلاتی 
در خانواده ها، نوجوانــان و جوانان دیده 

شود.«
کارگردانــی  راد  ســلیمی  محمــد 
مستندهای »سرباز شماره صفر«، »ماهر« 

و ... را در کارنامه دارد.

فرهنگی هنری

همزمان با هفته دفاع مقدس، همراه با ایوب 
آقاخانی، کارگردان،نویســنده و بازیگر تئاتر و 
تلویزیون به آسیب شناسی حوزه تئاتر مقاومت 

پرداخته ایم.
گــروه تئاتــر »هنرآنلاین«: ژانــر مقاومت 
و جنــگ ژانری اســت کــه در سراســر دنیا 
وجود دارد و آثار متنوعــی در این حوزه و در 
رشــته های مختلف اعم از تلویزیون،سینما و 
تئاتر ســاخته می شود. با گذشــت سال های 
طولانی از جنگ های جهانی، همواره می بینیم 
که آثاری که در این زمینه تولید می شــوند در 
دنیا مورد اســتقبال مخاطبان و منتقدان قرار 
می گیرد و همچنان هم ســاخت این آثار ادامه 
دارد. در ایران اما با وجود گنجینه هشت ساله 
دفاع مقــدس، آن طور که بایــد در زمینه های 
مختلف وجود ندارد. چندسالی است که با رکود 
در ادبیات مقاومت و به طبع آن تئاتر مقاومت 
روبرو هســتیم. در آســتانه هفته دفاع مقدس، 
همراه با ایوب آقاخانی، کارگردان،نویســنده و 
بازیگر تئاتر و تلویزیون به آسیب شناســی این 

حوزه پرداخته ایم که در ادامه می خوانید:
*ادبیات مقاومت که تئاتر و سینما از آن 
سرچشــمه می گیرد،در همه جهان وجود 
دارد و بســیار هم پررنگ با اهمیت است. 
چرا در ایران تئاتر مقاومت و دفاع مقدس  
با توجه به حمایت های نهادهای مختلف از 

این حوزه خوب عمل نکرده است؟
منشا این عملکرد بد، همین حمایت است. 
همیــن حمایت های حاکمیتی از این ژانر و در 
واقع توهم حمایت از این ژانر ســبب این شده 
اســت که کسانی که دوســت دارند در فضای 
از پیش تعریف شــده و برساخته کاری نکنند 
تا انگی به آن ها زده نشــود، پشت به این ژانر 
کنند. منظور من این نیســت کــه از این ژانر 
نبایــد حمایت شــود. منظورم این اســت که 
باید تلاش شــود تا این برچسب ها از این ژانر 
برداشته شود.در غیر این صورت نه تنها از این 
ژانــر بلکه از همه ژانرهــای تئاتر باید حمایت 
شود. تئاتر بدون حمایت در جهان معنا ندارد. 
تئاتر برخلاف سینما که یک صنعت شده است، 
بدون حمایت فرهنگی نمی تواند ســرپا بماند.

این که مشــخصا از ژانر مقاومت حمایت شود، 
تبعاتی دارد. ای کاش پشت این حمایت ها این 
همه بگذار و بردار و تولیت نباشــد به این معنا 
که باید و نباید تعیین شــود. این آسیب است. 
یک اثری که درمورد جنگ ســاخته می شود 
ده ها نفــر در آن اظهار نظــر می کنند. من به 
عنوان کســی که در دهــه ۹۰ پرچم این ژانر 
را با تمام توانم افراشــته نگه داشتم، می گویم 
که دهه ۹۰ ســخت ترین دوره کاری من بوده 
است. ده ها نفر که جایگاهی از نظر فهم تئاتر و 
درام ندارند، نظر می دادند و من مجبور بودم تا 
حــدی آن را اعمال کنم. این بدبختی این ژانر 
اســت. این که من می خواهم کاری تولید کنم 
که ادای دینی به بخشی از تاریخ سرزمینم، به 
تجربه مهیب زندگی خودم و یا زیست جامعه 
خودم، باید با کسانی حرف بزنم که آن ها لزوما 
صاحب دیدگاه نیســتند، اما تیغشان برای این 
که دیدشان بر شاکله کار من بنشیند و زخمی 
بکند به اندازه کافی برّنده است. مثلا من با تمام 
وجودم و اعتقادم درمورد شهید جهان آرا کاری 

تولید می کنم، اما این افراد می آیند می گویند 
که نباید جهان آرا را این گونه نشان داد. من به 
عنوان کسی که صلاحیت طرح یک موضوع در 
قاب صحنه دارم نیازی به این نظرات ندارم. من 
اصلا مشورتی نخواستم. من با پژوهش بسیار به 
این تولید رســیده ام و الان وقتی است که باید 
سلیقه و نگاه خودم را اعمال کنم. این اتفاقات 
مــن هنرمند را دلســرد می کنــد. در حرکت 
بعــدی هنرمند ترجیح می دهد که به ســمت 
این ژانر نــرود چون حوصله این گزاره های ریز 
و درشــت را ندارد. پس به سراغ ژانری می روم 
که هیچکس جز خــودم در آن تعیین کننده 
نیســتم. خود من در اجرای این پرتره ها مثل 
کار آقای چمران، تا به سرانجام برسد، من پیر 
شدم. چون مدیریت وقت حامی من بود اما در 
این مســیر آنقدر گرفتاری داشــتیم که اذیت 
شــدیم. من برای این پرتره نگاری مبلغ بسیار 
کمی حمایت شــدم اما در جامعه تئاتر ضریب 
این حمایت بیشــتر شد و شــایعه شد که من 

مبلغ هنگفتی دریافت کرده ام.
همه این ها ســبب شده است که ما این ژانر 
را متوقف داشته باشیم و یا ضعیف و یا این که 
نداشــته باشیم. این حمایت، حمایت بدتعریف 
شده ای است و از طرفی جنس گرفتاری هایی 
کــه در تولید این گونــه کارها داریــم، به ما 
می گوید که اگر کم حوصله هستیم به سراغش 
نرویم. چون صبر ایوب می خواهد. چون این ژانر 
متولی بسیاری دارد و افراد خودمسئول پنداری 
وجود دارند، این وســواس باعث شده است که 
برخلاف جهان ژانر جنگ ژانر الکن و کم بردی 
باشــد. در ســینما و تئاتر جهان هنوز دارند از 
جنگ جهانی دوم تولید محتوا می کنند و خوب 
هم دیده می شــود. اما مــا نمی توانیم این کار 
را بکنیم. چون ناخواســته با انگیزه های مثبت 
خودمان باعث انــزوای این ژانر شــدیم. فکر 
می کنم یکی از راه هایی که می شــود پهنه این 
ژانر را باز کرد همین اســت کــه اصرار به این 
نداشته باشیم که اســم این ژانر دفاع مقدس 
باشــد و مانند تمام جهان ژانر جنگ باشد. این 
که جنگ ما دفاع مقدســی بوده که همه ما به 
آن باور داریم باعث نمی شــود اسم علمی یک 
ژانر را عوض کنیــم. وقتی به آن دفاع مقدس 
می گوییم پیشــاپیش به اســتقبال موضوعی 
می روید که قدسی بودن آن جنگ و جایگاه و 
نقــش ما در آن جنگ را تاکید کنید. این بو را 
حس می کنیم که قرار اســت در این ژانر شعار 
بدهید. این باعث می شود که به عنوان مخاطب 
نخواهید ببینیــد و به عنوان هنرمند نخواهید 
تولید کنید. این خط کشــی ها و آســیب های 
ناخواسته ای که با نیت خیر  به این ژانر می زنیم 
باید بازتعریف شــوند و ما دریچه درستی برای 

تنفس این ژانر پیدا کنیم.
*این نگاه حمایتی نادرست را در سینما 
هم داریم. چرا در ســینما آثار بیشتری 

تولید می شود؟
ممکن اســت در مقایســه با تئاتر تعدادش 
بیشــتر باشــد اما در بین ژانرهــای مختلف 
سینمایی، اســتقبال کم است. البته در سینما 
ماجرا متفاوت اســت. جاذبه های بصری جنگ 
که در تئاتر به سختی تجلی پیدا می کند و فقط 
مضمون در تئاتر تجلی دارد، در سینمای جنگ 

جلوه خوبی دارد و حتی ســرگرم کننده است. 
مثلا از نظر من فیلم کم ارزشی مثل به وقت شام 
فیلم دیدنی است. در تئاتر اما این گونه نیست. 
اگر کم ارزش باشد پرونده اش بسته می شود. اما 
در ســینما از محتوا عبور می کنیم و به بخش 
سرگرم کنندگی اش را بررسی می کنیم. واقعیت 
این اســت که فیلم به وقت شــام فیلم خوبی 
نیست اما سینما اســت. اما در تئاتر به دست 
نمی آید مگر این که تئاتر بیگ پروداکشن باشد 
کــه من تجربــه آن را دارم. تئاتر»اروندخون« 
را در ســال ۹۵ در شــرایطی اجرا کردیم که 
غیرممکن بود که در هیــچ صحنه ای از تئاتر 
کشــور این اتفاق بیافتد که سی هزار لیتر آب 
روی صحنه باشــد تا در فضــای تئاتر اروند و 
غواص ها را بازســازی کنیم و از هر حیث کار 
سختی اســت. اما در سینما اتفاقات خوبی در 
جلوه های بصری می تواند بیافتد و سرگرم کننده 
باشد. مثلا درمورد دو اثر از استیون اسپیلبرگ 
با نام های آرواره های کوسه و نجات سرباز رایان 
باید بگویم که من آراواره های کوسه را دوست 
دارم اما نجات سرباز رایان جایزه می گیرد و من 
هم تماشاگر آن هســتم و با اشتیاق می بینم. 
در تئاتر اگر دیالوگ نویســی بدی داشته باشی 
و شعاری باشد، اثر در نطفه خفه می شود و به 

گام بعدی نمی رسد.
 *جشنواره تئاتر دفاع مقدس سال های 
گذشته با اســتقبال بیشتری همراه بوده 
این جشنواره چه  اســت. در کم فروغی 

عواملی دخیل بوده اند؟
سیاست گذاری هر جشــنواره ای موسمی و 
سلیقه ای اســت.من نمی توانم یک جشنواره را 
در یک کلام خلاصه کنم و به نتیجه برســانم. 
کامــلا به این بســتگی دارد کــه دبیر آن چه 
کسی اســت و یا این دبیر چه ارتباطاتی دارد. 
نکته ای که به تمام جشنواره های متشابه آسیب 
می زند این است که به دلایلی که قبل تر گفتم، 
جســارت این ژانر کم شده اســت. ما در دهه 
هفتاد به صورت انتقــادی به این فضا نزدیک 
شــدیم. یعنی تئاترهایی تولیــد کردیم که به 
نظر ضدجنگ بودند. آن جا احســاس کردیم 
که این ژانر یک نفســی کشــید و تماشاگران 

بــرای این نمایش ها صف می کشــیدند.  الان 
این اتفاق نمی افتد. الان اگر یکی از پنج تئاتر، 
تئاتر جنگی باشــد، قطعا انتخاب آخر مخاطب 
تئاتــر جنگ خواهد بود. مخاطــب از این ژانر 
ناامید است. او ناامید است که وارد سالن شود 
و یک کار عمیق و جســور تماشــا کند. عامل 
این هم دبیران دوره های مختلف جشنواره ها و 
سیاست گذاری کلان نظارتی هستند که باعث 
می شــوند کارهای جسورانه کمتر باشد و ما با 
آثاری مواجه هســتیم که با هر کیفیتی، حرف 
تازه ای برای گفتن ندارند. بحث مهم اما این جا 
و لحظه ای از تاریخ است که ایستاده ایم. من از 
سال ۷۹ تا الان در دانشگاه درس می دهم. من 
با دانشجویانی طرف هستم که بخش زیادی از 
آن ها نمی گویم باورهایشان با من متفاوت است 
بلکه می گویم اصلا باوری ندارند! با جوان هایی 
مواجه هستم که اصلا نمی دانند کجای هستی 
و برای چه ایســتاده اند. نسبتشان را با ایران و 
جامعه ایرانی و اســلام و دین و جنگ و ارزش 
و ضدارزش چیســت. من با نسلی مواجهم که 
حال فروخورده در او ، از او یک انســان دوست 
نداشــتنی می ســازد که انگار نمی توان با آن 
حرف زد. به عبارتی هسته های منطقی گفتگو 
با چنین پدیده ای کور است. در چنین شرایطی  
مــن معلم را در نظر بگیریــد که می خواهم با 
او درمورد تئاتر خوبی حــرف بزنم که در ژانر 
جنــگ و یا دفاع مقدس اســت. نه تنها گوش 
نمی دهــد بلکه با ملاحت به من لبخند می زند 
و لحظه شــماری می کند تا کلاس تمام شود. 
من باید چه کار کنم؟ با او وارد بحث شــوم یا 
لعنت بفرســتم بر کســانی که چنین نسلی را 
پروردند؟ من دومــی را انتخاب می کنم.چون 
اعتقاد دارم این جوانان لزوما گناهکار نیستند. 
مــا گناهکاریم. این جوان حاضر اســت صدبار 
درانتظار گــودو را کار کند اما یک بار درمورد 
بدبختی هایی که مردم خودش در خرمشــهر 
تجربــه کردند، حرف نزند. چون برخی از آن ها 
تحت تاثیر تعالیمی چه در خانواده و چه جامعه 
و حتی رســانه ممکن است حتی فکر کند که 
اصلا اشــتباه کردند که مردم مقاومت کردند و 

اگر اینطور نمی شد وضعیت مطلوب تر بود.

*حتی اگر تئاتر ضدجنگ باشــد هم 
نمی پذیرند؟

می پذیرند اما آن هم متاســفانه باید بیایند در 
سالن تا قانع شوند. گرفتاری ما کشاندن آن ها به 
سالن اســت. این گرفتاری را منِ معلم، رسانه و 
سیاست گذاران فرهنگی و سیاست گذاران تربیتی-

اجتماعی و سیاســی کشور در شکل کلان ایجاد 
کرده ایم. من دوستی دارم که بسیار آدم شفاف و 
خوبی است اما الان از تمام حوزه های ایدئولوژیکی 
بیزار اســت چرا که از خاطــرات بد کودکی اش 
این اســت که پدرش با لگد او را برای نماز صبح 
بیــدار می کرد. وقتی پدرش فــوت کرد، او حس 
خاصی نداشــت. این شکل از به راه آوردن آدم ها 
باعث می شود که ما نهایتا در دراز مدت چیزهای 
بزرگتری را از دســت بدهیم. مانند الان که هیچ 
اعتقادی به فرهنگ حماسه وجود ندارد. اگر هم 
وجود داشته باشــد هم نسل های من هستند. از 
آن به بعد دیگر نیســت. ما با دهه شــصت دچار 
چالش بودیــم اما با دهه هفتاد و هشــتاد اصلا 
گفتگو نداریم. این شــکاف نسلی به نحوی است 
که اگر دهه های دیگر را درمان کنیم نمی توانیم به 
طور قطع بگوییم این زخم درمان شد. چون اتفاق 
فاجعه ای افتاده است و اینجا است که رسیدن به 
زبان موثر برای این نســل را از دســت می دهیم. 
چرا ما این همه التهاب تجربه می کنیم؟ فقط که 
تقصیر تکنولوژی و فضای مجازی نیست. مسئله 
این اســت که ما یک زمانی راه اشتباهی رفته ایم. 
خود من پدر و مادرم افراد اهل نماز و روزه بودند 
اما هنوز یادم نمی آید که یک بار به من و خواهر و 
برادرانم چیزی در این باره گفته باشند و بیشتر ما 
وقتش که شد می دانستیم چه باید بکنیم. وقتی 
متولی پیدا می کنیم و آدم ها را با خدای خودشان 
رها نمی کنیم یا لااقل مسیری که ارائه می دهیم 
درست تبیین نمی کنیم، وارد مسیری می شویم 
که اشتباه اســت. مثلا چرا باید پز این نسل این 
باشد که تلویزیون نمی بیند. این خسارت ناخواسته 
را مسئولین و سیاست گذاران ایجاد کردند. چرا در 
نسل من این گونه نبود؟ من سهم کوتاهی،جهل و 
تساهل این نسل را نادیده نمی گیرم اما در نتیجه 

ما تربیتش کردیم و به غلط!

مقایسه اشتباهی هم که از ابتدای شروع عشق 
کوفی با ســریال مختارنامه صورت گرفت، باعث 
شد تا پس از دو سه قسمت مخاطبان این سریال 

ریزش داشته باشند
به گزارش خبرنگار تلویزیون »هنرآنلاین«، در 
طول هفته های گذشــته و همزمان با ایام اربعین 
حسینی، سریال »عشــق کوفی« به پایان رسید. 
البته این ســریال تنها مجموعه نمایشی نبود که 
قســمت پایانی خــود را بر روی آنتــن برد، بلکه 

سریال »بازپرس« نیز به پایان راه خود رسید.
اما بر اساس آخرین نظرسنجی مرکز تحقیقات 
سازمان صداوســیما در خصوص میزان تماشای 
ســریال های در حال پخش صداوســیما از نگاه 
مخاطبــان، مجموعــه تلویزیونــی »بازپرس« با 
۲۲.۵ درصــد بیننــده در میــان پاســخگویان، 
پرمخاطب ترین ســریال ماه اخیر تلویزیون شده 
و »عشق کوفی« با میزان بیننده ۱۳.۴ درصد در 

جایگاه دوم قرار گرفته است.
اما شــاید برای بسیاری این سوال مطرح باشد 
کــه چرا »بازپرس« توانســته گــوی رقابت را از 
»عشــق کوفی« برباید؟ آنهم »عشق کوفی« که 
نسبت به »بازپرس« با سر و صدای بیشتری آمد 
و با وجود پایان بندی نســبتا خوب، بسیار بی سر 

و صدا به کار خود پایان داد.
تبلیغات رســانه ای و تلویزیونی سازمان هنری 
اوج برای »عشــق کوفی« کم نبــود و می توان 
گفت که این تبلیغات توســط ســیما اگر بیشتر 
از »بازپرس« نبوده باشــد، کمتر هم نبوده است؛ 
بنابراین نمی توان گفت که تبلیغات بیشــتر باعث 

شده تا »بازپرس« بیشتر دیده شود.
هر دو شــبکه نیز جزء پرمخاطب ترین شــبکه 
های ســیما هستند؛ هر دو ســریال نیز در پیک 
ســاعات پرمخاطب پخش شده است. هر چند که 
شــاید بتوان یکی از دلایل استقبال بیشتر مردم 
از بازپرس را منظم و هر شــب پخش شــدن این 
سریال دانست. این در حالی است که عشق کوفی 
بــا وجود موضوع جــذاب تاریخی بــا درون مایه 
عاشقانه، آخر هفته ها پخش می شد و شاید بتوان 
گفــت یکی از دلایل این اختلاف در مخاطبان دو 
ســریال، به همین ایام پخش برمی گردد که این 
خود نیاز به تحلیل و بررســی بیشتری دارد، زیرا 
مدتی اســت که تصمیمات سازمانی صدا و سیما 
بر این است که ســریال های الف ویژه را در ایام 

آخر هفته پخش کند، اما آیا واقعا هر سریال الف 
ویژه ای مانند ســریال »مختارنامه« این پتانسیل 
را دارد که مخاطب هفتگی و منظم خود را داشته 
و بــا گذر هفته هــا ریزش جــدی در مخاطبان 
نداشته باشــد؟! تجربه عشق کوفی نشان داد که 
برخلاف مختارنامه نباید پخش هر ســریالی را در 

کنداکتورهای آخر هفته ای چید.
البته شــاید مقایسه اشتباهی هم که از ابتدای 
شــروع عشق کوفی با ســریال مختارنامه صورت 
گرفــت، باعث شــد تا پس از دو ســه قســمت 
مخاطبان این سریال ریزش داشته باشند. از ابتدا 
رســانه ها اخباری منتشر کردند مبنی بر مقایسه 
این دو ســریال، در حالی که این مقایســه بدون 
شک اشتباه بوده اســت. چه به لحاظ کارگردانی 

و چه به لحاظ پروداکشن و چه به لحاظ داستان 
فیلــم که یکی واقعی و بر اســاس اســناد معتبر 
تاریخ اســلام بوده و دیگری غیرواقعی و تنها یک 
درام تاریخی عاشــقانه بوده اســت. تفاوت های 
بسیار زیادی بین این دو اثر وجود داشت اما یک 
مقایســه اشتباه باعث شــد تا مخاطبان انتظاری 
کاری به قوت »مختارنامه« را داشــته باشند که 
ســال ها تحقیق و تولیدش طول کشــیده است؛ 
البته به دور از انصاف است اگر با توجه به بودجه 
و زمان تولید ســریال عشــق کوفی آن را کاری 
ضعیف بدانیم، بلکه بدون شــک این سریال ثابت 
کرد که اگر عزمی جزم شــود، می توان با بودجه 
هایی بسیار کمتر سریال های تاریخی ماندگاری 

را خلق کرد.
در مجمــوع، کارگردانی و حتــی فیلمنامه کار 
هم نمره قابل قبولی را دریافت کرد. عشق کوفی 
در تمامی این موارد از اســتانداردهای لازم برای 
یــک تولید خوب برخوردار بــود. با این حال، هر 
چند در این یادداشــت به برخــی دلایلی که در 
کمتر دیده شــدن این ســریال موثر بوده است 
اشــاره کردیم، اما بدون شــک مقایسه بین آمار 
مخاطبان بازپرس و عشق کوفی یادآور این نکته 
نیز هست که مخاطبان بیش از گذشته به سریال 
هایی علاقه نشــان می دهند که دارای داســتان 
های واقعی اســت و با مشکلات روز جامعه شان 
پیوند دارد، اما از آن طرف عشق کوفی فتح بابی 
است برای اینکه از این پس با رفع نقص ها، سیما 
بیش از قبل به ســاخت کارهــای تاریخی فاخر 

اهتمام بورزد.

ایوب آقاخانی : 

جسارت در تئاتر حوزه دفاع مقدس کم شده است

چرا »عشق کوفی« مثل »مختارنامه« نشد؟


